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Η προσπάθεια επέκτασης των στρατηγικών
τουρκικών συμφερόντων της Αγκυρας
στην Ανατολική Μεσόγειο, με τον ισχυ-
ρισμό της ότι η περιοχή από τον 28ο έως
και τον 32ο μεσημβρινό είναι απαραβίαστη
τουρκική υφαλοκρηπίδα, μέσω αμφιλεγό-
μενων μνημονίων συνεργασίας με την κυ-
βέρνηση της Τρίπολης εις βάρος της Ελ-

λάδας και της Κυπριακής Δημοκρατίας,
δεν ήταν άγνωστη στην Αθήνα. Οι τουρ-
κικές κινήσεις επιχειρούν να δημιουργή-
σουν τετελεσμένα και περιπλέκουν έτι πε-
ραιτέρω την κατάσταση. Οι εξελίξεις της
περασμένης εβδομάδας εκθέτουν σαφέ-
στατα την τουρκική βεντάλια ενεργών
πρωτοβουλιών στην Αν. Μεσόγειο. Σελ.17

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΠΡΟΣΩΠΟ

Ο Ν. Πορτοκάλογλου μιλάει στην «Κ»
«Μια προσγείωση στην πραγματικότητα. Αυτό μου λείπει σήμερα στο τρα-
γούδι και στην τέχνη», λέει στην «Κ» ο τραγουδοποιός Νίκος Πορτοκάλο-
γλου. Η παράσταση «Jukebox» στην οποία συμμετέχει στο Γυάλινο Μουσι-
κό Θέατρο είναι αφιερωμένη στον Λαυρέντη Μαχαιρίτσα. Ζωή, σελ. 1

ΣΙΝΕΜΑ

Η νικήτρια του βραβείου Lux στην «Κ»
Η σκηνοθέτρια Teona Mitkova, που βραβεύτηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο με το βραβείο κινηματογράφου LUX για την ταινία της «Στο «Υπάρχει
Θεός, το όνομα της είναι Πετρούνια», μιλάει στην «Κ». Σημειώνει πως η Πε-
τρούνια είχε το θάρρος να αναζητήσει δικαιοσύνη και ισότητα. Ζωή, σελ. 3 

ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ

Ο πόλεμος στις τηλεοπτικές πλατφόρμες
Το τοπίο στην οικιακή ψυχαγωγία αλλάζει ταχύτατα και η «Κ» σκιαγραφεί
πώς διαμορφώνεται ο χάρτης της νέας διαδικτυακής τηλεόρασης, ποιοι
είναι οι βασικοί παίκτες και πώς θα επηρεαστεί το κοινό. Η αύξηση του αν-
ταγωνισμού θα οδηγήσει και σε καλύτερα αποτελέσματα. Ζωή, σελ. 4

Το παρασκήνιο
και οι νέοι δήμοι
Τα αγκάθια στις συνενώσεις

Πριν ο υπουργός Εσωτερικών παρουσιάσει
τα τελικά σχήματα για την τοπική αυτο-
διοίκηση τη Δευτέρα, γίνονται προσπά-
θειες να μπουν παρασκηνιακά οι τελευ-
ταίες πινελιές. Τα σενάρια που έχουν δει
το φως της δημοσιότητας έχουν προκα-
λέσει κομματικές αντιδράσεις. Σελ. 16

Πάνω από 127 εκατ.
ακολουθούν τη Vogue
Η Αννα Γουίντουρ στην «Κ»

«Εάν μπορώ να μιλάω ανοιχτά για τα πράγ-
ματα για τα οποία νοιάζομαι, θα έλεγα ότι
οι πιο συναρπαστικές στιγμές δεν έχουν
έρθει ακόμη», λέει για τη διαδρομή της η
διευθύντρια της Vogue και Global Content
Advisor της Condé Nast, Αννα Γουίντουρ
στον Αλέξη Παπαχελά. Σελ. 20

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Το κλειδί
Πίσω και αναμεσά στις λέξεις ανακοι-
νωθέντων των Ηνωμένων Εθνών που
διατυπώνονται από τον γενικό γραμ-
ματέα και μάλιστα σε πρώτο πρόσωπο
είναι σχεδόν σίγουρο ότι θα υπάρχει
το κλειδί της εξόδου κινδύνου, που
αφήνεται από τον ίδιο για τον ίδιο και
κυρίως για το κύρος του Οργανισμού
που εκπροσωπεί. Έτσι στο κείμενο του
Βερολίνου της συνάντησης της 25ης
Νοεμβρίου 2019, το κλειδί είναι χωρίς
άλλο η πρόταση: «Γίνεται αντιληπτό
ότι αυτή τη φορά πρέπει να είναι δια-
φορετική». Ο κ. Γκουτιέρες αναφέρεται
στην επόμενη άτυπη πενταμερή στην
παρουσία των Η.Ε., η οποία θα συγ-
κληθεί στο κατάλληλο στάδιο. Όσοι
παροικούν την Ιερουσαλήμ του Κυ-
πριακού αντιλαμβάνονται ότι το κλειδί
του Βερολίνου ανοίγει τις προοπτικές
λύσης από τη μία και το ερμάρι με τους
σκελετούς από την άλλη, με την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ να εκπνέει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ

Συνομοσπονδία 
δεν παίζει όσο
είμαστε στην Ε.Ε. 

Η Τριμερής έσπασε το
αδιέξοδο που υπήρχε
στο Κυπριακό, αναφέ-
ρει ο πρώην πρόεδρος
της Δημοκρατίας Γιώρ-

γος Βασιλείου, σημειώνοντας ότι κα-
τά την περίοδο αδράνειας έγιναν
άτυπες έρευνες για άλλη μορφή λύ-
σης. Στις ανησυχίες που εκφράζονται
ότι η πολιτική ισότητα μπορεί να οδη-
γήσει σε διάλυση του ομόσπονδου
κράτους σημειώνει πως τα ζητήματα
ουσίας είναι ήδη αποφασισμένα από
την Ε.Ε. και την ΕΚΤ. Σελ. 10

Παιχνίδια με τη φωτιά στις ΑΟΖ
Κινήσεις αποκλεισμού της Ελλάδας από την Ανατ. Μεσόγειο

Παρά τις δυσκολίες και τα προβλήματα
που παρουσιάστηκαν το 2019 στον του-
ρισμό, η Κύπρος κατάφερε να διατηρήσει
τις αφίξεις στα περυσινά επίπεδα, επι-
σημαίνει στην «Κ» ο υφυπουργός Του-
ρισμού Σάββας Περδίος. Διατυπώνει, επί-
σης, την εκτίμηση ότι η ίδια εικόνα ανα-
μένεται και για το 2020. Τονίζει ότι έχουν

επουλωθεί οι πληγές από την κατάρρευση
της Thomas Cook και ότι πέντε εταιρείες
κάλυψαν το κενό που παρουσιάστηκε.
Αναφέρει ακόμα ότι το Υφυπουργείο στο-
χεύει στην ανάπτυξη νέων αγορών και
έχει βλέψεις και για Αμερική. Εσωτερικά,
προετοιμάζεται για τη νέα στρατηγική
για τον τουρισμό. Οικονομική, σελ. 6

Σταθερά τα βήματα του τουρισμού
Σάββας Περδίος: Στα ίδια με τα περσινά επίπεδα οι αφίξεις

ΕΠΙΤΡΟΠΟΣ ΔΙΟΙΚΗΣΕΩΣ

Τα σημεία φωτιά
του πορίσματος 
Καταπέλτης το πόρισμα της Επιτρό-
που Διοικήσεως Μαρίας Στυλιανού
Λοττίδου για την τραγική κατάληξη
του 14χρονου Στυλιανού αναδεικνύει
τις διαχρονικές ελλείψεις της Πολιτεί-
ας. Η κα Λοττίδου επισημαίνει στο πό-
ρισμά της ότι διαπιστώνεται απουσία
διαχείρισης των πληροφοριών που
λήφθηκαν και για τον επίμαχο χρόνο
της πρώτης απόπειρας αυτοκτονίας
υπήρξε παντελής αδιαφορία. Σελ. 16

Στη διαδικασία αναζήτησης και αγοράς συ-
στήματος καμερών προς αποτελεσματι-
κότερο έλεγχο της Πράσινης Γραμμής βρί-
σκεται το Υπουργείο Άμυνας. Σύμφωνα
με αξιόπιστες πηγές της «Κ», το ΥΠΑΜ
αναζητεί το ηλεκτρονικό σύστημα στο
Ισραήλ, έχοντας ενώπιόν του τέσσερις

εταιρείες με ειδίκευση στα προηγμένα
ηλεκτρονικά συστήματα ελέγχου περιοχών
όπως της Πράσινης Γραμμής. Η αγορά,
όπως είμαστε σε θέση να γνωρίζουμε, θα
πραγματοποιηθεί με διακρατική σύμβαση
και η έλευση και τοποθέτησή του στη
γραμμή αντιπαράταξης υπολογίζεται για

το δεύτερο εξάμηνο του επόμενου χρόνου.
Οι κάμερες θα τοποθετηθούν κατά μήκος
της Πράσινης Γραμμής από το νοτιότερο
έως το βορειότερο σημείο της προκειμένου
να αυξήσουν τα επίπεδα ελέγχου και απο-
τροπής παράνομων διελεύσεων από τα
κατεχόμενα. Σελ. 5

Με ισραηλινά «μάτια» 
στην Πράσινη Γραμμή 
Το ηλεκτρονικό σύστημα επιτήρησης θα τοποθετηθεί το δεύτερο εξάμηνο του 2020

Οι αυτοκινητοβιομηχανίες αγκαλιάζουν την ηλεκτροκίνηση, υπό τη δαμόκλειο σπάθη των όλο και αυστηρότερων ορίων ρύπων που έχει θέ-
σει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Το «κλειδί» για φθηνότερα ηλεκτρικά αυτοκίνητα είναι στο κόστος των μπαταριών αυτών των οχημάτων και στην τιμή
των πρώτων υλών για την κατασκευή τους. Πολλά από τα νέα ηλεκτρικά μοντέλα θα προσεγγίσουν σε κόστος τα βενζινοκίνητα εάν υπολογιστεί
η οικονομία στα καύσιμα και στη συντήρηση. Σελ. 21

Η ηλεκτροκίνηση είναι το μέλλον των μετακινήσεων

ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ

Ανασχηματισμός
διαρκείας
και επιπλοκών
«Ο ανασχηματισμός δεν εξαγγέλλεται, ανα-
κοινώνεται», λένε όσοι γνωρίζουν τα υπο-
τυπώδη στην πολιτική επικοινωνία, καθώς
η εξαγγελία προκαλεί όχι μόνο εσωστρέφεια
αλλά και περαιτέρω πληγές σε μία κυβέρ-
νηση. Στο Προεδρικό, ο ανασχηματισμός
συζητείται πέραν των έξι μηνών, με τους
υπουργούς να διερωτούνται αν μένουν ή
αν φεύγουν. Ο πρόεδρος πήρε τελικά τις
αποφάσεις του, με τα ονόματα να ανακοι-
νώνονται από βδομάδας. Σελ. 4

ΑΚΕΛ

Ο Άντρος μένει και
στήνει στρατηγική
Την απόφασή του να παραμείνει στην ηγεσία
του ΑΚΕΛ έλαβε ο Άντρος Κυπριανού. Η από-
φασή του ανακοινώθηκε στη Γραμματεία
του κόμματος, η οποία και την ενέκρινε. Την
ίδια στιγμή στήνει στρατηγική συνεργασιών,
καθώς έχει ήδη συναντηθεί με τον πρόεδρο
του ΔΗΚΟ κ. Παπαδόπουλο. Σελ. 6

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Το Βερολίνο

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
Στρατηγική ασυμμετρία

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ Σελ. 13
«Οραμα» και πραγματικότης

ΜΕΧΜΕΤ ΑΛΙ ΤΑΛΑΤ

Θέλουμε πρόεδρο
που θα ιδρύσει τη ΔΔΟ 
Η τ/κ κοινότητα έχει ανάγκη από
έναν «πρόεδρο» που να μπορεί να δη-
μιουργήσει μια ομοσπονδία και όχι
απλώς να την οραματίζεται, λέει ο
Μεχμέτ Αλί Ταλάτ, σε τόνο σαφώς
προεκλογικό, διατυπώνοντας μομφή
κατά του Μ. Ακιντζί. Μιλάει, επίσης, και
για το Βερολίνο λέγοντας ότι πάγωσε
το Κυπριακό μέχρι τον Ιούνιο. Σελ. 8 

ΜΝΗΜΟΝΙΟ ΤΟΥΡΚΙΑΣ-ΛΙΒΥΗΣ

Θρυαλλίδα εντάσεων
στην Ανατ. Μεσόγειο 
Οι απαιτήσεις της Τουρκίας για οριο-
θέτηση ΑΟΖ με τη Λιβύη με τρόπο
απολύτως συμβατό με τις τουρκικές
απαιτήσεις ήταν ένα από τα ανταλλάγ-
ματα που ζήτησε η Άγκυρα για να στη-
ρίξει το σημερινό καθεστώς που ελέγ-
χει την Τρίπολη. Ο Πομπέο συνέστησε
στον Τσαβούσογλου να μην προχωρή-
σει σε υπογραφή μνημονίου. Σελ. 9

EP
A

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Μακρύς ο δρόμος 
μέχρι την άνοιξη
Οι εξελίξεις στο Kυπριακό μπαίνουν στον
πάγο μέχρι και τις «εκλογές» στα Κατεχόμενα,
όμως οι μήνες που μεσολαβούν μέχρι τότε
δεν μπορεί να θεωρούνται ακίνδυνοι. Μία
σειρά γεγονότων καταδεικνύουν πως μέχρι
την Πενταμερή ενδεχομένως δημιουργηθούν
νέα δεδομένα και τετελεσμένα. Σελ. 7
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΡΩΣΟΦΙΝΛΑΝΔΙΚΟΣ ΠΟΛΕΜΟΣ: Από της πρωίας
της σήμερον το ρωσσοφινλανδικόν πρόβλημα έλαβε την
αναμενομένην δραματικήν του τροπήν διά της εισβολής
σοβιετικών στρατευμάτων εις την Φινλανδίαν. Μετά την
ανταλλαγήν των διακοινώσεων των δύο χωρών, καθ’ ην

κατεδείχθη το ασυμβίβα-
στον των εκατέρωθεν από-
ψεων, την επακολουθήσα-
σαν καταγγελίαν του συμ-
φώνου μη επιθέσεως και
την διακοπήν των διπλω-
ματικών σχέσεων, η προ-
σπάθεια των Ηνωμένων

Πολιτειών προς διευθέτησιν του προβλήματος διά με-
σολαβήσεως, ήτο επόμενον να αποβή άκαρπος και τα
πράγματα να εισέλθουν εις την μοιραίαν οδόν της ενόπλου
ρήξεως. Καίτοι οι επίσημοι κύκλοι της Μόσχας μέχρι
της μεσημβρίας εδήλουν ότι ουδέν εγνώριζον σχετικώς
με την έναρξιν των εχθροπραξιών ανεπίσημοι πληροφορίαι
εβεβαίουν ότι τα ρωσσικά στρατεύματα εισέβαλον εις το
φινλανδικόν έδαφος και μάχαι συνήπτοντο.
ΔΙΑΜΑΡΤΥΡΙΑ: Αγγέλλεται εκ Μπουένος Αϋρες ότι η
Κυβέρνησις της Αργεντινής προέβη εις παραστάσεις προς
τους πρεσβευτάς της Αγγλίας, Γαλλίας και Γερμανίας διά
την έντασιν του κατά θάλασσαν πολέμου. Η Κυβέρνησις
τονίζει εν τη διαμαρτυρία της ότι η τοποθέτησις ναρκών
άνευ προειδοποιήσεως των ναυτιλλομένων και η απόφασις
των Συμμάχων περί κατασχέσεως των εκ Γερμανίας εξα-
γωγών αποτελούν παραβίασιν του γράμματος και του
πνεύματος της Δηλώσεως των Παρισίων του 1856 και της
Δηλώσεως της Χάγης του 1907. Η Κυβέρνησις της Αρ-
γεντινής επιφυλάσσει εις εαυτόν το δικαίωμα να προστα-
τεύση τα συμφέροντα της χώρας αν ταύτα ήθελον θιγή.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
1.XII.1939

Στυλιανέ, πριν από λίγο
έμαθα πως έφυγες κι εσύ
και σκέφτηκα να σου
γράψω μια δημοσιογρα-
φική ιστορία που θα σου
άρεσε, συνάδελφος γαρ.

Το βράδυ εκείνο στο Βερολίνο η νύχτα
κατέβαινε σαν το πνεύμα του Καλού.
Ήρεμη μεν φασαριόζικη δε, καλωσόριζε
θαρρείς το μισό εκατομμύριο τουριστών
που έσμιξε με άλλο μισό εκατομμύριο
Γερμανών μπροστά στο κτίριο του
Ράιχσταγκ, που είχε ντυθεί στα γιορτινά
του. Ήταν Τετάρτη, το ημερολόγιο
έδειχνε 3 Οκτωβρίου του 1990 και οι
δείκτες του μεγάλου ρολογιού κυλούσαν
προς τα μεσάνυχτα. Μόλις άγγιξαν τη
δωδεκάτη ώρα οι καμπάνες των εκ-
κλησιών έπιασαν να χτυπούν καθώς
χαιρετούσαν την επίσημη ενοποίηση
των δύο Γερμανιών, μετά από 41 χρόνια
εθνικής διαίρεσης, συνεπεία ενός κα-
ταστροφικού παγκόσμιου πολέμου
που άφησε στη χώρα το μιαρό στίγμα
του ναζισμού, στρατόπεδα συγκέν-
τρωσης και εκατομμύρια θύματα «χρε-
ωμένα» στο μητρώο της. Κι ύστερα
ήταν εκείνο το ακατανόητο τείχος που
μοίρασεοικογένειες, αποξένωσε αδέλ-
φια, χώρισε έρωτες. Το τείχος στα κρά-
σπεδα του οποίου ξεψύχησαν δεκάδες
θαρραλέων που επιχείρησαν να το μα-
ταιώσουν. Εκείνα τα μεσάνυχτα είχα
την τύχη να είμαι κι εγώ εκεί ως απε-
σταλμένος του Ράδιο Σούπερ, του πρώ-
του ιδιωτικού ραδιοσταθμού της Κύ-
πρου. Μόλις χτύπησαν οι καμπάνες
έγινε έπαρση της γερμανικής σημαίας
υπό τους ήχους του εθνικού ύμνου και
ακολούθησε πανηγυρική συνεδρίαση
της νέας Μπούντεσταγκ, με τις 662
έδρες, 122 εκ των οποίων κατέλαβαν
οι βουλευτέςτης μέχρι πριν από μερικά
λεπτά Ανατολικής Γερμανίας. Εκείνες
τις ιστορικές στιγμές η Γηραιά Ήπειρος
αγκάλιασε ένα νέο κράτος 90 εκατ. αν-
θρώπων ενώπιον των οποίων ένα με-
γάλο στοίχημα, μόλις εμφανιζόταν. Να
μαζέψουν 41 χρόνια κομμάτια, οικο-
γενειών, ερώτων και τελικά ιστορίας
και να τα μεταποιήσουν σε ένα μεγάλο
μάθημα, που δεν θα άφηνε ποτέ ξανά
τη χώρα να ζήσει τόσο μεγάλες τρα-
γωδίες. Άμα κανείς περπατήσει σήμερα
στους δρόμους του Βερολίνου αντι-
λαμβάνεται ότι το στοίχημα κερδίζεται.
Τώρα πια, 30 χρόνια μετά την πτώση
του τείχους (9/11/1989),  οι ηγέτες της

δικής μου διαιρεμένης και ημικατεχό-
μενηςχώρας, Νίκος Αναστασιάδης και
Μουσταφά Ακιντζί, με οικοδεσπότη
τον γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτιέρες,
συναντήθηκαν στο Βερολίνο τη Δευ-
τέρα 25 Νοεμβρίου 2019, απέναντι από
την Πύλη του Βρανδεμβούργου, επι-
χειρώντας να ξαναπιάσουν το νήμα
για να καταργήσουν -ει δυνατόν- τον
παλιό δόλο των θεών, κατά πως λέει ο
Σεφέρης. Τι λέει όμως ο Γκουτιέρες γι’
αυτό συνοπτικά και τι εννοεί: «Οι δύο
ηγέτες χαιρέτισαν την εμπλοκή μου
και επαναβεβαίωσαν την προσήλωσή
τους να πετύχουν λύση διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική
ισότητα όπως προνοείται στα ψηφί-
σματα του Σ.Α. περιλαμβανομένης της
παραγράφου 4 του ψηφίσματος 716
του 1991». Εννοεί: Ουδεμία λύση πλην
ΔΔΟ και πως η πολιτική ισότητα είναι
διασφαλισμένη και δεν αλλάζει. Λέει:
«με κίνητρο την αίσθηση του κατεπεί-
γοντος, συμφώνησαν ότι η επίτευξη
συνολικής λύσης είναι ύψιστης σημα-
σίας για τη μελλοντική ευημερία των
δύο κοινοτήτων και ότι το στάτους κβο
είναι μη βιώσιμο». Εννοεί ότι ο χρόνος
εκπνέει επικίνδυνα και το στάτους κβο
εξελίσσεται σε γάγγραινα.  Λέει: «Υπό
το φως αυτών των συζητήσεων δε-
σμεύτηκα να διερευνήσω με τους δύο
ηγέτες και με τις εγγυήτριες δυνάμεις,
τη δυνατότητα να συγκληθεί μια άτυπη
πενταμερής συν τα Η.Ε., συνάντηση
στο κατάλληλο στάδιο. Γίνεται αντι-
ληπτό ότι αυτή τη φορά πρέπει να είναι
διαφορετική». Εννοεί: Ξεχάστε αυτά
που ξέρατε μέχρι τώρα. Αυτή τη φορά
θα είναι διαφορετικά. Δεν θα αφεθεί
τίποτα στην τύχη. Εξάλλου μην ξεχνάτε
ότι εκπνέει και ο χρόνος της ΟΥΝΦΙΚΥΠ
και χωρίς λύση θα βρεθείτε ενώπιος
ενωπίω και οι δύο μαζί ενώπιον της
κατοχής. Άραγε, Στυλιανέ,θα χτυπήσει
και για μας το μεγάλο ρολόι τα μεσά-
νυχτα της ενοποίησης; Εγώ πάντως
θα δανειστώ μια χούφτα στίχους από
τον Μάνο Ελευθερίου που τόσο υπέ-
ροχα μελοποίησε ο Γιάννης Σπανός,
για να σε χαιρετίσω λέγοντας: «Αντίο
δρόμοι του Βερολίνου/θα κλάψετε
άραγε που σας αφήνω/θα κλάψετε άρα-
γε αν χαθώ στη συννεφιά και στον κα-
πνό;». Αντίο φίλε. 

*Εις μνήμη Στέλιου Κρέουζου. 

Το Βερολίνο

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στη συγκυρία. Έσκασε η βόμβα, η
«Καπνός» αναλαμβάνει το συμβόλαιο

για τις συγκοινωνίες. Μεταφορικά και
κυριολεκτικά. 

2 Στο τουρ. Τώρα που επέστρεψες
πρόεδρε από τα ξένα και επειδή

«πιάνουν» τα χέρια σου, δεν κατεβαί-
νεις στη νέα πλατεία να δώσεις ένα χε-
ράκι να προλάβουμε τις γιορτές; Ναι, θα
έχει και instagram.

3 Στο τρενάκι. Το λοιπόν, γράφετε για
να μη χαθείτε: Ο Χάρης πάει στο κόμ-

μα, ο Πετρίδης στη θέση του Χάρη, ο
Νουρής φεύγει από το κόμμα και πάει
στη θέση του ο Χάρης και αυτός στη θέ-
ση του Πετρίδη. Κυκλική κομματική οι-
κονομία. 

4 Στον πάγκο. Την ίδια ώρα από τη
Βουλή φεύγει ο Κασσίνης και μπαί-

νει η Ξένια, φεύγει η Στέλλα και πηγαί-
νει η Σάβια, και πάει για υπουργός ο
Νουρής και φοράει κοστούμι ο Σοφο-
κλέους. Κάτι σαν την ανανέωση της
Μάντσεστερ Γουνάιτεντ μου φέρνει, με
κόουτς τον Σόλσκιερ - Φούλη να τα παί-
ζει όλα για όλα για την παραμονή στον
πάγκο. 

5 Στη Μελάνια. Και επειδή ο Healthy
ζήλεψε που η Αμερική έχει τη Μελά-

νιά της και φτιάχνει την εικόνα του τρε-
λο-Τραμπ, φέρνει το πυρηνικό όπλο της
Λεμεσού. Την Έμιλη Γιολίτη. Είναι σαν
να αγόρασε η κυβέρνηση το Instagram.
Κίνηση mat. 

6 Στο κοινό σημείο. Αν κάτι ενώνει τις
τρεις νέες και όμορφες κυρίες της

δεξιάς είναι η αγάπη τους, σε σημείο εμ-
μονής, με τα λευκά ρούχα. Περιστέρες.
Όχι κατ’ ανάγκη αθώες. 

7 Στο σενάριο. Πάνε τα διαβατήρια,
πάει το βαν, πάει και o καημένος ο

Στυλιανός, πάνε και τα θύματα του Μετα-
ξά. Αυτή δεν είναι διακυβέρνηση, είναι
σειρά του netflix που κορυφώνεται η σε-
ζόν με θεαματικό φινάλε. Θα δείξει αν
αυτό έχει happy end, χλωμό το βλέπω. 

8 Στον διάδοχο. Ο Άντρος το σκέφθη-
κε, το ξανασκέφθηκε, ρώτησε, ξα-

ναρώτησε τη βάση, τελικά αποφάσισε
να μείνει αντί να φύγει. Να δώσει χρόνο
στον Χρίστο να προετοιμαστεί για να
αναλάβει απευθείας το μαγαζί. Δεν τους
χρειαζόμαστε τους μεταβατικούς γ.γ. Σε
πέντε χρόνια ο γιος του κόμματος να εί-

ναι έτοιμος. Ε, Μαρινάκι; 

9 Στην ανακούφιση. Στο άκουσμα της
είδησης πως μένει ο Άντρος, ο Heal-

thy πήρε το IQOS του, τράβηξε μια τζού-
ρα, και ζήτησε ουίσκι. Θα το ξανασκε-
φθεί. Άλλωστε τον πιέζουν κι αυτόν για
να παραμείνει. Βολεύει και τον Φούλη.

10 Στο σύστημα. Ο Άντροκ μένει γιατί
τον θέλει το Τσέρι, ο Φούλης μένει

γιατί δεν τον θέλουν στας Ευρώπας, ο
Πρίγκιψ μένει γιατί έτσι θέλει αυτός. Όλα
αλλάζουν γύρω μας και όλα μένουν ίδια. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Δεν έχει σημασία αν η γάτα είναι άσπρη ή μαύρη, αρκεί να πιάνει ποντίκια. Ντενγκ Σιάο-Πινγκ.

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Εβδομάδα εξελίξεων είναι αυτή που αρχίζει,
με τις αλλαγές στην κυβέρνηση και στον ΔΗΣΥ
να σχηματοποιούνται. Τόσο στον Λόφο όσο και
στην Πινδάρου οι νέες εξελίξεις και τα νέα
πρόσωπα αντικρίζονται ως θετική εξέλιξη, η
οποία ενδέχεται να επισκιάσει έστω και για λί-
γο τη σκανδαλολογία και να δώσει ανάσα για...
ανασύνταξη. Κι αυτό γιατί τα σκάνδαλα και τα
«σκάνδαλα» δεν πρόκειται να κοπάσουν, αντι-
θέτως μάλλον θα αυξηθούν όσο πλησιάζουμε
προς τον προεκλογικό.

Συζητήσεις προκάλεσε η αποκάλυψη ότι ο δι-
οικητής της Κεντρικής Τράπεζας Κωνσταντίνος
Ηροδότου απέστειλε ξανά, πρόσφατα, επιστο-
λή στον ιπτάμενο πρόεδρο της Βουλής Δημή-
τρη Συλλούρη για τα κόκκινα δάνεια πολιτικών
και βουλευτών. Ο Ηροδότου ενημέρωσε ξανά
τον Συλλούρη ότι η Κεντρική είναι υποχρεωμέ-
νη εκ του νόμου αλλά και έτοιμη, αν της ζητη-
θούν στοιχεία από τη Βουλή και τις κοινοβου-
λευτικές επιτροπές για κόκκινα δάνεια πολιτι-
κά εκτεθειμένων προσώπων, να τα παραδώσει
πάραυτα. 

Τον περασμένο Απρίλιο ο Συλλούρης επέ-
στρεψε θεατρικά στον Ηροδότου, μπροστά σε
δημοσιογράφους και κάμερες, τη λίστα που
του είχε αποστείλει η αλήστου μνήμης διοική-
τρια Χρυστάλλα με ονόματα και ποσά κόκκι-
νων δανείων πολιτικά εκτεθειμένων προσώ-
πων. Ο νεοδιορισθείς Ηροδότου είχε πάει να
τον δει σε μια εθιμοτυπική συνάντηση και έζη-
σε την έκπληξη της ζωής του με Συλλούρη να
του επιστρέφει τις λίστες της Χρυστάλλας, ζη-
τώντας του να τις ψάξει ξανά και να τις επικαι-
ροποιήσει. Του είπε, μάλιστα, πάντα μπροστά
στις κάμερες και τα μικρόφωνα, ότι «πρέπει να
ελεγχθούν πρόσωπα από την πολιτική, νομο-
θετική και δικαστική εξουσία». «Να πάρουμε
τις κορυφές και εκεί να εγκύψουμε μάλιστα,
όνομα με όνομα, με πρώτο το όνομα του προ-
έδρου της Βουλής» είχε πει κατά λέξη, αφή-
νοντας σαφή υπόσχεση ότι τα νέα, ορθά στοι-
χεία θα τα παρουσίαζε στον λαό ή τουλάχιστον
στις κοινοβουλευτικές επιτροπές για ευρύτε-
ρη διερεύνηση και ενημέρωση του λαού. Διότι
το μέγα θέμα συζήτησης και τότε, όπως και τώ-
ρα, είναι κατά πόσον βουλευτές που νομοθε-
τούσαν για τα κόκκινα δάνεια είχαν και οι ίδιοι,
χωρίς να το δηλώσουν, μη εξυπηρετούμενα
δάνεια, άρα άμεσο προσωπικό συμφέρον,
όταν λάμβαναν αποφάσεις. Επίσης, άλλο μέγα
ζητούμενο, το κατά πόσον οι τράπεζες χάρισαν
δάνεια σε πολιτικούς, νομοθέτες, δικαστές,

ίσως και κόμματα. Κάτι που οι επηρεαζόμενοι
σίγουρα δεν θα το αποκαλύψουν... Ο λαός, με-
τά τις «σταράτες» δηλώσεις Συλλούρη ανέμε-
νε από τον πρόεδρο της Βουλής τη συνέχεια.
Μια συνέχεια που χάθηκε κάπου μεταξύ Ερε-
βάν, Λουμπλιάνας και... Σαγκάης. 

Από τον περασμένο Απρίλιο ο ιπτάμενος πρό-
εδρος της Βουλής δεν βρήκε χρόνο να ασχο-
ληθεί ξανά με το θέμα. Ούτε μετά τις επιστο-
λές του νέου διοικητή της Κεντρικής ότι ο άν-
θρωπος είναι έτοιμος να δώσει τα στοιχεία.
Αυτό βεβαίως δεν σημαίνει ότι ο Συλλούρης
έχει ξεχάσει το θέμα και την υπόσχεσή του.
Ίσως, όταν με το καλό αποχωρήσει από την
προεδρία της Βουλής, να αρχίσει να το ζητάει
με πάθος από τον διάδοχό του...

Νέα κόντρα Προεδρικού-ΑΚΕΛ αναμένεται να
ξεσπάσει, αυτή τη φορά για την εισαγωγή της
τουρκικής γλώσσας ως επίσημης γλώσσας της
Ε.Ε. Ο ευρωβουλευτής του ΑΚΕΛ Νιαζί Κιζίλγι-
ουρεκ δεν έμεινε ευχαριστημένος από τις
απαντήσεις που έλαβε από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και το Συμβούλιο της Ευρώπης στην
ερώτησή του που βρίσκεται το θέμα εισαγω-
γής της τουρκικής, επίσημα στην Ε.Ε. Στηριζό-
μενος στην απάντηση του που του έδωσε το
Συμβούλιο, ότι το θέμα δεν τέθηκε ποτέ ενώ-
πιόν του, κατηγόρησε ανοιχτά τον Νίκαρο ότι

δεν έχει πολιτική βούληση να προωθήσει την
τουρκική ως επίσημη γλώσσα στην Ε.Ε. Και
αναφέρεται ασφαλώς στην πρόταση του Νίκα-
ρου το 2016 προς την Ε.Ε. ώστε να αρχίσουν οι
προετοιμασίες για εισαγωγή της τουρκικής
γλώσσας, ταυτόχρονα με την επίλυση του Κυ-
πριακού.

Όπως μαθαίνω από πηγή μου που ανεβαίνει
συχνά προς τον Λόφο, ο Νίκαρος είναι ενοχλη-
μένος με την επιμονή του Νιαζί και του ΑΚΕΛ
στο συγκεκριμένο θέμα. Κι αυτό γιατί η πρότα-
σή του για εισαγωγή της τουρκικής έγινε με την
προοπτική λύσης του Κυπριακού και μόνον.
«Φαίνεται πως ο Νιαζί και το ΑΚΕΛ θεωρούν ότι
το Κυπριακό έχει λυθεί και ήρθε η ώρα να προ-
ωθηθεί η τουρκική ως επίσημη γλώσσα στην
Ε.Ε.» υποστήριξε και διερωτήθηκε: «Θα τοπο-
θετηθεί επιτέλους σοβαρά επί του θέματος ο
Άντρος ή κάποιος άλλος αξιωματούχος του
ΑΚΕΛ; Ευνοούν όντως αυτή την περίοδο ανακί-
νηση του συγκεκριμένου θέματος;»

KOYIZ: Ποια βουλευτίνα φέρεται αποφασι-
σμένη «να ρωτά κάθε μέρα» και να ποστάρει
την ερώτησή της στα social media, μέχρι ο Νί-
καρος να απαντήσει για να δοθεί η έκθεση του
Οδυσσέα-Τσακ Νόρις για τα προεδρικά ταξί-
δια, ειδικά με ένα, συγκεκριμένο τζετ; 
Έτσι τουλάχιστον φέρεται να «υποσχέθηκε»...

Η ανασύνταξη σε Λόφο και Πινδάρου
και ο ιπτάμενος Συλλούρης 

«Πάρτο και κάψτο!»
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Ο ανασχηματισμός δεν εξαγγέλλεται,
ανακοινώνεται», λένε όσοι γνωρί-
ζουν τα υποτυπώδη στην πολιτική
επικοινωνία. Και αυτό γιατί η εξαγ-
γελία ανασχηματισμού ανοίγει αυ-
τόματα το κουτί της Πανδώρας. Οι
μισοί υπουργοί διερωτούνται αν
μένουν ή αν φεύγουν, οι άλλοι φθεί-
ρονται και τα υπουργεία τους τελούν
υπό καθεστώς μετάβασης και ανυ-
πακοής. Υπάρχουν βεβαίως και τα
πρόσωπα που πηγαινοέρχονται,
πιέζοντας για διορισμό και αυτοί
που δυσαρεστούνται επειδή μένουν
εκτός. Το τι συμβαίνει συνεπώς
τους τελευταίους μήνες στο Προ-
εδρικό μπορεί εύκολα να αποτελέσει
μάθημα στα πανεπιστήμια για το
τι πρέπει να αποφύγει ένας πρό-
εδρος που επιχειρεί ανανέωση. Δεν
είναι βεβαίως η πρώτη φορά που
παρουσιάζεται το πρόβλημα ενός
ανασχηματισμού μακράς διαρκείας
και έντονης φημολογίας. Τον Δε-
κέμβριο του 2010 για παράδειγμα,
ο Δημήτρης Χριστόφιας δεχόταν
από κάποιους παραινέσεις, από άλ-
λους πιέσεις στο να προχωρήσει
σε ανασχηματισμό του Υπουργικού
του Συμβουλίου καθώς κάτι τέτοιο
θα ανανέωνε και την εικόνα της
ήδη κουρασμένης κυβέρνησης και
θα βοηθούσε το ΑΚΕΛ στις βουλευ-
τικές εκλογές που θα ακολουθούσαν.
Είχε προηγηθεί άλλωστε το ανεύ-
ρυσμα του τότε υπουργού Άμυνας
Κώστα Παπακώστα και η πολύμηνη
νοσηλεία του στο νοσοκομείο που
άνοιξαν αναγκαστικά τη φημολογία
αλλαγών στο Υπουργικό Συμβούλιο.
Όμως, ο τότε πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, παρά τις όποιες αρχικές
σκέψεις περί ανασχηματισμού, απο-
φάσισε να αναβάλει λίγο ακόμα τις
αλλαγές και να κρατήσει όλους τους
υπουργούς στη θέση τους. Πέρασαν
έξι μήνες, συνέβη το Μαρί, αποχώ-
ρησε από το κυβερνητικό σχήμα
το ΔΗΚΟ ώστε ο ανασχηματισμός
να μην είναι ζήτημα διακριτικής
ευχέρειας του προέδρου αλλά ανα-
γκαίος. Ένας ανασχηματισμός όμως
σε μία ήδη φθαρμένη κυβέρνηση
πόσο μπορεί να βοηθήσει; Κάπως
έτσι και σήμερα. Ένα δεύτερο Μαρί
δεν έγινε, όμως η δεύτερη θητεία
του Νίκου Αναστασιάδη απέδειξε
από νωρίς πως έχει ζητήματα. Έχει
πρόβλημα εικόνας, χημείας υπουρ-
γών, έμπνευσης αλλά κυρίως πο-
λιτικών χειρισμών και απουσίας
στρατηγικής. Αυτό, σε συνδυασμό
με ένα ασπόνδυλο σε γενικές γραμ-
μές Υπουργικό Συμβούλιο άνοιξε
από νωρίς το κεφάλαιο του ανα-
σχηματισμού, με πρόσωπα να θε-
ωρούνται από το καλοκαίρι ανεπι-
θύμητα για τον πρόεδρο. Παρέμει-
ναν βεβαίως στη θέση τους, με την
εικόνα τους να φθείρεται μέρα με
τη μέρα περισσότερο και τα υπουρ-
γεία τους να βραχυκυκλώνονται.
Αν και το κεφάλαιο ανασχηματι-
σμού κατάντησε λίγο πολύ το βιολί
του Γιαλέλη, οι αλλαγές θα ανακοι-
νωθούν τη Δευτέρα με τις διαβε-
βαιώσεις να γίνονται το πιθανότερο
την Τρίτη. Ο πρόεδρος έχει ήδη
επικοινωνήσει με τους υπουργούς
που θα αλλάξουν και αυτούς που
θα αναλάβουν. Το ερώτημα είναι
κατά πόσο αυτές οι αλλαγές είναι
αρκετές για να σώσουν την κατά-
σταση ή αν η συζήτηση μηνών προ-
κάλεσε ανεπανόρθωτη ζημιά. 

Στη μετριότητα 
Την εβδομάδα που πέρασε, η

δημοσκόπηση που διενήργησε η
εταιρεία Cypronetwork για το κυ-
βερνητικό έργο, θα έπρεπε να ση-

μάνει κόκκινο συναγερμό στον Λό-
φο. Και λέμε συναγερμό, καθώς ο
εδώ και καιρό πρώτος σε δημοτι-
κότητα υπουργός, Νίκος Χριστο-
δουλίδης, απολάμβανε το 40% της
θετικής ψήφου, την ίδια στιγμή
που 7 μήνες προηγουμένως, δη-
μοσκόπηση της Symmetron Market
Research, τον έδειχνε να λαμβάνει
το ισχυρό 67%. Όμως ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης δεν είναι το πρόβλημα
στη δημοσκόπηση. Είναι ίσως η
θετική εξαίρεση, αν λάβει κανείς
υπόψη πως το υπόλοιπο υπουργικό
σχήμα δείχνει να καταρρέει και σε
θέμα εικόνας και αποτελεσματι-
κότητας. 

Τα χαστούκια και η αρχή
Η κακή εικόνα και το θέμα της

αναποτελεσματικότητας της δεύ-
τερης θητείας Αναστασιάδη προ-
βληματίζει εδώ και καιρό πολλούς
στην κυβέρνηση που νιώθουν να
συμπαρασύρονται αλλά προβλη-
ματίζει και τον ΔΗΣΥ. Καθόλου τυ-
χαίο ότι οι στενοί συνεργάτες του
προέδρου του έχουν διαμηνύσει
πως ο ανασχηματισμός θα έπρεπε
να γίνει το συντομότερο. Όχι μόνο
για να βελτιωθεί η εικόνα της κυ-
βέρνησης, αλλά και για να αλλάξει
η ατζέντα, καθώς το τελευταίο διά-
στημα, η κυβέρνηση δέχεται το
ένα χαστούκι μετά το άλλο. 

Αυτή η συζήτηση ξεκίνησε τον
περασμένο Μάρτιο, όταν ο Χάρης
Γεωργιάδης, προανήγγειλε την πα-
ραίτησή του μέχρι το τέλος του
χρόνου. Εκείνη ακριβώς η εξαγγε-
λία, ήταν αρκετή για να προκαλέσει
συζητήσεις για το ποιος θα τον δια-
δεχθεί. Άνοιξε παράλληλα συζή-
τηση για το κατά πόσο είναι καλή
ευκαιρία για φρεσκάρισμα του
Υπουργικού δεδομένου ότι συγκε-
κριμένοι υπουργοί όπως ο υπουργός

Παιδείας Κώστας Χαμπιαούρης, η
υπουργός Συγκοινωνιών Βασιλική
Αναστασιάδου και ο υπουργός
Ενέργειας Γιώργος Λακκοτρύπης
δεν απέδιδαν όσο θα ήθελε ο πρό-
εδρος. Εκτιμούσαν ότι ο ανασχη-
ματισμός θα πραγματοποιηθεί τον
Σεπτέμβριο, όταν οι υπουργοί θα
ολοκλήρωναν τους 18 μήνες και
θα μπορούσαν να λάβουν την
υπουργική σύνταξη. 

Πέρασε ολόκληρο φθινόπωρο
βεβαίως χωρίς να προκύψει οποι-
αδήποτε αλλαγή. Η ολοκλήρωση
της τριμερούς όμως, η δήλωση του
Χάρη Γεωργιάδη ότι δεν θα παρου-
σιάσει ο ίδιος τον προϋπολογισμό

στη Βουλή αλλά ο προκάτοχός του,
καθώς και η επιστολή παραίτησης
της Στέλλας Κυριακίδου από την
αντιπροεδρία του ΔΗΣΥ και τη Βου-
λή άναψε το πράσινο φως για αλ-
λαγές. Ο πρόεδρος άρχισε να βλέπει
πιθανούς διαδόχους από την Πέμ-
πτη και να ενημερώνει αυτούς που
αποχωρούν. 

Ο Κωνσταντίνος Πετρίδης θα
διαδεχθεί τον Χάρη Γεωργιάδη στο
Υπουργείο Οικονομικών, ενώ για
το Υπουργείο Εσωτερικών προ-
ετοιμάζεται ο βουλευτής Λευκωσίας
Νίκος Νουρής, ο οποίος γνωρίζει
καλά τα της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Ο κ. Πετρίδης βεβαίως δεν ήταν η

πρώτη επιλογή για το Υπουργείο
Οικονομικών όχι για λόγους έλλει-
ψης ικανοτήτων όπως λένε κυβερ-
νητικές πηγές, αλλά γιατί στο απαι-
τητικό Υπουργείο Εσωτερικών δια-
χειρίζεται ήδη τη δύσκολη μεταρ-
ρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης
και το μεταναστευτικό. Για το
Υπουργείο Οικονομικών είχε ακου-
στεί το όνομα του διευθύνοντος
σύμβουλου της PWC Ευγένιου Ευ-
γενίου, ενώ βολιδοσκοπήθηκε και
ο μέχρι πρότινος γενικός διευθυν-
τής του Υπουργείου Οικονομικών
Χρίστος Πατσαλίδης. 

Από το Υπουργείο Παιδείας απο-
χωρεί ο Κώστας Χαμπιαούρης, έστω
κι αν ο ίδιος μέχρι την Πέμπτη δια-
βεβαίωνε τους συνεργάτες του ότι
θα παραμείνει στο πηδάλιο του
Παιδείας. Όλο αυτό το διάστημα
ακούστηκαν διάφορα ονόματα,
ακόμα και το όνομα της Μαίρης
Κουτσελίνη, πρόσωπο που θεω-
ρείται σκιώδης υπουργός Παιδείας
καθώς βρίσκεται σε όλες τις επι-
τροπές λήψης αποφάσεων για τα
της παιδείας. Όπως όμως και στο
παρελθόν, έτσι και σήμερα το εμ-
πόδιο που την κρατά εκτός είναι
η συγγένεια που έχει με τη Ζέτα
Αιμιλιανίδου. Ακούστηκε βεβαίως
πως ο πρόεδρος ψάχνει κάποιον
από την ακαδημαϊκή κοινότητα
που θα εκπέμπει μετριοπάθεια και
θα μπορεί να μπει σε διάλογο με
τις εκπαιδευτικές οργανώσεις. Το
σενάριο διορισμού του κοινοβου-
λευτικού εκπροσώπου του ΔΗΣΥ
Νίκου Τορναρίτη έχει αποκλειστεί
εδώ και καιρό. Στο πλαίσιο διορι-
σμού Τορναρίτη δεν θεωρείται τυ-
χαία και η αποστολή επιστολής
από την ΠΑΔΕΔ Πρωτοπορία, που
τον φωτογραφίζει  ως τον πιο κα-
τάλληλο από τα ονόματα που ακού-
γονται για το Υπουργείο Παιδείας.

Έχει μεσολαβήσει ακόμα και ο πρό-
εδρος του ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου,
με τον πρόεδρο να είναι ανένδοτος.
Πολύ πιθανή θεωρείται η μετακί-
νηση του Πρόδρομου Προδρόμου
στο Παιδείας. Ο ίδιος ήταν πρό-
εδρος της Επιτροπής Παιδείας και
έχει καλή γνώση του τι διαμείβεται,
ωστόσο ενδεχομένως να προκα-
λέσει αντιδράσεις εντός των εκ-
παιδευτικών οργανώσεων, που τον
θεωρούσαν εν μέρει υπεύθυνο για
την κρίση που ξέσπασε στην παι-
δεία το καλοκαίρι του 2018. 

Το ερώτημα είναι τι θα γίνει
στο Προεδρικό, στο ενδεχόμενο
μετακίνησης του κ. Προδρόμου.
Ακούγεται το όνομα του προέδρου
του Οργανισμού Νεολαίας Πανα-
γιώτη Σεντώνα ως επικρατέστερο
για τη θέση του αναπληρωτή κυ-
βερνητικού εκπροσώπου χωρίς να
αποκλείεται και ως κυβερνητικός
εκπρόσωπος. Ο κ. Σεντώνας άλ-
λωστε μετά και την καλή παρουσία
του στις ευρωεκλογές, θεωρείται
πρόσωπο που θα αξιοποιηθεί στην
κυβερνώσα παράταξη. Η Κλέλια
Βασιλείου προορίζεται είτε ως Επί-
τροπος Περιβάλλοντος είτε ως Επί-
τροπος Ορεινών Κοινοτήτων. Από
το Υπουργείο Συγκοινωνιών φεύγει
και η Βασιλική Αναστασιάδου, πα-
ρά το έργο που έχει επιδείξει το
τελευταίο διάστημα. Πιθανότερη
για τη θέση της θεωρείται η δικη-
γόρος Έμιλυ Γιολίτη. Ο υπουργός
Ενέργειας Γιώργος Λακκοτρύπης
δεν αποχωρεί σε αυτό τον ανα-
σχηματισμό, ωστόσο, δηλώσεις
του υποδηλώνουν πως τους επό-
μενους μήνες ενδεχομένως να αν-
τικατασταθεί. Οι σχέσεις του με
τον πρόεδρο της Δημοκρατίας εί-
χαν ανέκαθεν σκαμπανεβάσματα,
που επιδεινώθηκαν μετά και το
κάζο με το χαλλούμι. 

Νεοφανής μακράς διάρκειας ανασχηματισμός
Ενα φρεσκάρισμα που συζητείται πέραν των έξι μηνών, κουράζοντας και φθείροντας υπουργούς πολιτικά πρόσωπα και κοινή γνώμη

Με αέρα ανανέωσης ο ΔΗΣΥ
Οι αλλαγές φαίνεται να προκαλούν σημαντική ανανέωση στον Δημο-
κρατικό Συναγερμό, καθώς μπαίνει σε θέσεις κλειδιά το νέο αίμα του
κόμματος. Ο υπουργός Οικονομικών Χάρης Γεωργιάδης παραιτείται
και γυρίζει στην Πινδάρου. Με δεδομένη και την παραίτηση της Στέλ-
λας Κυριακίδου από την αντιπροεδρία ο ΔΗΣΥ θα προχωρήσει σε σύγ-
κληση του Ανωτάτου Συμβουλίου ούτως ώστε να πληρώσει τη θέση
του αντιπροέδρου. Δεν αποκλείεται να κενωθεί και η θέση του ανα-
πληρωτή προέδρου που κατέχει ο ευρωβουλευτής του ΔΗΣΥ Λευτέ-
ρης Χριστοφόρου. Και αυτό γιατί η ηγεσία του κόμματος έχει στείλει το
μήνυμα πως την ώρα που το κόμμα πάει προς αναδιάταξη όλα τα κομ-
ματικά στελέχη πρέπει να συνδράμουν σε αυτή την αναδιάταξη. Τοπο-
θέτηση που φωτογραφίζει τον Λευτέρη Χριστοφόρου. Σε αυτό το
πλαίσιο ο Χάρης Γεωργιάδης αναμένεται να διεκδικήσει είτε την αντι-
προεδρία είτε τη θέση του αναπληρωτή προέδρου. Θα διεκδικήσει πα-
ράλληλα βουλευτική έδρα στις εκλογές του 2021, καθώς μετά τη μα-
κρά παραμονή του στο Υπουργείο Οικονομικών θέλει να λάβει νομιμο-
ποίηση της πολιτικής του καριέρας μέσω εκλογών. Όμως ο Χάρης Γε-
ωργιάδης δεν θα αποτελεί τη μόνη αλλαγή. Οι βουλευτές Λευκωσίας
του ΔΗΣΥ ανανεώνονται πλήρως. Με την αποχώρηση της Στέλλας Κυ-
ριακίδου, την υπουργοποίηση του Νίκου Νουρή και την παραίτηση του
Σόλωνα Κασσίνη, ανοίγει ο δρόμος για το νέο αίμα του κόμματος, με
τους Σάβια Ορφανίδου, Ξένια Κωνσταντίνου και Μιχάλη Σοφοκλέους
να λαμβάνουν βουλευτική έδρα. Με αυτόν τον τρόπο ο ΔΗΣΥ κλειδώ-
νει και το δικό του φρεσκάρισμα, βγάζοντας σε μία δύσκολη περίοδο
στο προσκήνιο πρόσωπα που δεν έχουν φθαρεί. 

Ο Παναγιώτης Σεντώνας φαίνεται να ανηφορίζει στον Λόφο αναλαμβάνοντας καθήκοντα στην επικοινωνιακή ομάδα.

Κώστας Χαμπιαούρης και Βασιλική
Αναστασιάδου φαίνεται να αποχω-
ρούν, ενώ η Κλέλια Βασιλείου μετα-
κινείται σε θέση επιτρόπου.

�������

Δημοσκόπηση που δη-
μοσιοποιήθηκε την πε-
ρασμένη βδομάδα κατέ-
δειξε το κύριο πρόβλημα
της κυβέρνησης που δεν
είναι άλλο από την κακή
εικόνα και την έλλειψη
αποτελεσματικότητας.

Ο Κωνσταντίνος Πετρίδης αναλαμ-
βάνει τη θέση του υπουργού Οικονο-
μικών ενώ ο Χάρης Γεωργιάδης επι-
στρέφει στην Πινδάρου.
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Με ισραηλινά μάτια η πράσινη γραμμή
Στην υλοποίηση της αγοράς συστήματος ηλεκτρονικής επιτήρησης της γραμμής αντιπαράταξης προχωρά το υπουργείο Άμυνας 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η κατάσταση που έχει δημιουργηθεί
με τις παράνομες διελεύσεις, από
τις κατεχόμενες προς τις ελεύθερες
περιοχές, πέρα από τις πρόσφατες
αποφάσεις του Υπουργικού Συμβου-
λίου για τον Κανονισμό της Πράσινης
Γραμμής, οδηγεί τη Λευκωσία και
σε άλλα ριζοσπαστικά μέτρα τα οποία
δεν έχουν ανακοινωθεί. Λαμβάνοντας
υπόψη τα στατιστικά στοιχεία που
δείχνουν πως τα 2/3 των συνολικών
διελεύσεων, πραγματοποιούνται από
μη νόμιμα σημεία ελέγχου, η κυβέρ-
νηση σπεύδει να θωρακίσει τη γραμ-
μή αντιπαράταξης, κλείνοντας τα
τυφλά σημεία διέλευσης αλλά και
για αποτελεσματικότερη επιτήρησή
της. Σύμφωνα με αξιόπιστες πηγές
της «Κ», ένα από τα μέτρα τα οποία
έχουν αποφασισθεί και βρίσκονται
στο στάδιο της υλοποίησης είναι και
η ηλεκτρονική επιτήρηση της πρά-
σινης γραμμής, με σύγχρονο σύστη-
μα καμερών. Μια ιδέα, η οποία είχε
πέσει στο τραπέζι, πολύ πριν από
το 2010 αλλά ουδέποτε πήρε σάρκα
και οστά. Την περίοδο εκείνη η προ-
μήθεια καμερών από την Εθνική
Φρουρά είχε προκύψει ως ανάγκη,
κυρίως στις περιοχές εκείνες της νε-
κρής ζώνης, όπου τα φυλάκια της
Εθνικής Φρουράς και κατοχικών δυ-
νάμεων είναι σε κοντινή απόσταση
και είχαν προκληθεί επεισόδια, όπου
εθνοφρουροί έχασαν τη ζωή τους.
Στη συγκεκριμένη περίπτωση, οι
πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
πως το Υπουργείο Άμυνας είναι δια-
τεθειμένο να καλύψει με ηλεκτρονικά
μάτια το σύνολο της πράσινης γραμ-
μής, μήκους 300 χιλιομέτρων.

Από το Ισραήλ
Η σκέψη για αγορά ηλεκτρονι-

κού συστήματος επιτήρησης τέ-

θηκε στο τραπέζι όταν τα στατι-
στικά στοιχεία έδειχναν διόγκωση
του προβλήματος των παράνομων
διελεύσεων, από τα Κατεχόμενα.
Ο υπουργός Άμυνας Σάββας Αγγε-
λίδης, έχοντας ενώπιόν του τις επί-
σημες εκτιμήσεις της στρατιωτικής
ηγεσίας πως ο παραδοσιακός τρό-
πος επιτήρησης δεν θα πατάξει το
πρόβλημα των παράνομων διελεύ-
σεων, προχώρησε στο εναλλακτικό
σενάριο τοποθέτησης καμερών.
Σύμφωνα με τις πληροφορίες μας,
το ΥΠΑΜ έχει ήδη ξεκινήσει τις
διαδικασίες αγοράς του ηλεκτρο-
νικού συστήματος, στρεφόμενο
προς την πλευρά του Ισραήλ το
οποίο, σύμφωνα με τις εκτιμήσεις
εμπειρογνωμόνων, διαθέτει εμπει-
ρία και τεχνογνωσία. Στην παρούσα
φάση, η διαδικασία αγοράς βρί-
σκεται στο στάδιο εντοπισμού του
κατάλληλου συστήματος για την
πράσινη γραμμή. Οι πληροφορίες
μας αναφέρουν πως ενώπιον των
τεχνοκρατών του ΥΠΑΜ βρίσκον-
ται τέσσερις ισραηλινές εταιρείες
και αναμένεται, μέχρι τον ερχόμενο
Ιανουάριο, να έχουν καταλήξει

στον προμηθευτή. Το ηλεκτρονικό
σύστημα σύμφωνα με τις αισιόδο-
ξες εκτιμήσεις, θα έλθει στην Κύπρο
και θα τοποθετηθεί το δεύτερο εξά-
μηνο του 2020.

Οι κάμερες
Τα ηλεκτρονικά μάτια θα ελέγ-

χονται από κεντρική μονάδα από
την οποία θα επιτηρείται, σε 24ωρη
βάση, η πράσινη γραμμή από το
νοτιότερο έως το βορειότερο σημείο
της. Πέρα από τα τυφλά σημεία,
εντός κατοικημένων περιοχών, οι
κάμερες θα επιτηρούν δύσβατες
περιοχές που σήμερα είναι αφύλα-
χτες, προς τον Πύργο Τυλληρίας
αλλά και τη Δερύνεια. Η τοποθέτηση
καμερών εκ των πραγμάτων θα
προκαλέσει και αλλαγές στη δια-

χείριση του ανθρώπινου δυναμικού
της Εθνικής Φρουράς, στην πράσινη
γραμμή. Όπως πληροφορούμαστε
η αγορά του ηλεκτρονικού συστή-
ματος θα γίνει με διακρατική συμ-
φωνία με το Ισραήλ, όπως έγινε και
στην περίπτωση αγοράς του πλοίου
ανοιχτής θαλάσσης «Αρχιπλοίαρχος
Α. Ιωαννίδης».

Η βάση στο Μαρί
Παράλληλα με τις κάμερες επί

της πράσινης γραμμής, η Κύπρος
επεκτείνει το δίκτυο των αμυντικών
συνεργασιών και προς δυσμάς προ-
χωρώντας με γοργά βήματα στην
υλοποίηση σημαντικών έργων υπο-
δομής, όπως αυτό της αναβάθμισης
της ναυτικής βάσης στο Μαρί. Ανα-
βάθμιση, η οποία θα μετατρέψει

την περιοχή σε ένα από τα κομβικά
σημεία της Ανατολικής Μεσογείου,
ενισχύοντας σημαντικά το κομμάτι
ασφάλειας της περιοχής. Η πρόθεση
και της Γαλλίας να χρησιμοποιεί
την Κύπρο για τα πολεμικά ναυτικά
της μέσα που κινούνται στην πε-
ριοχή δεν έχει μείνει στα χαρτιά.
Μέσα σε σύντομο χρονικό διάστη-
μα από τις επαφές που έγιναν σε
πολιτικό επίπεδο αλλά και τις επι-
σκέψεις Γάλλων στρατιωτικών εμ-
πειρογνωμόνων στην Κύπρο, όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ» οι
προεργασίες επέκτασης της ναυ-
τικής βάσης στο Μαρί προχωρούν
με γοργούς ρυθμούς. Σύμφωνα με
αξιόπιστες πηγές μας, οι Γάλλοι ει-
δικοί εμπειρογνώμονες ετοίμασαν
και παρέδωσαν τα σχέδια για τα

έργα επέκτασης της ναυτικής βάσης
στο Μαρί, η οποία στη νέα της μορ-
φή θα αυξήσει κατακόρυφα τις επι-
χειρησιακές δυνατότητες τόσο των
πολεμικών μέσων της Εθνικής
Φρουράς όσο και πολεμικών μέσων
χωρών με τις οποίες η Κύπρος συ-
νεργάζεται. Οι ίδιες πηγές μας ανέ-
φεραν πως η εργασία που πραγ-
ματοποιείται στην παρούσα φάση
είναι η κοστολόγηση των έργων.

Οι προδιαγραφές
Όπως είμαστε σε θέση να γνω-

ρίζουμε, στη νέα ναυτική βάση θα
είναι σε θέση να αγκυροβολήσουν
πολεμικά πλοία έως και 200 μέτρα
μήκος. Όπως μας υποδείχθηκε χα-
ρακτηριστικά εντός των νέων εγ-
καταστάσεων που θα δημιουργη-
θούν θα μπορούν να δέσουν και
πλοία όπως το αιγυπτιακό ελικο-
πτεροφόρο τύπου «Μιστράλ» που
συμμετέχει κάθε χρόνο στην πο-
λυεθνική άσκηση Ελλάδας-Αιγύ-
πτου- Κύπρου «Μέδουσα». Η νέα
βάση θα είναι 2.000 τετραγωνικών
μέτρων σχεδόν τριπλάσιας έκτασης
από την υφιστάμενη και θα είναι
επέκταση του σημερινού αγκυρο-
βόλιου. Στους λιμενοβραχίονες που
θα κατασκευαστούν θα υπάρχουν
υποδομές διακίνησης οχημάτων
υποστήριξης καθώς και υπηρεσιών
για τα πλοία που θα δένουν. Με
βάση των σχεδιασμούς που έχουν
γίνει ο περιμετρικός κορμός θα
επεκταθεί νότια και η κατασκευή
του θα γίνει ενιαία. Σε φάσεις θα
δημιουργηθούν οι υπηρεσίες πάνω
στους βραχίονες. Στα σχέδια των
Γάλλων προβλέπεται και η δημι-
ουργία ναυπηγείου δυτικά της βά-
σης προς την πλευρά της Ακτής
του Κυβερνήτη το οποίο θα στηρίζει
επισκευαστικές εργασίες των πο-
λεμικών πλοίων.

������

Οι κάμερες που θα τοπο-
θετηθούν στην πράσινη
γραμμή αναμένεται να
ενισχύσουν τους ελέγ-
χους και να κλείσουν τα
τυφλά σημεία απ’ όπου
πετυχαίνουν είσοδο, σε
εδάφη που ελέγχει η Δη-
μοκρατία πρόσωπα που
περνούν παράνομα από
τα Kατεχόμενα.

Το σύστημα ηλεκτρονικής επιτήρησης θα είναι ισραηλινής κατασκευής και προέλευσης, η αγορά του θα γίνει με δια-
κρατική συμφωνία, η δε τοποθέτησή του υπολογίζεται στο δεύτερο εξάμηνο του 2020.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΓΙΑΝΝΑΚΗ Λ. ΟΜΗΡΟΥ

Εποικισμός, δύο μέτρα και δύο σταθμά

Η σύμβαση της Γενεύης του
1949 καθόρισε ως έγκλημα
πολέμου τη μεταφορά πλη-

θυσμού σε στρατιωτικά κατεχόμενα
εδάφη από την κατέχουσα δύναμη.
Καμιά, λοιπόν, παραμόρφωση της
αλήθειας, καμιά διαστροφή της
πραγματικότητας, καμιά στρεψό-
δικος συμπεριφορά της κατοχικής
Τουρκίας δεν είναι δυνατό να συ-
σκοτίσουν την αδιαμφισβήτητη
πραγματικότητα, που κραυγάζει
ότι η μεταφορά Τούρκων από την
Τουρκία και η εγκατάστασή τους
στην κατεχόμενη περιοχή της Κύ-
πρου εντάσσεται στο πλαίσιο της
πολιτικής της Άγκυρας για αλλοί-
ωση της εθνολογικής σύστασης
του πληθυσμού της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας.

Ο Τούρκος καθηγητής Νιχάτ
Ερίμ σε έκθεσή του για την Κύπρο
προς την τουρκική κυβέρνηση με
ημερομηνία 24 Νοεμβρίου 1956
αναφέρει: «Επειδή σε μια δεδομένη
στιγμή μέσα στη ροή της Ιστορίας
ένας πληθυσμός σε σύγκριση με
τον άλλο πληθυσμό έχει υπερτε-

ρήσει κατά εκατό ή διακόσιες χι-
λιάδες, δεν είναι επαρκής λόγος
να καθορίσει την αιώνια τύχη μιας
μεγαλονήσου όπως είναι η Κύπρος.
Δεν μπορεί να την καθορίσει. Και
μάλιστα αν λάβει κανείς υπόψη
του ότι ένα τέτοιο νησί μπορεί να
αποτελέσει ένα τρομακτικό κίνδυνο
για την ασφάλεια μιας χώρας 25 –
σ.σ. ήταν τότε– εκατομμυρίων όπως
είναι η Τουρκία. Για την ασφάλεια
της Τουρκίας η Κύπρος είναι ένα
γεωγραφικό δεδομένο το οποίο δεν
είναι δυνατό να παραγνωρισθεί».
Εισηγούμενος, λοιπόν, την προ-
ώθηση της λύσης της προσάρτησης
της Κύπρου στην Τουρκία, ο Νιχάτ
Ερίμ αναφέρει: «σαν προπαρα-
σκευαστικό στάδιο θα πρέπει να
συλλεγούν στοιχεία που να απο-
δεικνύουν ότι η πλειοψηφία της
ιδιοκτησίας της γης στην Κύπρο
ανήκει στους Τούρκους, ότι θα πρέ-
πει να συνταχθεί δημογραφικός
χάρτης που να καθορίζει τον αριθμό
των Τούρκων του νησιού σε κάθε
πόλη και χωριό και ακόμα πως θα
πρέπει να συλλεγούν οι καλύτερες

δυνατές πληροφορίες για τους Κυ-
πρίους της Τουρκίας και γενικά
όσους βρίσκονται εκτός Κύπρου
για την περίπτωση του εποικισμού».
Μετά το πραξικόπημα και την τουρ-
κική εισβολή δεν υπήρχε βέβαια
ανάγκη για προσχήματα με επι-
στροφή δήθεν Τουρκοκυπρίων. Ο
εποικισμός μετά το 1974 πήρε τη
μορφή ενός καλά οργανωμένου
σχεδίου που αποβλέπει σταθερά
στη δημογραφική αλλοίωση των
πληθυσμιακών δεδομένων με τε-
λικό στόχο την ανατροπή τους. Ο
«Economist» στις 4.9.1976 έγραφε:
«Ο προφανής στόχος της Τουρκίας
είναι να μετατρέψει τη Βόρεια Κύ-
προ σε μια επαρχία της Τουρκίας.
Ο δημογραφικός εκτουρκισμός του
Βορρά σύντομα θα είναι πλήρης.
Πόλεις και χωριά, όπως η Κερύνεια
και η Λάπηθος, που παρέμεναν κε-
νά μέχρι πρόσφατα, είναι τώρα γε-
μάτα από εποίκους από την Τουρ-
κία».

Ο Φαζίλ Κιουτσούκ πρώτος αν-
τιπρόεδρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, έγραψε γράφει στη «Χαλ-

κίν Σεσί» το 1978 και τα εξής: «Αυτοί
οι έποικοι που δεν σεβάστηκαν
τον νόμο στα αρχικά τους χωριά
έκαναν τους για 400 χρόνια κατοί-
κους αυτού του νησιού να ξερνούν
αίμα. Όλοι αυτοί έχουν συγκεν-
τρωθεί μαζί και πολλά ανατολίτικα
σουλτανάτα δημιουργήθηκαν σε
πολλά από τα χωριά μας. Καλούμε
την κυβέρνηση να μη μετατρέψει
αυτό το νησί σε τάφο».

Από τότε έχουν περάσει 41 ολό-
κληρα χρόνια. Ο εποικισμός εντά-
θηκε και μετεξελίχθηκε σε μια ορ-
γανωμένη επιχείρηση πλήρους
ανατροπής των πληθυσμιακών δε-
δομένων της Κύπρου. Είναι κατά-
δηλο ότι η Τουρκία παραβιάζει
κατά συρροή και κατ’ εξακολού-
θηση τη Σύμβαση της Γενεύης του
1949 που προβλέπει ρητά στο άρ-
θρο 49 (6) ότι : «Η κατέχουσα δύ-
ναμις δεν δύναται να εξορίσει ή
να μεταφέρει μέρος του δικού της
άμαχου πληθυσμού εις το κατεχό-
μενο υπ’ αυτής έδαφος». Και είναι
φανερό από τα όσα έχουν αναφερ-
θεί ότι ο εποικισμός αποτελεί στην

Κύπρο κραυγαλέα διεθνή παρανο-
μία της Τουρκίας. Η άρνηση των
Τούρκων να αποδεχθούν τη σύ-
σταση Ομάδας Εργασίας για τον
εποικισμό στο πλαίσιο των απευ-
θείας διαπραγματεύσεων αποτέ-
λεσε αδιαμφισβήτητη απόδειξη
των τουρκικών σχεδιασμών.

Παρόμοια πολιτική εποικισμού,
με αυτή της Τουρκίας, ακολουθεί
και το Ισραήλ. Πρόσφατα, ο υπουρ-
γός Εξωτερικών των ΗΠΑ Μάικ
Πομπέο προέβη σε επίσημη δήλω-
ση με την οποία διαφοροποίησε
τη μέχρι τώρα αμερικανική πολιτική
στο θέμα του εποικισμού του Ισ-
ραήλ, με τη δημιουργία οικισμών
στη δυτική όχθη του Ιορδάνη.
Στους οικισμούς αυτούς έχουν εγ-
κατασταθεί 600.000 Εβραίοι έποι-
κοι. Σε κατάφωρη περιφρόνηση
του διεθνούς δικαίου και ψηφισμά-
των του ΟΗΕ, οι ΗΠΑ θεωρούν πλέ-
ον τον εποικισμό του Ισραήλ ως
νόμιμο. Ωστόσο, η κυβέρνηση της
Κύπρου, η οποία πλήττεται από
τον εποικισμό της Τουρκίας, δεν
θεώρησε αναγκαίο να καταδικάσει

την εξόφθαλμα παράνομη αυτή
ενέργεια της αμερικανικής κυβέρ-
νησης. Τήρησε αδήμονα σιωπή.
Την πολιτική, συχνά καταδικάζουμε
όταν άλλοι την υιοθετούν, αυτή
«των δύο μέτρων και δύο σταθμών»,
την ακολουθήσαμε και εμείς. Έχει
αντιληφθεί η κυπριακή κυβέρνηση
ότι, όταν θα διαμαρτυρόμαστε διε-
θνώς, για την εγκληματική πολιτική
του εποικισμού της Τουρκίας σε
βάρος της Κύπρου, θα μας δίνεται
η αποστομωτική απάντηση ότι
στην περίπτωση του εποικισμού
του Ισραήλ διά της σιωπής μας συ-
ναινούμε και ότι ως εκ τούτου δεν
δικαιούμαστε να τον καταγγέλλου-
με στην περίπτωση της Τουρκίας;

Σημ.: Η δήλωση του γ.γ. του ΟΗΕ
μετά την τριμερή συνάντηση του
Βερολίνου επιβεβαίωσε τις χαμηλές
προσδοκίες. Βέβαια διατήρησε ζων-
τανή την προοπτική. Το σίγουρο
είναι ότι προς το παρόν όλα μπαί-
νουν σε «χειμερία νάρκη».

Ο κ. Γιαννάκης Λ. Ομήρου είναι τέως πρό-
εδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την απόφασή του να παραμείνει
στην ηγεσία του ΑΚΕΛ έλαβε ο Άν-
τρος Κυπριανού. Η απόφασή του
ανακοινώθηκε στη Γραμματεία του
κόμματος, η οποία και το ενέκρινε
ομόφωνα. Στην Εζεκία Παπαϊωάν-
νου έχουν αποφασίσει να μην ανα-
κοινωθεί η απόφασή του επίσημα,
αλλά να αφήσει το όλο θέμα λίγο
πολύ να διαχυθεί. Καθόλου τυχαίο
και το γεγονός ότι το τελευταίο
διάστημα όταν ερωτάται για το αν
θα παραμείνει στην ηγεσία του
ΑΚΕΛ, αναφέρει πως αυτό θα το
αποφασίσει το συνέδριο του κόμ-
ματος. Κατά πόσο δηλαδή θα εγ-
κρίνει δηλαδή την παραμονή του
ή αν θα εκλέξει άλλο μέλος της Κεν-
τρικής Επιτροπής εφόσον βεβαίως
υπάρξει ανθυποψήφιος.  

Όπως ανέφερε από τις αρχές
του μήνα η «Κ», ο Άντρος Κυπρια-
νού ήγειρε το θέμα του εσωκομ-
ματικού συνεδρίου στην Κεντρική
Γραμματεία, ζητώντας την άποψη
των μελών για το κατά πόσο θα
έπρεπε να παραμείνει ή να φύγει.
Κατά τη διάρκεια της συζήτησης
ο γ.γ. της ΠΕΟ Πάμπης Κυρίτσης
ήταν ιδιαίτερα ένθερμος υπέρ της
παραμονής του, ενώ και άλλα στε-
λέχη υπογράμμισαν πως υπάρχουν
και θετικά αλλά και αρνητικά από
την παραμονή του. Κανείς βεβαίως
εντός της Κεντρικής Γραμματείας
δεν εκφράστηκε τουλάχιστον επί-
σημα αρνητικά σε ένα σενάριο
παραμονής του. Του ζητήθηκε,
ωστόσο, να λάβει ο ίδιος τις απο-

φάσεις του και να τους ενημερώ-
σει. Απόφαση που λήφθηκε και
ανακοινώθηκε το περασμένο δε-
καήμερο. Το όλο θέμα δεν έχει συ-
ζητηθεί στο Πολιτικό Γραφείο και
ούτε φαίνεται πως θα συζητηθεί.
Θα ανακοινωθεί, όπως όλα δεί-
χνουν στην Κεντρική Επιτροπή
του ΑΚΕΛ, ενώ δικαίωμα εκλογής
θα έχει οποιοδήποτε μέλος της
Κεντρικής Επιτροπής το επιθυμεί.
Προφανώς, τόσο ο Στέφανος Στε-
φάνου όσο και ο Γιώργος Λουκαΐ-
δης, τα δύο πρόσωπα των οποίων
το όνομα ακούστηκε για τη δια-
δοχή δεν προτίθενται να αμφι-
σβητήσουν τον κ. Κυπριανού και
να διεκδικήσουν. Ωστόσο, δεν
αποκλείεται να υπάρξουν εκπλή-
ξεις από άλλα στελέχη.  

Οι αιτίες
Οι εξελίξεις στο Κυπριακό φαί-

νεται να είναι ο κύριος λόγος της
απόφασής του κ. Κυπριανού να
παραμείνει, καθώς πολλοί και από
το ΑΚΕΛ αλλά και από την ευρύτερη
Αριστερά τον πίεσαν να μείνει ενό-
ψει των εξελίξεων αλλά και της ψι-
θυρολογίας ότι ο πρόεδρος φλερ-
τάρει με άλλες μορφές λύσης. Υπάρ-
χουν βεβαίως στελέχη του ΑΚΕΛ
που επισημαίνουν ότι το κόμμα
έχει μπει ήδη σε διαδικασία ανά-
καμψης με τον Άντρο Κυπριανού
στο τιμόνι και τυχόν αλλαγή αυτή
την περίοδο θα προκαλέσει αστά-
θεια. Οι ίδιοι κύκλοι θεωρούν πως
κακώς ο κ. Κυπριανού έσπευσε να
προαναγγείλει αποχώρησή του σε
συνέντευξή του στην «Κ», καθώς

για ένα μεγάλο διάστημα υπήρξε
ψιθυρολογία για την επόμενη μέρα
στο κόμμα, που προκάλεσε ανα-
στάτωση στο κόμμα. Συζήτηση,
όπως λένε, αχρείαστη σε μία κρί-
σιμη καμπή για το κόμμα. Στην εξί-
σωση της παραμονής του ρόλο
έπαιξε και το μικρό διάστημα που

μεσολαβεί μέχρι και τις βουλευτικές
εκλογές. Όπως λένε στελέχη της
Αριστεράς, η διάδοχη κατάσταση
θα είχε να προσαρμοστεί και να
προετοιμαστεί σε πολύ μικρό χρο-
νικό διάστημα για τις βουλευτικές
εκλογές που είναι το μεγάλο στοί-
χημα για το κατά πόσο το κόμμα
θα ανακάμψει.

Το ερώτημα που μένει αναπάν-
τητο είναι κατά πόσο ο κ. Κυπρια-
νού θα μείνει μέχρι και τις βουλευ-
τικές εκλογές του 2021 και στη συ-
νέχεια να παραιτηθεί, τηρώντας
το καταστατικό του κόμματος, που
λέει πως τα στελέχη αφυπηρετούν
στα 65 τους.

Τετ α τετ με Νικόλα
Το σίγουρο είναι πως ο Άντρος

Κυπριανού έχει ήδη αρχίσει και
επαφές και κινήσεις με ορίζοντα
και τις βουλευτικές εκλογές του

2021 και τις προεδρικές εκλογές
του 2023. Πραγματοποιήθηκε την
προηγούμενη εβδομάδα ακόμη μία
συνάντηση με τον πρόεδρο του
ΔΗΚΟ Νικόλα Παπαδόπουλο, στην
οποία επανέλαβαν τη θέλησή τους
να προχωρήσουν και σε συντονι-
σμό, τόσο εντός της Βουλής όσο
και εκτός. Ανοικτό είναι αν θα δού-
με πλέον σταύρωμα νομοσχεδίων
με την ψήφο ΔΗΚΟ – ΑΚΕΛ, ενώ
ερωτήματα εγείρονται για το πού
μπορεί να τα βρουν  τα δύο κόμ-
ματα σε πολιτικές εκτός Κοινο-
βουλίου. Υπενθυμίζεται πως ο κ.
Κυπριανού είχε αναφέρει τον πε-
ρασμένο Μάιο πως τα δύο κόμματα
στο Κυπριακό τα χωρίζει χάος. Το
τι άλλαξε είναι ένα ζήτημα σχετικό.
Σύμφωνα με πολιτικούς κύκλους,
η ψιθυρολογία ότι ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης εξακολουθεί να σκέ-
φτεται άλλες μορφές λύσης και δη

συνομοσπονδία έφερε κοντά τους
δύο πολιτικούς αρχηγούς.   

Το κατά πόσο η εν λόγω συνάν-
τηση προαναγγέλλει την απαρχή
της συνεργασίας των δύο κομμάτων
με γνώμονα το 2023 είναι λίγο πρό-
ωρο να συζητηθεί. Σημειώνεται,
ωστόσο, πως ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος έχει αμβλύνει κατά πολύ
τη ρητορική του απέναντι στο
ΑΚΕΛ, υπενθυμίζοντας συχνά την
καλή συνεργασία που είχαν τα δύο
κόμματα στο παρελθόν. Ο γ.γ. του
ΑΚΕΛ έχει ήδη διαμηνύσει σε συ-
νέντευξή του στην «Κ» πως το
ΑΚΕΛ δεν πρόκειται να στηρίξει
υποψήφιο για την προεδρία είτε
τον Νικόλα Παπαδόπουλο είτε άλλο
δηκοϊκό στέλεχος. Υπάρχουν, ωστό-
σο, και στελέχη που υπογραμμίζουν
πως το ΑΚΕΛ δεν έχει πλέον την
ευχέρεια να χάσει σε ακόμη μία
εκλογική μάχη. 

Παραμένει
στην ηγεσία
του ΑΚΕΛ 
ο Aντρος
Το ενέκρινε ομόφωνα η Γραμματεία και 
αναμένεται να ανακοινωθεί και στην Κ.Ε.
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Οι Στέφανος Στεφάνου
και Γιώργος Λουκαΐδης
ενέκριναν την απόφαση
του Aντρου Κυπριανού,
στέλνοντας το μήνυμα
πως δεν θα τον αμφισβη-
τήσουν, διεκδικώντας
υποψηφιότητα 
στο εκλογικό συνέδριο.

Ο Αντρος Κυπριανού συναντήθηκε με τον Νικόλα Παπαδόπουλο και επανέλαβαν τη θέλησή τους για συντονισμό και συνεργασία τόσο εντός Βουλής όσο και εκτός.
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Μακρύς και
απρόβλεπτος 
ο δρόμος μέχρι
την άνοιξη 
Οι κύριοι σταθμοί ως την άτυπη πενταμερή
δείχνουν πως τίποτα δεν είναι δεδομένο

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Oταν την περασμένη Κυριακή ο
πρόεδρος αναχωρούσε για το Βε-
ρολίνο, οι προσδοκίες ήταν ήδη
πολύ χαμηλές για το τι θα έβγαινε
από το δείπνο. Φρόντισαν να ρίξουν
τους τόνους τα ίδια τα Ηνωμένα
Έθνη, όταν η Τζέιν Χολ Λουτ πραγ-
ματοποιούσε τηλεδιάσκεψη με τους

δύο διαπραγματευτές μέρες πριν
από το δείπνο, αλλά και με την
απόφαση να απαγορεύσουν την
είσοδο φωτογράφων και κινημα-
τογραφιστών στην αίθουσα του
δείπνου. Κατά τη διάρκεια της συ-
νάντησης κυβερνητικές πηγές διέρ-
ρεαν, μάλιστα, πως δεν θα κλείδωνε
πενταμερής διάσκεψη, αλλά θα κα-
ταγραφόταν μία σχετική πρόοδος

μεταξύ των δύο πλευρών, στη δή-
λωση του γενικού γραμματέα των
Ηνωμένων Εθνών. Πρόοδος θεω-
ρήθηκε βεβαίως το ότι κλείδωσε η
διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία,
η οποία βρισκόταν εδώ και καιρό
σε γκρίζα ζώνη και εν αμφιβόλω,
ενώ η Πενταμερής μετατίθεται μάλ-
λον μετά τον Απρίλη του 2020,
όταν δηλαδή θα πραγματοποιηθούν
οι «εκλογές» στα Κατεχόμενα. Το
ερώτημα που εγείρεται είναι κατά
πόσο αυτοί οι μήνες που μεσολα-
βούν μέχρι και τις «εκλογές» είναι
ακίνδυνοι ή αν μέχρι την Πεντα-
μερή θα δημιουργηθούν νέα δεδο-
μένα και τετελεσμένα. Όπως όλα
δείχνουν ο δρόμος μέχρι και την
Πενταμερή δεν είναι στρωμένος
με ροδοπέταλα, καθώς μία σειρά
σταθμών ενδεχομένως να προκα-
λέσουν ανατροπές. 

ΑΟΖ με νέα δεδομένα 
Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας

επανέλαβε τη θέση του μετά το
δείπνο πως οι διαπραγματεύσεις
θα επαναρχίσουν εφόσον η Τουρκία
σταματήσει τις προκλήσεις στην
κυπριακή ΑΟΖ. Χρειάστηκε να πε-
ράσουν λίγα εικοσιτετράωρα μετά
την Τριμερή για να δημοσιοποιηθεί

το μνημόνιο συναντίληψης μεταξύ
Λιβύης - Τουρκίας, όπου στην ουσία
οι δύο χώρες αναγνωρίζουν τις
Αποκλειστικές Οικονομικές Ζώνες
τους στον θαλάσσιο χώρο. Μνη-
μόνιο που καταδεικνύει πως η Τουρ-
κία υλοποιεί σιγά-σιγά τη στρατη-
γική της «Γαλάζιας Πατρίδας» και
που καταδεικνύει πως οι εντάσεις
όχι μόνο δεν θα κοπάσουν, αλλά
μάλλον θα ενταθούν το επόμενο
διάστημα. Κάτι τέτοιο προκαλεί
νέα δεδομένα καθώς στην περί-
πτωση υλοποίησης του αγωγού Ea-
stmed ή καλωδίου, η Τουρκία θα
ισχυρίζεται πως αυτό περνά από
τη δική της ΑΟΖ. Αυτό μπορεί να
μην έχει την όποια νομιμότητα

αλλά θα χρησιμοποιείται ως επι-
χείρημα από την Τουρκία σε μία
προσπάθεια να γίνει μέρος των
ενεργειακών σχεδιασμών. Αναμέ-
νεται να υπάρξει σοβαρή αντίδραση
από την Ελλάδα καθώς παραβιάζει
τα κυριαρχικά δικαιώματά της στην
περιοχή και προκαλεί προστριβές
μεταξύ των δύο χωρών, ενώ αντί-
δραση αναμένεται και από την Κύ-
προ. Σε αυτό το περιβάλλον εντά-
σεων ερωτήματα εγείρονται για το
κατά πόσο θα μπορέσουν να επα-
ναρχίσουν οι διαπραγματεύσεις
και σε ποιο κλίμα. 

Με δυσκολίες οι κυρώσεις
Η απάντηση είναι η επιβολή κυ-

ρώσεων, λένε διπλωματικές πηγές,
όμως πόσο εύκολο εγχείρημα είναι
κάτι τέτοιο; 

Οι υπουργοί Εξωτερικών της
Ε.Ε. μπορεί να αποφάσισαν την
επιβολή οικονομικών κυρώσεων
κατά της Τουρκίας για τις παρά-
νομες ενέργειές της στην κυπριακή
ΑΟΖ, ωστόσο, το όλο εγχείρημα
επιβολής κυρώσεων θεωρείται ιδι-
αίτερα δύσκολο, καθώς τα μέτρα
δεν έχουν τεθεί σε ισχύ. Και δεν
έχουν ενεργοποιηθεί, καθώς πολλές
είναι οι χώρες που αντιδρούν στην
επιβολή κυρώσεων στην Τουρκία.
Κάποιες επειδή τα πρόστιμα αφο-
ρούν εταιρείες δικής τους προέλευ-
σης και άλλες επειδή δεν θέλουν

να έρθουν σε μετωπική αντιπαρά-
θεση με την Τουρκία. 

Δεν είναι, όμως, μόνο οι ενέρ-
γειες στην ΑΟΖ. Τη δική του ση-
μασία έχει το τι θα καταγράψει
στην έκθεση του ο γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών, αλλά και τη στάση
που θα τηρήσει απέναντι στην
Τουρκία. Σε ό,τι αφορά την παρα-
μονή της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, θεωρείται
πως δεν θα υπάρξουν εκπλήξεις,
ωστόσο το ενδιαφέρον επικεντρώ-
νεται στο κατά πόσο ο Αντόνιο
Γκουτιέρες θα αναφερθεί στις εν-
τάσεις της ΑΟΖ στις προκλήσεις
στην Πράσινη Γραμμή και στην
περίκλειστη περιοχή της Αμμοχώ-
στου. 

������

Η Πενταμερής μεταφέρε-
ται μετά τις «εκλογές»,
ωστόσο, οι μήνες που με-
σολαβούν μέχρι τότε δεν
θεωρούνται στάσιμοι γε-
γονότων και ειδήσεων.

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει διαμηνύσει πως οι διαπραγματεύσεις θα επαναρχίσουν εφόσον τερματιστούν οι
τουρκικές προκλήσεις, ωστόσο, το μνημόνιο συναντίληψης Τουρκίας-Λιβύης προκαλεί νέες εντάσεις.

Ο Τ/κ ηγέτης ανέφερε πως με
την Τριμερή στο Βερολίνο, το
τρένο μπήκε ξανά στις ράγες και
πως έγινε ένα θετικό βήμα
μπροστά. Αν και τα «κόμματα»
της αντιπολίτευσης θεώρησαν
το Βερολίνο το προεκλογικό δώ-
ρο των Ηνωμένων Εθνών στον
Ακιντζί, προκαλεί ερωτήματα
για το κατά πόσο τα όσα διαμεί-
φθηκαν στο δείπνο είναι αρκετά
ώστε να «επανεκλέξουν» τον
Τ/κ ηγέτη. Η Τουρκία έχει δια-
μηνύσει πως δεν επιθυμεί την
ανάδειξη του κ. Ακιντζί. Ερωτή-
ματα εγείρονται για το πώς θα
κινηθεί ούτως ώστε να αποτρέ-
ψει κάτι τέτοιο. Αν και ο κ. Ακιν-
τζί εξακολουθεί να προηγείται
των ανθυποψηφίων του, δεν
περνά απαρατήρητο ότι η ψαλί-
δα από τον δεύτερο μειώνεται.
Η παραμονή του κ. Ακιντζί στο
πηδάλιο της τ/κ πλευράς, όπως
εκτιμούν κυβερνητικές πηγές,
διασφαλίζει και την πρόοδο αλ-
λά και ότι η μορφή λύσης δεν θα
αλλάξει. Κάτι το οποίο δεν θεω-
ρείται δεδομένο στο ενδεχόμε-
νο ανάδειξης άλλου Τ/κ ηγέτη. 

Οι «εκλογές» δεν
είναι περίπατος 
για τον Ακιντζί 



8 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η Κυριακή 1 Δεκεμβρίου 2019

Ο ΜΕΧΜΕΤ ΑΛΙ ΤΑΛΑΤ ΣΤΗΝ «Κ»

Χρειαζόμαστε πρόεδρο που θα ιδρύσει 
τη ΔΔΟ όχι απλώς να την οραματίζεται

Προετοιμασία και διευθέτηση όλων των ανοιχτών ζητημάτων και μετά τον Ιούνιο Πενταμερή μονάχα για τις εγγυήσεις

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η τ/κ κοινότητα έχει ανάγκη από
έναν «πρόεδρο» που να μπορεί να
δημιουργήσει μια ομοσπονδία και
όχι απλώς να την οραματίζεται, λέει
ο Μεχμέτ Αλί Ταλάτ, σε τόνο σαφώς
προεκλογικό στη συνέντευξή του
στην «Κ». Ο πρώην ηγέτης της τ/κ
κοινότητας και του κεντροαριστε-
ρού Ρεπουμπλικανικού Τουρκικού
Κόμματος (ΡΤΚ) μιλάει επίσης για
το αποτέλεσμα της Τριμερούς του
Βερολίνου, η οποία εκτιμά ότι έγινε
για να διορθωθεί η στάση Αναστα-
σιάδη ώστε να μπει ξανά στις ράγες
η ΔΔΟ και να επαναβεβαιώσει το
ψήφισμα 716 περί πολιτικής ισό-
τητας και αποτελεσματικής συμ-
μετοχής. Ο κ. Ταλάτ λέει τέλος ότι
στο Βερολίνο η διαδικασία λύσης
μπήκε στον πάγο μέχρι τον Ιούνιο,
με τον ρόλο Γκουτιέρες να αναβαθ-
μίζεται ως προς την προετοιμασία
της τελικής διάσκεψης. 
–Πώς ερμηνεύετε το αποτέλεσμα
της άτυπης τριμερούς στο Βε-
ρολίνο; 

–Δεν υπήρχαν πολλές ελπίδες
στη διάσκεψη του Βερολίνου. Συ-
νέβη το αναμενόμενο. Προσωπικά
εστιάζω σε δύο σημεία. Πρώτον, ο
κ. Ακιντζί αναφέρθηκε στο τρένο
που μπήκε εκ νέου στις ράγες του,
το οποίο ερμηνεύω ότι με τη συμ-
βολή του γ.γ. του ΟΗΕ, απορρίφθη-
καν οι προτάσεις που έφερε κατά
διαστήματα ο κ. Αναστασιάδης στο
προσκήνιο, περί δοκιμής διάφορων
λύσεων και λύσης δύο κρατών. Δεν
πιστεύω ότι η αναφορά στην διζω-
νική, δικοινοτική ομοσπονδία (ΔΔΟ)
έρχεται να διορθώσει τη στάση της
Τουρκίας ή της τ/κ κυβέρνησης.
Διότι η διάσκεψη δεν είχε μια τέ-
τοιου είδους εξουσιοδότηση. Η διά-
σκεψη έγινε για να διορθωθεί η
στάση του κ. Αναστασιάδη, έτσι
ώστε το τρένο να μπει εκ νέου στις
ράγες. Δεύτερον, η αναφορά στο
Ψήφισμα 716 του Σ.Α., στο οποίο

περιλαμβάνονται η πολιτική ισό-
τητα και η αποτελεσματική συμ-
μετοχή. Πρόκειται για ζητήματα
επανειλημμένα είχαν έρθει στο
προσκήνιο στα παρελθόν και συμ-
φωνήθηκαν στο 716. 
–Το ζήτημα της πολιτικής ισό-
τητας το γνωρίζετε πολύ καλά,
καθώς το διαπραγματευτήκατε
και εσείς, δεν είναι;

–Το όλο ζήτημα είναι μέρος των
συνομιλιών που είχαμε επί Τάσσου
Παπαδόπουλου και Δημήτρη Χρι-
στόφια. Γι’ αυτό τον λόγο, αν μου
θέσετε το ερώτημα «έφερε κάτι νέο
η διάσκεψη» θα σας απαντήσω,
«όχι, δεν έφερε». Ωστόσο, ήλθε κάτι
στην επιφάνεια: πριν από τον Ιούνιο
δεν πρόκειται να συμβεί τίποτα.

Δηλαδή, η διάσκεψη του Βερολίνου
σταμάτησε στην πραγματικότητα
ολόκληρη τη διαδικασία μέχρι το
τέλος της άνοιξης. Στο μεσοδιάστη-
μα, ο γ.γ. του ΟΗΕ θα αναλάβει κά-
ποιες πρωτοβουλίες. Επειδή στο τέ-
λος της διάσκεψης δεν προέκυψε
κάτι αρνητικό αυτή η εξέλιξη ερ-
μηνεύτηκε ως θετικό αποτέλεσμα.
Σέβομαι αυτή την άποψη. Ωστόσο,
προσωπικά για να μπορέσω να ανα-
φερθώ σε μια θετική εξέλιξη θα πρέ-
πει να δω φως στο τέλος του τούνελ. 
–Την εμπλοκή του γενικού γραμ-
ματέα του ΟΗΕ δεν τη θεωρείτε
μια θετική εξέλιξη; 

–Ο γ.γ. του ΟΗΕ έδωσε κάποιες
υποσχέσεις. Θα συμβάλει στην
προετοιμασία για την πενταμερή
διάσκεψη. Ωστόσο και σε αυτό το
κομμάτι έχω ένα προβληματισμό,
καθώς εάν δεν υπάρξει καλή προ-
ετοιμασία, τότε θα προκύψουν ρί-
σκα. Αυτό το βιώσαμε παλαιότερα.
Ζήσαμε το Μον Πελεράν και το
Κραν Μοντάνα. Επειδή δεν υπήρξε
καλή προετοιμασία η διαδικασία
δεν προχώρησε. Και από τότε μέχρι
σήμερα, δεν αναβίωσε. 
–Με τον όρο «καλή προετοιμασία»
υποθέτω ότι αναφέρεστε στη δι-
ευθέτηση όλων των πτυχών του

Κυπριακού όπως λ.χ. αυτή της
πολιτικής ισότητας, με εξαίρεση
τις εγγυήσεις;

–Σωστά. Εάν γίνει προηγουμένως
μια καλή προετοιμασίακαι κλείσουν
όλα τα ζητήματα και παραμείνει
μόνο η συζήτηση για την ασφάλεια
στην Πενταμερή, τότε μια τέτοια
διάσκεψη θα έφερνε αποτέλεσμα.
Την ίδια στιγμή, παρά το γεγονός
ότι δεν είμαι απολύτως σίγουρος,
θα ήθελα να επισημάνω το εξής:
Έχω την εντύπωση ότι η Τουρκία
δεν θέλησε να μονοπωλήσουν τη
διάσκεψη τα ζητήματα της ασφά-
λειας. Και αυτό διότι φοβήθηκε ότι

θα μπορούσε να δεχθεί πιέσεις. Έτσι,
επέλεξε να μεταφέρει και τα άλλα
ζητήματα στη διάσκεψη. Γι’ αυτόν
άλλωστε τονλόγο, η διάσκεψη (Κραν
Μοντάνα) δεν απέτυχε αποκλειστικά
εξαιτίας του ζητήματος της ασφά-
λειας. Προσωπικά πιστεύω ότι αυτή
ήταν μια λανθασμένη επιλογή. Στη
νέα περίοδο, αν επαναληφθεί το
ίδιο λάθος τότε πολύ φοβάμαι ότι
δεν θα είμαστε πλέον σε θέση να
το διορθώσουμε. 
–Στο Βερολίνο, μετά την ξεκάθαρη
αναφορά στη ΔΔΟ, πιστεύετε ότι
θα έχει συνέχεια η αναφορά της
Άγκυρας και κάποιων κύκλων
της κοινότητάς σας σε εναλλα-
κτικές φόρμουλες;

–Ήδη έχουν γίνει αναφορές (μετά
το τέλος της τριμερούς). Τοποθετή-
θηκε για λογαριασμό της κυβέρνη-
σης ο υπουργός Εξωτερικών (Όζερ-
σαϊ) και έκανε λόγο για ένα πτώμα.
Και το Κόμμα Εθνικής Ενότητας
(ΚΕΕ) τοποθετήθηκε. Με λίγα λόγια
στη δική μας πλευρά δεν άλλαξε τί-
ποτα. Η δε Τουρκία, μέχρι στιγμής,
τηρεί στάση σιωπής. Φυσικά, η Τουρ-
κία είναι μια χώρα με διεθνείς υπο-
χρεώσεις και σχέσεις και με συνερ-
γασία με τον ΟΗΕ και την παγκόσμια
κοινότητα. Είτε θα τοποθετηθεί μετά
από μια πιο αναλυτική μελέτη, είτε
θα το αποφύγει. Προσωπικά δεν
αναμένω καμία αλλαγή στη γραμμή
της Τουρκίας. 
–Τι σας οδηγεί σε αυτό το συμ-
πέρασμα;

–Ο βασικότερος λόγος είναι ο
εξής: Η Τουρκία αντιμετωπίζει πολλά
προβλήματα. Έχει προβλήματα στις
σχέσεις της με τις ΗΠΑ και την Ε.Ε.
τα οποία προκαλούν εντάσεις. Την
ίδια στιγμή, ο δικός μας διάλογος
με την Τουρκία παραμένει προβλη-
ματικός. Καθώς συμβαίνουν όλα
αυτά γίνεται όλο και πιο δύσκολο
να επιστρέψει η Τουρκία στην ευθεία
της λύσης. 
–Αναφέρεστε στα προβλήματα
που προκύπτουν το τελευταίο

διάστημα στην επικοινωνία και
το διάλογο της τ/κ ηγεσίας με την
Τουρκία, έτσι δεν είναι;

–Φυσικά, πρόκειται για ένα πολύ
σοβαρό πρόβλημα. Οι σχέσεις με
την τουρκική κυβέρνηση έχουν δια-
κοπεί. Μπορεί αύριο να μας έρθει
ο Τούρκος υπουργός Εξωτερικών,
ο οποίος ενδεχομένως θα προβεί σε
κάποιες δηλώσεις. Κάποτε αυτές πε-
ριέχουν και αντιθέσεις. Αυτό όμως
δεν είναι διάλογος. Με τον όρο «διά-
λογος» αναφέρομαι στη συνεχή επι-
κοινωνία. Χωρίς αυτή δεν είναι εύ-
κολο να οδηγηθεί η πολιτική της
Τουρκίας για την Κύπρο στο σημείο
που θα επιθυμούσε η τ/κ πλευρά.
Για κάτι τέτοιο θα χρειαστεί μεγάλη
προσπάθεια και χρόνος. 
–Δηλαδή λέτε ότι «για να κρατήσω
την Τουρκία στη βάση της ΔΔΟ
πρέπει να καταβάλλω προσπά-
θεια»;

–Χρειάζεται μεγάλη προσπάθεια.
Πρόκειται για ένα πολυδιάστατο
εγχείρημα. Δεν θα καταβάλλει μο-
νάχα ένα άτομο αυτήν την προσπά-
θεια. Θα πρέπει να συνεργαστούν
τα δικά μας επιτελεία με αυτά της
Τουρκίας. Θα πρέπει το ένα να επι-
χειρήσει να πείσει το άλλο. Ο πρό-
εδρος θα πρέπει να αφήσει στην
άκρη το αξίωμά του, τις πολιτικές
του βλέψεις και να εργαστεί σαν
ένας τεχνίτης που αναλαμβάνει ένα
έργο. Δηλαδή, ο Τ/κ ηγέτης θα κα-
θίσει στο τραπέζι και θα εξηγήσει
στον υπουργό Εξωτερικών και τους
διπλωμάτες της Τουρκίας τις θέσεις
του. Αυτές, στη συνέχεια, θα τις με-
ταβιβάσει στον πρόεδρο της Τουρ-
κίας. Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι σή-
μερα αυτοί οι άνθρωποι δεν σκέ-
φτονται σαν εμάς. Στο τουρκικό δι-
πλωματικό σώμα υπάρχουν πολλοί
αξιωματούχοι που έχουν δηλητη-
ριαστεί με το μικρόβιο του εθνικι-
σμού. Άνθρωποι που δεν θα έπρεπε
να έχουν τέτοιου είδους κοσμοθε-
ωρία και οι οποίοι βρίσκονται σή-
μερα σε τέτοιου είδους αξιώματα. 

–Και μετά το Βερολίνο ο Νίκος
Αναστασιάδης ζήτησε από την
Τουρκία να τερματίσει τις ενέρ-
γειές της στην ΑΟΖ, πιστεύετε
ότι η Άγκυρα θα ανταποκριθεί;

–Εάν άνοιγε ο δρόμος της λύσης
δεν θα υπήρχε λόγος για τέτοιου
είδους απειλές και προϋποθέσεις.
Σε μια τέτοια περίπτωση η Τουρκία
και οι ξένες εταιρίες θα έκαναν πιο
προσεκτικά και αργά βήματα, πράγ-
μα που σήμερα δεν συμβαίνει. Την
ίδια ώρα, οι συνομιλίες αναβλήθη-
καν για έξι μήνες. Εν τω μεταξύ,
θα συνεχίσουν να τριγυρνούν την
Ανατολική Μεσόγειο τα γεωτρύ-
πανα και τα πολεμικά πλοία. Υπό
αυτές τις συνθήκες ο γ.γ. του ΟΗΕ
καλείται να πραγματοποιήσει προ-
ετοιμασίες για Πενταμερή. Προ-
σωπικά πιστεύω ότι η Τουρκία δεν
πρόκειται να σταματήσει εξαιτίας
δηλώσεων τύπου, «η Άγκυρα πρέπει
να τερματίσει τις παράνομες δρα-
στηριότητές της». Ποιο νομίζετε

ότι αυτή τη στιγμή είναι το όφελος
της Τουρκίας από την Ε.Ε. έτσι
ώστε να λάβει υπόψη της τις κυ-
ρώσεις και να τερματίσει τις ενέρ-
γειές της ή να δείξει ευελιξία; Δεν
υπάρχει καμία πιθανότητα για κάτι
τέτοιο. Η Ε.Ε. έχει χάσει προ πολλού
τη δυνατότητα άσκησης πίεσης
στην Τουρκία. Προσωπικά, θεωρώ
ότι για αυτό φέρει ευθύνη η ε/κ
πλευρά. Τους είχα προειδοποιήσει.
Προειδοποίησα τον Χριστόφια και
τους άλλους Ε/κ ηγέτες. Τους έλεγα
«να κρατάτε στο χέρι ένα μέσο
επηρεασμού της Τουρκίας». Και
αυτό διότι και εγώ επιθυμώ να μπο-
ρεί η Ε.Ε. να επηρεάσει την Τουρ-
κία. Η Ε.Ε. έχει κάποιες αξίες και
νόρμες. Το να ισχύουν αυτές οι
νόρμες στην Τουρκία εξυπηρετεί
τα συμφέροντα όλων των πλευρών.
Αντιθέτως, επιλέχθηκε να προκλη-
θεί νέα ένταση με κυρώσεις που
δεν πρόκειται να φέρουν κανένα
αποτέλεσμα. Εν ολίγοις, τη στιγμή

που η Ε.Ε. δεν μπορεί να επηρεάσει
την Τουρκία, δεν πρέπει να ανα-
μένουμε ότι οι όροι Αναστασιάδη
θα φέρουν κάποιο αποτέλεσμα.
Αντιθέτως, δεν αποκλείεται να ακο-
λουθήσουν πιο αυστηρά τουρκικά
αντίποινα στη λογική ότι «τα βή-
ματα μας πλήττουν την ε/κ πλευ-
ρά».
–Αν υποθέσουμε ότι οι εξελίξεις
στην ΑΟΖ δεν θα εκτροχιαστούν
και ότι ο γ.γ. του ΟΗΕ θα πετύχει
την έναρξη της διαδικασίας τον
Ιούνιο, θεωρείτε εφικτή μια συμ-
φωνία για την πολιτική ισότητα
και την ασφάλεια μέσα σε σύν-
τομο χρονικό διάστημα; 

–Θεωρώ ότι δεν είναι μια περί-
πλοκη διαδικασία. Έχουμε ήδη τις
συγκλίσεις του παρελθόντος. Με
βάση αυτές και τις αποφάσεις του
Σ.Α., ο ΟΗΕ μπορεί να δημιουργήσει
κοινές συνιστάμενες.
–Για ποιο λόγο ο ΟΗΕ δεν το
έπραξε μέχρι σήμερα;

–Ειλικρινά δεν το γνωρίζω. Μή-
πως ήταν απρόθυμος να εμπλακεί;
Από την άλλη, έχουμε τους όρους
αναφοράς, τους οποίους προσωπικά
ακόμη δεν έχω κατανοήσει. Δηλαδή
αυτοί οι όροι θα ξεπερνούσαν τα
όρια των προηγούμενων συγκλί-
σεων; Προσωπικά βλέπω το τρένο,
στο οποίο αναφέρεται ο κ. Ακιντζί,
να παραμένει στάσιμο πάνω στις
ράγες. Κάποιοι το ταρακουνούν
και οι επιβάτες έχουν την ψευδαί-
σθηση ότι κινείται. Παρόλα αυτά
εξακολουθώ να πιστεύω στην επι-
τυχία. Ωστόσο, χρειαζόμαστε την
εμπλοκή της Τουρκίας. 
–Όμως όσο και αν ο ΟΗΕ επι-
μένει στη ΔΔΟ, από την στιγμή
που η Τουρκία δεν συμφωνεί
αυτονόητα δεν θα υπάρξει απο-
τέλεσμα. Έτσι;

–Ακριβώς. Εφόσον δεν το κα-
τορθώνει η τ/κ ηγεσία, τότε ο γ.γ.
του ΟΗΕ πρέπει να κρατήσει τη
σωστή γραμμή, αυτήν της ΔΔΟ.

Αποκλείω αλλαγή τουρκικής στάσης στην ΑΟΖ

–Πιστεύετε ότι έχει ξεκινήσει
η «προεκλογική» περίοδος πα-
ρά το ότι ακόμη δεν έχουν ανα-
κοινωθεί οι υποψηφιότητες; 

–Η διάσκεψη του Βερολίνου
έδωσε εκκίνηση στην προεκλογική.
Πλέον μπορούμε να υποθέσουμε
ότι ο κ. Ακιντζί είναι υποψήφιος.
Τα πολιτικά κόμματα ακόμη συ-
ζητούν τις υποψηφιότητες. Το Ρε-
πουμπλικανικόμάλλον θα κατέλθει
με δικό του υποψήφιο. Ο Ερσίν
Τατάρ δεν επιθυμεί να θέσει υπο-
ψηφιότητα. Παλαιότερα η τ/κ Δεξιά
συζητούσε την κοινή υποψηφιό-
τητα του Κουντρέτ Όζερσαϊ. Ωστό-
σο, το γόητρό του έχει δεχθεί πλήγ-
μα και έτσι δεν αποκλείεται να
υπάρχουν δεύτερες σκέψεις. Μπο-
ρεί να μην ανακοινώθηκαν οι υπο-
ψηφιότητες αλλά το προεκλογικό
τοπίο έχει αρχίσει να ξεκαθαρίζει. 
–Ακιντζί, Έρχιουρμαν και ένας-

δύο υποψήφιοι από την τ/κ Δε-
ξιά… Ποιο θα είναι το αποτέ-
λεσμα αυτής της αναμέτρησης;
Η υποψηφιότητα του κ. Έρχι-
ουρμαν δεν θα έπληττε το στρα-
τόπεδο της λύσης; 

–Με τα σημερινά δεδομένα, θε-
ωρώ ότι το ΡΤΚ θα περάσει στον
δεύτερο γύρο. Την ίδια στιγμή θέλω
να επισημάνω ότι προσωπικά δεν
με ενδιαφέρει η προσπάθεια να
παραμείνει ζωντανό το όραμα της
ΔΔΟ. Αυτό που με ενδιαφέρει (στις
εκλογές) είναι η επιτυχία της ΔΔΟ.
Θα πρέπει να εκλέξουμε πρόεδρο,
ο οποίος θα ιδρύσει τη ΔΔΟ. Τα τε-
λευταία πέντε χρόνια είδαμε ότι
αυτό δεν ήταν εφικτό. Εδώ και δέκα
χρόνια η φωνή μας δεν ακούγεται
στο εξωτερικό, ούτε και στις σχέσεις
μας με την Τουρκία τα τελευταία
πέντε χρόνια. Τι να την κάνω μια
τέτοιου είδους ομοσπονδία;

Οι «προεδρικές εκλογές» 
και ο αποτυχημένος Ακιντζί

Το μόνο νέο που έφερε
στην επιφάνεια η 
διάσκεψη του Βερολίνου
είναι ότι πριν από 
τον Ιούνιο δεν πρόκειται
να συμβεί οτιδήποτε.

«Η Αγκυρα είτε θα τοποθετηθεί για το Βερολίνο μετά από μια πιο αναλυτική
μελέτη, είτε θα το αποφύγει. Προσωπικά δεν αναμένω αλλαγή στη γραμμή
της» , επισημαίνει ο Μεχμέτ Αλί Ταλάτ.
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Θρυαλλίδα το μνημόνιο Τουρκίας-Λιβύης 
Νέος κύκλος εντάσεων στην περιοχή ενόψει, με εμπλοκή της Ελλάδας, της Αιγύπτου, της Κύπρου και των ΗΠΑ

Νέα Υόρκη - Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Το μνημόνιο κατανόησης για την
οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών
το οποίο υπέγραψαν την Πέμπτη
Τουρκία και Λιβύη και συνδέει τα
όρια των δύο χωρών στα ανοιχτά
της Κρήτης αναμένεται να αποτε-
λέσει τη θρυαλλίδα για νέο κύκλο
εντάσεων στην περιοχή, με εμπλοκή
της Ελλάδας, της Αιγύπτου, της Κύ-
πρου και των ΗΠΑ. Όπως είναι σε
θέση να γνωρίζει η «Κ», τουλάχιστον
από τον Σεπτέμβριο υπάρχουν δια-
βουλεύσεις στο παρασκήνιο, ενώ
είναι ενδιαφέρον πώς θα αντιδράσει
η Ουάσιγκτον, καθώς το θέμα συ-
ζήτησαν στις 13 Νοεμβρίου Πομπέο
και Τσαβούσογλου, με τον πρώτο
να συστήνει στην Άγκυρα να μην
προχωρήσει σε υπογραφή μνημο-
νίου.

Ενδιαφέρον έχει και αν η Ελλάδα
θα μπορούσε να προσφύγει για το
θέμα αυτό στο Διεθνές Δικαστήριο
της Χάγης, ζητώντας από τη Λιβύη
να πράξει το ίδιο, τη στιγμή που
δεν έχει ανακηρύξει ΑΟΖ. Η Λιβύη
είναι μία από τις χώρες που έχουν
υπογράψει τη Συμφωνία για το Δί-
καιο της Θάλασσας (UNCLOS), χωρίς
να την έχουν κυρώσει. Μάλιστα,
το 1985 συμφώνησαν με τη Μάλτα
να προσφύγουν στο Διεθνές Δικα-
στήριο για την οριοθέτηση των ΑΟΖ
τους. Η απόφαση του δικαστηρίου
μπορεί να μην έδωσε στη Μάλτα
τη μέση γραμμή που ζητούσε, ωστό-
σο, επιβεβαίωσε το άρθρο 121 της
UNCLOS ότι τα νησιά έχουν ΑΟΖ.
Το «μνημόνιο κατανόησης» αποτελεί
την τελευταία πράξη της πολιτικής
που άσκησε η Άγκυρα την τελευταία
εξαετία, να υπονομεύσει τις ενερ-
γειακές συμφωνίες Ελλάδας – Κύ-
πρου – Ισραήλ μέσω πιέσεων προς

μουσουλμανικές χώρες της περιο-
χής. Το 2013 – λόγου χάρη – μέσω
της στήριξης που παρείχε στην κυ-
βέρνηση των αδελφών Μουσουλ-
μάνων, είχε πείσει τον τότε πρόεδρο
Μόρσι να μην προχωρήσει στην
επικύρωση από την αιγυπτιακή Βου-
λή της συμφωνίας Αιγύπτου – Κύ-
πρου, για οριοθέτηση ΑΟΖ. Κάτι
που έγινε με την ανάληψη της εξου-
σίας από τον πρόεδρο Αλ Σίσι. Ανά-
λογες πιέσεις άσκησε η Άγκυρα και
στον Λίβανο και μέχρι σήμερα δεν
έχει κυρώσει τη συμφωνία που υπε-
γράφη με την Κύπρο, για λόγους,
όμως, άσχετους με τις τουρκικές
πιέσεις.

Οι απαιτήσεις της Τουρκίας για
οριοθέτηση ΑΟΖ με τη Λιβύη με
τρόπο απολύτως συμβατό με τις
τουρκικές απαιτήσεις ήταν ένα από
τα ανταλλάγματα που ζήτησε η Άγ-
κυρα για να στηρίξει το σημερινό
καθεστώς που ελέγχει την Τρίπολη.
Μάλιστα, στις επαφές που είχε τον
Σεπτέμβριο στο περιθώριο της Γε-
νικής Συνέλευσης του ΟΗΕ, ο Λίβυος
υπουργός Εξωτερικών είχε πει στους
ομολόγους του της Ελλάδας και της
Κύπρου, Νίκο Δένδια και Νίκο Χρι-
στοδουλίδη, ότι η Τουρκία δίνει

οπλισμό στη χώρα του και τους ζη-
τάει ως αντάλλαγμα τα θαλάσσια
σύνορα. Τότε, η αντίδραση του Λί-
βυου αξιωματούχου ήταν πως «δεν
υπάρχουν θεσμοί στη χώρα του για
να υπογράψουν τέτοια συμφωνία».
Είχε, επίσης, ισχυριστεί πως δεν θα
μπορούσε να υπογράψει τέτοια συμ-
φωνία με την Τουρκία, πριν υπάρξει
συμφωνία με την Αίγυπτο, για οριο-
θέτηση των θαλασσίων ζωνών τους.
«Και με την Αίγυπτο δεν μιλούμε»,
ήταν η απάντησή του. 

Η συμφωνία «καίει» ΗΠΑ
Στις συνομιλίες που είχαν στην

Ουάσιγκτον οι υπουργοί Εξωτερικών
των ΗΠΑ και της Τουρκίας, Μάικ
Πομπέο και Μεβλούτ Τσαβούσογλου
–στο περιθώριο της επίσκεψης Ερν-

τογάν– στις 13 Νοεμβρίου, ετέθη
από αμερικανικής πλευράς το ζή-
τημα των συμφωνιών που προωθού-
σε η Άγκυρα για οριοθέτηση ΑΟΖ
με τη Λιβύη. Η συμφωνία αυτή στό-
χο έχει να αποκόψει την Ελλάδα
από το ενεργειακό παιχνίδι στην
Ανατολική Μεσόγειο, αλλά εκείνο
που «καίει» τους Αμερικανούς είναι
αφενός το γεγονός ότι επηρεάζει
τα τεμάχια που έχει δώσει η Ελλάδα
στην αμερικανική εταιρεία EXXON-
MOBIL νότια της Κρήτης, αλλά και
η αμερικανική παρουσία στην Κρή-
τη μέσω της βάσης στη Σούδα. 

Η κατάσταση στη Λιβύη και η
πιθανότητα να υπογράψει συμφωνία
με την Τουρκία είχε αποτελέσει αν-
τικείμενο συζήτησης του υπουργού
Εξωτερικών Νίκου Χριστοδουλίδη,

με τον υφυπουργό Εξωτερικών Φίλιπ
Ρίκερ, στις 18 Νοεμβρίου, στην Ουά-
σιγκτον, όπου ο αξιωματούχος του
Στέιτ Ντιπάρτμεντ είχε ενημερώσει
τον Κύπριο υπουργό για τις συνο-
μιλίες Πομπέο - Τσαβούσογλου. 

Ο πρέσβης ε.τ. Ανδρέας Ιακωβί-
δης, ειδικός για θέματα Δικαίου της
Θάλασσας, επισήμανε στην «Κ» ότι
είναι η πρώτη φορά που η Τουρκία,
η οποία ανακήρυξε ΑΟΖ στη Μαύρη
Θάλασσα, μιλάει για ΑΟΖ στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, ενώ στις αντιπα-
ραθέσεις της με την Ελλάδα και την
Κύπρο μιλούσε για υφαλοκρηπίδα.
Όπως προκύπτει από τις δηλώσεις
Τσαβούσογλου, την Πέμπτη, η Τουρ-
κία στη διαδικασία που θα ακολου-
θήσει από δω και πέρα μπορεί να
το κάνει αυτό και με όλες τις χώρες
γύρω από τη Μεσόγειο. «Αυτή τη
στιγμή με κάποιες χώρες εξαιτίας
λόγων που είναι γνωστοί μπορεί να
μη φαίνεται δυνατόν να γίνει αλλά
στο μέλλον μπορεί να είναι δυνατόν.
Εμείς είμαστε υπέρ του δίκαιου δια-
μοιρασμού του πλούτου εδώ, είτε
είναι στην Ανατολική Μεσόγειο,
είτε είναι στο Αιγαίο, πάντοτε προ-
στατεύοντας τα δικαιώματά μας
που πηγάζουν από το διεθνές δίκαιο.
Αυτό ισχύει και για τα αποθέματα
γύρω από την Κύπρο. Υποστηρί-
ζουμε πάντοτε ότι πρέπει να τεθεί
υπό εγγύηση ο δίκαιος διαμοιρασμός
του πλούτου εδώ μεταξύ της ε/κ και
της τ/κ πλευράς στην Κύπρο και
στα πεδία πέραν της δική μας υφα-
λοκρηπίδας. Η δική μας θέση είναι
υπέρ του δίκαιου διαμοιρασμού συ-
νεργαζόμενοι με όλους σχετικά με
την οριοθέτηση αυτών των θαλάσ-
σιων ζωνών στην Ανατολική Με-
σόγειο. Οι χώρες που δεν προσεγ-
γίζουν σε αυτό είναι δική τους υπό-
θεση. Από εδώ και πέρα θα συνε-
χίσουμε να κάνουμε αυτού του εί-

δους τις συνομιλίες και με άλλες
χώρες ενόσω υπάρχει κατάλληλο
έδαφος».

Η Αίγυπτος, που στον εμφύλιο
πόλεμο της Λιβύης στηρίζει τον
Εθνικό Στρατό του Χαφτάρ και βρί-
σκεται σε έντονη αντιπαράθεση με
την Τουρκία, κατήγγειλε τη συμ-
φωνία σαν παράνομη, που δεν δε-
σμεύει ούτε τα δικαιώματα, ούτε
τα συμφέροντα τρίτων χωρών. Από
τα δημοσιεύματα του τουρκικού
Τύπου είναι προφανές ότι η συμ-
φωνία στρέφεται σαφώς εναντίον
της Ελλάδας, με το ελληνικό ΥΠΕΞ
να  χαρακτηρίζει τη συμφωνία ως
κατάφωρη παραβίαση του Δικαίου
της Θάλασσας. «Η υπογραφή μεταξύ
της Τουρκίας και της Λιβύης μνη-
μονίου κατανόησης δεν μπορεί να
παραβιάζει τα κυριαρχικά δικαιώ-
ματα τρίτων χωρών. Μία τέτοια
ενέργεια θα παραβίαζε κατάφωρα
το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας
και δεν θα παρήγε έννομα αποτε-
λέσματα», σημειώνει σε ανακοίνωσή
του ο εκπρόσωπος του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελλάδας, Αλέξαν-
δρος Γεννηματάς. «Επιπλέον μία
τέτοια ενέργεια δεν θα συμβάδιζε
με την αρχή της καλής γειτονίας
που θα πρέπει να διέπει τις σχέσεις
μεταξύ γειτονικών χωρών». Επίσης,
το απόγευμα της περασμένης Πα-
ρασκευής ο υπουργός Εξωτερικών
της Ελλάδας, Νίκος Δένδιας, έστειλε
αυστηρό τελεσίγραφο στον πρέσβη
της Λιβύης με την έντονη ενόχληση
της Ελλάδας και του έδωσε προθε-
σμία μέχρι την ερχόμενη Πέμπτη
να δώσει στην Αθήνα το περιεχό-
μενο του μνημονίου κατανόησης
που υπέγραψαν Τουρκία και Λιβύη.
Σε διαφορετική περίπτωση, ο πρέ-
σβης θα αντιμετωπιστεί από τις ελ-
ληνικές Αρχές ως ανεπιθύμητος
στη χώρα. 

������

Οι απαιτήσεις της Τουρ-
κίας για οριοθέτηση ΑΟΖ
με τη Λιβύη με τρόπο
απολύτως συμβατό με τις
τουρκικές απαιτήσεις
ήταν ένα από τα ανταλ-
λάγματα που ζήτησε η
Άγκυρα για να στηρίξει
το σημερινό καθεστώς
που ελέγχει την Τρίπολη.

Το θέμα συζήτησαν στις 13 Νοεμβρίου Πομπέο και Τσαβούσογλου, με τον
πρώτο να συστήνει στην Άγκυρα να μην προχωρήσει σε υπογραφή μνημονίου.
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Ο ΓΙΩΡΓΟΣ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΣΤΗΝ «Κ»

Συνομοσπονδία δεν παίζει όσο
είμαστε στην Ευρωπαϊκή Eνωση

Δεν τίθεται διάλυση του ομόσπονδου κράτους διά της πολιτικής ισότητας καθώς τα ζητήματα ουσίας αποφασίζονται στις Βρυξέλλες

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η Τριμερής έσπασε το αδιέξοδο που υπήρχε
στο Κυπριακό μετά το ναυάγιο του Κραν
Μοντάνα και τα δυόμισι χρόνια αδράνειας,
αναφέρει στη συνέντευξή του στην «Κ»
ο πρώην πρόεδρος της Δημοκρατίας Γιώρ-
γος Βασιλείου, σημειώνοντας ότι κατά
την περίοδο αδράνειας έγιναν άτυπες
έρευνες για άλλη μορφή λύσης και δια-
πίστωσαν ότι δεν έγιναν προσπάθειες με-
λέτης άλλων μορφών λύσης. Κληθείς να
σχολιάσει τη φημολογία συνομοσπονδίας,
ξεκαθαρίζει πως «για να κάνεις συνομο-
σπονδία θα πρέπει να έχεις δύο αναγνω-
ρισμένα κράτη. Στην περίπτωσή μας, το
μόνο αναγνωρισμένο κράτος, είναι η Κυ-
πριακή Δημοκρατία». Ξεκαθαρίζει πως
αν θέλουμε να κάνουμε συνομοσπονδία
θα πρέπει να βγούμε εκτός Ε.Ε. Στις ανη-
συχίες που εκφράζονται ότι η πολιτική
ισότητα μπορεί να οδηγήσει σε παράλυση

ή διάλυση του ομόσπονδου κράτους ση-
μειώνει πως τα ζητήματα ουσίας είναι
ήδη αποφασισμένα από την Ε.Ε. και την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και δεν
πρόκειται να προκαλέσουν τριβές ή συγ-
κρούσεις που ενδεχομένως να οδηγήσουν
και στη διάλυση της ομοσπονδίας. 

–Μπορούμε να είμαστε ικανοποιημένοι
από το αποτέλεσμα της Τριμερούς στο
Βερολίνο; 

–Σίγουρα ναι, γιατί ο γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών υπογράμμισε στην ανακοίνωσή
του πως οι συζητήσεις στο δείπνο ήταν
στοχευμένες και ειλικρινείς και οδήγησαν
σε αποφάσεις. Λυπούμαστε βεβαίως από
το γεγονός ότι δεν συνομολογήθηκαν οι
όροι αναφοράς. Ωστόσο, είναι πολύ θετικό
το γεγονός ότι ο Αντόνιο Γκουτιέρες δε-
σμεύτηκε να συμβάλει στο να συνομολο-
γηθούν. Μην ξεχνάτε ότι η Τριμερής έσπα-
σε το αδιέξοδο που υπήρχε στο Κυπριακό

μετά το ναυάγιο του Κραν Μοντάνα και
τα δυόμισι χρόνια αδράνειας. 
–Πάνω σε ποια βάση στηρίζεται η εκτί-
μησή σας για πρόοδο; 

–Στο γεγονός ότι οι δύο ηγέτες απο-
δέχθηκαν το κοινό ανακοινωθέν του 2014,
αποδέχθηκαν όλες τις συγκλίσεις μέχρι
το Κραν Μοντάνα, τα έξι σημεία του πλαι-
σίου Γκουτιέρες της 30ής Ιουνίου. Η ανα-
κοίνωση του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών
υπογραμμίζει παράλληλα επισήμως ότι η
ε/κ και η τ/κ πλευρά δέχονται διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία και πολιτική ισό-
τητα. Αυτό έχει τεράστια σημασία, γιατί
–όπως ξέρετε– δεν είχαμε πει ξεκάθαρα
τι υποστηρίζαμε. Αφήναμε να εννοηθεί
η στήριξή μας σε διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία με γενικολογίες. 
–Δηλαδή; 

–Η διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία
δεν ήταν δεδομένη. Είχε αρχίσει να αμ-
φισβητείται τα τελευταία χρόνια, ενώ

τώρα οι δύο ηγέτες συμφωνούν με τα όσα
ανέφερα προηγουμένως. Μην ξεχνάτε
πως ο γ.γ. απαιτεί να εξηγήσουν οι δύο
πλευρές τι σημαίνει ομοσπονδία για να
πάψει ο κόσμος να φοβάται αυτή τη λέξη.
Η κυβέρνησή μας πλέον είναι δεσμευμένη
και δεν μπορεί να διαφωνήσει κανείς με
τη διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία. Ως
κράτος την έχουμε δεχθεί ξεκάθαρα και
συνεπώς δεν δικαιούμαστε να αρχίσουμε
συζητήσεις και να θέτουμε υπό αμφισβή-
τηση αυτό που δεχθήκαμε. Υπό αυτή την
έννοια, δεν μπορεί να μείνει και ατιμώρητη
η ενδεχόμενη απόφαση απομάκρυνσης
από τη ΔΔΟ. Μπορεί σε ένα τέτοιο ενδε-
χόμενο, να επέμβουν τα Ηνωμένα Έθνη
και να σε πιέσουν με το να σου πουν ότι
εμείς δεν μπορούμε να μείνουμε εδώ να
διασφαλίζουμε αυτό που εσείς δεν θέλετε. 
–Το τελευταίο διάστημα ακούμε τη
φημολογία για λύση συνομοσπονδίας.
Πώς σχολιάζετε ένα τέτοιο σενάριο; 

–Εξαρτάται πού συζητείται η συνομο-
σπονδία. Αν συζητείται στα καφενεία δεν
είναι κάτι που μπορούμε να αποτρέψουμε.
Αν θέλουμε να δούμε όμως αντικειμενικά
τι σημαίνει τότε η απάντηση είναι πολύ
απλή. Για να κάνεις συνομοσπονδία θα
πρέπει να έχεις δύο αναγνωρισμένα κράτη.
Στην περίπτωσή μας, το μόνο αναγνωρι-
σμένοκράτοςείναι η Κυπριακή Δημοκρατία. 
–Ο οδικός χάρτης της Τουρκίας, όμως,
θέτει άλλες μορφές λύσης στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων…

–Κατά την άποψή μου, η Τουρκία δεν
απαιτεί άλλες μορφές λύσης. Είπε ότι είναι
έτοιμοι να συζητήσουν οτιδήποτε, αλλά
στην ουσία ξέρουν ότι δεν γίνεται να
μπουν άλλες μορφές λύσης στο τραπέζι
πλην της διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας και πολιτικής ισότητας. 
–Δεν θεωρείτε δηλαδή πως υπάρχει
κίνδυνος κατάληξης σε λύση συνομο-

σπονδίας ή λύσης δύο κρατών; 
–Είναι ζήτημα πραγματικοτήτων και

όχι το τι θεωρώ εγώ. Δεν μπορεί για πα-
ράδειγμα να αναγνωριστεί ποτέ ανεξάρ-
τητο τουρκοκυπριακό κράτος. Δεν μπορεί
να αναγνωρίσει η Ευρώπη, η Κύπρος να
είναι δύο κράτη μέλη της Ε.Ε. 
–Συνεπώς η Ε.Ε. δεν θα δεχτεί λύση
δύο κρατών;

–Όχι, δεν θα δεχτεί. Αλλά από εκεί και
πέρα υπάρχει ένας τρόπος να γίνουν δύο
κράτη. Να φύγουμε από την Ε.Ε. που τόσο
αγωνιστήκαμε να μπούμε, με δική μας
πρωτοβουλία. Αν τα καταφέρουμε να φύ-
γουμε δηλαδή. Διότι όπως ξέρετε το να
βγεις από την Ε.Ε. είναι δύσκολο. Δεν βγά-
ζεις μία ανακοίνωση και τίθεσαι αυτομάτως
εκτός Ε.Ε. Όμως αν υποθέσουμε ότι το
ζητούμε και το κάνουμε. Αν είμαστε δη-
λαδή μία χώρα εκτός της Ε.Ε., τότε δεν
μπορεί κανείς να σου πει οτιδήποτε. Μπο-
ρείς αν θέλεις, να γίνεις και 14 κράτη.

–Για πολλούς η παραμονή του
στάτους κβο δημιουργεί τετελε-
σμένα που οδηγούν στη διχοτό-
μηση. Συμφωνείτε;

–Η διχοτόμηση υπάρχει από τη
μέρα της τουρκικής εισβολής και
της κατάληψης του 37% του κυ-
πριακού εδάφους. Αν δεν υπάρξει
συμφωνημένη λύση, τότε στην πρά-
ξη η τουρκική πλευρά θα έχει πε-
τύχει αυτό που πάντα ζητούσε. Στην
πράξη, υπάρχει διχοτόμηση και ο
χρόνος που περνά λειτουργεί εναν-
τίον μας. Σκεφτείτε πώς ήταν η κα-
τάσταση το 1975, μετά την εισβολή,
όταν δεν υπήρχε τίποτα από την
άλλη μεριά. Μπορεί να μην ανα-
γνωρίζουμε την «Τουρκική Δημο-
κρατία της Βόρειας Κύπρου», αλλά
σήμερα έχει όλα τα χαρακτηριστικά
ενός κράτους. Έχει δικαστήρια,
Βουλή και εκλογές που συζητούμε
συνέχεια και δεν τις αμφισβητούμε.
Αν το 1975, 1976, 1977 προχωρού-
σαμε σε λύση, τίποτα από όλα αυτά
δεν θα τα βρίσκαμε μπροστά μας.
Η κατάσταση ως είχε το 1975 δεν
είναι η ίδια με την κατάσταση όπως
είχε το 1985 και ούτε το 1985 με
σήμερα. Εξελίσσεται πάντα και είναι
εις βάρος μας. Δυστυχώς, δεν έχουμε
συνειδητοποιήσει τη διαφορά με-

ταξύ του ευκταίου και του εφικτού. 
–Ο γ.γ. έχει αναφέρει ότι τα πράγ-
ματα θα είναι πολύ διαφορετικά.
Πώς το ερμηνεύετε;

–Το λέει με την έννοια ότι δεν
θα δεχτούν επ’ άπειρον να μένει η
ΟΥΝΦΙΚΥΠ στην Κύπρο δίχως λύση
ή δίχως την υιοθέτηση των όσων
έχουν συμφωνηθεί και στα οποία
έχουμε αναφερθεί πιο πάνω. Τα
πράγματα δηλαδή δεν θα μείνουν
ως έχουν. Τα Ηνωμένα Έθνη δεν
θα επιτρέψουν να συνεχιστεί αυτή
η κατάσταση της μη λύσης και με
αυτή την έννοια θα πρέπει να το
ερμηνεύσει η κάθε πλευρά. 
–Θα υπάρχει ημερομηνία λήξης
στο ζήτημα των συνομιλιών;

–Θα υπάρχει ξεκάθαρα και μέσα
σε αυτά τα συγκεκριμένα πλαίσια
που θα συμφωνηθούν, πρέπει να
λειτουργήσουμε. 
–Μιλάμε και για αποχώρηση της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ;

–Αν τα Ηνωμένα Έθνη αποφα-
σίσουν πως δεν γίνεται τίποτα και
εμείς αποδεχτούμε να μην υπάρξει
πρόοδος, τότε μας εγκαταλείπουν.
Αν μας εγκαταλείψουν, όμως, τι
υπονοεί η λέξη εγκατάλειψη; Ση-
μαίνει ότι η πράσινη γραμμή, το
3,5% του εδάφους παύει να προ-

στατεύεται από τα Ηνωμένα Έθνη
και ανοίγει ο δρόμος ώστε ο ισχυ-
ρότερος να επιβάλει τη θέλησή του
στον πιο αδύναμο. Και σε αυτή την
περίπτωση ο αδύναμος είμαστε
εμείς. Εκτός αυτού είναι και το θέμα
των ανακοινώσεων της Ε.Ε. για τις
παράνομες γεωτρήσεις. Περηφα-
νευόμαστε για παράδειγμα για τις
ανακοινώσεις της Ε.Ε. εναντίον των
παράνομων γεωτρήσεων. Αν μας
εγκαταλείψουν, ούτε αυτές τις ανα-
κοινώσεις δεν θα έχουμε. 
–Επειδή το τελευταίο διάστημα
υπήρξε αντιπαράθεση των δύο
πλευρών ως προς την ερμηνεία

της πολιτικής ισότητας. Η ανα-
φορά στο ψήφισμα 716 από πλευ-
ράς του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών
τι σημαίνει;

–Σημαίνει ότι από τη στιγμή που
επιδιώκεις ομοσπονδία, οι αποφά-
σειςσε ουσιώδη ζητήματαθα πρέπει
να είναι από κοινού. Μιλούμε για
ισότητα που δεν υπονοείαριθμητική
ισότητα. Δηλαδή δεν έχει σημασία
αν είναι μία η ψήφος ή πέντε, αλλά
να υπάρξει συμφωνία και των δύο
πλευρών.
–Πολλοί ανησυχούν πως η διζω-
νική, δικοινοτική ομοσπονδία
με πολιτική ισότητα θα οδηγήσει
σε παράλυση και στη συνέχεια
στη διάλυση της ομόσπονδης
δημοκρατίας. 

–Η λύση σημαίνει αποδοχή του
ευρωπαϊκού κεκτημένου και αυτό
είναι υπεραρκετό. Το ευρωπαϊκό
κεκτημένο διασφαλίζει δηλαδή την
ελεύθερη διακίνηση, το δικαίωμα
περιουσίας, το δικαίωμα επενδύ-
σεων και δικαίωμα διαμονής όπου
επιθυμείς. Όσον αφορά το νόμισμα
δεν πρέπει να ξεχνούμε πως είμαστε
μέλος της Ευρωζώνης και όλες οι
αποφάσεις λαμβάνονται από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Εσύ
είσαι υποχρεωμένος να εφαρμόζεις

τις αποφάσεις αυτές. Πέρα από
αυτά, υπάρχουν δεκάδες άλλα θέ-
ματα για τα οποία τις αποφάσεις
λαμβάνει η Ε.Ε. και εσύ καλείσαι
να εφαρμόσεις. Όπως για παρά-
δειγμα τα περιβαλλοντικά ζητήματα.
Τα ζητήματα ουσίας συνεπώς στο
ενδεχόμενο λύσης είναι ήδη απο-
φασισμένα από την Ε.Ε. και την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και
δεν πρόκειται να προκαλέσουν τρι-
βές ή συγκρούσεις που ενδεχομένως
να οδηγήσουν και στη διάλυση της
ομοσπονδίας. 
–Δεν μας ανησυχεί η πάροδος
του χρόνου μέχρι και τις «εκλο-
γές» στα Κατεχόμενα;

–Σίγουρα δεν είναι κάτι που επι-
θυμούμε γιατί τα τετελεσμένα θα
γίνονται συνέχεια. Ένα τετελεσμένο
θα είναι η ενίσχυση της «ΤΔΒΚ».
Οι θεσμοί τους θα καθιερώνονται. 
–Δεν θα ήταν προτιμότερο συ-
νεπώς να συμφωνηθεί η Πεντα-
μερής προηγουμένως;

–Το προτιμότερο θα ήταν νακλεί-
σει θετικά το Κραν Μοντάνα. Το
λάθος μας είναι ότι αφήσαμε να πε-
ράσουν δυόμισι χρόνια χωρίς να
κάνουμε τίποτα. Εμείς βεβαίως, δεν
κάναμε τίποτα αλλά τα πράγματα
εξελίσσονταν αρνητικά. Είδατε τις

παράνομες γεωτρήσεις που άρχισαν
ξαφνικά, τον κίνδυνο στην αλλαγή
πολιτικής στην Αμμόχωστο και
ποιος ξέρει τι άλλο θα κάνουν αύριο.
Σίγουρα το στάτους κβο δεν μας
συμφέρει και γι’ αυτό ακριβώς χαι-
ρετώ την ανακοίνωση του γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών, διότι δείχνει τον
δρόμο και υπάρχει ξεκάθαρη τοπο-
θέτηση ότι θα γίνει Πενταμερής.
Χάσαμε τόσα χρόνια άλλωστε. Δεν
είναι θέμα αν καθυστερήσει λίγους
μήνες τώρα λόγω των «εκλογών». 
–Δεν θα είναι θέμα αν αλλάξει η
ηγεσία των Τ/κ;

–Θα είναι σίγουρα αρνητικό, αν
αναλάβει ένα πρόσωπο που δεν
συμφωνεί με όλα αυτά. Αλλά ας ελ-
πίσουμε πως κάτι τέτοιο δεν θα
συμβεί. Βεβαίως, όταν ως οντότητα
η τ/κ πλευρά δέχτηκε την ανακοί-
νωση των Ηνωμένων Εθνών, όπως
το ίδιο και η Τουρκία, το θεωρώ
πολύ δύσκολο να κάνουν πίσω.
–Η Πολιτεία υπονόμευσε τη δι-
ζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία
όλα αυτά τα χρόνια; 

–Η μη λύση είναι που υπονόμευ-
σε τη διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία και από εκεί και πέρα το
ποιος φταίει γι’ αυτό είναι θέμα των
πολιτών να το κρίνουν. 

Η διχοτόμηση υπάρχει από τη μέρα της τουρκικής εισβολής

Το ευρωπαϊκό κεκτημένο
διασφαλίζει την ελεύθε-
ρη διακίνηση, το δικαίω-
μα περιουσίας και επεν-
δύσεων και δικαίωμα δια-
μονής όπου επιθυμείς.

–Θεωρείτε πως ο Νίκος Αναστασιάδης έχει
επιστρέψει στον ρεαλισμό μετά από την
περιπλάνηση; 
–Δεν είναι ζήτημα τι θεωρώ εγώ. Πήγε
στο Βερολίνο και έβγαλαν αυτή την ανα-
κοίνωση και έκαναν αυτή τη συμφωνία.
Υποχρέωση του πλέον είναι να εξηγήσει
στον κόσμο το τι είναι η διζωνική, δικοι-
νοτική ομοσπονδία. Από τη στιγμή που
δέχτηκε όσα αναφέρονται στην ανακοί-
νωση, τότε οφείλει να τα προωθήσει χω-
ρίς να κάνει βήματα πίσω. 
–Πώς δικαιολογείτε ότι πέρασαν δυόμισι
χρόνια αδράνειας; 
–Δεν υπάρχει δικαιολογία για την αδρά-
νεια. Ασχέτως αυτού, μπορεί ταυτόχρο-
να να γίνονταν και άτυπες έρευνες για
άλλη μορφή λύσης και να διαπίστωσαν
ότι δεν υπάρχουν. Χάνουμε άδικα χρόνο
και όσο περνά ο καιρός είναι εις βάρος
μας. Υπάρχει μία δέσμευση των δύο
πλευρών και είμαι βέβαιος πως η θέση
των Ηνωμένων Εθνών είναι αποδεχτή
και από την Τουρκία. Εξάλλου μην ξε-
χνάμε ότι στο Κραν Μοντάνα είχαμε δια-
σφαλίσει όσα αναφέρονται σήμερα. 
–Η ανακοίνωση Γκουτιέρες διασφαλίζει
την κατάργηση των εγγυήσεων;
–Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, στα έξι σημεία
του πλαισίου Γκουτιέρες τίθεται θέμα κα-
τάργησης των εγγυήσεων. Όμως αυτό εί-
ναι κάτι που πρέπει να καταλήξουν ορι-
στικώς κατά τη διάρκεια της Πενταμε-
ρούς. Εκεί που δεν υπάρχει ξεκάθαρη
συμφωνία για το αν θα αποχωρήσουν ή
όχι, είναι για τα στρατεύματα της ΕΛΔΥΚ,
ΤΟΥΡΔΥΚ συν τα κατοχικά στρατεύματα.
Θέλω να ελπίζω ότι οι διαφορές μεταξύ
των δύο πλευρών σε αυτό το θέμα δεν
θα αποτελέσουν την αιτία αποτυχίας των
διαπραγματεύσεων. Προσωπικά θεωρώ
ότι δεν χρειάζεται ούτε ένας στρατιώτης.
Εξάλλου η εμπειρία μας δείχνει ότι αν
πράγματι η Τουρκία ήθελε να επέμβει
στρατιωτικά θα το έκανε είτε είχε εγγύη-
ση είτε όχι. Θεωρώ ότι στην Τουρκία
συμφέρει η λύση του Κυπριακού γιατί
έτσι διασφαλίζει αυτό που η ίδια θεωρεί
πιο σημαντικό από όλα. Το να είναι μέρος
της εκμετάλλευσης του φυσικού πλού-
του της Ανατολικής Μεσογείου.
–Μπορούν, όμως, να επαναρχίσουν οι δια-
πραγματεύσεις δεδομένων των τουρκικών
προκλήσεων στην ΑΟΖ;
–Σίγουρα οι τουρκικές προκλήσεις είναι
καταδικαστέες, αλλά από εκεί και πέρα
δεν πρέπει να δώσουμε το κλειδί των
διαπραγματεύσεων στην Τουρκία.

Oσο περνά ο καιρός
είναι εις βάρος μας

Μπορεί να μην αναγνωρίζου-
με την «Τουρκική Δημοκρα-
τία της Βόρειας Κύπρου», αλ-
λά σήμερα έχει όλα τα χαρα-
κτηριστικά ενός κράτους.
Έχει Βουλή και εκλογές που
συζητούμε συνέχεια και δεν
τις αμφισβητούμε.

Τα ζητήματα ουσίας στο ενδε-
χόμενο λύσης είναι ήδη απο-
φασισμένα από την Ε.Ε. και
την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα και δεν πρόκειται να
προκαλέσουν τριβές ή συγ-
κρούσεις που ενδεχομένως
να οδηγήσουν και στη διάλυ-
ση της ομοσπονδίας. 

«Αν τα Ηνωμένα Έθνη αποφασίσουν πως δεν γίνεται τίποτα και εμείς αποδεχτούμε να
μην υπάρξει πρόοδος, τότε μας εγκαταλείπουν», αναφέρει στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
Γιώργος Βασιλείου, σημειώνοντας πως πλέον υπάρχει ημερομηνία λήξης για τη λύση.
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Το πόρισμα την πείραξε 
Απροπαράσκευη εμφανίστηκε η βουλευ-
τής του ΑΚΕΛ Σκεύη Κουκουμά στο ζήτημα
του πορίσματος της Επιτρόπου Διοικήσεως
για τον αυτόχειρα έφηβο Στυλιανό. Και λέω
απροπαράσκευη διότι προφανώς πριν το
διαβάσει εξαπέλυσε επίθεση στην Επίτροπο
κατηγορώντας την για σύμπραξη με την
υπουργό Εργασίας Ζέτα Αιμιλιανίδου, δηλα-
δή σύμπραξη προς συγκάλυψη. Και λέω
πριν διαβάσει το πόρισμα, διότι αν το διάβα-
ζε θα αντιλαμβανόταν προφανώς ότι πρό-
κειται ίσως για το μόνο από καταβολής της
Κυπριακής Δημοκρατίας που παραδόθηκε
εντός του προκαθορισμένου χρονοδιαγράμ-
ματος, δεν ήταν έκθεση ιδεών ούτε ευχολό-
γιο, είχε καταληκτικά συμπεράσματα βασι-
σμένα σε όγκο μαρτυρικού υλικού και έδει-
χνε συγκεκριμένους ύποπτους, με ονόματα
και διευθύνσεις. 

••••
Κακεντρέχεια 
Είστε στη Βουλή πολλά χρόνια κυρία Κου-
κουμά, είδατε ξανά προηγουμένως τέτοιο
πόρισμα; Και αν ναι πότε; Αυτό που κάνετε
δεν λογίζεται αντιπολίτευση φιλτάτη κυρία
Κουκουμά, λογίζεται κακεντρέχεια. Κι εξη-
γούμαι: Αν το πόρισμα δεν έδειχνε συγκε-
κριμένα πρόσωπα, θα επικρίνατε την Επί-
τροπο για ποντιοπιλατισμό, τώρα που έδει-
ξε, την κατηγορείτε για σύμπραξη με την
πολιτική προϊσταμένη των Υπηρεσιών, τις
οποίες η έκθεση δείχνει σαφώς ότι ευθύ-
νονται. Δηλαδή κατηγορείτε την Επίτροπο
για προσπάθεια συγκάλυψης της υπόθεσης
(Εγώ στη θέση της θα σας πήγαινα στο δικα-
στήριο και όσα επιδίκαζε θα τα έδινα στα
αδελφάκια του Στυλιανού). Συνεχίζω: αν η
υπουργός φέρει ευθύνη, δεν πρέπει να πυ-
ροβολείτε –πόσω μάλλον να κατηγορείτε–
την Επίτροπο. Απευθυνθείτε στον πρόεδρο
της Δημοκρατίας ή τουλάχιστον βρείτε κάτι
λογικό να πείτε. Η εμπάθεια ποτέ δεν υπήρ-
ξε καλή σύμβουλος, ενώ κάνει και τη γλώσ-
σα κακεντρεχή. 

••••
Πολιτικές ευθύνες
Εγώ ο Ιανός, με χρόνια στο κουρμπέτι, λέω
πως δικαίως κυρία Κουκουμά μου αναζητεί-
τε πολιτικές ευθύνες. Προσέξτε, όμως, διότι
ενδεχομένως να πρέπει να επωμισθείτε κι
εσείς μέρος τους. Κι εξηγούμαι: Πόσα χρό-
νια τώρα γνωρίζετε ότι οι Υπηρεσίες Κοινω-
νικής Ευημερίας (ΥΚΕ) αντιμετωπίζουν μύ-
ρια όσα προβλήματα; Δέκα; Είκοσι; Γιατί μέ-
νετε στα εφτά τελευταία; Αντιλαμβάνομαι
ότι τα εφτά τελευταία μετρούν 4 θύματα. Τα

προηγούμενα 15, πόσα θύματα μετρούν;
Τουλάχιστον πριν από τη διακυβέρνηση Ανα-
στασιάδη οι υπουργοί Εργασίας ήταν της
συγκυβέρνησης ΑΚΕΛ. Γιατί, λοιπόν, δεν
φροντίσατε να στελεχωθούν σωστά οι σχε-
τικές Υπηρεσίες; Γιατί αφήσατε να συνεχί-
ζεται το σαθρό παίγνιο της πρόσληψης κομ-
ματικών ημετέρων; Και γιατί ως Βουλή, που
έχουν περάσει από τα χέρια σας δεκάδες
περιπτώσεις μαύρων τρυπών στις ΥΚΕ, όχι
μόνο δεν φροντίσατε να λυθούν τα προβλή-
ματα αλλά όπως φαίνεται και από την περί-
πτωση του τραγικού Στυλιανού, της Φραντζή
και του μικρού αδελφοκτόνου, από τη Λάρ-
νακα σφυρίζατε αδιάφορα. Ίσως να έχετε
δίκαιο τελικά κ. Κουκουμα. Η Επίτροπος
αστόχησε στο πόρισμά της να αναδείξει το
σαθρό κομματικό παιχνίδι και να δείξει και
τους πραγματικούς αυτουργούς… 

••••
Η αμεροληψία
Όταν ξεκίνησε το στόρι με το βαν, ο γενικός
εισαγγελέας είχε δηλώσει ότι δεν είχε πρό-
θεση ο ίδιος να διορίσει ποινικό ανακριτή ή
ανακριτική επιτροπή γιατί δεν υπήρχε θέμα

αμεροληψίας της Αστυνομίας η οποία είχε
αναλάβει τις έρευνες. Την περασμένη Πέμ-
πτη ο κ. Κώσταw Κληρίδης ανακοίνωσε το
διορισμό ανεξάρτητου ποινικού ανακριτή, το
δικηγόρο Ηλία Στεφάνου, λαμβάνοντας υπό-
ψη τη σοβαρότητα της διερευνώμενης υπό-
θεσης, τις νομικές πτυχές που αυτή συνε-
χώς παρουσιάζει και σταθμίζοντας κάθε
σχετικό παράγοντα. Δηλαδή στην πορεία
των πραγμάτων ετέθη ζήτημα μεροληψίας
της Αστυνομίας; Και είστε σίγουρος, κ. γενι-
κέ εισαγγελέα, ότι ο κ. Στεφάνου δεν έχει
σχέση με την Αστυνομία; Αυτός ο κόσμος ο
μικρός, ο μέγας… 

••••
Μας σάρωσε όλους
Πάντως εγώ που δεν κοιμάμαι με αστυνο-
μικό όργανο, αλλά έχω κολλητό χάκερ, έχω
μάθει ότι το περιλάλητο βαν με τον πανάκρι-
βο εξοπλισμό, στο διάστημα που βρίσκεται
στην Κύπρο, είχε τη δυνατότητα να σαρώσει
τους πάντες και τα πάντα. Ιδιαίτερα κυβερ-
νητικά κτίρια, ξένες διπλωματικές αποστο-
λές, τράπεζες και επιχειρήσεις είχε τη δυ-
νατότητα να τις κάνει φύλλο και φτερό.

Όπως γνωρίζετε, φίλοι μου, τη σήμερον
ημέρα η πληροφορία είναι ακριβό εμπόρευ-
μα και σε κάποιες περιπτώσεις πολύ πιο
ακριβό και από τα διαμάντια. Έτσι υποψιά-
ζομαι ότι αν ο ποινικός μας ανακριτής ανα-
καλύψει τι σόι πληροφορίες σάρωνε το βαν
του συγχωριανού μας Εβραίου, θα ξέρουμε
και σε ποιες τιμές πουλήθηκε το αλιευθέν
εμπόρευμα. Αλληλούια! 

••••
Η Στέλλα και η ασφάλεια 
Μετά την εκλογή της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής από την Ολομέλεια του Ευρωκοινοβου-
λίου η νέα Επίτροπος Υγείας στην Ε.Ε. Στέλ-
λα Κυριακίδου, βγαίνοντας από την αίθουσα
της Ολομέλειας, μαζί με τον Σλοβένο Επί-
τροπο, χάθηκαν. Τι κι αν ήταν Επίτροποι, οι
υπεύθυνοι ασφαλείας, σε κάποιο σημείο
ελέγχου, τους απαγόρευσαν την είσοδο.
Μετά από σύντομη συζήτηση με την ασφά-
λεια, η κ. Κυριακίδου θυμήθηκε ότι έχει μα-
ζί της την κάρτα εισόδου στο κτήριο και πέ-
ρασε τον έλεγχο. Μάλιστα, πιστοποίησε ότι
και ο άντρας δίπλα της ήταν επίσης Επίτρο-
πος, και τότε τους επετράπη να συνεχίσουν

τον δρόμο τους και να βρουν τους συνεργά-
τες τους. 

••••
Αυτόπτης μάρτυρας
Ο Ανδρέας Μανώλης είναι ίσως ο πιο συνε-
πής «αυτόπτης μάρτυρας» της ζωής της Κύ-
πρου. Ο φωτορεπόρτερ που κουβαλά με τη
φωτογραφική του μηχανή για μισό αιώνα
την ιστορία του λαού μας από τις πιο τραγι-
κές μέχρι και τις πλέον εορταστικές στιγμές,
βάζει μερικές από τις πλέον σημαντικές
φωτογραφίες του σε ένα λεύκωμα που θα
παρουσιαστεί στην ΕΣΚ την προσεχή Πέμ-
πτη στις 5 μ.μ. 

••••
26 χρόνια στο ΥΠΑΜ
Το Υπουργείο Άμυνας και το γραφείο του
υπουργού Σάββα Αγγελιδή θα στερηθεί των
υπηρεσιών μιας εκ των παλαιοτέρων υπαλ-
λήλων, της Φρόσως Στυλιανού η οποία αφυ-
πηρετεί. Η κ. Στυλιανού από το 1993 υπηρέ-
τησε στο πλευρό 17 υπουργών Άμυνας ως
ιδιαιτέρα γραμματέας. Ένα πρόσωπο ιδιαί-
τερα αγαπητό από τους συναδέλφους της
αλλά και τους πολιτικούς προϊσταμένους
της. Η αφυπηρέτησή της στερεί από το
ΥΠΑΜ ένα ικανότατο στέλεχος, που έχουν
όλοι να λένε ότι μόνο νοοτροπία δημόσιου
υπάλληλου δεν είχε. Αυτό φάνηκε και από
την εμπιστοσύνη που απολάμβανε από τους
υπουργούς Άμυνας, οι οποίοι τη διατήρησαν
στη θέση της. 

Η απροπαράσκευη Σκεύη και το σαρωτικό βαν 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Πληροφορίες του Ιανού αναφέρουν ότι τη λίστα του ανασχηματισμού της κυβέρνησης είχε προ πολλού έτοιμη ο πρόεδρος και την πήγε στο
Βατικανό, όπου την ευλόγησε κι ο ποντίφικας και εξ αυτού και η αναμνηστική φωτογραφία. 

Εχω παρατηρήσει ότι κάθε φορά
που πιάνεις μια συζήτηση με ένα
στέλεχος της κυβέρνησης και του
ζητάς τη γενική εκτίμησή του για τα
πράγματα, η ανάλυσή του ξεκινά
πάντα από τον ΣΥΡΙΖΑ και την κατά-
σταση στην οποία έχει περιέλθει
μετά την ήττα: πως οι ακραίες θέ-
σεις τους οδηγούν στη συρρίκνωση,
πως τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ δια-
πράττουν τη μία γκάφα πάνω στην
άλλη, πως ο Τσίπρας παρουσιάζει
ξανά τα σημάδια της καταθλιπτικής
κρίσης –με τη γλώσσα του σώματος,
αλλά και με την πνευματική σύγχυ-
ση που επιδεικνύει κάθε φορά στη
Βουλή– κ.ο.κ.

Το φυσικότερο σε μια τέτοια συζή-
τηση θα ήταν, νομίζω, ο συνομιλη-
τής σου να δίνει την προτεραιότητα
στα σπουδαία που κάνει ο ίδιος και
η κυβέρνηση στην οποία μετέχει,
όχι σε εκείνα που δεν κάνουν οι άλ-
λοι ή τα κάνουν στραβά. Δεν παρε-
ξηγώ την εμμονή με τον ΣΥΡΙΖΑ.
(Πώς να την παρεξηγήσω στους άλ-
λους, αφού την έχω και εγώ;) Πέντε
χρόνια ΣΥΡΙΖΑ ήταν τραυματική εμ-
πειρία. Δεν ξεπερνιέται με την απο-
μάκρυνσή τους από την εξουσία. Σε
μεγάλο βαθμό, λοιπόν, η εμμονή
αυτή είναι κάτι ανάλογο με εκείνο
το οποίο, στην ορολογία των πιλό-
των στης Μάχη της Αγγλίας, έλεγαν
«σύνδρομο του Μέσερσμιτ». Η νεύ-
ρωση, δηλαδή, των πιλότων να
στρέφουν κάθε τόσο το κεφάλι
τους πίσω (σχεδόν όσο και το κορι-
τσάκι του «Εξορκιστή») για τον φό-
βο του γερμανικού καταδιωκτικού,
που μπορεί να εμφανιστεί πίσω
τους ανά πάσα στιγμή.

Αν είναι η εκδήλωση ενός φόβου
βαθιά ριζωμένου, το καταλαβαίνω
και συμπονώ. Σε ορισμένες περι-

πτώσεις, όμως, υποψιάζομαι ότι η
έμφαση στη δεινή κατάσταση του
αντιπάλου γεννάει ένα επικίνδυνο
αίσθημα ασφάλειας, που αργά ή
γρήγορα φέρνει τη χαλαρότητα.
Οποιος παρασύρεται από την τρε-
χάλα του ΣΥΡΙΖΑ προς τις ρίζες του
ή από την εμφανώς ντεφορμέ κατά-
σταση του αρχηγού του και, με αυτά
τα δεδομένα, σπεύδει να ξεγράψει
από τώρα τον ΣΥΡΙΖΑ, κάνει μέγα
λάθος. Πέντε χρόνια στην κυβέρνη-
ση είναι εμπειρία με μεγάλη συγ-
κολλητική δύναμη για εκείνους που
την έζησαν· ο δε Τσίπρας δεν είναι

τυχαίος. Είναι αποδεδειγμένα ικα-
νός στο παιγνίδι, είναι σκληρός –να
το πω σαιξπηρικά για τον Γιούκλιντ,
είναι «dog of war»– και, επίσης, εί-
ναι κακός και μοχθηρός. Θα επα-
νέλθει. Οχι ante portas, ελπίζω, αλ-
λά στο παιχνίδι θα επανέλθει.

Ολα αυτά είναι πλήρως αντιληπτά
στην κυβέρνηση, τουλάχιστον στον
στενότερο κύκλο περί τον πρωθυ-
πουργό, γι’ αυτό και η στρατηγική
προτεραιότητα είναι η επέκταση
προς το Κέντρο. Τώρα, αυτό δεν εί-
ναι όσο εύκολο ακούγεται, επειδή η

έννοια του πολιτικού κέντρου μπο-
ρεί να σημαίνει σχεδόν οτιδήποτε.
Για τη λαϊκή Δεξιά, κατά τη νεοκα-
ραμανλική φάση της, λ.χ., Κέντρο
ήταν το «πάρε, κόσμε», οι διορισμοί
και η προσπάθεια να προσεγγίσουν
την Αριστερά αντιγράφοντάς την.
Ακόμη και η φουκαριάρα η Κατερί-
να Παπακώστα κεντροδεξιά έλεγε
ότι ήταν, ενώ την ίδια ώρα υπηρε-
τούσε στην κυβέρνηση Τσίπρα ως
υφυπουργός της Ολγας Γεροβασί-
λη. Εν ολίγοις, η επέκταση προς το
Κέντρο δεν σημαίνει για όλους στην
κυβέρνηση το ίδιο πράγμα. Το πα-

ρατηρούμε, άλλωστε, στη διάσταση
μεταξύ εκείνων που θεωρούν ότι η
επέκταση γίνεται με επιδόματα και
κοινωνικά μερίσματα και των άλ-
λων, που βλέπουν την επέκταση μέ-
σω των μεταρρυθμίσεων.

Την ανάγκη να αποδείξει η Ν.Δ. με
την πολιτική της ότι δεν είναι το
«nasty party», κατά το στερεότυπο
των Εργατικών για τους Συντηρητι-
κούς στη Βρετανία, την επιβάλλουν
οι βέβαιες προκλήσεις, που περιμέ-
νουν την κυβέρνηση στην πορεία
προς τους στόχους της. Η απομά-

κρυνση των εστιών ανομίας και εγ-
κληματικότητας από τα πανεπιστή-
μια, λ.χ., θα είναι ένας μακρύς πό-
λεμος, ο οποίος δεν θα κερδηθεί
από την πλευρά του κοινού συμφέ-
ροντος χωρίς τη νόμιμη βία του
κράτους. Αυταπατώνται όσοι νομί-
ζουν ότι η ασυδοσία δεκαετιών ξε-
ριζώνεται με νόμους, κανονισμούς
και ευγενείς προθέσεις. Στο μετα-
ναστευτικό, επίσης, αν τα πράγματα
εξελιχθούν με το απλώς κακό σενά-
ριο, όχι με το χειρότερο, είναι βέ-
βαιο ότι η κυβέρνηση θα υποχρεω-
θεί να πάρει σκληρά μέτρα για να
προασπίσει την κοινωνική συνοχή.
Επομένως, είναι απαραίτητο να έχει
κερδίσει την έξωθεν καλή μαρτυρία
για τον κεντρώο χαρακτήρα της των
πολιτικών της και των διαθέσεών
της.

Υπό το πρίσμα αυτό, στον κατάλογο
των χαμένων ευκαιριών εξ αφορ-
μής της αναθεώρησης του Συντάγ-
ματος, θα πρέπει να προστεθεί, νο-
μίζω, το ότι η κυβέρνηση δεν υιοθέ-
τησε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για
συνταγματική απαγόρευση των δια-
κρίσεων βάσει του φύλου και του
σεξουαλικού προσανατολισμού.
Προτίμησε, αντιθέτως, να υιοθετή-
σει μια άλλη πρότασή τους, με την
οποία ο λαϊκισμός αποκτά μιας μορ-
φής συνταγματική κατοχύρωση: τη
λαϊκή νομοθετική πρωτοβουλία με
συλλογή 500.000 υπογραφών.
Προφανώς, το πρώτο θα είχε πολι-
τικό κόστος στο εσωτερικό της κυ-
βέρνησης, της Κ.Ο. και του κόμμα-
τος, ενώ το δεύτερο ήταν εύκολο
και ήταν τζάμπα. Φοβάμαι ότι το
τζάμπα η κυβέρνηση στο τέλος θα
το πληρώσει ακριβότερα.

Μια χαμένη ευκαιρία για την Κεντροδεξιά
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Μαρία Στυλιανού Λοττίδη

Η Επίτροπος Διοικήσεως και Ανθρωπί-
νων Δικαιωμάτων Μαρία Στυλιανού
Λοττίδη, για το πόρισμα που εξέδωσε
σχετικά με τον τραγικό θάνατο του
έφηβου Στυλιανού.
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Ε ίναι -εν πολλοίς- αναμενόμενο, διαφορε-
τικές πολιτικές δυνάμεις, με διαφορετική
προσέγγιση στο Κυπριακό, να καταλήγουν

σε διαφορετικά συμπεράσματα και εκτιμήσεις
για τη συνάντηση των ηγετών των δύο κοινο-
τήτων με τον Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ στο
Βερολίνο. Για παράδειγμα, γιατί να εκφράσουν
ικανοποίηση για την επαναβεβαίωση της βάσης
λύσης τα κόμματα εκείνα που διαφωνούν με
τη λύση δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας;
Και γιατί να χαίρονται με την εκ νέου υιοθέτηση
του Πλαισίου Γκουτέρεζ δυνάμεις οι οποίες ου-
δέποτε αποδέχτηκαν ως βάση διαπραγμάτευσης
αυτό ή οποιοδήποτε Πλαίσιο, Ιδέες, Δείκτες ή
Σχέδιο λύσης προερχόμενο από τον ΟΗΕ;

Στο οριακό σημείο που βρίσκεται το Κυ-
πριακό, πρέπει να μιλήσουμε με τη γλώσσα
της αλήθειας. Είτε παραμένουμε στοχοπροση-
λωμένοι στη διεκδίκηση απελευθέρωσης και
επανένωσης στα πλαίσια δικοινοτικής διζωνικής
ομοσπονδίας είτε θα μάς μείνει η διχοτόμηση.
Διότι το διχοτομικό στάτους κβο δεν είναι στα-
τικό. Παγιώνεται και μεταβάλλεται διεκδικώντας
στοιχεία νομιμοποίησης.

Προτάσσεται το επιχείρημα ότι με την Τουρ-
κία του Ερντογάν είναι αδύνατο να βρεθεί
λύση. Αλλά την ίδια ώρα γίνεται παραδοχή ότι
η Τουρκία ενισχύει τον γεωπολιτικό της ρόλο
αποκτώντας αυξημένα ερείσματα στην ευρύτερη
περιοχή. Άρα τι προτείνουν οι δυνάμεις που
προτάσσουν το ανέφικτο της λύσης; Να κά-
τσουμε στον καναπέ και να αναμένουμε να
καταρρεύσει η Τουρκία για να μετατραπούμε
εμείς στον «γεωπολιτικό άρχοντα» της περιοχής
όπως αφελώς λέχθηκε;

Το ΑΚΕΛ γνωρίζει πολύ καλά ότι ακόμα και
μετά το Βερολίνο δεν έχουν υπερπηδηθεί τα
εμπόδια για να οδηγηθούμε σε επανέναρξη
ουσιαστικού διαλόγου. Ανέκαθεν το κλειδί της
λύσης βρισκόταν στην Άγκυρα. Είναι η Τουρκία
που καλείται να αποσύρει στρατεύματα κατοχής,
να επιστρέψει περιουσίες στους πρόσφυγες,
να εγκαταλείψει αμφιβόλου νομιμότητας μο-
νομερή επεμβατικά δικαιώματα και να λειτουρ-
γήσει σε συνθήκες καλής γειτονίας ομαλοποι-
ώντας τις σχέσεις της με την Κυπριακή Δημο-
κρατία. Αλλά για να γίνουν όλα αυτά πρέπει
να διεκδικήσουμε. Και για να διεκδικήσουμε
πρέπει να συνομιλήσουμε. Πάντα αναγνωρί-
ζοντας το δύσκολο του εγχειρήματος ελέω

Τουρκίας. Δυστυχώς, με πειραματισμούς, πα-
λινδρομήσεις και σκοπιμότητες του κ. Ανα-
στασιάδη χάσαμε δυόμισι χρόνια μετά το ναυά-
γιο στο Κραν Μοντανά. Στα δυόμισι αυτά χρόνια
η Τουρκία σκληρύνει τη στάσης της προβαί-
νοντας σε παράνομες ενέργειες στις θαλάσσιες
ζώνες και στην ΑΟΖ της Κυπριακής Δημοκρατίας
και απειλώντας με εποικισμό των Βαρωσίων,
χωρίς να καταβάλλει ανάλογο κόστος όπως θα
έπρεπε.

Φαίνεται ότι δεν θα έχουμε ουσιαστικές εξε-
λίξεις πριν από την ψηφοφορία στα κατεχόμενα.
Ωστόσο, η περίοδος που μεσολαβεί δεν πρέπει
να διαρρεύσει άγονη. Δεν πρέπει και αυτή τη
φορά να αφεθούμε ως κοινότητα σε παθητική
ενατένιση των εξελίξεων. Ο Πρόεδρος Αναστα-
σιάδης όπως και ο κ. Ακιντζί οφείλουν να πα-
ραμείνουν σταθεροί σε όσα καταγράφηκαν στο
Βερολίνο χωρίς να προτάσσουν όρους πέραν
του Πλαισίου της 30ης Ιουνίου. Στο δε θέμα
της πολιτικής ισότητας και της αποτελεσματικής
συμμετοχής, η τουρκοκυπριακή πλευρά πρέπει
να εγκαταλείψει τη θέση για μια θετική ψήφο
παντού και εμείς, ως ελληνοκύπριοι, θα πρέπει
να αποδεκτούμε ότι δεν γίνεται να έχουμε δι-
κοινοτισμό αλλά να αποφασίζουμε για τα ση-
μαντικά ζητήματα του τόπου από μόνοι μας,
ερήμην των τουρκοκυπρίων. Η σχεδόν σύγκλιση
που είχε επιτευχθεί θα πρέπει να συμπληρωθεί,
υπογραμμίζοντας ταυτόχρονα ότι επί προεδρίας
Δημήτρη Χριστόφια είχαν επιπλέον συμφωνηθεί
κατ’ αρχήν μηχανισμοί επίλυσης αδιεξόδων,
βελτιώνοντας τη λειτουργικότητα του κράτους.
Εκλείπουν δε τα σκληρά βέτο που με βάση  το
Συντάγματα του 1960 διαθέτουν σε τρεις τε-
ράστιες ενότητες οι τουρκοκύπριοι στις εξω-
τερικές υποθέσεις, άμυνα και ασφάλεια.

Αναμένοντας την επίσημη ενημέρωση στο
Εθνικό Συμβούλιο, το ΑΚΕΛ εκτιμά ότι στο Βε-
ρολίνο έγινε ένα βήμα. Απέχουμε -ασφαλώς-
από την επανέναρξη ουσιαστικού διαλόγου
αλλά και από την προοπτική λύσης. Ωστόσο
απορρίπτουμε αναφανδόν τη ρητορική που
θέλει την Κύπρο καταδικασμένη σε μονιμο-
ποίηση της διχοτόμησης και διεκδικούμε με
ρεαλισμό άρση της κατοχής, απελευθέρωση
του τόπου και επανένωση του λαού μας. 

Ο κ. Αριστος Δαμιανού είναι βουλευτής, μέλος του Πολι-
τικού Γραφείου της Κ.Ε. του ΑΚΕΛ.

ΑΡΘΡΟ / Του ΑΡΙΣΤΟΥ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Στον απόηχο της συνάντησης
στο Βερολίνο
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«Πάλαιεπεριπαίξαν μας τούτοι οι αμπάλατοι»,
ήταν η πρώτη φράση ενός πρόσφυγα τρίτης
ηλικίας, μόλις έμαθε για τα αποτέλεσμα της
τριμερούς, του δείπνου στο Βερολίνο, μεταξύ
Αντόνιο Γκουτιέρες, Νίκου Αναστασιάδη
και Μουσταφά Ακιντζί. Ο πονεμένος άν-

θρωπος, ο οποίος απολάμβανε τον καφέ του, στον φθι-
νοπωρινό ήλιο, συνέχισε με ακατανόμαστες φράσεις «γι’
αυτούς που μας τα κάναν και γι’ αυτούς που μας έφεραν
τους Τούρκους». Ο γραμματιζούμενος της παρέας του
καφενέ, πονεμένος πρόσφυγας και αυτός, άρχισε να μιλά
για τον παντοδύναμο Ταγίπ Ερντογάν, τον πρόεδρο της
Τουρκίας, ο οποίος κατάφερε να «παίζει στα δάκτυλά
του» τους Αμερικανούς, τους Ρώσους και τους Ευρωπαίους.
Και διερωτήθηκε τι μπορεί να απαιτήσει ο Ερντογάν, για
να συναινέσει στη λύση του Κυπριακού.

Μέσα σε όλα αυτά, ο Νίκαρος συνάντησε τον Μου-
σταφά, παρέα με τον Αντόνιο, στο πολυτελέστατο ξε-
νοδοχείο του Βερολίνου, το οποίο έχει φόντο την πύλη
του Βρανδεμβούργου. Έφαγαν, ήπιαν, τα είπαν, χωρίς
να «σπάσει μύτη» και χωρίς να καταλάβει κανείς, γιατί
έγινε τόσος ντόρος, για μια «άδεια» ανακοίνωση. Ήταν
ένα απλό ευχολόγιο, χωρίς ουσία και χωρίς ούτε μια από-
φαση, ούτε για ήσσονος σημασίας θέματα. Η μεγάλη
πλάκα ήταν στις έκτακτες και όχι μόνο, εκπομπές των
καναλιών, οι οποίες παρουσίαζαν το μεγάλο γεγονός,
δηλαδή μια άδεια ανακοίνωση, η οποία προαναγγέλθηκε
εδώ και πολλές βδομάδες. Πάντως, αυτός ο οποίος σκέ-
φτηκε να απαγορεύσει τα τηλεοπτικά πλάνα της συνάν-
τησης και έβαλε τους τρεις συνδαιτυμόνες να φωτογρα-
φηθούν, καθήμενοι στον καναπέ και πίσω τους να αχνο-
φαίνεται η Πύλη του Βρανδεμβούργου, η οποία κάποτε
χώριζε μια πόλη και δύο κόσμους, ήταν σπουδαίος και
πολύ έξυπνος επικοινωνιολόγος. Περιέγραψε με τον κα-
λύτερο τρόπο, την ιστορία του Κυπριακού. Όλοι «αραχτοί
και λάιτ» στο κάδρο και από πίσω να αχνοφαίνεται το
απατηλό όνειρο της λύσης του Κυπριακού. Για 45 χρόνια,
όλοι οι ταγοί του τόπου και από τις δύο πλευρές του οδο-
φράγματος, λένε ότι το Κυπριακό είναι το μεγαλύτερο
πρόβλημα στην Κύπρο, αλλά επί της ουσίας, όλοι προτιμούν
τον καναπέ της καλοπέρασης. 

Το 1974, λίγους μήνες μετά την καταστροφή της Κύ-
πρου, ο ταπεινωμένος Μακάριος, πριν επιστρέψει στην
Κύπρο, μετέβη στην Αθήνα, για να συναντήσει τον πρω-
θυπουργό Κωνσταντίνο Καραμανλή. Τότε λέγεται, απο-
φασίστηκε η προώθηση της ομοσπονδίας, κάτι που
ήθελαν και οι Τούρκοι. Ακολούθησε η ανταλλαγή πλη-
θυσμών και ο διασκορπισμός των προσφύγων σε διά-
φορους συνοικισμούς, ώστε να διαλυθούν οι κοινωνικοί
δεσμοί και τα πάθη μεταξύ Μακαριακών και Γριβικών.
Σε αυτή την καθοριστική συνάντηση λέγεται ότι απο-
φασίστηκε η απομάκρυνση του Κυπριακού από τα πρω-
τοσέλιδα των εφημερίδων, ώστε να προχωρήσει ο διάλογος
με τους Τούρκους. Ο Καραμανλής συναντήθηκε με τους
διευθυντές των εφημερίδων, κάτι που φαίνεται ότι δεν
έγινε ποτέ στην Κύπρο. Ακολούθησαν οι συμφωνίες κο-
ρυφής, ακολούθησε η περίφημη πρωτοβουλία του Αμε-
ρικανού Κλαρκ Κλίφορντ, η εξαπάτηση και η επίδοση
του χάρτη, μόνο από ελληνοκυπριακής πλευράς και ο
θάνατος του Μακαρίου. 

Από τότε το Κυπριακό πέρασε σε μια κατάσταση πα-
ρατεταμένου τέλματος και κινείται κυρίως σε επικοινω-
νιακό επίπεδο και ολιγότερο σε επίπεδο ουσίας. Δημι-
ουργήθηκαν οι πολιτικοί του Κυπριακού, οι διπλωμάτες
του Κυπριακού, οι δημοσιογράφοι του Κυπριακού, τα
κανάλια και οι εφημερίδες του Κυπριακού και γενικά
επαγγελματίες του Κυπριακού, οι οποίοι συνήθως κάλυπταν
τη διαφθορά και τις οικονομικές απάτες, υπό πέπλο του
εθνικού ζητήματος. Τα χρόνια πέρασαν, η πλειοψηφία
των προσφύγων, οι οποίοι γεννήθηκαν στα Κατεχόμενα
πέθαναν και μοιραία οι νέοι πολιτικοί και οι νέες γενιές,
απελευθερωμένοι από τα πάθη του παρελθόντος, σκέ-
φτονται με την λογική της «πούγκας», όπως κάθε «κα-
νονικός» άνθρωπος. Οι νέοι δημοσιογράφοι σκέφτονται
με τη λογική των «φύλλων» της τηλεθέασης και των
«κλικ» στο διαδίκτυο και διαπιστώνουν ότι το πάθος του
Κυπριακού, πλέον δεν πουλά. Τώρα, αν θα οδηγηθούμε
σε νέες χαμένες πατρίδες ή σε μια λύση του Κυπριακού,
στη βάση των οικονομικών συμφερόντων του φυσικού
αερίου, είναι κάτι το οποίο θα δείξει ο χρόνος. Πάντως,
το μόνο σίγουρο είναι ότι πλέον οι πολίτες σκέφτονται
πολύ διαφορετικά από τους πολιτικούς. Και σίγουρα δεν
νοιάζονται για άδειες ανακοινώσεις. 

Η άδεια ανακοίνωση
του Βερολίνου

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Υπήρξε πλήρης αδιαφορία. Πλήρης αδρά-
νεια. Καμία παρέμβαση που να αναχαι-
τίζει το θάνατο του 15χρονου παιδιού.
Σ’ αυτό καταλήγει το πόρισμα της Επι-
τρόπου Διοικήσεως για το θανάτου του
Στυλιανού. Και σ’ αυτό ακριβώς το συμ-

πέρασμα συμπυκνώνεται η εγκληματική ανικανότητα
του κράτους να λειτουργήσει ως κράτος πρόνοιας.
Ούτε οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ανταπο-
κρίθηκαν ως όφειλαν, ούτε και η Αστυνομία η οποία
θεώρησε πως οι 22 αναφορές που έγιναν για τη συγ-
κεκριμένη οικογένεια δεν ήταν αρκετές ώστε να
τεθεί η υπόθεση στα κατεπείγοντα.

Με αποτέλεσμα ένα παιδί να έχει πεθάνει. Και
εμείς να περιμένουμε τις εκ των υστέρων έρευνες
για να καταλήξουμε στις αιτίες θανάτου του. Με πο-
ρίσματα καταπέλτες και δηλώσεις αρμοδίων υπουργών
περί διαθεσιμότητας. Με συγκλονισμούς (διαδικτυα-
κούς και μη) και με πολιτικούς καβγάδες από τηλεο-
ράσεως για το ποιον βαραίνει η ευθύνη. Με ένα
δηλαδή εκ των υστέρων μπλα-μπλα που δεν αναιρεί
ούτε τον θάνατο του Στυλιανού, αλλά ούτε και τη
νοοτροπία πάνω στην οποία έχουμε χτίσει το λεγόμενο
κράτος πρόνοιας.

Διότι, όταν διαβάσει κανείς το πόρισμα της Επι-
τρόπου και ανιχνεύσει τι κρύβεται κάτω από τις πα-
ραγράφους του, τότε θα συνειδητοποιήσει για ακόμη
μία φορά πως το πρόβλημα είναι πολύ πιο βαθύ και
ουσιαστικό από τον καταμερισμό ευθυνών ή από τη
λήψη πειθαρχικών ή άλλων μέτρων. Και ο λόγος που
είναι πιο βαθύ είναι γιατί η δημιουργία ενός κράτους
πρόνοιας δεν υπήρξε ποτέ προτεραιότητα των εκά-
στοτε κυβερνώντων, δεν επένδυσε κανείς σ’ αυτό
και δεν έδωσε ποτέ κανείς τη δέουσα σημασία. Αν
ήταν προτεραιότητα τότε δεν ερχόμαστε κάθε φορά
στο εκ των υστέρων με έρευνες και πορίσματα και
με αναζήτηση ευθυνών.

Άρα αν πραγματικά μας ενδιαφέρει να εστιάσουμε
στο τι φταίει και όχι στο ποιοι φταίνε, τότε επιβάλλεται
να παραδεχτούμε πως δεν είμαστε ένα κράτος πρόνοιας
αλλά ένας κράτος στο οποίο η πρόνοια αντιμετωπίζεται
με την ίδια νοοτροπία που αντιμετωπίζεται κάθε τι
το οποίο προϋποθέτει μια ευρύτερη αντίληψη και
παιδεία. Δηλαδή με τσαπατσουλιά, προχειρότητα
και αδιαφορία. Και ο λόγος είναι γιατί αυτές οι ομάδες
πολιτών οι οποίες χρειάζονται στήριξη δεν είναι
«εξαργυρώσιμες» σε ψήφους, δεν λογαριάζονται σαν
ομάδες ισχύος, δεν έχουν τη δύναμη να ασκήσουν
πιέσεις κάτω από το τραπέζι, δεν έχουν κάποιο συν-
δικαλιστή να περιφέρει τα δικαιώματά τους προς αν-
ταλλαγή ποσοστών, δεν έχουν καν δυνατότητα να
ακουστεί η φωνή τους. Με πιο απλά λόγια αντιμε-
τωπίζονται σαν ομάδες «δευτέρας κατηγορίας» κι
αυτό όσο αφοριστικό κι αν ακούγεται άλλο τόσο είναι
πραγματικό γιατί με αυτή τη νοοτροπία πορεύονται
οι εκάστοτε πολιτικοί μας, οι οποίοι εστιάζουν μόνο
στις ομάδες πολιτών που εξυπηρετούν τα δικά τους
μικροκομματικά συμφέροντα. Γι’ αυτό δεν υπάρχει
κράτος πρόνοιας και γι’ αυτό ερχόμαστε πάντα εκ
των υστέρων να συγκλονιστούμε πάνω από πτώματα
παιδιών είτε αυτά είναι θύματα ενδοοικογενειακής
βίας είτε παιδιά αλλοδαπών που είχαν την κακή τύχη
να βρεθούν εδώ. Αυτοί οι πολίτες «δευτέρας κατη-
γορίας» προσπαθούν να βρουν διέξοδο είτε μέσω
της Αστυνομίας είτε μέσω της Κοινωνικής Ευημερίας,
με τους πρώτους να μην είναι καν σε θέση να δια-
γνώσουν τον κίνδυνο και τους δεύτερους να εστιάζουν
στην υποστελέχωσή τους, αντί στο καθήκον που κα-
λούνται να επιτελέσουν.

Και είναι τουλάχιστον τραγικό να προβαίνουν σε
στάση εργασίας οι κοινωνικοί λειτουργοί για να υπο-
στηρίξουν τους συναδέλφους τους που «θυματοποι-
ήθηκαν» από το πόρισμα. Διότι τα μόνα θύματα αυτής
της ιστορίας είναι ο Στυλιανός και όλα τα παιδιά που
βιώνουν παρόμοιες καταστάσεις. Κι αν οι ίδιοι θεωρούν
πως δεν μπορούν να κάνουν τη δουλειά τους γιατί
δεν τους παρέχονται τα μέσα, θα έπρεπε εδώ και
χρόνια να είχαν κατεβεί στους δρόμους και να διεκ-
δικήσουν ό,τι χρειάζεται να διεκδικηθεί. Γιατί δεν
το έκαναν; Άρα αν θέλουμε να αντιμετωπίσουμε το
πρόβλημα στη ρίζα του τότε οφείλουμε να αρχίσουμε
με την πιο ουσιαστική παραδοχή: Πως ως κράτος
πρόνοιας είμαστε εγκληματικά ανεπαρκείς.

Πλήρης αδράνεια
και αδιαφορία

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Η δήλωση του γ.γ. του ΟΗΕ στο Βερο-
λίνο άφησε λίγο πολύ ευχαριστημέ-
νες όλες τις πλευρές, και τις παρούσες

και τις απούσες. Ο κ. Ακιντζί πήρε τη συ-
νέχιση των διαπραγματεύσεων που θα
έχουν ως στόχο την ΔΔΟ με πολιτική ισό-
τητα. Αυτό ήθελε για να μπορέσει να πετύχει
τον Απρίλιο την επανεκλογή του στη θέση
του ηγέτη των Τ/κ. Μάλιστα η αίσθηση ότι
το πέτυχε, παρά τις διαφοροποιήσεις της
Τουρκίας στο είδος της λύσης, ενισχύει
όπως φάνηκε και από τις δημοσκοπήσεις
τη δημοτικότητά του. Δεν είναι τυχαίο που
και ο Οζερσάι επέλεξε μόλις πριν λίγες
μέρες να το παίξει υπερασπιστής των κο-
σμικών αξιών των Τ/κ σε αντιπαραβολή
με τις θρησκευτικές προσεγγίσεις της ισ-
λαμικής Τουρκίας του Ερντογάν. Ο πρόεδρος
Αναστασιάδης επέλεξε να εγκαταλείψει

τις παλινδρομήσεις των  τελευταίων ετών
ώστε να εξασφαλίσει τη δήλωση του γ.γ.
που τον βοηθάει να μειώσει την ανηλεή
κριτική του ΑΚΕΛ στα του Κυπριακού. Επί-
σης του επιτρέπει να διαχειριστεί εκείνη
όλων των άλλων κομμάτων στα της εσω-
τερικής διακυβέρνησης και των συνεχών
σκανδάλων. Πέραν αυτού ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης είναι δυνατόν να τρέφει ελπίδες
ή καλύτερα ψευδαισθήσεις πως μετά την
εξέλιξη αυτή μπορεί η Τουρκία να μειώσει
ή και αναστείλει τις γεωτρητικές δραστη-
ριότητες της στην κυπριακή ΑΟΖ. Ευχα-
ριστημένη θα είναι και η Ελλάδα που δεν
ήθελε άμεσο ορισμό πενταμερούς. 

Η Τουρκία πήρε το μερίδιο του λέοντος
με το μη ορισμό της πενταμερούς, τη μη
συνομολόγηση των όρων αναφοράς επί
των οποίων θέλει να διατηρήσει τον κυ-

ρίαρχο ρόλο καθώς επίσης και τον εξο-
στρακισμό της Ε.Ε. από την διαδικασία.
Οι δηλώσεις του Ιμπραήμ Καλίν που ακο-
λούθησαν δείχνουν μία Τουρκία ξεκάθαρα
αποφασισμένη και έτοιμη να επιβάλει μία
συνομοσπονδιακή λύση στο Κυπριακό με
τους δικούς της όρους και προδιαγραφές.
Σε διαφορετική περίπτωση δηλώνει έτοιμη
να συνεχίσει να μας πιέζει ποικιλότροπα
σε ξηρά και θάλασσα. Μπορεί κάποιοι να
ελπίζουν ότι έτσι η Τουρκία θα φορτωθεί
τις ευθύνες ενός οριστικού ναυαγίου. Εν-
δεχομένως να τρέφουν ελπίδες και για ένα
Τατάρ στη θέση του ηγέτη των Τ/κ στη
θέση του Ακιντζί. Όμως η γεωπολιτική
συγκυρία δεν επιτρέπει να συμβεί κάτι τέ-
τοιο. Όπως το ζήσαμε και στην περίπτωση
της Συρίας οι μεγάλοι γεωπολιτικοί παίκτες
είναι έτοιμοι ακόμα μία φορά να δείξουν

ανοχή και να ικανοποιήσουν μέρος των
τουρκικών ανησυχιών/απαιτήσεων και
στην Ανατολική Μεσόγειο.    Η φιλόδοξη
και ισχυρή Τουρκία θα συνεχίσει να υλο-
ποιεί το στρατηγικό της σχεδιασμό για τη
δημιουργία της Γαλάζιας Πατρίδας στο Αι-
γαίο και την Ανατολική Μεσόγειο. Τμήμα
αυτού του σχεδιασμού αποτελεί ο χερσαίος
χώρος της Κύπρου και οι θάλασσές της.
Εκτιμώ πως οι γεωτρήσεις στις θαλάσσιες
ζώνες που η Τουρκία θεωρεί δική της υφα-
λοκρηπίδα και εμπίπτουν ταυτόχρονα σε
τμήμα της μη οριοθετημένης κυπριακής
ΑΟΖ θα συνεχίσουν παρά την εξέλιξη του
Βερολίνου. Οι σχετικές αναφορές της επι-
στολής Σινιρλίογου ενισχύουν αυτή μου
την εκτίμηση. Εδώ θα κριθεί και η κοινοτική
αλληλεγγύη. Όχι τυχαία η Τουρκία συν-
διαλέγεται με τους μεγάλους της ΕΕ και

όχι με τους θεσμούς της Ε.Ε. Οι προσεχείς
συναντήσεις στα περιθώρια του ΝΑΤΟ μι-
λούν από μόνες τους. Οι επόμενοι μήνες
θα είναι πολύ δύσκολοι τόσο για την Κ.Δ.
όσο και για την Ελλάδα. Η Τουρκία ετοι-
μάζεται να αξιοποιήσει την ευνοϊκή για
εκείνη γεωπολιτική συγκυρία. Εμείς πα-
ραμένουμε ανέτοιμοι σε όλα σχεδόν τα
επίπεδα να αντιδράσουμε στις τουρκικές
επιθετικές πρωτοβουλίες. Παρακολουθούμε
καθημερινά μία παραπαίουσα από τα σκάν-
δαλα και τη διαφορά κυβέρνηση. Δυστυχώς
δεν βλέπω να υπάρχει μία εναλλακτική
πρόταση διακυβέρνησης που θα μας οδη-
γήσει σε καλύτερες μέρες.   

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος. Διετέλε-
σε γραμματέας του Γεωστρατηγικού Συμβουλίου
της Κ.Δ. την περίοδο 2014-2018.

Στο Βερολίνο βολεύτηκαν όλοι αλλά η Τουρκία περισσότερο 
ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Επισκέπτης περιεργάζεται έκθεμα της έκθεσης αφιερωμένης στην πολιτιστική κληρονομιά της Ινδίας,
που βρίσκεται σε εξέλιξη στο Επαρχιακό Μουσείο της Γουαδαλαχάρης στο Μεξικό.
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Αποδεχόμενος την τι-
μητική πρόσκληση
του καθηγητή Κέβιν
Φέδερστοουν σε μια
δημόσια συζήτηση
στο London School of

Economics με θέμα εάν η Ελλάδα
μπορεί να εφαρμόσει μεταρρυθμί-
σεις, η πρώτη μου σκέψη ήταν ότι
η σύντομη απάντηση είναι «όχι».
Εχουμε δει επανειλημμένως ότι η
αντίσταση στις μεταρρυθμίσεις στη
δημόσια διοίκηση, στην εκπαίδευση
και στην κοινωνία είναι τόσο μεγάλη,
που και όταν το 80% της Βουλής συ-
ναινεί σε κάτι (όπως στη μεταρρύθ-
μιση των ΑΕΙ), οι δυνάμεις της αν-
τίστασης, της αδράνειας υπερι-
σχύουν. Ούτε η κρίση μπόρεσε να
αλλάξει αυτήν τη νοοτροπία: Παρά
τις μεταρρυθμίσεις που νομοθετή-
θηκαν, ελάχιστες εφαρμόστηκαν
και ακόμη λιγότερες είχαν θετικό,
απτό αποτέλεσμα. Ομως, όσο εξέταζα
το θέμα σε βάθος χρόνου, κατάλαβα
ότι εάν μετέθετα το πλαίσιο της συ-
ζήτησης από το σήμερα σε έναν ευ-
ρύτερο χρονικό ορίζοντα, μου επι-
τρεπόταν κάποια αισιοδοξία· μπορεί
η Ελλάδα να φαίνεται ότι μονίμως
αντιστέκεται στις αλλαγές, αλλά η

αλήθεια είναι ότι βρίσκεται σε μια
αέναη διαδικασία μεταρρύθμισης.
Παρά την απώλεια του δανεικού
πλούτου περασμένων δεκαετιών, η
Ελλάδα σήμερα δεν είναι η Ελλάδα
του 1974 ούτε του 1981. Μπορεί να
κάνουμε δύο βήματα πίσω για κάθε
ένα μπρος, αλλά όλο και κάτι μένει,
κάτι που θα είναι χρήσιμο αύριο αν
όχι σήμερα.

Η μεγάλη ελπίδα είναι οι νέοι.
Οχι μόνον επειδή διαθέτουν γνώσεις
και φρέσκα μυαλά, αλλά επειδή δεν
γνώρισαν τις υπερβολές του εύκολου
πλούτου, ούτε είχαν την πολυτέλεια
να σπαταλούν την ενέργειά τους σε
στείρες ιδεολογίες· αντιμετωπίζουν
την κοινωνία, την οικονομία και την
πολιτική όπως είναι, όχι όπως ήταν,
ούτε όπως θα ήθελαν να είναι. Και
για όσους αναγκάζονται να αναζη-
τήσουν το μέλλον τους αλλού, όπως
και για όσους παραμένουν στην Ελ-
λάδα και εργάζονται για αμοιβές που
δεν τους επιτρέπουν να αντεπεξέλ-
θουν στις υποχρεώσεις τους, οι νέοι
έχουν ανάγκη από λύσεις, όχι πα-
ραμύθια. 

Η πολιτική είναι υποχρεωμένη
να εστιάσει σε αυτό, όχι σε διχαστικά
διλήμματα, κιτρινισμό και δήθεν

ιδεολογικές αψιμαχίες. Ετσι, εκτός
από νέα μέτρα και θεσμούς, αδρανή
μέτρα και θεσμοί που υπολειτουρ-
γούν θα κληθούν να συμβάλουν
στον εκσυγχρονισμό της χώρας.
Συμβολικό παράδειγμα είναι ο αν-
τικαπνιστικός νόμος. Ενώ υπήρχε
δεν εφαρμοζόταν, τώρα αρκετοί πο-
λίτες απαιτούν την επιβολή του ώστε
η κυβέρνηση να τολμάει την εφαρ-
μογή του. Το ίδιο πρέπει να ισχύσει
και σε κορυφαία ζητήματα, όπως ο
εκσυγχρονισμός της δημόσιας δι-
οίκησης, η λειτουργία της Δικαιο-
σύνης, ο πόλεμος κατά της διαφθο-
ράς, η εξασφάλιση της ισότητας και
της αξιοκρατίας, η προστασία της
δημόσιας ασφάλειας. Σε συνδυασμό
με πιο δίκαιο και αποτελεσματικό
φορολογικό και ασφαλιστικό σύ-
στημα, αυτές οι αλλαγές θα αποτε-
λέσουν επανάσταση. Μια επανά-
σταση που είναι ορατή και εφικτή,
εφόσον οι πολίτες τη θέλουν. Και
ολοένα περισσότεροι τη θέλουν.

Παρά τις δυσκολίες που εμφανί-
ζονται όσον αφορά την Τουρκία, τη
διεθνή οικονομία, τη μετανάστευση,
την αντιπαλότητα μεταξύ των με-
γάλων δυνάμεων και την κλιματική
αλλαγή, η εσωτερική συγκυρία είναι

θετική (τουλάχιστον βραχυπρόθε-
σμα). Ο ΣΥΡΙΖΑ κληροδότησε στη
Νέα Δημοκρατία αλλαγές που η ίδια
δεν θα μπορούσε να πετύχει (όπως
η συμφωνία των Πρεσπών), αλλά,
με την ανοχή στην ανομία, με την
κακή διαχείριση σε πολλούς τομείς,
με την απογοήτευση για καθεστω-
τικές συμπεριφορές, προκάλεσε και
αγανάκτηση με τα κακώς κείμενα.
Αυτό βοηθάει τη σημερινή κυβέρ-
νηση να κινείται αποφασιστικά για
να εφαρμόσει μεταρρυθμίσεις· την
ίδια ώρα, δεν έχει αποφύγει λάθη,
υπερβολές και πρακτικές που υπο-
νομεύουν αυτή την εικόνα. Εδώ φά-
νηκε η δύναμη της συμμετοχής των
πολιτών στην πολιτική που την ανάγ-
κασαν να κάνει πίσω. Η κριτική στα
κοινωνικά δίκτυα –και από φωνές
φιλικές προς την κυβέρνηση– μπορεί
να ελέγξει την εξουσία. 

Αυτή είναι μεγάλη και απρόσμενη
μεταρρύθμιση, που εφαρμόζεται
είτε οι πολιτικοί τη θέλουν είτε όχι.
Αποδεικνύει ότι η Ελλάδα μεταρ-
ρυθμίζεται συνεχώς – όταν η ανάγκη
για αλλαγές και η ανοχή των πολιτών
συνδυάζονται με νέες ιδέες, νέες τε-
χνολογίες και πολιτική αποφασιστι-
κότητα.

Η μεταρρύθμιση, αδιάκοπη διαδικασία
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Στρατηγική ασυμμετρία
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η αναντιστοιχία των
προθέσεων ενός ηγέ-
τη με το ανθρώπινο
υλικό που έχει στη
διάθεσή του για να
περάσει από το «όρα-

μα» στην εφαρμογή, δημιουργών-
τας νέα πραγματικότητα, είναι ένα
πρόβλημα που ουδέποτε θα επι-
λυθεί. Διότι τα μεν «οράματα» δια-
μορφώνονται στον χώρο του ιδε-
ατού και του ονείρου, αλλά στο
επίπεδο της καθημερινότητος –
αυτό που αποκαλείται γενικώς «πο-
λιτική»– περιλαμβάνονται τα πάντα
αδιακρίτως, από το ευγενέστερο
έως το πλέον ποταπό.

Από την άποψη αυτή, το σκάν-
δαλο που ξέσπασε με την τοποθέ-
τηση ενός υπερήλικα γυρολόγου
της πολιτικής στη θέση του διοι-

κητού νοσοκομείου της Καρδίτσας,
κατόπιν συναλλαγής του ήρωος
του δράματος αυτού με τον κ. Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, δεν ήταν κάτι
που δεν θα έπρεπε να προκαλέσει
έκπληξη. Οπως ο κ. Αλέξης Τρίπρας,
πριν από αυτόν, αγωνιζόταν ως
ηγέτης της αξιωματικής αντιπολι-
τεύσεως να εξασφαλίσει την άνοδό
του στην εξουσία υποσχόμενος τα
πάντα, έτσι ακριβώς και ο κ. Μη-
τσοτάκης προσπάθησε παντί τρό-
πω να προσελκύσει ψηφοφόρους
από τη μάζα των δυσαρεστημένων,
διότι αλλιώς απλούστατα δεν επρό-
κειτο να εκλεγεί.

Διάφοροι «καθαρολόγοι» της
πολιτικής εξανέστησαν από τη
«συναλλαγή» με έναν «μη προσον-
τούχο» διοικητή νοσοκομείου. Από
μιαν άποψη πολύ καλά κάνουν.
Μόνο που το ζητούμενό τους είναι
ανέφικτο. Πολλές διατριβές έχουν
γραφεί περί πολιτικής στη διάρκεια
των αιώνων. Με κορυφαία εξ αυτών
την «Πολιτεία» του Πλάτωνος, που

επρόκειτο επί της ουσίας περί αυ-
ταρχικότατου πολιτικού συστή-
ματος. Το πρόβλημα, ωστόσο, δεν
ήταν μόνον αυτό, αλλά ότι όταν
επιχειρήθηκε η εφαρμογή του, η
αποτυχία υπήρξε τραγική.

Κάποιοι υπέρμαχοι των αλλα-
γών, ένθερμοι υποστηρικτές του
κ. Μητσοτάκη, προτείνουν την
εξάρθρωση του πελατειακού κομ-
ματικού μηχανισμού, τον πλήρη
παραγκωνισμό του «παλαιού» συ-
στήματος, την τοποθέτηση σε όλο
το φάσμα του κυβερνητικού μη-
χανισμού νέων προσοντούχων
ατόμων. Αναζητείται εν ολίγοις
«Φύρερ» και όχι κοινοβουλευτικός
πρωθυπουργός. Αλλά πολιτική
«υπέρβαση» αυτής της φύσεως εί-
ναι ανέφικτη επίσης. 

Η κυριαρχία επικοινωνιολόγων
στην πολιτική διαδικασία οδήγησε
στη δημιουργία εικόνος εξωπραγ-
ματικού πολιτικού ηγέτη, αμέμ-
πτου, αποφασιστικού και ικανό-
τατου – συνέβη λ.χ. στην περίπτω-
ση του Γάλλου προέδρου Εμανουέλ
Μακρόν. Το αποτέλεσμα είναι πως
οι ηγέτες χάνουν την ανθρώπινη
διάστασή τους. Μετατρέπονται σε
ιδεατή εικόνα που αμαυρώνεται
ταχύτατα από συμβάντα δηλωτικά
των αδυναμιών του ανθρώπου. 

Οταν ο σημερινός ηγέτης των
Συντηρητικών της Βρετανίας Μπό-
ρις Τζόνσον επισκέφθηκε τα ανά-
κτορα του Μπάκιγχαμ για να λάβει
εντολή για τον σχηματισμό κυβερ-
νήσεως, η βασίλισσα Ελισάβετ Β΄,
με το θανατηφόρο χιούμορ της,
έθεσε ένα κρίσιμο ερώτημα. «Ανα-
ρωτιέμαι ποιος θα ήθελε να ανα-
λάβει τη δουλειά», δηλαδή του πρω-
θυπουργού. Ορθότατα, διότι απλώς
είναι αναξιοπρεπές να ασχολείται
κανείς με την πολιτική. Αλλά ευ-
τυχώς υπάρχουν κάποιοι πρόθυμοι
να «σύρουν το κάρο». Διότι αλλιώς,
το χάος.

Ορθώς κάποιοι αντέδρασαν ή
αισθάνθηκαν αμηχανία με την το-
ποθέτηση του εν λόγω διοικητού
στο νοσοκομείο της Καρδίτσας.
Καλώς φιλοδοξεί ο κ. Μητσοτάκης
να αλλάξει τη φυσιογνωμία της Ελ-
λάδος. Το ουσιώδες όμως είναι να
πραγματοποιήσει έστω και ένα
15% από το φιλόδοξο «όραμά» του.
Και θα το επιτύχει. Διότι απλού-
στατα έτσι πορεύεται η Ελλάς από
ιδρύσεώς της. Τα υπόλοιπα ανή-
κουν στον χώρο της εικονικής
πραγματικότητος.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Εγκαιρα κατατέθηκε από την κυ-
βέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη η
πρόταση: Να γιορτάσουμε, στο με-
θεπόμενο έτος, οι θεσμοί και οι πο-
λίτες, τα διακόσια χρόνια από την
Επανάσταση του 1821.

Η πρόταση δεν διευκρινίζει τι
ακριβώς θα γιορτάσουμε: Την επι-
τυχία των στόχων της Επανάστασης
ή απλώς τον ρομαντισμό του ξε-
σηκωμού; Θα είναι μια εθιμοτυπική
φιέστα ο εορτασμός ή θα αφορά
τη ζωή μας των Ελλήνων, σήμερα
και στο μέλλον; Θυσίασαν τη ζωή
τους χιλιάδες συμπατριώτες μας
για την «εθνεγερσία», ήταν, όλοι
όσοι πήραν τα όπλα, αποφασισμένοι
να πεθάνουν για κάτι, που χωρίς
αυτό η ζωή δεν έχει νόημα. Το πέ-
τυχε αυτό το «κάτι» η Επανάσταση
του 1821;

Ξέρουμε με βεβαιότητα ότι οι λέ-
ξεις, στην ίδια την «καθομιλούμενη»
ελληνική μας γλώσσα, είχαν τότε
άλλο νόημα και έχουν άλλο σήμερα.
Παράδειγμα η λέξη «ελευθερία» ή
η λέξη «πατρίδα». Σήμερα λέμε
«ελευθερία» και εννοούμε θωράκιση
ατομικών δικαιωμάτων, νομοθετη-
μένο «άσυλο» που αμνηστεύει ακόμα
και «κατά συρροήν», κάθε βράδυ,
απόπειρες δολοφονιών εκ προθέ-
σεως. Λέμε «πατρίδα» (αν τολμήσει
κανείς τη λέξη) και εννοούμε το αν-
τίπαλο του πολίτη, μισητό «κράτος».
Η «ελευθερία» παραπέμπει στην
αυτονόητη αντίσταση σε εξουσίες,
εκλεγμένες μεν, αλλά ιδιοτελέστατες,
και η «πατρίδα» σε κράτος συνώνυμο
με τη φαυλότητα, τη διαπλοκή χυ-
δαίων συμφερόντων.

Να γιορτάσουμε λοιπόν την Επα-
νάσταση του 1821, χωρίς να κατα-
λαβαίνουμε, ούτε καν λεκτικά, τους

στόχους της; Πραγματικά, εγγίζει
τα όρια του εμπαιγμού. Θα έχουμε
κληθεί με τον «εορτασμό» σε γιορτή
ή σε ξόδι, να γιορτάσουμε ή να
θρηνήσουμε; Θα μιλάμε για αγώνα,
τότε, ανεξαρτησίας, ζώντας σήμερα
την πιο ολοκληρωτική και ατιμω-
τική εξάρτηση στην οποία μπορεί
να εξαναγκαστεί ένας λαός. Είναι
σκέτη παράνοια. Θα τιμάμε, με
γιορτές και πανηγύρεις, εκείνους
που τότε αρνήθηκαν υποταγή και
υποτέλεια στους Τούρκους, ποιοι;
Εμείς σήμερα, οι ηδονικά υπόδουλοι
στους εξευτελιστικούς όρους δα-
νεισμού από το ΔΝΤ και στη βά-
ναυση σκαιότητα του όποιου κ.
Σόιμπλε;

Είμαστε πια άλλος λαός, καμιά
σχέση με τους επαναστάτες του
1821. Εκείνοι, σίγουρα, είχαν ελατ-
τώματα, πάθη, μίση, στενοκεφαλιές,
ήταν αγράμματοι. Αλλά είχαν ταυ-
τότητα, την αυτοσυνειδησία μιας
καταγωγικής αρχοντιάς. Εμείς σή-
μερα είμαστε μόνο εκτοπλάσματα
του μιμητισμού, ένας απρόσωπος
καταναλωτικός πολτός, καρικατού-
ρα δήθεν Ευρωπαίων, δήθεν διε-
θνιστών ή δήθεν εθνικιστών – ένας
λαός που δεν ενοχλείται όταν τον
φτύνει προκλητικά ο Ερντογάν,
όταν τον εμπαίζει συγκαταβατικά
ο Ζάεφ, όταν τον ταπεινώνουν απρο-
σχημάτιστα ακόμα και οι Αλβανοί.

Μας έχουν φορέσει, τα αφεντικά
μας, τη συνείδηση του «μικρού»
και «αδύναμου». Αντίθετα, οι επα-
ναστατημένοι του ’21 έσωζαν τη

συνείδηση του κοσμοπολίτη, «ανά-
σαινε ο Ελληνας τον αέρα μιας πε-
ρίπου αυτοκρατορίας». Οργωνε τη
Μεσόγειο καραβοκύρης, κυριαρ-
χούσε έμπορος στις αγορές της Ευ-
ρώπης, διακριτός και σεβαστός στα
μεγάλα αστικά κέντρα της εποχής.
Και, για να συνεχίσω τον Ελύτη:
«οι δυνατότητες του Ελληνα να κι-
νηθεί, χωρίς διαβατήριο γλώσσας,
καλύπτανε μεγάλα μέρη της Ιταλίας
και της Αυστρίας, ολόκληρη την
Αίγυπτο, τη νότια Βουλγαρία, τη
Ρουμανία, τη Ρωσία του Καυκάσου
και, φυσικά, την Κωνσταντινούπολη
με την ενδοχώρα της, ώς κάτω,
κατά μήκος του Αιγαίου, τη λεγό-
μενη στις μέρες μας νοτιοδυτική
Τουρκία».

Ο ίδιος αυτός κοσμοπολίτης Ελ-
ληνας, άρχοντας στο φρόνημα και
ο πιο φτωχός, με την κρατικοποί-
ηση του Ελληνισμού μεταμορφώ-
θηκε σε βαλκάνιο επαρχιώτη, λούμ-
πεν στοιχείο του δυτικού «παρα-
δείγματος». Να πλένει πιάτα στα
εστιατόρια της Αμερικής, να γδέρ-
νει ψάρια στα μικροφαγάδικα της
Αυστραλίας, ευτελισμένος «γκά-
σταρμπάιτερ» αργότερα στη Γερ-
μανία. Αλλά και στην έσχατη κα-
τάπτωση, μετά την κρατικοποίηση,
καϋμός και νοσταλγία του Ελληνα
ήταν η πατρίδα: Και «πατρίδα» σή-
μαινε τη γλώσσα του, το χωριό
του, τη ζωντανή πνύκα του καφε-
νείου, την εκκλησιά, ομφαλό του
«ιερού» στη ζωή του, τη Γιορτή,
το σταυροκόπημα. Ψάξτε αν υπάρ-
χει χωριό στην Ελλάδα, που να
μην χρωστάει την πλατεία του, το
σχολειό του, την εκκλησιά του,
την ύδρευσή του σε απόδημους
ντόπιους «δωρητές» και «ευεργέ-

τες». Τους ίδιους που έχτισαν και
στην Αθήνα ό,τι κομψότερο και
ελληνικό σε αρχιτεκτονική.

Το πρόσωπο που επελέγη από
την κυβέρνηση Κυριάκου Μητσο-
τάκη για να προεδρεύσει στην ορ-
γάνωση του εορτασμού για τα δια-
κόσια χρόνια από την Επανάσταση,
είναι μια κατεξοχήν εύστοχη επι-
λογή. Δεν θα μπορούσε να υπάρξει
ευστοχότερη. Συμβολική φιγούρα:
σαρκώνει αποκαλυπτικά όλους τους
λόγους που διαφοροποιούν και απο-
μακρύνουν τελεσίδικα την ελλαδική
κοινωνία από το θαύμα του 1821.
Συλλογισθείτε το, είναι η συνεπέ-
στερη έκφανση του «προοδευτικού»
μηδενισμού, του διπολικού (μαρ-
ξιστικού και καπιταλιστικού) Ιστο-
ρικού Υλισμού, που κυβερνάει πια,
μόνιμα και σταθερά, τη χώρα.

Με τον μαρξιστικό ιστορικο-υλι-
στικό μηδενισμό, οι προθέσεις είναι
ξεκάθαρες: Θέλουν την Ελλάδα κρά-
τος διεθνικό, επιθετικά άθρησκο,
τον λαό άγλωσσο για να ’ναι και
άσκεφτος, μόνο οπαδός, όχι πολίτης,
χειραγωγούμενος λούμπεν συρφε-
τός. Τα ίδια, για τους δικούς του
στόχους, θέλει και ο μηδενισμός,
ως ιδεολογία και πρακτική της διε-
θνικής ασυδοσίας των «Αγορών».
Αυτός δουλεύει ακόμα πιο ύπουλα,
υποκαθιστά την εμπειρία με τις εν-
τυπώσεις, το πραγματικό με το φαν-
τασιώδες. Η ιδεοληψία γίνεται «πε-
ποίθηση», το χρήμα μέτρο κάθε
«επιτυχίας», η ευτυχία μόνο ηδονική
ανατριχίλα.

Τουλάχιστο, στις 25 Μαρτίου του
2021, κάποιος, οποιοσδήποτε, ας
οργανώσει ένα μικρό, αθόρυβο μνη-
μόσυνο, για όσους θέλουν να θρη-
νήσουν την Ελλάδα που χάθηκε.

Η ασχετοσύνη σε πανήγυρι

Εχουμε μπει σε μια
δύσκολη φάση στις
ελληνοτουρκικές
σχέσεις. Η Ιστορία
έχει αποδείξει, πρώ-
τα το 1974 και κα-

τόπιν το 1987, πως η προοπτική
ανακάλυψης υδρογονανθράκων
οδηγεί σε ένταση με την Τουρκία.
Η Αγκυρα έχει παραθέσει τις δικές
της διεκδικήσεις και βρίσκει πάν-
τοτε την κατάλληλη στιγμή να πε-
τύχει τους στόχους της, όπως συ-
νέβη με το πρακτικό της Βέρνης

(1976) και κατόπιν με τη συμφωνία
Παπανδρέου - Οζάλ. Η ανακάλυψη
κοιτασμάτων στην Κύπρο πυρο-
δότησε το τελευταίο ντόμινο που
βρίσκεται σε εξέλιξη, με άγνωστη
τελική έκβαση. Η Τουρκία αμφι-
σβητεί τώρα εμπράκτως τόσο την
κυριαρχία της Κύπρου όσο και
την ελληνική θέση για την υφα-
λοκρηπίδα που ανήκει στο Κα-
στελλόριζο. Θέση την οποία Τούρ-
κοι διπλωμάτες συχνά αποκαλούν
την «παγίδα θανάτου» για τις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις.

Ο Ερντογάν νιώθει, εν τω με-
ταξύ, πανίσχυρος και αυτό είναι
ένα μεγάλο πρόβλημα. Μετά τη
συνάντησή του με τον Τραμπ στον

Λευκό Οίκο δείχνει αχαλίνωτος
στις κινήσεις του. Σημαντικοί Ευ-
ρωπαίοι ηγέτες εκτιμούν ότι ο
Τούρκος πρόεδρος «κόβει πλέον
τα σχοινιά» με τη Δύση. Η προ-
οπτική όμως τους τρομάζει, γιατί
ξέρουν ότι η στρόφιγγα των προ-
σφυγικών ροών μπορεί να τους
γίνει πολιτικός εφιάλτης.

Το σημαντικότερο, ωστόσο,
ζήτημα είναι η στρατηγική ασυμ-
μετρία μεταξύ Ελλάδος και Τουρ-
κίας, και ειδικά στη θάλασσα. Ο
καθηγητής Δερτιλής έχει δείξει
τι σημαίνει αυτό ιστορικά. Οι πο-
λιτικές μας ηγεσίες ξέχασαν ίσως
ότι η Ελλάδα είναι κράτος ναυτικό
που πρέπει να έχει ισχυρή παρου-
σία στην ευρύτερη περιοχή. Καμία
στρατηγική συνεργασία με άλλη
χώρα δεν μπορεί να αναπληρώσει
τα δικά μας κενά.

Στην εξίσωση αυτή πρέπει να
προσθέσουμε την απρόβλεπτη
Ουάσιγκτον του Τραμπ. Οι Αμε-
ρικανοί μάς συνιστούν να μη στρα-
τιωτικοποιήσουμε εμείς μια κρίση
με την Τουρκία πρώτοι και εν
πάση περιπτώσει να τους ειδο-
ποιήσουμε πριν. Πέραν τούτου
όμως, η Αθήνα δεν έχει καμία βε-
βαιότητα για το πώς θα χειριστούν
οι ΗΠΑ μια ελληνοτουρκική έν-
ταση.

Οι χειριστές των ελληνοτουρ-
κικών σχέσεων εκτιμούν πως η
Ελλάδα πρέπει να αποφύγει την
κλιμάκωση μιας κρίσης ή την «ΑΟ-
Ζοποίηση» της εξωτερικής μας
πολιτικής. Ασχετα από το αν έχουν
δίκιο ή όχι, καλό είναι οι ιθύνοντες
να επεξεργάζονται και διαφορετικά
σενάρια, γιατί τα γεγονότα σπα-
νίως ακολουθούν τον σχεδιασμό...

«Οραμα» και πραγματικότης

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Οι πολιτικές μας ηγε-
σίες ξέχασαν ίσως ότι η
Ελλάδα είναι κράτος
ναυτικό που πρέπει να
έχει ισχυρή παρουσία
στην ευρύτερη περιοχή. 

������

Με την κυριαρχία επι-
κοινωνιολόγων στην
πολιτική διαδικασία, 
οι ηγέτες μετατρέπονται
σε ιδεατή εικόνα, που
αμαυρώνεται ταχύτατα
από συμβάντα δηλωτικά
των αδυναμιών του 
ανθρώπου. 

������

Είμαστε πια άλλος λαός.
Καμιά σχέση με το 1821.
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Τ ι έγινε στο Βερολίνο στις 25 Νοεμ-
βρίου; Η απάντηση που θα δίνεται,
εξαρτάται από την οπτική γωνία

που βλέπει κανείς τα πράγματα. Στο ορ-
θολογικό σενάριο, η δήλωση Γκουτιέρες
συνιστά την επιβεβαίωση ότι το Κυπριακό
κάνει κύκλους γύρω από τον εαυτό του,
γιατί ο Ε/κ ηγέτης επιθυμεί να εξαντλήσει
τη δεύτερη πενταετία του χωρίς «πονο-
κεφάλους». Στην κυνική όψη των πραγ-
μάτων, κάποιος θα ισχυριστεί ότι εκεί
που όλα ήταν ένα διαρκές αλαλούμ αν-
τιφατικών δηλώσεων, ο γ.γ. του ΟΗΕ τα-
ξινόμησε το πλαίσιο αναζήτησης λύσης
και ζήτησε καθαρές προσεγγίσεις από
τους δύο ηγέτες. Ειδικότερα σχόλια, επί
σημείων της δήλωσης: 

1. «Οι δύο ηγέτες επαναβεβαίωσαν
στον γ.γ. τη δέσμευσή τους και την απο-
φασιστικότητά τους να επιτύχουν μια
λύση στη βάση διζωνικής, δικοινοτικής
ομοσπονδίας, με πολιτική ισότητα όπως
προβλέπεται στα σχετικά ψηφίσματα του
Συμβουλίου Ασφαλείας, περιλαμβανομέ-
νης της παραγράφου 4 του ψηφίσματος
716 του 1991». Η παράγραφος αυτή αφορά
πλήρως τον Ν. Αναστασιάδη. Ο γ.γ. άδει-
ασε τις επί δυόμισι έτη μανούβρες Ανα-
στασιάδη, καθώς δεν είχε το σθένος να
πει στον γ.γ. τι είπε στον Τσαβούσογλου,
ή τι είπε στον Τσίπρα και σε διάφορους
συνομιλητές του στη Λευκωσία. Έτσι,
κατά κανόνα, συμβαίνει με τους μικρούς
πολιτικούς: μέσα παίζουν τους «ισχυρούς»,
και έξω, μπροστά στο ενδεχόμενο να κα-
ταγραφούν ως οι έχοντες την ευθύνη
ενός γενικευμένου αδιεξόδου, μέσα σε
20 λεπτά, αλλάζουν τακτική. Σήμερα με
περισσή ευκολία αποδέχεται τη «βάση»

Γκουτιέρες που λέει ακριβώς τα αντίθετα
από εκείνα που έπραττε με μακρόν! 

2. «Ο Τ/κ ηγέτης και ο Ε/κ ηγέτης, πα-
ρακινούμενοι από μια αίσθηση του κα-
τεπείγοντος, συμφώνησαν ότι η επίτευξη
μιας συνολικής και διαρκούς λύσης του
Κυπριακού σε ένα προβλεπτό χρονικό
ορίζοντα είναι ύψιστης σημασίας για τη
ευημερία και των δύο κοινοτήτων στο
μέλλον και ότι το στάτους κβο δεν είναι
βιώσιμο». Σημαντική παράμετρος στις
προσπάθειες για αναζήτηση λύσης είναι
ο παράγοντας «χρόνος». Το στάτους κβο
δεν είναι βιώσιμο. Αίσθηση του κατεπεί-
γοντος. Σε ένα προβλεπτό χρονικό ορί-
ζοντα. Τι κρίμα που δεν τα λέει αυτά,
κάθε μέρα, ένας Ε/κ ηγέτης! Τι κρίμα που
τα ακούμε από τον γ.γ. του ΟΗΕ, και όχι
από τον ηγέτη της κοινότητας που υφί-
σταται την κατοχή για 45 χρόνια!

3. «Οι δύο ηγέτες επιβεβαίωσαν τη δέ-
σμευσή τους στην Κοινή Διακήρυξη της
11ης Φεβρουαρίου 2014, τις προηγούμενες
συγκλίσεις και στο πλαίσιο έξι σημείων
που παρουσίασε ο γ.γ. του ΟΗΕ στις 30
Ιουνίου 2017 με στόχο την επίτευξη στρα-
τηγικής συμφωνίας που θα ανοίξει τον

δρόμο για μια συνολική διευθέτηση».
Κρίνω την παράγραφο αυτή ως την πιο
σημαντική: το υλικό αυτό (Διακήρυξη
11ης Φεβρουαρίου, προηγούμενες συγ-
κλίσεις, Πλαίσιο Γκουτιέρες) να τύχει επε-
ξεργασίας, ώστε να καταστεί «στρατηγική
συμφωνία», και αυτή η συμφωνία, «να
ανοίξει το δρόμο για τη συνολική επίλυση».
Με λίγα λόγια ο γ.γ. ζήτησε από τους δύο
ηγέτες να εργαστούν με ταχύτητα πάνω
στο υλικό αυτό για να συγκροτήσουν
«στρατηγική συμφωνία». 

4. «Ενόψει αυτών των συζητήσεων,
δεσμεύτηκα να επεκτείνω τις προσπάθειές
μου για την επίτευξη των όρων αναφοράς
που θα χρησιμεύσουν ως σημείο εκκίνη-
σης συναίνεσης για σταδιακές, ουσια-
στικές και προσανατολισμένες στην επί-
τευξη αποτελεσμάτων διαπραγματεύσεις,
το συντομότερο δυνατόν». Προφανώς ο
γ.γ., γνωρίζοντας ότι έχει να κάνει με ένα
εξαιρετικό μεγάλο έλλειμμα εμπιστοσύνης
μεταξύ Αναστασιάδη – Ακιντζί, «δεσμεύ-
τηκε να επεκτείνει τις προσπάθειές του»,
για «προσανατολισμένες στην επίτευξη
αποτελεσμάτων διαπραγματεύσεις, το
συντομότερο δυνατόν». Πέρασε ήδη μια
εβδομάδα από τη συνάντηση. Τι τους εμ-
πόδιζε να συναντηθούν στη Λευκωσία
και να αξιολογήσουν τα επόμενα βήματα
υπό το φως της Δήλωσης Γκουτιέρες και
των δεσμεύσεων που έχουν αναλάβει;
Άλλωστε, ο γ.γ. σημείωσε ότι «αναγνω-
ρίζεται ότι αυτή τη φορά πρέπει να είναι
διαφορετικά»...

5. «Από αυτή την άποψη, δεσμεύτηκα
να διερευνήσω μαζί με τον Τουρκοκύπριο
ηγέτη και τον Ελληνοκύπριο ηγέτη και
με τις εγγυήτριες δυνάμεις τη δυνατότητα

να συγκαλέσω μια άτυπη συνάντηση με
τη συμμετοχή των πέντε μερών συν τα
Ηνωμένα Έθνη σε κατάλληλη στιγμή».
Τα στοιχεία δείχνουν παραπομπή του θέ-
ματος, ίσως μετά την ολοκλήρωση της
ψηφοφορίας για την ανάδειξη ηγέτη της
τ/κ κοινότητας, Απρίλης, 2020. 

Θυμίζω ότι ο ειδικός απεσταλμένος
του Α. Γκουτιέρες για το Κυπριακό, Εσπεν
Μπαρθ Αϊντε, δήλωσε ότι «χάθηκε μια
ιστορική ευκαιρία» καθώς, φτάσαμε στο
παρά ένα της επίλυσης το 2017. Μετά
από δυόμισι χρόνια περιπλάνησης στον
κόσμο των παραισθήσεων, η δήλωση
Γκουτιέρες δείχνει πλαίσιο κινήσεων για
το 2020. Δηλαδή γυρίσαμε εκεί που ήμα-
σταν το 2017, και πιο πίσω ακόμα! Όσα
σενάρια προώθησε ο Ν. Αναστασιάδης
κατέρρευσαν πλήρως. Βολιδοσκόπησε
για δύο κράτη, αλλά αποδοκιμάστηκε
από το Σ.Α. του ΟΗΕ. Άνοιξε χορό με “τρι-
μερείς”, αλλά ο πολυπράγμων Νετανιάχου
ετοιμάζεται για δίκη με κατηγορίες για
διαφθορά. Ζήτησε “ομπρέλα προστασίας”
πάνω από την «ΑΟΖ μας» και αυτή έγινε
κομμάτια και θρύψαλα.

Οι συνεχείς αλλαγές στις πολιτικές
συνθήκες γύρω από την Κύπρο (όπως το
εξαιρετικά δύσκολο και πιεστικό μετα-
ναστευτικό), οδηγούν σε δέκα ημέρες
την νέα πρόεδρο της Επιτροπής Ούρσουλα
Φον Ντερ Λάιεν στην Άγκυρα, ενώ λίγες
μέρες ενωρίτερα θα πάει στην ίδια πόλη
ο Αντιπρόεδρος Μ. Σχοινάς. Οι μετατο-
πίσεις του ενδιαφέροντος σε άλλα πεδία,
είναι μια συνήθης περιπλοκή στην περιοχή
μας...

www.larkoslarkou.org.cy

Στρατηγική συμφωνία; Εάν και εφόσον...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Μ ετά από μια μακρά περίοδο απρα-
ξίας στο Κυπριακό, για την οποία
μόνο η ελληνοκυπριακή κοινό-

τητα και ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
δεν ευθύνονται, η διαδικασία για την
εξεύρεση λύσης υπό την αιγίδα του ΟΗΕ
και στη βάση των καλών υπηρεσιών του
γ.γ. του διεθνούς οργανισμού κινήθηκε
κατά ένα θετικό βήμα προς τα εμπρός.

Το δείπνο που παρέθεσε ο Αντόνιο
Γκουτιέρες στους ηγέτες των δύο κοι-
νοτήτων στο Βερολίνο είχε έναν και μο-
ναδικό στόχο. Να καταγράψει και επί-
σημα και να δημοσιοποιήσει εκείνο που
πρόεδρος Αναστασιάδης και Μουσταφά
Ακιντζί συμφώνησαν ως όρους αναφοράς
στη συνάντησή τους στις 9 Αυγούστου
ώστε να καταστεί δυνατή η επανάληψη
των συνομιλίων, σύμφωνα με όσα ζήτησε
ο γ.γ. του ΟΗΕ, αλλά η Τουρκία ανέτρεψε,
απαιτώντας να εξασφαλίσει εκ των προ-
τέρων αυτά που απαιτεί στο τραπέζι
των συνομιλιών.

Η συμφωνημένη δήλωση του γενικού
γραμματέα περιέχει ξανά τη συναντί-
ληψη και θέληση των δύο ηγετών ανα-
φορικά με την επιδιωκόμενη μορφή λύ-
σης, παρά την αντίθετη επιδίωξη της
Άγκυρας. Περιέχει, επίσης, την παρά-
γραφο 4 του ψηφίσματος 716 του 1991
όπου σαφώς καταγράφεται ο ορισμός
της πολιτικής ισότητας και η ερμηνεία
αυτής, καθώς και η βάση επί της οποίας
θα διεξαχθούν οι συνομιλίες, όταν και
εφόσον συγκληθεί νέα διάσκεψη για
την επίλυση του Κυπριακού. Δηλαδή
την κοινή δήλωση της 11ης Φεβρουαρίου
2014, τις επιτευχθείσες μέχρι το Κραν
Μοντάνα συγκλίσεις και το πλαίσιο Έξι
σημείων του γ.γ. του ΟΗΕ.

Με τη δήλωσή του ο γ.γ. διαβεβαιώνει,
επίσης, ότι θα συνεχίσει την προσπάθεια
με τις εγγυήτριες δυνάμεις για την επί-
τευξη συμφωνίας για τους όρους ανα-
φοράς, καθώς και για τη σύγκληση άτυ-
πης διάσκεψης για τον ίδιο λόγο. Από
τα πιο πάνω στοιχεία που προέκυψαν
ως αποτέλεσμα του δείπνου στο Βερολίνο
το συμπέρασμα για έναν αντικειμενικό
παρατηρητή είναι ένα: Η μπάλα, και
επισήμως πλέον, τόσο για τη σύγκληση
άτυπης διάσκεψης κατά την οποία στό-
χος θα είναι να συμφωνηθούν από όλους
οι όροι αναφοράς που ζητάει ο Αντόνιο
Γκουτιέρες για να ανοίξει ο δρόμος επα-
νάληψη των συνομιλιών για επίλυση
του Κυπριακού, είναι στο γήπεδο της
Τουρκίας.

Ως εκ τούτου, τόσο ο γ.γ. του ΟΗΕ
όσο και η διεθνής κοινότητα ( Ε.Ε. και
άλλοι) θα πρέπει να στραφούν προς την
Άγκυρα ώστε να καμφθεί η αδιαλλαξία
της και να αποδεχθεί τη σύγκληση άτυ-
πης διάσκεψης για την Κύπρο, καθώς
και να συναινέσει στους όρους αναφοράς
που οι ηγέτες των δύο κοινοτήτων επι-
κύρωσαν ενώπιον του Αντόνιο Γκουτιέ-
ρες ώστε να ανοίξει ο δρόμος για νέα
διάσκεψη τύπου Κραν Μοντάνα.

Επιπροσθέτως, η Τουρκία θα πρέπει
να σταματήσει όλες τις έκνομες ενέργειές
της εις βάρος της Κύπρου, τόσο στην
ΑΟΖ της όσο και επί του εδάφους στην
πράσινη γραμμή και την Αμμόχωστο.

Ο κ. Βίκτωρ Παπαδόπουλος είναι
διευθυντής του Γραφείου Τύπου
του προέδρου της Δημοκρατίας. 

Το αποτέλεσμα
στο Βερολίνο 

Του ΒΙΚΤΩΡΑ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Η άτυπη τριμερής του Βερολί-
νου πέρασε στην ιστορία ως
ακόμη μία προσπάθεια του

ΟΗΕ για να βρεθεί μια διέξοδος που
να οδηγεί σε μια συνολική διευθέ-
τηση του Κυπριακού. Προστέθηκε
στην λίστα των εκατοντάδων προ-
σπαθειών του διεθνούς παράγοντα
για να βρεθεί επιτέλους η χρυσή
τομή που να ανοίγει μια προοπτική
επίλυσης του μακροβιότερου ίσως
προβλήματος με το οποίο ασχολείται
ο ΟΗΕ στο υψηλότερο μάλιστα επί-
πεδο. Κάνοντας, λοιπόν, «ταμείο»,
καλό θα ήταν μια ψύχραιμη και αν-
τικειμενική αξιολόγηση των θετικών
και αρνητικών του Βερολίνου. Το
ανακοινωθέν συναντίληψης και
δέσμευσης των δύο ηγετών σίγουρα
περιέχει θετικά αλλά και αρνητικά
στοιχεία. Με μια δεύτερη ανάγνωση
το συμπέρασμα που εξάγεται είναι
ότι τα αρνητικά πολύ συγκεκριμένα,
ενώ τα θετικά είναι αόριστα και εν
πολλοίς ήταν δεδομένα πριν από
τη συνάντηση.

Πρωτίστως ο μη καθορισμός
οδικού χάρτη με συγκεκριμένες
ημερομηνίες αποτελεί την πλέον
αρνητική εξέλιξη που ίσως να αναι-
ρεί τα όποια θετικά στοιχεία. Μπο-
ρεί η εξάμηνη παράταση του αδιέ-
ξοδου να μην είναι μεγάλο χρονικό
διάστημα μπροστά στον μισό αιώνα
ζωής του Κυπριακού αλλά δυστυχώς
πρόκειται για την πιο κρίσιμη πε-
ρίοδο. Τα σημερινά δεδομένα μπο-
ρεί μέσα σε έξι μήνες να ανατρα-
πούν εντελώς. Από τη μία οι εκλογές
στα Κατεχόμενα και από την άλλη
οι εξελίξεις στα ενεργειακά ίσως
να καταστήσουν οποιαδήποτε μελ-
λοντική προσπάθεια ανέφικτη.

Σίγουρα στα γενικά θετικά πε-
ριλαμβάνεται η προσωπική εμπλο-
κή του γ.γ. και η αποφασιστικότητα
που δείχνει για συνέχιση της δια-
δικασίας. Όμως, αυτή του η στάση
θα πρέπει να αξιολογηθεί σε συ-
νάρτηση με τη σαφέστατη προει-
δοποίηση ότι «αυτήν τη φορά τα
πράγματα θα είναι διαφορετικά».

Όσον αφορά τη δική μας πλευ-
ρά, θετική θα πρέπει να θεωρηθεί
η στάση που τήρησε ο ΠτΔ. Η επι-
στροφή του στις διαχρονικές θέσεις
Νίκου Αναστασιάδη, όσον αφορά
τη μορφή λύσης, είναι κάτι για το
οποίο θα πρέπει να πιστωθεί θετικά.
Ακόμα τα εύσημα θα πρέπει να
αποδοθούν και στον Αβέρωφ Νε-
οφύτου, που, αν και πολλές φορές
βρέθηκε σε δύσκολη θέση, βρήκε
τον τρόπο να συντηρήσει τη σωστή
ρητορική, όσον αφορά τις αρχές
και αξίες του κόμματος στο Κυ-
πριακό, κάτι που σίγουρα συνέτεινε
στην εποικοδομητική στάση που
τήρησε ο ΠτΔ στο Βερολίνο.

Ίσως είναι η πρώτη φορά, μετά
το Μοντ Πελεράν 1, που οι θέσεις
του ΠτΔ είναι ευθυγραμμισμένες
με αυτές του κυβερνώντος κόμμα-
τος όσον αφορά το εθνικό θέμα.
Όμως, η θετική μας στάση στο Βε-
ρολίνο δεν είναι μόνο για εύσημα
αλλά δημιουργεί παράλληλα και
ευθύνες για την περαιτέρω πορεία.

Το Βερολίνο αποτελεί μόνο την αρ-
χή. Χρειάζεται η απαραίτητη δια-
χείριση και συνέπεια για να πειστεί
πλέον η διεθνής κοινότητα ότι εί-
μαστε η πλευρά που, ουσιαστικά
και όχι λεκτικά, θέλει λύση και επα-
νένωση.

Προς τον σκοπό αυτό θα πρέπει
όλοι να συνδράμουν. Ο ΠτΔ θα
πρέπει να σταματήσει τη ρητορική
περί προβληματισμών για άλλους
δρόμους, σχέδια Β΄ και Γ΄, για πλει-
οψηφίες - μειοψηφίες, για πολιτικές
ανισότητες και δημοκρατικές πα-
ραδοξότητες. Ειδικότερα στο θέμα
της πολιτικής ισότητας η σαφέ-
στατη αναφορά στο ψήφισμα 716
και η επαναβεβαίωση των υφιστά-
μενων συγκλίσεων, ξεκαθαρίζει
αυτό το μεγάλο θέμα. Είτε μας αρέ-
σει είτε όχι, για να υπάρξει λύση
θα πρέπει η μία θετική ψήφος στο
Υπουργικό Συμβούλιο και στα όρ-
γανα υψηλής πολιτικής να θεωρεί-
ται δεδομένη.

Η αλλαγή της ρητορικής του

ΠτΔ είναι απαραίτητη όχι γιατί το
ζητούν οι επικριτές του αλλά γιατί
το ζητάει σαφέστατα ο ίδιος ο γ.γ.
με την τελευταία του έκθεση προς
το Συμβούλιο Ασφαλείας.

Στην αντίπερα όχθη οι επικριτές
του, εάν και εφόσον δεν υπάρξει
υπαναχώρηση από τις θέσεις που
κατέθεσε στο Βερολίνο, θα πρέπει
να στηρίξουν την όλη προσπάθεια.
Ειδικότερα το ΑΚΕΛ, ανεξάρτητα
αν έχει δίκαιο ή άδικο για την κρι-
τική που ασκεί προς τον ΠτΔ, θα
πρέπει όλα αυτά, τα περί Μοντ Πε-
λεράν και Κραν Μοντάνα, να τα
αφήσει πίσω. Άλλωστε, η ιστορία
τα έχει καταγράψει και θα αποδώσει
«Τα του Καίσαρος τω Καίσαρι». Ας
μην ξεχνάμε ότι ο γ.γ. του κόμματος
της αριστεράς και παλαιότερα είχε
στηρίξει την προσπάθεια, απο-
σπώντας μάλιστα από τον ίδιο τον
ΠτΔ τον τιμητικό τίτλο της πατριω-
τικής δύναμης.

«Το τρένο μπήκε και πάλι στις
ράγες». Σωστή η διαπίστωση του

Τ/κ ηγέτη. Όμως, αυτό από μόνο
του δεν σημαίνει τίποτα. Το τρένο
θα πρέπει πρώτιστα να εκκινήσει
με προορισμό τον σταθμό της επα-
νένωσης. Για να λειτουργήσει,
όμως, και πάλι χρειάζεται η απα-
ραίτητη συντήρηση. Ένα τρένο
παραμελημένο και λεηλατημένο
που για δύο και πλέον χρόνια ήταν
έρμαιο στις ορέξεις του κάθε πο-
λιτικάντη, ένθεν και ένθεν των
οδοφραγμάτων, δεν μπορεί να επα-
νεκκινήσει χωρίς τις απαραίτητες
επισκευές.

Σίγουρα δεν εξαρτάται μόνο από
εμάς. Η αδιαλλαξία της Τουρκίας
είναι δεδομένη. Τουλάχιστον, όμως,
ας κάνουμε αυτό που μας αναλογεί
χωρίς παλινδρομήσεις, μεταλλάξεις
και υπαναχωρήσεις. Διαφορετικά
θα κατηγορηθούμε ως συνένοχοι
για την πλήρη και μόνιμη ακινη-
τοποίηση του τρένου της Κύπρου.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Το τρένο της Κύπρου
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Ακτιβιστές της ομάδας Extinction Rebellion διαμαρτύρονται για την κλιματική κρίση έξω από το Χρηματιστήριο του Γιοχάνεσμπουργκ στο πλαίσιο της δράσης «Μαύρη Παρασκευή». 

EP
A/

KI
M

 L
U

D
BR

O
O

K

�������

Ο γ.γ. άδειασε τις επί δυόμισι
έτη μανούβρες Αναστασιάδη,
καθώς δεν είχε το σθένος να
πει στον γ.γ. τι είπε στον Τσα-
βούσογλου, ή τι είπε στον Τσί-
πρα και σε διάφορους συνομι-
λητές του στη Λευκωσία.
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ËçòÞ æáëñî åðáæÜ÷

Sunglasses
Prescription glasses
Contact lenses
DAILY AND MONTHLY

Contact lens solution
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Η ιστορία ενός παιδιού που «πέθαινε»
από τη μέρα γέννησής του θα μπο-
ρούσε να αποτελεί σενάριο χολι-
γουντιανής ταινίας ή ακόμη απο-
κύημα της πιο νοσηρής φαντασίας.
Στην προκειμένη περίπτωση παρόλα
αυτά δεν πρόκειται για κάποιο από
τα ανωτέρω, αλλά μια ιστορία γραμ-
μένη με τα μελανότερα χρώματα
μιας βαριά νοσούσας Πολιτείας. Το
πόρισμα της Επιτρόπου Διοικήσεως
Μαρίας Στυλιανού Λοττίδου για την
τραγική κατάληξη του 14χρονου
Στυλιανού μοιάζει με χρονογράφη-
μα, ακολουθώντας τον από τα πρώτα
του βήματα, από την προδημοτική
εκπαίδευση μέχρι τη διάπραξη του
απονενοημένου διαβήματος. Μια
ζωή γεμάτη εγκατάλειψη, σωματική
και ψυχολογική βία, εγκληματική
αμέλεια αυτών που ο Στυλιανός
χρειαζόταν όσο τίποτα άλλο. Τον
Σεπτέμβριο δεν πέθανε ο Στυλιανός,
αλλά η Πολιτεία.

Ήδη από την ηλικία των δύο
χρονών ο Στυλιανός «φώναζε» για
βοήθεια, όπως εντοπίζει στο πόρι-
σμά της η κα Λοττίδου. «Από την
αρχή είχαν εντοπιστεί θέματα με
τη συμπεριφορά του, όπως πολλές
εκρήξεις θυμού και βία, ορισμένες
φορές προς τα άλλα παιδιά που φοι-
τούσαν στον Σταθμό. Για τον λόγο
αυτό, κάθε φορά που ο Στ. ήταν σε
ένταση, η διευθύντρια του Ιδρύ-
ματος κ. ΧΧΧ, τον έπαιρνε στο γρα-
φείο της με το πρόσχημα ότι θα τη
βοηθούσε, προκειμένου ο Στ. να
ηρεμούσε».

Ο ίδιος δεν σιωπούσε, αντιθέτως
ενημέρωνε πως το οικογενειακό
του περιβάλλον νοσούσε βαριά. «Ο
Στ. ανέφερε συχνά πως ο πατέρας

του κτυπούσε τη μητέρα του και
γι’ αυτό δεν τον αγαπούσε, ότι όταν
μεγαλώσει θα τον σκοτώσει, καθώς
και ότι δεν τον ήθελε, ενώ οι δα-
σκάλες του τον αγαπούσαν», ση-
μειώνει στο πόρισμά της η κα Λοτ-
τίδου, η οποία μάλιστα εντοπίζει
πως «η μητέρα του Στ. επισκεπτόταν
συχνά το σχολείο και πολλές φορές
έκλαιγε και κατηγορούσε τον πα-
τέρα». Ο Στυλιανός μέσα από τα
παιδικά του βιώματα έκρουε τον
κώδωνα του κινδύνου και το σχολείο
ήταν η μόνη του παρηγοριά. Η δα-
σκάλα του, μάλιστα, αναφέρει πως
«συχνά δε, έβγαινε εκτός ελέγχου,
πολλές φορές γινόταν επιθετικός
και κτυπούσε τους συμμαθητές του
και έκρυβε μέσα του θυμό». Τα ση-
μάδια ήταν εκεί, ο Στυλιανός «φώ-
ναζε» για βοήθεια. Η Πολιτεία όφειλε
να λάβει τα μηνύματα και να προ-
στατεύσει ένα παιδί που ήταν ου-
σιαστικά εγκαταλελειμμένο.

Ο Στυλιανός προειδοποίησε
«Το Σάββατο, 11 Μαΐου 2019, η

ΧΧΧ ενημέρωσε τηλεφωνικά την
κ. ΧΧΧ ότι ο Στ. αποπειράθηκε να
κάνει κακό στον εαυτό του και τη
Δευτέρα, 13 Μαΐου 2019 το πρωί η
κ. ΧΧΧ ενημέρωσε την κ. ΧΧΧ» ση-
μειώνει στο Πόρισμα της η Επίτρο-
πος, φανερώνοντας με τον πλέον
ξεκάθαρο τρόπο πως ο Στυλιανός
προσέγγιζε το σημείο μηδέν. Βρι-
σκόταν αισίως στη Γ΄ τάξη του Γυ-
μνασίου, και όπως επισημαίνεται
στο πόρισμα, εκείνη τη χρονιά «ο
Στ. ήθελε να συνεχίσει τη φοίτηση
του στην Τεχνική Σχολή, χρειαζόταν
ησυχία στο σπίτι για να συγκεν-
τρωθεί, προσπαθούσε, αλλά χρει-
αζόταν στήριξη και διευκολύνσεις».

Η απόπειρα αυτοκτονίας του

Στυλιανού θα μπορούσε να απο-
τραπεί αν τύγχανε της δέουσας
προσοχής και να αλλάξει ολόκληρο
τον ρου της ιστορίας. Διότι αν λαμ-
βάνονταν όλα τα ενδεικνυόμενα
μέτρα στήριξης, τότε ενδεχομένως
το αποτέλεσμα να ήταν διαφορε-
τικό. Όπως επισημαίνει η κα Λοτ-
τίδου στο πόρισμά της «διαπιστώ-
νεται απουσία διαχείρισης των πλη-
ροφοριών που λήφθηκαν για από-
πειρα αυτοκτονίας από τις ΥΚΕ και
ΚΑΜΙΑ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΚΙΔΥΝΟΥ ούτε
από την ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΡΙΑ ΧΧΧ ούτε
τη ΛΚΥ ΧΧΧ».

«Υπάρχει παραδοχή ότι η οικο-
γένεια δεν υποβλήθηκε σε αξιολό-

γηση ούτε με βάση τα νέα εργαλεία
αξιολόγησης των περιπτώσεων
(μαρτυρία της προϊσταμένης ΓΚΥ
Λατσιών ΧΧΧ) αλλά ούτε και υπο-
βλήθηκε και σε ΚΑΜΙΑ ΑΞΙΟΛΟ-
ΓΗΣΗ» αναφέρει σε άλλο σημείο
του πορίσματος της η Επίτροπος,
αναδεικνύοντας με τον πλέον σαφή
τρόπο την εγκληματική απουσία
των υπευθύνων λειτουργών των
ΥΚΕ. «Υπάρχει πλήρης ΑΠΟΥΣΙΑ
ΕΚΤΙΜΗΣΗΣ ΚΙΝΔΥΝΟΥ και καθό-
λου ενασχόληση με το τόσο σοβαρό
θέμα που αφορούσε το ΣΤΥΛΙΑΝΟ
τόσο από την Συντονίστρια όσο
και από την ΛΚΥ» τονίζει επιπρό-
σθετα η κα Λοττίδου.

Στα συμπεράσματά της η Επί-
τροπος επισημαίνει αυτολεξεί πως
«για τον επίμαχο χρόνο της από-
πειρας αυτοκτονίας υπάρχει παν-
τελής αδιαφορία και ΚΑΜΙΑ ΕΚΤΙ-
ΜΗΣΗ ΟΠΟΙΟΥΔΗΠΟΤΕ ΚΙΝΔΥ-
ΝΟΥ με αποτέλεσμα καμία πράξη,
καμία αξιολόγηση, καμία εξειδι-
κευμένη στήριξη και κανένα εν-
διαφέρον να μην υπάρξει για το ζή-
τημα του Στυλιανού».

Δεν ήταν, όμως, μόνο οι ΥΚΕ
που φέρεται να γύρισαν την πλάτη
στον Στυλιανό, καθώς ευθύνες κα-

ταλογίζονται στο πόρισμα και εναν-
τίον μελών της Αστυνομίας. Με βά-
ση τις καταγραφές του πορίσματος,
« η Αστυνομία όφειλε, όπως και οι
ΥΚΕ, να διερευνήσει κατά πόσο τα
παιδιά ήταν παρόντα ή όχι στα πε-
ριστατικά βίας, ώστε να είναι δυ-
νατή η παραπομπή της υπόθεσης
στις ΥΚΕ προς το σκοπό λήψης των
από μέρους τους απαραίτητων μέ-
τρων για την προστασία των συμ-
φερόντων των ανήλικων τέκνων,
ακόμα και χωρίς τη συγκατάθεση
των γονέων».

Συνολικά 20 αναφορές εναντίον
του πατέρα είχε ενώπιον της η
Αστυνομία, γεγονός που «από μόνο
του καταδεικνύει πιθανή ένδειξη
για τη σοβαρότητα της κατάστασης,
και ότι απαιτείτο η άμεση αξιολό-
γηση της επικινδυνότητας του δρά-
στη» σημειώνει ενδεικτικά η κα
Λοττίδου.

«Η παράλειψη εκτέλεσης των
καθηκόντων από μέρους των μελών
του Αστ. Σταθμού ΧΧΧ…στέρησαν
από αυτές την αφύπνιση στη συγ-
κεκριμένη περίπτωση για περαιτέρω
διερεύνηση και αξιολόγηση κινδύ-
νου», επισημαίνεται χαρακτηριστι-
κά εντός τους πορίσματος.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Τη Δευτέρα 2 Δεκεμβρίου, εκτός
συγκλονιστικού απροόπτου, ο
υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντί-
νος Πετρίδης θα παρουσιάσει την
τελική μορφή της κυβερνητικής νο-
μοθετικής πρότασης για τη μεταρ-
ρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Μια πρόταση που στο σύνολό της
είναι γνωστή και αποδεκτή, πλην
του χάρτη με τα νέα διοικητικά σχή-
ματα που θα δημιουργηθούν και θα
σμικρύνουν τον αριθμό, δήμων και
κοινοτήτων. Στο παρά πέντε ολο-
κλήρωσης, μακροχρόνιων διεργα-
σιών σε πολιτικό, τοπικό και τεχνο-
κρατικό επίπεδο, όλα δείχνουν πως
γίνεται προσπάθεια οι τελευταίες
πινελιές να μπουν στο παρασκήνιο.
Η αναμενόμενη, αυριανή παρου-
σίαση του νέου χάρτη της τοπικής
αυτοδιοίκησης, έχει σημάνει συνα-
γερμό σε τοπικές κοινωνίες που
διαφωνούν με τις προτάσεις του
ΥΠΕΣ, στο κομμάτι των συνενώσεων
και ασκούν αφόρητες πιέσεις στις
κομματικές τους στέγες για απο-
τροπή τους. Ένα δεύτερο στοιχείο
που φαίνεται να ενισχύει τον πα-
ράγοντα παρασκηνίου έχει να κάνει
με τις ισορροπίες, σε τοπικό επίπεδο,
και το ενδεχόμενο μέσω των συνε-
νώσεων κάποια κόμματα να απο-
κομίσουν πολιτικούς πόντους και
ερείσματα. Η προσοχή στρέφεται
κυρίως προς κάποιες περιπτώσεις
συνενώσεων με ειδικό ενδιαφέρον,
όπως η Λευκωσία, η Αμμόχωστος,
η Λάρνακα αλλά και η Πάφος. Πιο
βατή παρουσιάζεται η Λεμεσός όπου
τα νέα σχήματα αυτοδιοίκησης
έχουν κλειδώσει, με τις όποιες δια-
φορές να μην επηρεάζουν το κλίμα
συναίνεσης . Οι πιέσεις που φαίνεται

να ασκούνται στο παρασκήνιο προ-
καλούν δυσφορία στο Υπουργείο
Εσωτερικών.

Όπως σαφώς προκύπτει από με-
λέτη του υπουργείου Εσωτερικών,
στη βάση της οποίας πραγματοποι-
ήθηκαν οι διαβουλεύσεις με κόμματα

και τοπικούς φορείς, η νέα τοπική
αυτοδιοίκηση θα διαμορφωθεί σε
13 νέα συμπλέγματα, δήμων και
κοινοτήτων, στο ένα σενάριο και
14 στο άλλο. Σενάρια που έχουν δει
το φως της δημοσιότητας και έχουν
προκαλέσει επιμέρους αντιδράσεις.
Οι μεγαλύτερες έχουν εκδηλωθεί
πρώτα στην ελεύθερη Αμμόχωστο
και μετά στην Πάφο. Ωστόσο, μι-
κρότερες αντιδράσεις καταγράφον-
ται και σε άλλες περιοχές που δεν
επηρεάζουν όμως το εγχείρημα. Το
τελευταίο διάστημα κινητικότητα
καταγράφεται και σε κομματικό επί-
πεδο, αναφέρουν πληροφορίες της
«Κ» από το χώρο της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, επιδεικνύοντας εν-
διαφέρον για κάποιες συγκεκριμένες
περιοχές και συνενώσεις. Μια τέτοια
περίπτωση παρουσιάζεται ο Στρό-

βολος. Όπως αναφέρουν οι πληρο-
φορίες μας, στο χώρο του Δημο-
κρατικού Συναγερμού βρίσκει έν-
θερμους υποστηριχτές η προοπτική
συνένωσης του μεγαλύτερου δήμου
της Λευκωσίας με τη Λακατάμεια
προκειμένου το κόμμα να έχει έν-
τονη παρουσία στο νέο σχήμα. Θέση
που έρχεται σε αντίθεση με τα όσα
έχει υποστηρίξει δημόσια ο δήμαρ-
χος Ανδρέας Παπαχαραλάμπους,
για συνένωση του Στροβόλου με τη
Λευκωσία. Πρόταση που φαίνεται
να αντικρίζεται με καλό μάτι και
από τον Κωνσταντίνο Πετρίδη.

Η Αμμόχωστος
Από την αρχή που ξεκίνησαν οι

διεργασίες για καθορισμό των νέων
σχημάτων, η ελεύθερη Αμμόχωστος
αποτελούσε το αγκάθι των προσπα-

θειών που καταβάλλονταν για συ-
ναινετικές διεργασίες. Οι έντονες
τοπικιστικές διαφορές έχουν βάλει
στο χορό και τα κόμματα, με το κυ-
βερνών κόμμα να δείχνει ιδιαίτερο
ενδιαφέρον για τις τοπικές ισορρο-
πίες. Ένα ζήτημα που φαίνεται να
υπάρχει είναι με την Δερύνεια, όπου
εκδηλώνεται έντονο ενδιαφέρον
για συνένωση με κάποιον από τους
μεγάλους δήμους της περιοχής, προ-
κειμένου ο Συναγερμός να μη χάσει
την πρωτοκαθεδρία αλλά και να τη
διευρύνει. Πέρα από την Δερύνεια,
κομματική χροιά έχει δοθεί και στην
κόντρα Αγίας Νάπας και Παραλι-
μνίου όπου οι δημόσιες αντιδράσεις
υπήρχαν μέχρι και την προηγούμενη
εβδομάδα.

Λειβάδια-Γεροσκήπου
Για την Επαρχία Λάρνακας, τα

Λειβάδια εμφανίζονται να είναι η
ίδια περίπτωση με αυτή της Δερύ-
νειας. Στην Πινδάρου δεν φαίνεται
να ευνοούν συνένωση του δήμου
Λάρνακας με τα Λειβάδια, προκει-
μένου να μην διαφοροποιηθεί το
ισοζύγιο των κομματικών δυνάμεων,
προς το ΑΚΕΛ. Πληροφορίες ανα-
φέρουν πως καταβαλλόταν προ-
σπάθεια, προκειμένου τα Λειβάδια
να συνενωθούν με την Αραδίππου
για την δημιουργία ενός κεντροδε-
ξιού δήμου. Στην Πάφο επίκεντρο
των παρασκηνιακών ζυμώσεων
ήταν η Γεροσκήπου, όπου εδώ έν-
τονο ενδιαφέρον για αυτονομία του
δήμου επιδεικνύεται από πλευράς
του Δημοκρατικού Κόμματος. Πηγές
του ΔΗΚΟ έλεγαν στην «Κ» πως η
στάση της τοπικής αρχής για μη
συνένωση με την Πάφο είναι ορθή,
υπό το πρίσμα πως ο Δήμος Γερο-
σκήπου είναι οικονομικά βιώσιμος

και πως μια συνένωση με την Πάφο
θα δημιουργούσε προβλήματα. Η
Λεμεσός παρουσιάζεται να είναι η
επαρχία όπου σε γενικές γραμμές
ο χάρτης που την αφορά έχει συμ-
φωνηθεί και οι όποιες αντιδράσεις
φαίνονται να είναι διαχειρίσιμες.

Τα κόμματα
Η θέση του υπουργού Εσωτερι-

κών στην προσπάθεια κομματικο-
ποίησης είναι ξεκάθαρα αρνητική.
Κάτι που προκύπτει και από τις δια-
βουλεύσεις που προηγήθηκαν με
τα κόμματα. Για ΑΚΕΛ και ΔΗΚΟ η
προτεινόμενη μεταρρύθμιση στη
συντριπτική πλειοψηφία της είναι
αποδεκτή. Αυτό που απομένει είναι
οι χάρτες που θα παρουσιαστούν
τη Δευτέρα. Αλλά και εδώ τα δύο
κόμματα φαίνεται να μην έχουν εν-
στάσεις, λαμβάνοντας υπόψη τα
σενάρια που τους παρουσιάστηκαν.
Το ΑΚΕΛ σε γενικές γραμμές τοπο-
θετείται θετικά απέναντι στη με-
ταρρύθμιση και η μοναδική περί-
πτωση να αλλάξει στάση το κόμμα
είναι να εντοπισθεί προσπάθεια συ-
νενώσεων με σκοπό τη διατάραξη
των σημερινών ισορροπιών. Όπως
μας έλεγαν πηγές από την Εζεκία
Παπαϊωάννου, το κόμμα έχει δια-
φωνίες και στη Λευκωσία αλλά και
στην ελεύθερη Αμμόχωστο. Και
στις δύο περιπτώσεις, όπως τονί-
ζεται, υπάρχουν κόκκινες γραμμές,
οι οποίες αν θα ξεπεραστούν το
κόμμα θα επανεξετάσει τη στάση
του στη Βουλή. Με μικρές διαφο-
ροποιήσεις θετικά τοποθετείται και
το ΔΗΚΟ, το οποίο επικεντρώνεται
κυρίως σε θέματα των σχολικών
εφορειών, τις αντιδημαρχίες, τις
χρεώσεις αλλά και τις υπηρεσίες
των νέων δήμων.

Κομματικές πιέσεις για τον νέο χάρτη των Δήμων
Αγκάθια στο παρά πέντε για τις συνενώσεις και πριν ο υπουργός Εσωτερικών παρουσιάσει τα τελικά σχήματα αυτοδιοίκησης 

�������

Η απόπειρα να κάνει 
κακό στον εαυτό του τον
Μάιο του 2019 θα μπο-
ρούσε, αν τύγχανε συστη-
ματικής επιμέλειας και
φροντίδας, να αποτρέψει
το τραγικό συμβάν τον Σε-
πτέμβριο του ιδίου έτους.

Τα σημεία 
φωτιά του 
πορίσματος 
Τα σημάδια που φανέρωναν την ανάγκη 
στήριξης και οι εγκληματικές αμέλειες

Ο πατέρας 
το κλειδί 
στην υπόθεση
Σε όλα τα στάδια της
ζωής του Στυλιανού ρό-
λο-κλειδί διαδραμάτιζε η
φιγούρα του πατέρα. Ο
τελευταίος, μέσα από την
καταγραφή των συμπε-
ρασμάτων της Επιτρόπου,
φέρεται να καθόρισε την
όλη εξελικτική πορεία
του Στυλιανού μέχρι την
τραγική κατάληξη. Για
ύπαρξη ενός επαναλαμ-
βανόμενου μοτίβου βί-
αιης συμπεριφοράς από
τον πατέρα προς τη μητέ-
ρα κάνει λόγο το πόρισμα
της Επιτρόπου, η οποία
αναφέρει πως σε περί-
πτωση κατά την οποία
δεν ανεστέλλετο η κα-
ταγγελία και η δυνατότη-
τα ποινικής δίωξης του
πατέρα, η οποία αν γινό-
ταν με τον συντονισμό
των ΥΚΕ και της Αστυνο-
μίας θα είχε τη δυνατότη-
τα να αποτρέψει το τραγι-
κό συμβάν.
«Κανείς δεν μπορεί να
γνωρίζει το αποτέλεσμα
μιας εξατομικευμένης
παρέμβασης μετά από
εκτίμηση κινδύνου, πα-
ροχή ψυχολογικής στήρι-
ξης, απομάκρυνση του
πατέρα από το σπίτι ή την
απομάκρυνση του από
τον πατέρα» εντοπίζεται
παράλληλα στο πόρισμα,
προκαλώντας την αιώρη-
ση ενός τεράστιου και
πλέον αναπάντητου ερω-
τήματος. Γιατί χάθηκε τό-
σο άδικα ένα νέο παιδί,
το οποίο εκλιπαρούσε για
βοήθεια, εις ώτα μη
ακουόντων.
Όπως τονίζει μάλιστα με
νόημα η Επίτροπος Διοι-
κήσεως, κανείς δεν γνω-
ρίζει με βεβαιότητα ποιο
θα ήταν το αποτέλεσμα
αν υπήρχε έγκαιρη και
εξατομικευμένη παρέμ-
βαση, γνωρίζουμε, όμως,
ποιο είναι το τραγικό
αποτέλεσμα από την
απουσία της.

Τα σημάδια ήταν εκεί, ο Στυλιανός «φώναζε» για βοήθεια. Η Πολιτεία όφειλε να λάβει τα μηνύματα και να προστατεύ-
σει ένα παιδί που ήταν ουσιαστικά εγκαταλελειμμένο.

��������

Eντονες είναι οι πληρο-
φορίες για ενδιαφέρον
από πλευράς ΔΗΣΥ 
για κάποιες περιπτώσεις 
συνενώσεων, όπως ο
Στρόβολος, η Λακατά-
μεια, η ελεύθερη Αμμό-
χωστος και τα Λειβάδια.

Ο Κωνσταντίνος Πετρίδης, ο οποίος αύριο Δευτέρα αναμένεται να παρουσιάσει και τον χάρτη με τις συνενώσεις, εμ-
φανίζεται έντονα προβληματισμένος από τις προσπάθειες που καταβάλλονται για κομματικοποίηση της μεταρρύθμισης.
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Η προσπάθεια -
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Το casus belli
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Τα επικίνδυνα παιχνίδια με τις ΑΟΖ
Η μεθοδική προσπάθεια της Τουρκίας να δημιουργήσει τετελεσμένα και η 40ετής αμηχανία των ελληνικών κυβερνήσεων 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ισως 
-

-
-

-

-
-
-

Τουρκία νότια της Κρήτης

Αποτελεί κοινό μυστικό 
ότι τα Τίρανα 
δέχονται πιέσεις 
από την Αγκυρα, ώστε 
να μην ολοκληρώσουν 
μια συμφωνία 
με την Αθήνα. 
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Στη δημιουργία -
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Νέα κέντρα
ελεγχόμενης
διαμονής
στην ενδοχώρα
Για να αποφορτιστούν τα νησιά

Της ΤΑΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΠΟΥΛΟΥ

«Μέσα 
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Η κόλαση της Ερυθραίας
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«Εσύ Χριστό και εγώ Αλλάχ» μέσα στην ίδια βάρκα 

Οι συγκλονιστικές 
μαρτυρίες για το  
επικίνδυνο ταξίδι  
των προσφύγων, χρι- 
στιανών και μουσουλ-
μάνων, από την Αφρική 
προς την Ευρώπη.   

To εσωτερικό 

Σε Λέσβο, Σάμο, Χίο, Κω 
και Λέρο παραμένουν 
περίπου 40.000 αιτού-
ντες άσυλο, ενώ στους 29 
καταυλισμούς που βρί-
σκονται στην υπόλοιπη 
Ελλάδα 22.200. 

Τα νέα -
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Με κανόνες
και barcode

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Τη στρατηγική της, -
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Δυσφορία ΗΠΑ - Ε.Ε.
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Συνάντηση
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Κρίσιμη η μορφή που έχει το μνημόνιο 

μεταξύ Τουρκίας και Λιβύης για την ΑΟΖ 

Μέγαρο Μαξίμου -

Το επικρατέστερο 
σενάριο είναι πως 
ο Ερντογάν αντιδρά 
στις τριμερείς 
συνεργασίες Ελλάδας, 
Κύπρου με Ισραήλ 
και Αίγυπτο 
και πιέζει για διάλογο. 

Oι διεκδικήσεις 
της Αγκυρας 
και οι χειρισμοί 
της Αθήνας
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Μια συζήτηση -
-
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-

-
-

-

– Η αμερικανική έκδοση της 
Vogue έχει γίνει πολύ πιο πολι-
τικοποιημένη. Είναι κάτι πρόσφα-
το αυτό, πώς το δικαιολογείτε;
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-
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-

– Μπορεί η μόδα να έχει πολιτική 
χροιά; Είναι φυσιολογικό αυτό;

-

-

-

-

-

-

– Γνωρίζετε αν ο πρόεδρος Τραμπ 
και η Μελάνια διαβάζουν Vogue 
και τι πιστεύουν για το περιοδικό;

-

-

-

-

-

– Οταν κοιτάτε τον κόσμο γύρω 
σας, βλέπετε κάποια πρότυπα γυ-
ναίκων; Κάποιες ηγετικές γυναι-

κείες φυσιογνωμίες από διαφο-
ρετικούς χώρους;
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-

-

– Θεωρείτε πως η Γκρέτα Τούν-
μπεργκ είναι πρότυπο;

-

-
-

-

– Ξεχωρίζετε κάποια γυναίκα πο-
λιτικό, από τη Νέα Ζηλανδία μέ-
χρι τη Γερμανία;
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-

– Τι συμβουλή θα δίνατε σε νέ-
ους σχεδιαστές μόδας σε όλο τον 
κόσμο οι οποίοι θέλουν να πε-
τύχουν στην παγκόσμια σκηνή; 
Πού πιστεύετε ότι θα πρέπει να 
εστιάσουν;

-
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-
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-
-

-

-

– Γίνεται πολύς λόγος για τη βι-
ωσιμότητα στη βιομηχανία της 
μόδας. Είναι λίγο τέχνασμα του 
μάρκετινγκ ή κρίνετε ότι είναι 
μια πραγματική τάση που έχει 
αλλάξει τη βιομηχανία;
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Η Ελλάδα
μπορεί να γίνει
παράδειγμα
για άλλες χώρες
Η Αννα Γουίντουρ μιλάει στην «Κ»

«Εάν 

Συνέντευξη ΣΤΟΝ ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

– Πώς καταφέρνετε να διαχειρί-
ζεστε ένα διεθνές brand το οποίο 
μπορεί και γίνεται πολύ τοπικό 
όταν εκδίδεται σε διαφορετικές 
χώρες; Ποιο είναι το μυστικό σε 
αυτή την περίπτωση;
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– Και τι γίνεται με το χαρτί; Πι-
στεύετε ότι τα περιοδικά και οι 
εφημερίδες έχουν μέλλον;
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-
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-
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– Και ποια είναι η άποψή σας για 
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης; 
Υπάρχει ένας χαοτικός κόσμος 
εκεί έξω...

-
-

-

– Πώς βλέπετε την Ελλάδα;
-

-
-
-

Το χαρτί είναι η πασαρέλα μας, η υπογραφή και η δύναμή μας

Η Vogue είναι  
η μεγαλύτερη influencer 
του κόσμου. Εχουμε 
πάνω από 127 εκατ.  
που μας ακολουθούν  
σε διεθνές επίπεδο.

«Η Ελλάδα -

Δεν μπορείς να ηγηθείς  
με το να βρίσκεσαι 
κάπου στη μέση,  
πρέπει να εκφράσεις  
την άποψή σου.

– Ποια θα λέγατε ότι ήταν 
μια χαρακτηριστική στιγμή 
στη δική σας καριέρα; Κάτι 
που ξεχωρίζει;
– -
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Είμαι τυχερή
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* Ο Tim Berners-Lee είναι συνιδρυτής 
του World Wide Web Foundation.

Απαιτείται
επειγόντως
να μπει τάξη
στο Διαδίκτυο 
Η ευθύνη κυβερνήσεων, επιχειρήσεων
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ΜΙΤ, REUTERS, A.P.

Το «κλειδί» για φθηνότερα ηλεκτρικά αυτοκίνητα
Το μυστικό βρίσκεται στο κόστος των μπαταριών αυτών των οχημάτων και στην τιμή των πρώτων υλών για την κατασκευή τους

Αυτό που θα μπορούσε 
να ανατρέψει  
τα δεδομένα θα ήταν  
η μετάβαση σε μια νέα 
τεχνολογία μπαταριών, 
πέρα από τα ιόντα 
λιθίου. Στη 
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Κακοποιά στοιχεία το 
χρησιμοποιούν για να 
υποκλέψουν ταυτότη-
τες, διώκτες για να τρο-
μοκρατήσουν τα θύμα-
τά τους, ενώ κακόβουλοι 
παίκτες, εφαρμόζοντας 
έξυπνες ψηφιακές  
τακτικές, υπονομεύουν  
τη δημοκρατία.

Την 

Ο κίνδυνος
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Οι διώξεις

Δύο μεγιστάνες για τον Λευκό Οίκο

Το αβέβαιο μέλλον
του κατηγορούμενου 
Νετανιάχου

Ο 17 φορές πλουσιότερος από τον Ντόναλντ Τραμπ, Μάικλ Μπλούμπεργκ, θα διεκδικήσει το χρίσμα των Δημοκρατικών

Η μάχη να παραμείνει πρωθυπουργός

Η απόφασή του  
προκάλεσε  
την αντίδραση  
των συνυποψηφίων του, 
Ελίζαμπεθ Ουόρεν  
και Μπέρνι Σάντερς.

Ο ίδιος δικαιολόγησε  
την επιλογή του, λέγο-
ντας ότι είναι ο μόνος 
που μπορεί να αποτρέ-
ψει την επανεκλογή  
του νυν προέδρου.

Παρά τον διχαστικό  
του λόγο και την εμπλο-
κή του με τη Δικαιοσύ-
νη, παραμένει ο μόνος 
υποψήφιος με σαφή  
πολιτική πλατφόρμα.

Η διαδήλωση 
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Ο Μάικλ Μπλούμπεργκ 
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Οι έγκυοι με διατροφικές διαταραχές
πρέπει να κάνουν περισσότερες
εξετάσεις κατά τη διάρκεια της εγ-
κυμοσύνης, δεδομένου ότι παρου-
σιάζουν αυξημένο κίνδυνο επιπλο-
κών, σύμφωνα με έρευνα που διε-
ξήγαγε το σουηδικό Ινστιτούτο Ka-
rolinska. Τα ευρήματα της μελέτης,
που δημοσιεύθηκαν στην επιστη-
μονική επιθεώρηση JAMA Psych-
iatry, αποκαλύπτουν ότι τα παιδιά
μητέρων με διατροφικές διαταραχές
διατρέχουν αυξημένο κίνδυνο να
γεννηθούν πρόωρα και με μειωμένη
περίμετρο κεφαλής.

Οι διατροφικές διαταραχές πλήτ-
τουν εκατομμύρια άτομα παγκο-
σμίως και ιδιαίτερα γυναίκες σε ηλι-
κία τεκνοποίησης. Οι μελετητές επι-
χείρησαν να διερευνήσουν το σύ-
νολο του 1,2 εκατ. γυναικών που

γέννησαν στη Σουηδία μεταξύ 2003
και 2014, από τις οποίες περίπου
2.800 είχαν ανορεξία, 1.400 βουλιμία
και 3.400 κάποια μη προσδιοριζό-
μενη αλλιώς (ΜΠΑ) διατροφική δια-
ταραχή. Επίσης, έλαβαν υπόψη τους
αν η διατροφική διαταραχή ήταν
παρελθούσα ή ενεργή.  Διαπιστώ-
θηκε ότι όλα τα είδη διατροφικών
διαταραχών αύξαναν τον κίνδυνο
πρόωρου τοκετού, μικροκεφαλίας
και υπερέμεσης (ένας σοβαρός τύπος
ναυτίας και εμετού που προσβάλλει
τις μητέρες). Παράλληλα, ο κίνδυνος
αναιμίας ήταν δύο φορές υψηλότε-
ρος για τις γυναίκες με ανορεξία ή
ΜΠΑ διατροφική διαταραχή, συγ-
κριτικά με τις μητέρες που δεν έπα-
σχαν από διατροφικές διαταραχές.
Η ενεργή ανορεξία σχετίστηκε επί-
σης με αυξημένο κίνδυνο προγεν-

νητικής αιμορραγίας. Ο κίνδυνος
αυξανόταν όταν η ασθένεια ήταν
ενεργή, ωστόσο οι γυναίκες που
δεν «θεραπεύθηκαν» από μια δια-
τροφική διαταραχή που είχε εμφα-
νιστεί περισσότερο από έναν χρόνο
πριν από τη σύλληψη, διέτρεχαν
επίσης αυξημένο κίνδυνο επιπλο-
κών, συγκριτικά με εκείνες που δεν
είχαν διαγνωστεί ποτέ με τέτοιου
τύπου διαταραχή. 

Οι έγκυοι με διατροφικές διατα-
ραχές ανήκουν στις ομάδες υψηλού
κινδύνου όσον αφορά τις επιπλοκές.
«Από κλινικής απόψεως, αυτό ση-
μαίνει ότι χρειάζονται περισσότερες
και πιο συχνές εξετάσεις», εξηγεί
η Αγκελα Μάντελ, ερευνήτρια στο
τμήμα Ιατρικής του Ινστιτούτου
Karolinska, επικεφαλής ιατρός Μαι-
ευτικής και Γυναικολογίας, και μία

εκ των συντακτών της μελέτης.
Σύμφωνα με τους ερευνητές, υπάρ-
χουν πολλές πιθανές εξηγήσεις.
Μια ανεπαρκής διατροφή, με τις
συνεπακόλουθες ελλείψεις θρεπτι-
κών συστατικών, εμποδίζει την εμ-
βρυϊκή ανάπτυξη. Η κορτιζόλη (ορ-
μόνη του στρες) βρίσκεται σε υψηλά
επίπεδα σε γυναίκες με ανορεξία
και βουλιμία και έχει προηγουμένως
συσχετιστεί με μικροκεφαλία. Τόσο
το άγχος όσο και ορισμένες διατρο-
φικές ελλείψεις έχουν συσχετιστεί
με πρόωρες γέννες. Οι ανεπάρκειες
των βιταμινών και των μετάλλων
έχουν επίσης συσχετιστεί με απο-
κόλληση του πλακούντα, γεγονός
που θα μπορούσε να εξηγήσει τον
αυξημένο κίνδυνο αιμορραγίας κατά
τη διάρκεια της εγκυμοσύνης.

A.P.

Μια απλή εξέταση ούρων ή κολπικού υγρού,
που μπορεί να συλλεχθεί στο σπίτι, πιθανώς
να επιτρέψει στις γυναίκες να διαπιστώσουν
κατά πόσον κινδυνεύουν από καρκίνο του
τραχήλου της μήτρας. Θεωρητικά η νέα μέ-
θοδος θα μπορέσει να συμπληρώσει, αλλά
όχι να υποκαταστήσει, το συμβατικό τεστ
Παπανικολάου. Οι γυναίκες, μάλιστα, που
υποβάλλονται στην πρωτοποριακή εξέταση
δεν θα χρειάζεται να εγκαταλείψουν την
άνεση του σπιτιού τους και να επισκεφθούν
κάποιον ιατρό.  

Επιστήμονες του πανεπιστημίου Κουίν
Μαίρη του Λονδίνου ζήτησαν από γυναίκες
να τους δώσουν δείγματα βιολογικού υγρού
που συνέλεξαν οι ίδιες, προκειμένου να τα
εξετάσουν. Αν και είναι αναγκαία η πραγ-
ματοποίηση ευρύτερων ερευνών στο αντι-
κείμενο, πολλές οργανώσεις που δραστη-
ριοποιούνται στην πρόληψη και ενημέρωση
του γυναικείου καρκίνου χαρακτηρίζουν
την εργασία των επιστημόνων «ενθαρρυν-
τική» και με δυνατότητες μεταβολής «των
κανόνων του παιχνιδιού».

Τα συμπεράσματα της έρευνας παρου-
σιάστηκαν στο συνέδριο του Βρετανικού
Εθνικού Ερευνητικού Αντικαρκινικού Ιν-
στιτούτου που πραγματοποιήθηκε στη Γλα-
σκώβη και υποδεικνύουν ότι η πρωτοποριακή
μέθοδος είναι εφικτή, αλλά και πολύ δημο-
φιλής. Παρ’ όλα αυτά, το βρετανικό Εθνικό
Σύστημα Υγείας (NHS) δεν πρόκειται να πα-
ράσχει την καινοτόμο μέθοδο στις γυναίκες

πριν από την ολοκλήρωση ευρύτερων ερευ-
νών. Ακόμη και όταν συμβεί αυτό, όμως, η
νέα μέθοδος δεν θα είναι παρά μια εναλλα-
κτική λύση για τις γυναίκες, καθώς οι Βρετανοί
ερευνητές πιστεύουν ότι το τεστ Παπανι-
κολάου θα εξακολουθήσει να κατέχει πρω-
ταρχική θέση στην πρόληψη του καρκίνου
του τραχήλου της μήτρας με τη σημερινή
του μορφή. Μελλοντικά, επισημαίνουν οι
ερευνητές, κάποιες γυναίκες θα μπορούν
να αγοράζουν το διαγνωστικό τεστ από το

Διαδίκτυο, να το χρησιμοποιούν στο σπίτι
τους και να αποστέλλουν ταχυδρομικά το
δείγμα τους στα εργαστήρια για ανάλυση. 

Η εξέταση στοχεύει στη διάγνωση προ-
καρκινικών καταστάσεων που μπορούν να
αντιμετωπισθούν, αποτρέποντας την εμφά-
νιση καρκίνου. Ολες οι γυναίκες ηλικίας 25
έως 64 ετών καλούνται κάθε χρόνο από τις
βρετανικές υγειονομικές αρχές να υποβλη-
θούν σε τεστ Παπανικολάου. Ωστόσο, όπως
δείχνουν  πρόσφατα στατιστικά στοιχεία,
η μία στις τέσσερις Βρετανίδες δεν προσέρ-
χεται να εξεταστεί, κάτι που, σύμφωνα με
τους επιστήμονες, αποδίδεται στην ντροπή
που νιώθουν οι γυναίκες, στην έλλειψη ενη-
μέρωσης ή απλώς στην αναβλητικότητα. 

Η νέα εξέταση (S5) μετρά τις χημικές με-
ταβολές που ανιχνεύονται στα ούρα ή στο
δείγμα κολπικού υγρού, που συγκεντρώνει
η ίδια η γυναίκα, προκειμένου να υπολογίσει
τον κίνδυνο καρκινογένεσης. To υψηλό απο-
τέλεσμα υποδεικνύει ότι η γυναίκα διατρέχει
αυξημένο κίνδυνο να έχει προκαρκινικές
αλλοιώσεις. 

Οπως διαπιστώθηκε κατά τη μελέτη, το
νέο τεστ μπορούσε να διακρίνει τις γυναίκες
που είχαν προκαρκινικές αλλοιώσεις, οι
οποίες είχαν διαγνωστεί συμβατικά. 

Η δρ Μπελίντα Νεντζάι, που συντόνισε
την έρευνα, τόνισε ότι η ακρίβεια της εξέ-
τασης S5 θα ενισχυθεί στο μέλλον και δεν
αποκλείεται να κυκλοφορεί στο εμπόριο σε
πέντε χρόνια.

Kοιλιακό λίπος
και εμφάνιση
άνοιας
Η μεγάλη κοιλιά, κατά την τρίτη ηλικία,
δεν είναι μόνο ακαλαίσθητη αλλά πι-
θανώς να υποδεικνύει αυξημένη προ-
διάθεση για την εμφάνιση γεροντικής
άνοιας. Μία νέα κορεατική  μελέτη, η
πρώτη που  εξετάζει την πιθανή σχέση
μεταξύ περιφέρειας της μέσης των ηλι-
κιωμένων και της άνοιας, υποδεικνύει
ότι η περιφέρεια της μέσης «αποκαλύ-
πτει» ακριβέστερα τα επίπεδα λίπους
του οργανισμού συγκριτικά με τον Δεί-
κτη Μάζας Σώματος (ΔΜΣ), ιδιαίτερα
μεταξύ των ηλικιωμένων.  Η έρευνα
δημοσιεύθηκε στην επιστημονική επι-
θεώρηση «Obesity». «Για όλους τους
επιστήμονες που ασχολούνται με τη
γηριατρική, την παχυσαρκία και την
άνοια, η έρευνα αυτή δίνει έμφαση
στην περιφέρεια της μέσης ως παρά-
γοντα κινδύνου για την εμφάνιση άνοιας
που σχετίζεται με την παχυσαρκία»,
είπε ο Χάι Τζιν Γιου, συντάκτης της με-
λέτης και αναπληρωτής καθηγητής
στο Πανεπιστημιακό Νοσοκομείο Γκού-
ρο της Κορέας.  Η νέα έρευνα συνέλεξε
στοιχεία για 872.082 ηλικίας 65 ετών
και άνω που συμμετείχαν σε διαγνω-
στικές εξετάσεις για άνοια το 2009. Οι
επιστήμονες πραγματοποίησαν συνεν-
τεύξεις με τους συμμετέχοντες που φα-
νέρωσαν την ηλικία τους και τις καθη-
μερινές τους συνήθειες (το κάπνισμα,
την κατανάλωση αλκοόλ, τα επίπεδα
σωματικής άσκησης αλλά και την οι-
κονομική τους κατάσταση).  

Μετρήθηκαν επίσης ο ΔΜΣ, το βάρος
σε κιλά και η περίμετρος της μέσης στο
στενότερό της σημείο κατά την ελάχι-
στη αναπνοή. Επειδή ο ΔΜΣ στην ύστε-
ρη ενήλικη ζωή μπορεί να επηρεάζεται
από άλλες παθήσεις, οι ερευνητές τα-
ξινόμησαν τους συμμετέχοντες χρη-
σιμοποιώντας τον Δείκτη Συννοσηρό-
τητας Charlson σε δύο ομάδες, ανάλογα
με το αν δεν είχαν καμία συννοσηρό-
τητα ή αν είχαν από μια και πάνω συν-
νοσηρότητες, αν δηλαδή, νοσούσαν
και από άλλες ασθένειες. 

Διαπιστώθηκε ότι οι συμμετέχοντες
των οποίων η περίμετρος της μέσης
τους ήταν πάνω από 90 εκ. για τους άν-
δρες και πάνω από 85 για τις γυναίκες
παρουσίαζαν αυξημένο κίνδυνο άνοιας
ανεξαρτήτως των άλλων παραγόντων
(ΔΜΣ, αρτηριακή πίεση, χοληστερόλη,
λειτουργία του ήπατος και παράγοντες
που σχετίζονται με τον τρόπο ζωής).
Παράλληλα φάνηκε ότι αυτοί που ήταν
λιποβαρείς διέτρεχαν αυξημένο κίνδυνο
άνοιας συγκριτικά με εκείνους που
είχαν φυσιολογικό βάρος.

Πνευμονική
βλάβη εξαιτίας
του ατμίσματος
Το μυστήριο μιας νέας μορφής πνευ-
μονικής βλάβης εξαιτίας ατμίσματος
προσπαθούν να επιλύσουν Καναδοί
ερευνητές. Σήμερα, πιστεύουν ότι
συνδέεται με τα πρόσθετα αρωματικά
χημικά που υπάρχουν στα ηλεκτρονικά
τσιγάρα. 

Η σχετική μελέτη, που δημοσιεύ-
θηκε στην επιθεώρηση Canadian Me-
dical Association Journal, εστιάστηκε
σε έναν 17χρονο, ο οποίος εμφάνισε
ένα είδος βρογχιολίτιδας, μια σοβαρή
και μη αναστρέψιμη πάθηση των πνευ-
μόνων, που προκαλείται από την έκ-
θεση σε χημικά και ειδικότερα στο
diacetyl, το οποίο αποτελεί γνωστή
αιτία της πάθησης. 

Ο νεαρός Καναδός, που χρησιμο-
ποιούσε τόσο ηλεκτρονικά τσιγάρα
με χημικά πρόσθετα και νικοτίνη,
όσο και THC (η ψυχοδραστική ουσία
στη μαριχουάνα), διακομίστηκε σε
νοσοκομείο του Οντάριο, με έντονο
βήχα, την περασμένη άνοιξη. Δια-
γνώστηκε με πνευμονία και του χο-
ρηγήθηκε αντιβίωση. Πέντε ημέρες
αργότερα, επέστρεψε με βαρύτερα
συμπτώματα και εισήχθη στο νοσο-
κομείο για ενδοφλέβια αντιβιοτικά.
Η κατάστασή του συνέχισε να επι-
δεινώνεται, οπότε οι γιατροί τού το-
ποθέτησαν ένα βοηθητικό μηχανικό
σύστημα αερισμού, το οποίο, ωστόσο,
δεν βελτίωσε την κατάστασή του.
Στη συνέχεια διακομίστηκε στο Κέν-
τρο Επιστημών Υγείας του Οντάριο,
όπου συνδέθηκε με τεχνητό πνεύμο-
να. Αυτό σταθεροποίησε την κατά-
στασή του, αλλά δεν την ανέστρεψε. 

«Ανησυχούσα ότι οι πνεύμονές του
δεν θα επανέλθουν ποτέ, ώστε να τον
αποσυνδέσουμε από τον τεχνητό
πνεύμονα», δήλωσε η Κάρεν Μπόσμα,
επιστήμονας εντατικής φροντίδας
στο Κέντρο Επιστημών Υγείας και
συντάκτρια της μελέτης. Με τον φόβο
ότι θα χρειαζόταν μεταμόσχευση πνεύ-
μονα, η ομάδα τον μετέφερε σε ένα
τοπικό κέντρο μεταμοσχεύσεων, στο
Τορόντο. Από τη στιγμή που διαπι-
στώθηκε η ύπαρξη κάποιας λοίμωξης,
οι γιατροί αποφάσισαν να του χορη-
γήσουν υψηλές δόσεις στεροειδών,
οι οποίες όντως βοήθησαν.

Η ιδιομορφία της περίπτωσης του
νεαρού έγκειται στο ότι το άτμισμα
δεν είχε καταστρέψει τις κυψελίδες
των πνευμόνων, αλλά τους αεραγω-
γούς, κάτι που, σύμφωνα με τους ει-
δικούς, προκλήθηκε από χημικές ου-
σίες. 

Mια νέα εξέταση, που θα μπορεί να κάνει η γυ-
ναίκα μόνη της στο σπίτι, θα ανιχνεύει προκαρ-
κινικές αλλοιώσεις στον τράχηλο της μήτρας.
Οι ειδικοί επισημαίνουν ότι το νέο τεστ είναι
συμπληρωματικό του τεστ Παπανικολάου.

Κατ’ οίκον εξέταση για καρκίνο τραχήλου της μήτρας 

Kατά την τρίτη ηλικία υπάρχει άμεση
σύνδεση της περιφέρειας της κοιλιάς
και της εμφάνισης της νόσου.

Το άτμισμα δεν καταστρέφει μόνο τις
κυψελίδες των πνευμόνων, αλλά και
τους αεραγωγούς.

Κίνδυνος για εγκύους οι διατροφικές διαταραχές
Μια ανεπαρκής διατροφή, με τις συνεπακόλουθες ελλείψεις θρεπτικών συστατικών, εμποδίζει την εμβρυϊκή ανάπτυξη

Οι μέλλουσες μητέρες που πάσχουν από κάθε τύπου διατροφικές διαταραχές
πρέπει να υποβάλλονται σε περισσότερες εξετάσεις.



Οποιο και να είναι
το αποτέλεσμα του
αυριανού ντέρμπι,
ακόμη και αν η πα-
ράδοση των τελευ-
ταίων χρόνων, θε-
τική για την ομάδα
του ΑΠΟΕΛ, συνε-
χισθεί, το φετινό
πρώτο ντέρμπι «αι-
ωνίων» καμία σχέ-

ση δεν έχει με αυτά των τελευταίων
χρόνων. Και η πρώτη σημαντική
διαφοροποίηση, έχει να κάνει με
το σκηνικό πριν το πρώτο σφύριγμα
του διαιτητή.

Πάει καιρός και πολλά τέτοια
ντέρμπι, με την αγωνία να  μεγα-
λώνει όσο πλησιάζει η μέρα διεξα-
γωγής του. Έχουν διεξαχθεί πολλά
ντέρμπι Ομόνοιας – ΑΠΟΕΛ τα τε-
λευταία χρόνια, για τα οποία η συν-
τριπτική πλειοψηφία των φιλάθλων
και των δύο ομάδων, πολύ λίγο
ασχολήθηκε και μόνο κατά τη διάρ-
κεια της ημέρας διεξαγωγής τους.
Και ίσως το πιο σημαντικό, για την
αίγλη της συγκεκριμένης αναμέ-
τρησης, πάνε πολλά χρόνια από
την τελευταία φορά που… τόλμη-
σαν κάποιοι να ποντάρουν σε επι-
τυχία της Ομόνοιας. 

Αν αύριο βράδυ υπάρξει νικητής
και αυτός θα είναι η ομάδα του
ΑΠΟΕΛ, πολλοί θα μιλήσουν για…
μία από τα ίδια, για υπερβολικές
εκτιμήσεις, ως προς τη φετινή Ομό-
νοια, κάποιοι ίσως προχωρήσουν
και ένα βήμα παρακάτω, προεξο-
φλώντας μία ακόμη αποτυχημένη
χρονιά. Συμπέρασμα υπερβολικό

και λανθασμένο. Τίποτα δεν κρί-
νεται από ένα ντέρμπι και σαφώς
ένα αποτέλεσμα δεν μπορεί να αλ-
λάξει μια εκτίμηση, βασιζόμενη σ’
ένα δείγμα δέκα αγώνων, ως προς
τη φετινή Ομόνοια και το θετικό
πρόσημο της μέχρι τώρα παρου-
σίας, πάντα σε σχέση με τον ρεα-
λιστικό στόχο που έχει τεθεί και
σε σύγκριση με τα προηγούμενα
χρόνια.

Λάθος και ο ενδεχόμενος υπέρ-
μετρος ενθουσιασμός σε περίπτωση
επιτυχίας της Ομόνοιας. Έχει δρόμο
ακόμη το φετινό πρωτάθλημα και
ντέρμπι πολλά θα ακολουθήσουν.
Και ζημιά μπορεί να προκληθεί από
ενδεχόμενη… παρέκκλιση από τον
αρχικό στόχο. Διαφορετικά τα δε-
δομένα στην περίπτωση του ΑΠΟ-
ΕΛ και αναλόγως του όποιου απο-
τελέσματος. Αυτό, ωστόσο, που
μπορεί να λεχθεί, είναι η διαφορε-
τική και πολύ πιο μεγάλη σημασία
που θα δοθεί, στην αξιολόγηση του
όποιου αποτελέσματος και σε σχέ-
ση με τα προηγούμενα χρόνια.

Τι κρατάμε και μάλιστα πριν
από την όποια εξέλιξη και αποτέ-
λεσμα του αυριανού ντέρμπι; Πως
μετά από χρόνια έχει όλα εκείνα
τα στοιχεία που συνοδεύουν ένα
ντέρμπι, με τεράστια ιστορία στο
κυπριακό ποδόσφαιρο, πως μετά
από χρόνια προκαλεί τεράστιο εν-
διαφέρον η παρακολούθηση ενός
ντέρμπι Ομόνοιας – ΑΠΟΕΛ, τόσο
από τους υποστηρικτές των δύο
ομάδων όσο και από ουδέτερους. 

Τα υπόλοιπα από αύριο το βρά-
δυ…

Είχαμε ασχοληθεί
κατά το παρελθόν
με την  απόφαση
της Cytavision να
μην συμπεριλαμ-
βάνει τις αμφισβη-
τούμενες φάσεις
στα στιγμιότυπα
των αγώνων με
σκοπό όπως επίσης

διαμηνύουν επίσημα, την προστασία
του αθλήματος και την αποτροπή
της όποιας δημόσιας συζήτησης.
Το σκεπτικό της εν λόγω απόφασης
ως προς το πρώτο σκέλος δεν μοιάζει
και πολύ λογικό νοουμένου ότι οι
άλλες δύο πλατφόρμες του ποδο-
σφαιρικού τηλεοπτικού χάρτη, με-
ταδίδουν όλες τις φάσεις χωρίς ομο-
λογουμένως να προκαλούν και με-
γάλη ζημιά στο ποδόσφαιρο. 

Ως προς την ομαλοποίηση της
κουβέντας που συνήθως γίνεται
μετά τα ματς, μάλλον δεν πολύ- πα-
ρακολουθούν τις συζητήσεις μεταξύ
φιλάθλων αλλά και παραγόντων
γιατί ακριβώς η εν λόγω πολιτική
δεν αποτρέπει κανένα μα κανένα
από το να διεκδικήσει το δίκαιο της
ομάδας του ή την εύνοια των αντι-
πάλων. Ακριβώς δε, η αφαίρεση των
αμφισβητούμενων φάσεων δημι-
ουργεί ακόμη μεγαλύτερο χάος ή
μπάχαλο, αφού υπολείπεται κανείς
το τεκμήριο για να στοιχειοθετήσει
το όποιο ουσιώδες ή ανούσιο επι-
χείρημά του. Ως προς την επιπλέον

δικαιολογία που δίνουν σχετικά με
το ποιος καθορίζει ποια είναι ή δεν
είναι αμφισβητούμενη φάση, η εν
λόγω τηλεοπτική πλατφόρμα με τα
τόσα χρόνια εμπειρίας της στα πο-
δοσφαιρικά γήπεδα, όφειλε να δια-
θέτει το αντικειμενικό κριτήριο. Αν
όχι τότε η δημοσιογραφική της ομά-
δα θα μπορούσε  να επιληφθεί του
θέματος. Επί τούτου θα μπορούσαν
να τεθούν κάποια κριτήρια για το
ποιες φάσεις αξίζουν ή όχι να περι-
ληφθούν στα στιγμιότυπα.

Από την άλλη, δεν θα μπορούσε
να αγνοηθεί από την κουβέντα το
γεγονός ότι η ίδια η ΚΟΠ έχει ανά-
μειξη αφού είναι υπεύθυνη για τις
ζωντανές μεταδόσεις. Ακριβώς επί
τούτου, μπορεί κανείς εύκολα να
κάνει διάφορους συνειρμούς ως προς
το ότι η Ομοσπονδία επιθυμεί και
μόνο, να προστατεύσει τους διαι-
τητές ή οτιδήποτε άλλο σχετίζεται
με αυτούς και γενικότερα με το προ-
ϊόν της. Η πλατφόρμα όμως ως δη-
μοσιογραφικός φορέας που είναι
μεταδίδοντας ζωντανά γεγονότα με
την βοήθεια μεγάλης δημοσιογρα-
φικής ομάδας αντιτίθεται στην θε-
μελιώδη αρχή του επαγγέλματος,
που καθήκον έχει την προβολή των
γεγονότων και όχι στην απόκρυψη
της πραγματικότητας. Και μόνο απ’
αυτό έχει καθήκον να επαναπροσ-
διορίσει τη θέση της και να επιστρέ-
ψει στην μεριά της πραγματικότητας
και όχι στην απόκρυψή της.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Στην τελευταία δεκαετία, ο ΑΠΟΕΛ
κυριάρχησε στο κυπριακό ποδό-
σφαιρο (μετρά 7 συνεχόμενες κα-
τακτήσεις του πρωταθλήματος)
ενώ φτάνει και σε πολύ μεγάλες
επιτυχίες στις δύο μεγάλες διορ-
γανώσεις της UEFA, το  χρυσο-
φόρο Champions League και το
αναβαθμισμένο Europa League.

Την περασμένη Πέμπτη (28
Νοεμβρίου), ο ΑΠΟΕΛ νίκησε
εκτός έδρας τη Ντουντελάντζ και
εξασφάλισε, μια αγωνιστική πριν
το τέλος της φάσης των ομίλων,
την πρόκρισή του στους  «32»
του Europa League, για δεύτερη
φορά στην ιστορία του.

Αυτή θα είναι η τρίτη φορά
στα τελευταία εννιά χρόνια που
οι «γαλαζοκίτρινοι» θα παίξουν
Ευρώπη και από τον Φεβρουάριο,
παίρνοντας την πρόκριση από
την φάση των ομίλων. Το έκαναν
και το 2011 στο Champions Lea-
gue.

Ένα στοιχείο που δείχνει την
ευρωπαϊκή καταξίωση του θρύλου
είναι πως και τις τρεις φορές, κα-
τάφερε να εξασφαλίσει την πρό-
κριση πριν το φινάλε του ομίλου
στον οποίο συμμετείχε. Τα πα-
νηγύρια για όλο το οικοδόμημα
ξεκινούσαν πάντα στα τέλη Νο-
εμβρίου, μετά το τέλος της πέμ-
πτης αγωνιστικής! Την πρώτη
φορά ο ΑΠΟΕΛ πανηγύρισε στη
Ρωσία με τη Ζενίτ το 2011. Η επό-
μενη πρόκρισή του στη νοκ άουτ
φάση ήρθε στο Καζακστάν με
την Αστάνα το 2016 και τώρα στο
Λουξεμβούργο με την Ντουντε-
λάντζ το 2019. Πώς λοιπόν να μην
νιώθουν περήφανοι οι χιλιάδες
ΑΠΟΕΛίστες;

Αξίζει να αναφερθεί ότι στις
δυο προηγούμενες παρουσίες του

Φεβρουαρίου, ο ΑΠΟΕΛ δεν έμεινε
στο πρώτο νοκ άουτ και πήγε στο
δεύτερο. Το 2011 απέκλεισε την
Λιόν στην φάση των «16» του Ch-
ampions League και το 2016 απέ-
κλεισε την Αθλέτικ Μπιλπάο στους
«32» του Europa League. Για να
δούμε φέτος, πόσο μακριά μπορεί
να φτάσει ο καλύτερος εκπρόσω-
πος του ποδοσφαίρου μας στις ευ-
ρωπαϊκές, διασυλλογικές, διοργα-
νώσεις. 

Οι πιθανοί αντίπαλοί του
Στις 16 του Δεκέμβρη ο διευ-

θυντής του ΑΠΟΕΛ θα βρεθεί
στην Νιόν, όπου θα πραγματο-
ποιηθεί η κλήρωση για την φάση
των «32». Ο θρύλος των γηπέδων
μας, στη δεύτερη συμμετοχή του
στη νοκ-άουτ φάση της δεύτερης
τη τάξει διοργάνωσης της UEFA,
θα τοποθετηθεί στο γκρουπ των
αδύναμων μαζί με άλλες 15 ομά-
δες και ο αντίπαλός του στους
«32» της διοργάνωσης θα προ-
κύψει από το γκρουπ των ισχυ-
ρών, όπου θα μπουν 16 ομάδες.

Οι 12 πρώτες των ομίλων του
Europa League και οι τέσσερις
πιο ισχυρές με βάση τη βαθμο-
λογία της UEFA από τις οκτώ τρί-
τες των ομίλων του Champions
League. Από τις 16 ομάδες αφαι-
ρείται ως πιθανός αντίπαλος η
Σεβίλλη με την οποία είναι στον
ίδιο όμιλο και δεν μπορεί να παίξει
στην επόμενη φάση.

Μέχρι στιγμής και μετά τα απο-
τελέσματα της 5ης αγωνιστικής
των ομίλων, πέραν της Σεβίλλης,
μόνο η Σέλτικ και η Εσπανιόλ
έχουν «κλειδώσει» την 1η θέση
στον όμιλό τoυς. Μάντσεστερ Γι-
ουνάιτεντ, Βασιλεία, Λασκ, Γάνδη,
Σπόρτινγκ, Βόλφσμπουργκ,

Μπράγκα, Γουλβς και Αλκμάαρ
έχουν εξασφαλίσει πρόκριση, αλ-
λά δεν είναι ξεκάθαρη η θέση
που θα τερματίσουν.

Πρέπει λοιπόν να κάνουμε
υπομονή μέχρι τη διεξαγωγή της
τελευταίας αγωνιστικής των ομί-
λων για να μάθουμε ποιοι θα είναι
οι υποψήφιοι αντίπαλοί του. Αξίζει
να σημειώσουμε πως ο Ολυμπια-
κός Πειραιώς δεν είναι ανάμεσα
στους πιθανούς αντιπάλους του
ΑΠΟΕΛ, καθώς και να καταφέρει

να περάσει, κερδίζοντας τον Ερ.
Αστέρα, δε γίνεται να βρεθεί στους
πρώτους τέσσερις τρίτους, από
όλους τους ομίλους.

Το πρώτο παιχνίδι για την φά-
ση των «32» θα λάβει χώρα στις
20 Φεβρουαρίου ενώ μια εβδομά-
δα αργότερα, στις 27 Φεβρουαρίου
δηλαδή θα πραγματοποιηθεί ο
επαναληπτικός.

Πολύ μεγάλα έσοδα
Μεγάλα οικονομικά οφέλη έφε-

ρε για τον ΑΠΟΕΛ η νίκη του με
2-0 στο Λουξεμβούργο επί της
Ντουντελάνζ και η πρόκρισή του
στους «32» του Europa League.

Η νίκη στο «Γιοσί Μπαρτέλ»
χαρίζει στον ΑΠΟΕΛ 570.000 ευρώ

έτσι οι «γαλαζοκίτρινοι» έφτασαν,
στις 5 αγωνιστικές του Α’ ομίλου
στα 1.330.000 ευρώ από την συγ-
κομιδή βαθμών. Επίσης ο πρω-
ταθλητής  μας «κλείδωσε» το βρά-
δυ της Πέμπτης, ακόμα 1.000.000
ευρώ, καθώς η ΟΥΕΦΑ ανταμείβει
τις ομάδες που προκρίνονται ως
δεύτερες από κάθε όμιλο με
500.000, ενώ η πρόκριση στη φά-
ση των «32» αποφέρει σε κάθε
ομάδα επιπλέον μισό εκατομμύριο
ευρώ.

Ο ΑΠΟΕΛ έχει ήδη εξασφαλίσει
έσοδα 5.000.000 ευρώ από τη συμ-
μετοχή στα πλέι οφ του Cham-
pions League, μπόνους 2.920.000
ευρώ από τη συμμετοχή στους
ομίλους του Europa League και
2.367.190 ευρώ (33 πακέτα) από
τη 10ετή κατάταξη της UEFA.

Το συνολικό ποσό μέχρι τώρα
για τους «γαλαζοκίτρινους» είναι
12.607.190 ευρώ! Αναλυτικά τα
έσοδα του ΑΠΟΕΛ από το φετινό
Ευρωπαϊκό του ταξίδι: 

� Μπόνους από τη 10ετη κα-
τάταξη της UEFA: 2.357.190 ευρώ
(33 πακέτα).

� Συμμετοχή στα πλέι οφ του
CL: 5.000.000 ευρώ

� Συμμετοχή στους ομίλους
του UEL: 2.920.000 ευρώ

� Βαθμολογική συγκομιδή:
1.330.000 ευρώ

Το πολύ μεγάλο αυτό ποσό θα
βοηθήσει την διοίκηση της εται-
ρείας «ΑΠΟΕΛ Ποδόσφαιρο» να
αντεπεξέλθει στις ανάγκες που
απαιτεί ο πολύ ψηλός προϋπο-
λογισμός, προκειμένου η ομάδα
να παραμείνει ισχυρή και ικανή
να συνεχίσει την κυριαρχία της
στο νησί μας και να φέρνει πα-
ράλληλα, νέες διακρίσεις στην
Ευρώπη.

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Συνεχίζει το... βιολί του
Ο ΑΠΟΕΛ προκρίθηκε για 3η φορά στη νοκ άουτ φάση ευρωπαϊκής διοργάνωσης
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Eνα στοιχείο που 
δείχνει την ευρωπαϊκή
καταξίωση του θρύλου
είναι πως και τις τρεις
φορές κατάφερε 
να εξασφαλίσει 
την πρόκριση πριν 
το φινάλε του ομίλου.

Η νίκη στο Λουξεμβούργο χάρισε στον ΑΠΟΕΛ 570.000. Το συνολικό ποσό από την φετινή ευρωπαϊκή πορεία, μέχρι τώρα, είναι 12.607.190.

Απόκρυψη των γεγονότων

Ντέρμπι ξανά!
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Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των FERGAL O’ BRIEN και ANDREW ATKINSON / BLOOMBERG

Ενα από τα κορυφαία βρετανικά
think tanks ανέλυσε τις προεκλο-
γικές υποσχέσεις των Συντηρη-
τικών και των Εργατικών και κα-
τέληξε σε καταδικαστικά συμπε-
ράσματα, προειδοποιώντας τους
ψηφοφόρους να περιμένουν υψη-
λότερους φόρους απ’ αυτούς που
προβλέπει κάθε κόμμα. Προχω-
ρώντας σε μια ωμή αξιολόγηση
των δύο προγραμμάτων, το In-
stitute for Fiscal Studies αναφέρει
ότι «κανένα δεν παρουσιάζει αρ-
κούντως αξιόπιστη προοπτική».
Ο πρωθυπουργός Μπόρις Τζόνσον
των Συντηρητικών και ο Τζέρεμι
Κόρμπιν των Εργατικών έχουν
παρουσιάσει τελείως διαφορετικά
προγράμματα στους ψηφοφόρους.
Ενώ ο Κόρμπιν υπόσχεται τη με-
γαλύτερη αλλαγή στις δημόσιες
δαπάνες εδώ και μία γενιά μαζί

με σαρωτικά σχέδια εθνικοποι-
ήσεων, το κυβερνών κόμμα πα-
ρουσίασε μια πιο συγκρατημένη
προσέγγιση, εμφανίζοντας εαυτόν
ως την υπεύθυνη εναλλακτική
επιλογή απέναντι στις ριζοσπα-
στικές ιδέες των Εργατικών. Το
IFS εντοπίζει προβλήματα και στα
δύο μανιφέστα. Κατά την αξιο-
λόγησή του, οι Τόρις θα καταλή-
ξουν να αυξήσουν τις δαπάνες
περισσότερο απ’ όσο έχουν σχε-
διάσει, οπότε θα αναγκαστούν
να αυξήσουν τους φόρους ή να
αυξήσουν τον δανεισμό. Οι δε
Εργατικοί δεν θα καταφέρουν να
υλοποιήσουν τα επενδυτικά τους
σχέδια στην κλίμακα που φαν-
τάζονται. Μακροπρόθεσμα και
οι Εργατικοί θα χρειαστεί να αυ-
ξήσουν τον δανεισμό, ενώ κατά
το IFS θα αναγκαστούν να αυξή-

σουν τη φορολογία πέραν του 5%
των φορολογουμένων με τα υψη-
λότερα εισοδήματα. Σχολιάζοντας
την ανάλυση του IFS, ο σκιώδης
υπουργός Οικονομικών των Ερ-
γατικών Τζον Μακ Ντόνελ είπε
ότι οι Εργατικοί είναι υπερήφανοι
που χαρακτηρίζεται το σχέδιό
τους υπερβολικά φιλόδοξο. «Εί-
μαστε φιλόδοξοι για τη χώρα μας
και θα επενδύσουμε στην κλίμακα
που απαιτείται ώστε να δώσουμε

τέλος στη λιτότητα, να αντιμε-
τωπίσουμε την κλιματική αλλαγή
και να οικοδομήσουμε το μέλλον
της χώρας μας». Ο υπουργός Οι-
κονομικών Σατζίντ Τζαβίντ είπε
πως έχει εμπιστοσύνη στις οικο-
νομικές εκτιμήσεις που περιλαμ-
βάνει το πρόγραμμα των Συντη-
ρητικών.

Πολλά από όσα περιλαμβάνον-
ται στα δύο προγράμματα και η
επίπτωση που θα έχουν στα δη-
μόσια οικονομικά θα εξαρτηθούν
από την πορεία της βρετανικής
οικονομίας. Το Brexit αποτελεί
πολύ σημαντικό παράγοντα στην
εξίσωση και το IFS σημειώνει πως
αν διατηρηθούν οι Συντηρητικοί
στην εξουσία και προχωρήσουν
σε έξοδο από την Ε.Ε. στα τέλη
Ιανουαρίου, εξακολουθεί να υπάρ-
χει το πολύ δύσκολο έργο της δια-

πραγμάτευσης μιας συμφωνίας
μέχρι το τέλος του 2020. Ενδεχό-
μενη αποτυχία θα μπορούσε να
οδηγήσει σε άνοδο του δημοσιο-
νομικού ελλείμματος στο 4% του
ΑΕΠ και ο λόγος του χρέους «θα
άρχιζε για ακόμη μία φορά να αυ-
ξάνεται έντονα». Κατά τον Καρλ
Εμερσον, υποδιευθυντή του IFS,
το πρόγραμμα των Συντηρητικών
θα οδηγήσει σε δανεισμό λίγο
πάνω από το 2% του ΑΕΠ, με το
δημόσιο χρέος να παραμένει στα-
θερό. Το μανιφέστο των Εργατι-
κών θα οδηγήσει σε δανεισμό
ύψους 3,5% του ΑΕΠ και σε αύ-
ξηση του χρέους. Ωστόσο, οι Συν-
τηρητικοί ενδέχεται να προκα-
λέσουν δυνητικά μεγαλύτερη ζη-
μιά στα δημόσια οικονομικά, κα-
θώς είναι πιο πιθανό να υπάρξει
Brexit χωρίς συμφωνία.

Ανεφάρμοστα τα προγράμματα Συντηρητικών και Εργατικών 

Αυξήσεις μισθών εισηγούνται οι επενδυτικές του  City Στο 62,6%
το κόστος 
προς τα έσοδα
των τραπεζών
Εβδομες στην Ευρώπη
Στο 62,2% ανέρχεται το κόστος
προς τα έσοδα των κυπριακών
τραπεζών, ποσοστό που τις κα-
τατάσσει στην έβδομη θέση με-
ταξύ των ευρωπαϊκών χωρών. Το
χαμηλότερο κόστος προς τα έσοδα
έχει η  Eurobank Κύπρου με πο-
σοστό 33%, ενώ το υψηλότερο
έχει η Alpha Bank Κύπρου με
80%. Πανευρωπαϊκά πρωταθλή-
τριες είναι οι γερμανικές τράπεζες
με 81,8%. Σελ. 7

Γιατί ανοίγουν
τα πορτοφόλια
την Black Friday
Ψυχολογικά τα αίτια
Κάτι από Αμερική θύμιζε την Πα-
ρασκευή η αγορά, λόγω Black Fri-
day, με νέα ρεκόρ να καταγράφον-
ται σε επισκεψιμότητα και αγορές.
Ψυχολογικοί και κοινωνιολογικοί
οι λόγοι για τους οποίους ο θεσμός
έχει κερδίσει τους Κύπριους κα-
ταναλωτές αναφέρει ο κοινωνιο-
λόγος Α.Ράφτης ο οποίος αναλύει
και τον ρόλο που διαδραματίζουν
τα εμπορικά κέντρα. Σελ. 4

ΑΓΟΡΑ ΑΚΙΝΗΤΩΝ

Το δικό τους κεραμίδι
αναζητούν οι Ελληνες
Το όνειρο απόκτησης νεόδμητης κατοικίας
απομακρύνεται, ξανά, για την πλειονότητα
των ελληνικών νοικοκυριών. Η αξία ενός νε-
όδμητου –ανεξαρτήτως περιοχής– προσεγ-
γίζει τις 200.000 ευρώ. Ελπίδες από την
αύξηση των στεγαστικών δανείων, αλλά και
πάλι οι τιμές είναι πολύ υψηλές. Σελ. 12

ΕΛΛΑΔΑ

Κίνητρα για την αγορά
ηλεκτρικών οχημάτων
Κίνητρα για την απόκτηση ηλεκτρικών Ι.Χ.,
όπως επιδότηση αγοράς, ελεύθερη είσο-
δος στον δακτύλιο, δωρεάν χρήση χώρων
ελεγχόμενης στάθμευσης, ακόμα και μει-
ωμένα ακτοπλοϊκά εισιτήρια, εξετάζει η ελ-
ληνική κυβέρνηση, σύμφωνα με το εθνικό
σχέδιο για την ενέργεια και το κλίμα. Σελ. 8

ΔΙΕΘΝΗ

Κίνδυνος
για τους
καταθέτες
σε Ταμεία
συντάξεως

Σελ. 10

Σταθερά τα νέα τουριστικά βήματα
Σ. Περδίος: Στα φετινά επίπεδα ο τουρισμός του 2020 - Στόχος η απεξάρτηση από παραδοσιακές αγορές

Τολμηρή παρέμβαση του κόσμου του κεφαλαίου υπέρ του κόσμου της εργασίας αποτελεί η πρωτοβουλία που έλαβαν  μεγάλες επενδυτικές του
City του Λονδίνου με άθροισμα περιουσιακών στοιχείων ύψους 2 τρισ. στερλινών, ποσό αντίστοιχο των 2,345τρισ. ευρώ. Με επιστολή τους προς
τους διευθύνοντες συμβούλους των μεγαλύτερων εταιρειών της Βρετανίας, τις κάλεσαν να αμείβουν τους υπαλλήλους  τους με μισθούς που
τους επιτρέπουν μια αξιοπρεπή ζωή και βέβαια είναι υψηλότεροι από τον εθνικό βασικό μισθό της χώρας. Σελ. 9

Την εκτίμηση ότι οι τουριστικές
αφίξεις το 2019 θα παραμείνουν
στα ίδια επίπεδα με τις περσινές
διατυπώνει ο υφυπουργός Του-
ρισμού Σάββας Περδίος. Επιση-
μαίνει ότι αυτό αποτιμάται θετικά
καθότι υπήρξαν πολλές αρνητι-

κές συγκυρίες. «Παρά τις δυσκο-
λίες, η Κύπρος κατάφερε να δια-
τηρήσει τα κεκτημένα που ήταν
ο στόχος της φετινής χρονιάς
του Υφυπουργείου», πρόσθεσε.
Σε συνέντευξη στην «Κ» ο κ.
Περδίος εκτιμά ότι η ίδια εικόνα

αναμένεται και για το 2020.
Έχοντας διασφαλίσει την αύξη-
ση του 20% από την Γερμανία,
το Υφυπουργείο στοχεύει στην
ανάπτυξη νέων αγορών  και έχει
βλέψεις και για Αμερική. Τονίζει
ακόμα ότι έχουν επουλωθεί οι

πληγές στον τουρισμό από την
κατάρρευση της Thomas Cook
και ότι πέντε εταιρείες κάλυψαν
ήδη το κενό που παρουσιάστηκε,
κυρίως για τις αφίξεις από τη
Βρετανία. Εσωτερικά, προετοι-
μάζεται για την νέα στρατηγική

για τον τουρισμό, την οποία θα
παρουσιάσει τον Ιανουάριο και
για τις νέες αρμοδιότητες που
θα φέρει η νέα νομοθεσία για τα
AirBnb και τα κέντρα αναψυχής,
οι οποίες ανοίγουν θέμα στελέ-
χωσής του. Σελ. 6

������

«Κανένα δεν παρου-
σιάζει αρκούντως
αξιόπιστη προοπτική»,
εκτιμά το Institutefor
Fiscal Studies.
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diktis@kathimerini.com.cy

Τραπεζική διάκριση
Για δεύτερη θητεία στη θέση του αντιπροέδρου
της Επιτροπής Κοινωνικού Διαλόγου της Ευρω-
παϊκής Τραπεζικής Ομοσπονδίας, θα βρίσκεται
ο Γενικός Διευθυντής του Συνδέσμου Τραπεζών
Κύπρου, Μιχάλης Καμμάς. Σε αρχαιρεσίες που
πραγματοποιήθηκαν στις Βρυξέλλες την περα-
σμένη Πέμπτη ο κ. Καμμάς έλαβε εκ νέου ψή-
φο εμπιστοσύνης για  άλλη μια τριετή θητεία
στην Επιτροπή, της οποίας προεδρεύει ο Γερμα-
νός Γενς Τάουν. Σημειώνεται παράλληλα ότι ο
ΓΔ του Συνδέσμου Τραπεζών έχει πολύχρονη
εμπειρία στο ευρωπαϊκό τραπεζικό πεδίο έχον-
τας μάλιστα την καθοριστικής σημασίας Προ-
εδρία της Επιτροπής Ελέγχου της Ευρωπαϊκής
Τραπεζικής Ομοσπονδίας.  Η δράση και οι θέ-
σεις που υπηρετεί ο πρόεδρος του συνδέσμου
τραπεζών έχουν σημασία για την Κύπρο και τον
τραπεζικό τομέα της χώρας, αφού οι μεγάλες
χώρες καταλαμβάνουν συνήθως τις θέσεις προ-
έδρου και αντιπροέδρου στις Επιτροπές του με-
γαλύτερου εκφραστή του τραπεζικού τομέα σε
όλη την Ευρώπη. Για την ιστορία, η Επιτροπή εί-
ναι η «Κοινωνικών Υποθέσεων της Ευρωπαϊκής
Τραπεζικής Ομοσπονδίας (ΕΤΟ)», η οποία μετα-
ξύ άλλων βρίσκεται σε θεσμοθετημένο διάλογο
με σημαντική συνεργασία και αποτελέσματα με
τις μεγαλύτερες συνδικαλιστικές οργανώσεις
εργαζομένων στον τραπεζικό τομέα της Ευρώ-
πης.

••••
Μπαράζ αξιολογήσεων
Τρεις αξιολογήσεις τραπεζών μεγάλων τραπε-
ζών την Παρασκευή. Στο «B+» επιβεβαίωσε ο
οίκος Fitch την μακροπρόθεσμη αξιολόγηση
της Ελληνικής Τράπεζας, διατηρώντας σταθε-
ρές τις προοπτικές. Παράλληλα, ο οίκος διατή-
ρησε στο «b+» την αξιολόγηση βιωσιμότητας
της τράπεζας. Στο «Β-» επιβεβαίωσε την μα-
κροπρόθεσμη αξιολόγηση της Τράπεζας Κύ-
πρου ο οίκος Fitch Ratings, διατηρώντας σε θε-
τικό ορίζοντα τις προοπτικές της τράπεζας. Πα-
ράλληλα, ο διεθνής οίκος επιβεβαίωσε την
αξιολόγηση βιωσιμότητας (VR) της τράπεζας
στο «b-». Ο διεθνής οίκος αξιολόγησης Moo-
dy`s δημοσιοποίησε την επικαιροποιημένη
ανάλυσή του για την RCB Bank, υπογραμμίζον-
τας την υψηλή κεφαλαιακή επάρκεια της Τρά-
πεζας και το χαμηλό δείκτη Μη Εξυπηρετούμε-
νων Χορηγήσεων. Σύμφωνα με ανακοίνωση
της RCB Bank, η αξιολόγηση της Τράπεζας πα-
ρέμεινε αμετάβλητη σε Β1, με σταθερές προ-
οπτικές, που αποτελεί την υψηλότερη αξιολό-
γηση μεταξύ των κυπριακών τραπεζών. Το 2017
ο Moody`s προχώρησε σε αναβάθμιση της
αξιολόγησης καταθέσεων της RCB Bank σε Β1
από Β3 και της βασικής πιστοληπτικής αξιολό-
γησης σε B2 από B3 (BCA).

••••

Στα αζήτητα το Παρίσι
Άλλαξε γνώμη τελικά η Cyprus Airways για το
δρομολόγιο από και προς το Παρίσι και ενώ
προγραμμάτιζε πτήσεις για το Orly, τελικά ανα-
κοίνωσε πτητικό πρόγραμμα χωρίς αυτό. Όπως

πληροφορείται ο ΔΗΚΤΗΣ, δεν υπήρχε αρκετό
ενδιαφέρον ούτε από τους Κύπριους ούτε από
Γάλλους και η ιδέα εγκαταλείφθηκε. Τελικά στη
θέση του Παρισιού μπήκε η Βερόνα και η Γε-
νεύη.

••••
Η σκέψη που έγινε πράξη
Την προηγούμενη εβδομάδα η στήλη έγραφε
για σκέψεις του Επιτρόπου Ανάπτυξης των ορει-
νών κοινοτήτων για παραίτηση. Τελικά οι σκέ-
ψεις έγιναν πράξη για λόγους ευθιξίας και δη-
λώνει έτοιμος να παρουσιάσει τα αληθή στοι-
χεία σε όσα του καταλογίστηκαν το τελευταίο
διάστημα. Το θέμα που προκύπτει τώρα είναι
άλλο. Ποιος θα αναλάβει πλέον την θέση. Απα-
ραίτητα προσόντα η γνώση των θεμάτων της πε-
ριοχής ενώ επιπρόσθετο προσόν θα θεωρηθεί
προηγούμενη εμπειρία.

••••
Black Friday α λα κυπριακά
Την είδαν Αμερικανάκια οι Κύπριοι και απο-
φάσισαν ότι αν δεν στηθούν έξω από το Public
και τον Stephanis πριν αλέκτορα φωνήσαι, και
αν δεν κάνουν πως τρέχουν για να πάρουν την
αγαπημένη τους Smart tv, Black Friday δεν μυ-
ρίζει. Τουλάχιστον δεν είχαμε φέτος εικόνες
με αντίσκηνα, αλλά ακόμα και χωρίς αυτά, η
μόδα της Black Friday φαίνεται ότι ήρθε για να
μείνει.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΤΩΝΗ ΖΑΪΡΗ*

Kατανάλωση
και δυναμική ανάπτυξης
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Σταυροειδής
Ελαστικότητα Ζήτησης

Ο πιο πάνω οικονομικός
όρος αναφέρεται στο
βαθμό αντίδρασης/αντα-
πόκρινσης της ζήτησης
ενός αγαθού στις μεταβο-
λές της τιμής άλλων συ-
ναφών αγαθών, δηλ. υπο-

κατάστατων και συμπληρωματικών. Η
σταυροειδής ελαστικότητα ζήτησης υπο-
λογίζεται συγκρίνοντας την ποσοστιαία
μεταβολή στη ζήτηση ενός αγαθού με
την ποσοστιαία μεταβολή στην τιμή ενός
υποκατάστατου ή συμπληρωματικού
αγαθού. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Οταν ο Καδής μιλούσε για προώθηση της έξυπνης γεωργίας, μάλλον το νέο διπλοκάμπινο της
TESLA θα σκεφτόταν. 

Η κατανάλωσητων νοικοκυριών συνιστά
βασικό πυλώνα ανάπτυξης της ελλη-
νικής οικονομίας και μεγέθυνσης του
ΑΕΠ της, αφού η τελευταία συμμετοχή
της στο ΑΕΠ ανέρχεται σε ποσοστό
πάνω από 75%. Ως εκ τούτου η στρα-
τηγική που θα εκπονηθεί από πλευράς
πολιτείας αλλά και επιχειρήσεων είναι
απαραίτητο όχι να προκαλέσει φοβικές
και κατασταλτικές παρεμβάσεις μεί-
ωσής της, αλλά αντίθετα να ενισχύσει
τους μηχανισμούς μεταστροφής της
εσωστρεφούς κατανάλωσης εισαγό-
μενων ειδών σε προϊόντα κατανάλωσης
εγχωρίως παραγόμενα με υψηλή προ-
στιθέμενη αξία και πλεονεκτήματα
ικανά να αναμετρηθούν με αντίστοιχά
τους στις διεθνείς αγορές.  Με άλλα
λόγια, ο εξαγωγικός προσανατολισμός
της οικονομίας στην πράξη προϋπο-
θέτει αγαθά και υπηρεσίες με αντα-
γωνιστικό πλεονέκτημα που συμμε-
τέχουν επί ίσοις όροις ποιοτικής και
τιμολογιακής ανταγωνιστικότητας
στον διεθνή καταμερισμό προϊόντων
και εργασίας. Η πορεία της κατανά-
λωσης βεβαίως συναρτάται με τη γε-
νικότερη εικόνα της διεθνούς οικονο-
μίας αλλά και του επιπέδου μισθών
της. Αξίζει να σημειωθεί ότι η μέχρι
σήμερα δυναμική της ελληνικής οι-
κονομίας δεν επιτρέπει, λόγω της ισχνό-
τητάς της, να επανέλθουμε σε συνθήκες
απασχόλησης και επίπεδα αμοιβών
που προϋπήρχαν της κρίσης. Και απ’
ό,τι φαίνεται θα πάρει αρκετό χρόνο.
Αν συγκρίνουμε για παράδειγμα την
καταναλωτική δαπάνη των ελληνικών
και ισπανικών νοικοκυριών, μιας άλλης
χώρας του Νότου, θα διαπιστώσουμε
τόσο συγκλίσεις όσο και αποκλίσεις.
Μία από τις συγκλίσεις είναι ότι μεγάλο
μέρος των δαπανών τους προορίζεται
σε έξοδα για είδη διατροφής και στέ-
γασης. Μία επίσης από τις αποκλίσεις
είναι ότι τα ισπανικά νοικοκυριά έχουν
επανέλθει σε επίπεδο δαπανών στα
προ κρίσης επίπεδα. Προφανώς και
στις δύο χώρες τυχόν κυβερνητικές
αποφάσεις για αυξήσεις κατώτατου
μισθού, μείωση φορολογίας και ΦΠΑ
σχετίζονται με την ενδυνάμωση του
αγοραστικού διαθέσιμου εισοδήματος
αλλά και με το συνολικό επίπεδο κοι-
νωνικοοικονομικής ανάπτυξης και
ευημερίας.

Στη χώρα μας η μηνιαία δαπάνη
νοικοκυριών για το 2018 ανήλθε στα
περίπου 1.441 ευρώ, μικρή αύξηση

της τάξης του 2% σε σχέση με το 2017,
ενώ στην Ισπανία στα περίπου 2.490
ευρώ, που σημαίνει αύξηση 2,34% σε
σχέση με το 2017. Στα προ κρίσης επί-
πεδα η μεν Ελλάδα εμφάνιζε δαπάνη
2.120 ευρώ, ενώ η Ισπανία 2.648 ευρώ.
(Ιnstituto National de Estadistica, πρε-
σβεία Μαδρίτης - Γραφείο ΟΕΥ, ενη-
μερωτικά σημειώματα.) Οσον αφορά
την κατανομή στις τρεις βασικές κα-
τηγορίες αυτής της δαπάνης για μεν
τα ελληνικά νοικοκυριά τα είδη δια-
τροφής αντιπροσωπεύουν 20,2%, η
στέγαση 14,1% και οι μεταφορές 13%,
ξενοδοχεία, καφενεία και εστιατόρια
10,8% (Πηγή Ελληνική Στατιστική
Υπηρεσία), ενώ αντίστοιχα για τα ισπα-
νικά νοικοκυριά τα τρόφιμα και ποτά
14,4%, η κατοικία, νερό, ηλεκτρισμός,
αέριο 30,73%, οι μεταφορές 12,69%
και τα ξενοδοχεία, καφενεία, εστιατόρια
9,87%.

Οσον αφορά τη μακροοικονομική
εξέλιξη των μεγεθών της οικονομίας
μεταξύ των δύο χωρών, έχουμε να πα-
ρατηρήσουμε τα εξής: Με βάση επί-
σημα στοιχεία του εννεαμήνου 2019
ο μέσος ετήσιος ρυθμός ανάπτυξης
της ελληνικής οικονομίας κυμάνθηκε
στο 1,5%, ενώ στο δεύτερο τρίμηνο
άγγιξε το 1,9% σε ετήσια βάση. Οι ακα-
θάριστες από την άλλη επενδύσεις
παγίου κεφαλαίου το δεύτερο τρίμηνο
2019 εμφάνισαν μείωση κατά 5,8%,
συγκρινόμενες με το αντίστοιχο τρί-
μηνο του 2018.

Ενώ στις ίδιες συγκρίσεις τριμήνων
οι εξαγωγές βελτιώθηκαν κατά 5,4%,
ταυτόχρονα ωστόσο υπήρξε και αύξηση
των εισαγωγών στο 3,9% των αγαθών
και στο 2,8% των υπηρεσιών. Από την
άλλη, το Γενικό Συμβούλιο Οικονομο-
λόγων στην Ισπανία επανατοποθετή-
θηκε σχετικά με τον ρυθμό ανάπτυξης
της οικονομίας από το 2,2% στο 1,9%
για το 2019, αλλά και η Κεντρική Ισπα-
νική Τράπεζα επαναπροσδιόρισε τη
στάση της με πρόβλεψη για την οικο-
νομική ανάπτυξη από το 2,4% στο 2%.
Ταυτόσημα με τη χώρα μας οι ευερ-
γετικές επιπτώσεις της ιδιωτικής κα-
τανάλωσης έχουν σημαντική συνδρομή
στη μεγέθυνση του ΑΕΠ.

* Ο κ. Αντώνης Ζαΐρης είναι αναπληρωτής
αντιπρόεδρος ΣΕΛΠΕ, μέλος της Ενωσης
Αμερικανών Οικονομολόγων (AEA) και της
Αμερικανικής ΦιλοσοφικήςΕταιρείας
(ΑPΑ).

Κλιματική αλλαγή το 630 π.Χ.
Η νεοασσυριακή αυτοκρατορία ήταν
η ισχυρή υπερδύναμη που διαφέντευε
τη Μέση Ανατολή επί 300 χρόνια, πριν
από τη δραματική κατάρρευσή της.
Αναδύθηκε περίπου το 912 π.Χ. και
επεκτάθηκε από τη Μεσόγειο Θάλασσα
μέχρι την Αίγυπτο και τον Περσικό
Κόλπο. Λίγο μετά τον θάνατο του βα-
σιλιά Ασουρμπανιπάλ, περί το 630 π.Χ.,
η αυτοκρατορία άρχισε να κλυδωνίζεται
και να καταρρέει, ενώ η μεγάλη πόλη
της Νινευή καταστράφηκε το 612 π.Χ.
Στα τέλη του 7ου αιώνα π.Χ. η κατάρ-
ρευση της αυτοκρατορίας είχε ολο-
κληρωθεί. Τώρα, Αμερικανοί ερευνητές
προτείνουν μια νέα ερμηνεία για το
αδόκητο τέλος, που το αποδίδουν στη
δραματική αλλαγή των μετεωρολογι-
κών συνθηκών, από το υγρό στο ξηρό
κλίμα. Προφανώς αυτή συνέβαλε στην
κατάρρευση μιας αυτοκρατορίας που
βασιζόταν κατά κύριο λόγο στις καλ-
λιέργειές της. «Δύο αιώνες έντονων
βροχοπτώσεων και αυξημένης γεωρ-
γικής παραγωγής ενθάρρυναν την
αστυφιλία και την αυτοκρατορική επέ-
κταση, η οποία, ωστόσο, δεν ήταν βιώ-
σιμη μετά την αλλαγή του κλίματος
σε συνθήκες μεγάλης ξηρασίας, κατά
τον 7ο αιώνα π.Χ.», επισημαίνουν οι
συντάκτες της μελέτης. 

Αυτό που θέλουν να πουν είναι ότι
αν και ο εμφύλιος πόλεμος, η υπερβο-
λική επέκταση και οι στρατιωτικές
ήττες ασφαλώς διαδραμάτισαν κάποιο
ρόλο στην κατάρρευση της αυτοκρα-
τορίας, η βασική αιτία της καταστροφής
ήταν οι ισχνές σοδειές που προκάλεσαν
την οικονομική της κατάρρευση και
επέφεραν πολιτικές ταραχές και συρ-
ράξεις. 

Ο καθηγητής Νίκολας Πόστγκεϊτ,
ειδικός στην Ασσυρία, του Πανεπι-
στημίου του Κέμπριτζ, που δεν μετείχε
στη μελέτη, επισημαίνει ότι η κλιματική
αλλαγή πιθανώς να ήταν ο παράγοντας
που έδωσε το καίριο, τελειωτικό χτύ-
πημα στην αυτοκρατορία. Προκειμένου
να καταλήξουν σε αυτό το συμπέρασμα,

οι ερευνητές ανέλυσαν δύο σταλαγμίτες
από το σπήλαιο Κούνα Μπα, του βο-
ρείου Ιράκ, μελετώντας στα ορυκτά
ιζήματα δύο διαφορετικούς τύπους
ατόμων οξυγόνου. Η αναλογία των
ατόμων δείχνει τα επίπεδα της βρο-
χόπτωσης. Στη συνέχεια, χρονολόγη-
σαν τα ευρήματα με θόριο -230 και
διαπίστωσαν ότι μεταξύ 925 π.Χ. και
550 π.Χ. υπήρξαν δύο διακριτές κλι-
ματικές φάσεις. Η πρώτη, μέχρι το 725
π.Χ., χαρακτηρίστηκε από πιο υγρές
κλιματικές συνθήκες. Μάλιστα, οι ερευ-
νητές διαπίστωσαν ότι επρόκειτο για
την πιο υγρή περίοδο των 4 χιλιάδων
ετών, που μπόρεσαν να μελετήσουν
στον σταλαγμίτη. Αυτή η περίοδος
συνδέεται με την επέκταση και την
άνθηση της νεοασσυριακής αυτοκρα-
τορίας. Η δεύτερη φάση, μεταξύ 675
π.Χ. και 550 π.Χ., χαρακτηρίζεται από
έντονη ξηρασία και συμπίπτει με την
κατάρρευση της αυτοκρατορίας.  Οπως
οι Αμερικανοί επιστήμονες του πολι-
τειακού πανεπιστημίου της Καλιφόρ-
νιας γράφουν στη μελέτη τους στην
επιθεώρηση Science Advances, η κλι-
ματική αλλαγή και η υπερβολική ξη-
ρασία προφανώς είχαν καταστροφικές
συνέπειες για την κοινωνία της επο-
χής.

Νέο ρεκόρ στις τιμές αερίων το 2018
Ο,τι επιχειρείται, προκειμένου να αντιμετωπιστεί η κλιματική κρίση, δεν αποδίδει

Kάθε προηγούμενο ρεκόρ έσπασαν
το 2018 oι συγκεντρώσεις των
αερίων που ευθύνονται για το
φαινόμενο του θερμοκηπίου και
την υπερθέρμανση του πλανήτη,
σύμφωνα με έρευνα που έδωσε
στη δημοσιότητα ο Παγκόσμιος
Μετεωρολογικός Οργανισμός του
ΟΗΕ.

Οι κατακόρυφες αυξήσεις των
βασικών αερίων, που μετρήθηκαν
το 2018, ήταν όλες πάνω από τον
μέσο όρο της προηγούμενης δε-
καετίας, γεγονός που αποδεικνύει
πως ό,τι έχει γίνει μέχρι στιγμής,
προκειμένου να αντιμετωπιστεί
η κλιματική κρίση, δεν αποδίδει.
Ο Παγκόσμιος Μετεωρολογικός
Οργανισμός του ΟΗΕ, μάλιστα,
επισημαίνει ότι το χάσμα ανάμεσα
στους στόχους και στην πραγ-
ματικότητα καθίσταται ευκρινέ-

στερο και διαρκώς μεγαλώνει. Η
αύξηση των συγκεντρώσεων των
αερίων που ευθύνονται για το
φαινόμενο του θερμοκηπίου προ-
καλείται από τις διαρκώς αυξα-
νόμενες παγκόσμιες εκπομπές,
πραγματικότητα που είχε χαρα-
κτηριστεί «ζοφερή» το 2018. Σύμ-
φωνα με τις εκτιμήσεις των επι-
στημόνων, οι εκπομπές αερίων

πρέπει να περιοριστούν κατά
50% μέχρι το 2030 προκειμένου
να συγκρατηθεί η υπερθέρμανση
του πλανήτη στον 1,5 βαθμό Κελ-
σίου. Πάνω από αυτό το όριο,
εκατομμύρια άνθρωποι θα βρε-
θούν αντιμέτωποι με καύσωνες,
περιόδους ξηρασίας, πλημμύρες
και ένδεια. 

Ο Πέτερι Τααλάς, γενικός γραμ-

ματέας του Παγκόσμιου Μετεω-
ρολογικού Οργανισμού του ΟΗΕ,
δήλωσε ότι δεν υπάρχει κανένα
στοιχείο που να υποδεικνύει επι-
βράδυνση του φαινομένου, δη-
λαδή της αύξησης των αέριων
ρύπων, πολλώ δε μάλλον ύφεσή
του, παρά τις δεσμεύσεις των κυ-
βερνήσεων για την αντιμετώπιση
της κλιματικής αλλαγής, όπως

ορίζονται από τη Συνθήκη του
Παρισιού. «Οφείλουμε να ενισχύ-
σουμε το επίπεδο των φιλοδοξιών
μας για το καλό του μέλλοντος
της ανθρωπότητας», τόνισε ο Τα-
αλάς, σημειώνοντας ότι «η τε-
λευταία φορά που η Γη βίωσε πα-
ρόμοιες συγκεντρώσεις διοξειδίου
του άνθρακα ήταν πριν από 3-5
εκατομμύρια χρόνια. Τότε οι θερ-
μοκρασίες ήταν αυξημένες κατά
2 ή 3 βαθμούς Κελσίου και η στάθ-
μη των θαλάσσιων υδάτων 10
έως 20 μέτρα υψηλότερη».

Κάθε χρόνο και χειρότερα
Σύμφωνα με την έκθεση του

Παγκόσμιου Μετεωρολογικού
Οργανισμού, η μέση παγκόσμια
συγκέντρωση διοξειδίου του άν-
θρακα έφθασε το 2018 στα 407,8
μέρη ανά εκατομμύριο, ενώ, αν-
τιστοίχως, την προηγούμενη χρο-
νιά (2017) κυμάνθηκε στα 405,5
μέρη ανά εκατομμύριο. Σήμερα,
δηλαδή, έχει αυξηθεί κατά 50%
συγκριτικά με τα επίπεδα του
1750, πριν από τη βιομηχανική
επανάσταση, η οποία πυροδότησε
την ευρεία καύση άνθρακα, πε-
τρελαίου και φυσικού αερίου. 

Το 2018, επίσης, καταγράφη-
καν σημαντικές αυξήσεις στις
συγκεντρώσεις μονοξειδίου του
αζώτου (κατά 23% υψηλότερες
συγκριτικά με το 1750). 

Το μονοξείδιο του αζώτου γεν-
νιέται από την αποτέφρωση των
δασών και την ευρεία χρήση λι-
πασμάτων. Οι συγκεντρώσεις με-
θανίου επίσης αυξήθηκαν και εί-
ναι σήμερα διπλάσιες από εκείνες
του 1750, ενώ ευθύνονται κατά
17% για την υπερθέρμανση του
πλανήτη.  

Οι εκπομπές αερίων πρέπει να περιοριστούν κατά 50% έως το 2030,
προκειμένου να συγκρατηθεί η υπερθέρμανση του πλανήτη στον 1,5
βαθμό Κελσίου.

������

Η τελευταία φορά που
η Γη βίωσε παρόμοιες
συγκεντρώσεις διοξει-
δίου του άνθρακα ήταν
πριν από 3-5 εκατομ-
μύρια χρόνια.

Αμύθητους θησαυρούς άφησε πίσω
της η νεοασσυριακή αυτοκρατορία, η
οποία κατέρρευσε κυρίως λόγω της
μεγάλης ξηρασίας στην περιοχή.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Ο θεσμός του Black Friday έφτασε
στην Κύπρο την τελευταία πεντα-
ετία. Πολύ γρήγορα άρχισε να κερ-
δίζει έδαφος στις τάξεις των κατα-
ναλωτών με αποκορύφωμα το 2017,
χρονιά κατά την οποία καταγρά-
φηκε ρεκόρ επισκεψιμότητας, αγο-
ρών και τζίρου μετατρέποντας την
τελευταία Παρασκευή του Νοέμ-
βρη, ως μια από τις πιο επικερδείς
μέρες του χρόνου για το λιανικό.
Ως αποκορύφωμα, βλέπουμε τα
δύο τελευταία χρόνια εικόνες πρω-
τόγνωρες για τα κυπριακά δεδο-
μένα, με τις ουρές καταναλωτών
να περιμένουν καρτερικά έξω από
μεγάλα καταστήματα ειδών τεχνο-
λογίας για μια τηλεόραση, ή να

τρέχουν μόλις ανοίξει η πόρτα του
καταστήματος για να προλάβουν
να αγοράσουν πρώτοι το είδος πο-
λυτελείας όπως είναι η τηλεόραση
και που μετατράπηκε ως απαραί-
τητο στην συνείδηση τους. Πώς
όμως η Black Friday κατάφερε να
εισχωρήσει μέσα στο DNA των Κύ-
πριων καταναλωτών; Τα αίτια έχουν
κοινωνιολογικές και ψυχολογικές
ρίζες υποστηρίζει ο κοινωνιολόγος
Αντώνης Ράφτης, ο οποίος επιχεί-
ρησε να εξηγήσει το φαινόμενο

της φρενίτιδας των καταναλωτών
στην Κύπρο την συγκεκριμένη μέ-
ρα. Θεωρείται επίσης ότι η κατα-
νάλωση εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό
από την δυνατότητα πρόσβασης
στην πληροφόρηση που έχει ο κα-
ταναλωτής αλλά παράλληλα και
της τεχνολογίας. Η τεχνολογία έφε-
ρε πιο κοντά αυτό το έθιμο μετα-
τρέποντας το πιο οικείο. Όσο πε-
ρισσότερο εξελίσσεται η τεχνολο-
γία, τόσες περισσότερες διαφημί-
σεις δέχεται ο καταναλωτής στο

κινητό, στον υπολογιστή, στην τη-
λεόραση στο τάμπλετ και στην ου-
σία δεν έχει τρόπο διαφυγής. Την
ίδια ώρα το μάρκετινγκ απευθυ-
νόμενο στο σύνολο των κατανα-
λωτών, μπορεί να μεταφέρει την
αίσθηση της ίσης συμμετοχής των
καταναλωτών, και του ανήκειν.
Από την άλλη η τεχνολογία επι-
τρέπει ψώνια χωρίς να απαιτείται
η φυσική επίσκεψη του κατανα-
λωτή στο κατάστημα, ή έστω την
φυσική παρουσία ενός καταστή-

ματος, ενώ η αγορά προσωπικών
προϊόντων θεωρείται ότι δίνει την
ψευδαίσθηση της αυτοεκπλήρω-
σης. 

Πέντε λόγοι
Ο θεσμός της Black Friday είναι

ξενόφερτος και αμερικανικής προ-
έλευσης. Έχει παρατηρηθεί ότι εί-
ναι στον χαρακτήρα του μέσου κα-
ταναλωτή να υιοθετεί οτιδήποτε
ξενόφερτο το οποίο έχει υπερπρο-
βολή, σχολιάζει ο κ. Ράφτης. Εν-

τοπίζει στην ουσία πέντε λόγους
οι οποίοι οδηγούν στον κατανα-
λωτισμό και μπορούν να δικαιολο-
γήσουν παράλληλα και την τάση
για το Black Friday. Ένας από τους
λόγους θεωρείται ο μιμητισμός,  ή
αλλιώς η υιοθέτηση ξένης συμπε-
ριφοράς που δεν είναι αποτέλεσμα
κριτικής επεξεργασίας. Αναφέρεται
επίσης σε σύνδρομα στέρησης προ-
ηγούμενων γενιών σε καταναλω-
τικά αγαθά τα οποία έχουν περάσει
στις πιο σύγχρονες, ψυχολογικά

κενά, και τρόπους εκτόνωσης μέσω
των αγορών. Αν για παράδειγμα
κάποιος έχει ταυτίσει την καλή του
ψυχολογία με τα ψώνια, τότε μπορεί
να φτάσει στο σημείο να αγοράσει
προϊόντα τα οποία δεν έχει ανάγκη
και ίσως δεν θα χρησιμοποιήσει
ποτέ. «Συνήθως οι αγορές μπορούν
να προσφέρουν στον καταναλωτή
πρόσκαιρη αίσθηση ικανοποίησης.
Αυτή η ικανοποίηση όμως, δεν
διαρκεί πολύ και ο τρόπος εκτό-
νωσης συνήθως δεν είναι και ο πιο
υγιής», σχολιάζει ο κ. Ράφτης. 

Άλλος παράγοντας θεωρείται
και ο καθολικός χαρακτήρας του
θεσμού της Black Friday. Μέσα
από  τις προσφορές και τις εκπτώ-
σεις σε ευρεία γκάμα προϊόντων
και brands, ο θεσμός απευθύνεται
σε όλες τις κοινωνικές τάξεις, σε
όλες τις ηλικίες αλλά και στα δύο
φύλα, κάτι που ενισχύει την αί-
σθηση του ανήκειν, αφού ο καθένας
στο δικό του μέτρο και τις δικές
του οικονομικές δυνατότητες μπο-
ρεί να συμμετέχει στο Black Fri-
day.

Τα εμπορικά κέντρα
Τα τελευταία χρόνια οι κατανα-

λωτές στρέφονται περισσότερο
προς τα κλειστά εμπορικά κέντρα,
στα οποία αναζητούν ευκαιρία και
για αγορές αλλά και για ψυχαγωγία.
Από την άλλη ο θεσμός του Black
Friday, φαίνεται ότι ενισχύει αυτή
την τάση, καθότι οι αριθμοί από
τους συνδέσμους λιανικού στην
Κύπρο αλλά και τα στοιχεία των
βασικών παικτών του εμπορίου,
δείχνουν ότι η Black Friday έχει
περισσότερη απήχηση στα πολυ-
καταστήματα και στα mall παρά
σε μεμονωμένα καταστήματα τα
οποία έχουν ίσως και πιο τοπικό
χαρακτήρα. 

Θεωρείται ότι η μέρα του Black
Friday είναι γιορτή για τα εμπορικά
κέντρα αφού υπάρχει η εκτίμηση
από πλευράς καταναλωτών ότι εκεί
υπάρχει πληθώρα επιλογών και ο
καθένας ανάλογα με την οικονο-
μική του δυνατότητα μπορεί να
επιλέξει το προϊόν για το οποίο
μπορεί να διαθέσει. 

Από την άλλη τα εμπορικά κέν-
τρα συγκεντρώνουν εκ των πραγ-
μάτων περισσότερη μάζα κατανα-
λωτών, κάτι που ενισχύει το σύν-
δρομο της μαζικότητας. «Αυτό ση-
μαίνει ότι όσο πιο πολύς κόσμος
υπάρχει τόσο πιο πολύ διασκεδα-
στικό γίνεται κάτι. Όσο περισσό-
τερος είναι ο κόσμος, τόσες περισ-
σότερες είναι και οι αγορές». Συχνά
οι αγορές την μέρα της Black Friday
είναι από κοινωνιολογικής ανάλυ-
σης αποτέλεσμα της ανασφάλειας
του ατόμου, της έλξης προς την
δύναμη της μάζας, του brand και
του μιμητισμού. 

Συνολικά, 373 εμπορικά ακίνητα
έχει στην κατοχή της η Prodea
(πρώην Πανγαία) συνολικής εκμι-
σθώσιμης επιφάνειας 1.317 χιλ.
τ.μ., με τα 26 εξ αυτών να βρίσκον-
ται στην Κύπρο. Υπενθυμίζεται
πως 21 από τα 26 απέκτησε από
την Remu της Τράπεζας Κύπρου,
ως πακέτο, με την ονομασία Cyreit.
Οι συνολικές εισπράξεις από την
πώληση του Cyreit ανήλθαν σε 160
εκατ. ευρώ. Από τα 373 ακίνητα,

τα 329 βρίσκονται στην Ελλάδα,
14 ακίνητα στην Ιταλία, δύο στη
Βουλγαρία και 2 στη Ρουμανία. Η
εύλογη αξία των επενδύσεων σε
ακίνητα της Prodea στο εννεάμηνο
του 2019 ανερχόταν 2,17 δισ. ευρώ,
έναντι 349 εμπορικών ακινήτων
αξίας 1,77 δισ. ευρώ που είχε στα
τέλη του 2018. Η Εσωτερική Αξία
της Prodea στο εννιάμηνο ανήλθε
σε 1.328,6 εκατ. ή 5,20 ευρώ ανά
μετοχή, έναντι 1.286,6 εκατ. ευρώ

και 5,04 ευρώ ανά μετοχή στα τέλη
του 2018. Σύμφωνα με τα αποτε-
λέσματα που παρουσίασε η εται-
ρεία, o κύκλος εργασιών της για
το εννεάμηνο του 2019 αυξήθηκε
κατά 44,2% και ανήλθε σε 131,1
εκατ. ευρώ, σε σύγκριση με 90,9
εκατ. ευρώ το εννεάμηνο του 2018.
Η αύξηση, σύμφωνα με την εταιρεία
οφείλεται κυρίως στην αυξημένη
επενδυτική δραστηριότητά της κα-
τά το δεύτερο εξάμηνο του 2018

και το εννεάμηνο του 2019. Τα κέρ-
δη περιόδου της εταιρείας για το
εννεάμηνο του 2019 ανήλθαν σε
127,5 εκατ. ευρώ, έναντι κερδών
79,5 εκατ. το εννεάμηνο του 2018,
καταγράφοντας δηλαδή αύξηση
60,3%.

Η Cyreit, η οποία είχε συσταθεί
ως Οργανισμός Εναλλακτικών Επεν-
δύσεων (ΟΕΕ), είχε στην κατοχή
της μέσω θυγατρικών εταιρειών,
21 εμπορικά ακίνητα (ενδεικτικά:

γραφεία, καταστήματα, bigboxes,
ξενοδοχειακή μονάδα), με συνολική
μεικτή επιφάνεια που ξεπερνά τα
120 χιλ. τ.μ., στην Κύπρο (Λευκωσία,
Λεμεσό, Λάρνακα και Πάφο). Η CY-
REIT εποπτεύεται από την Επιτρο-
πή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου και οι
επενδυτικές μετοχές της είναι ει-
σηγμένες στο Χρηματιστήριο Αξιών
Κύπρου (στην Αγορά Μη Διαπραγ-
ματεύσιμων Επενδυτικών Σχεδίων).

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ
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Τα κέρδη της εταιρείας
αυξήθηκαν κατά 60%
για το εννεάμηνο 
του 2019 και ανήλθαν 
σε 127,5 εκατ.

Με 26 εμπορικά ακίνητα η εταιρεία Prodea στην Κύπρο

Γιατί το Black Friday κέρδισε τους Κύπριους
Πέντε λόγοι που μετέτρεψαν τον ξενόφερτο θεσμό μέσα σε μερικά χρόνια σε συνήθεια για το κυπριακό κοινό 

Σύμφωνα με τα στοιχεία του My Mall
Limassol οι καταναλωτές οι οποίοι επι-
σκέφθηκαν φέτος το εμπορικό κέντρο
ήταν 5% περισσότεροι σε σχέση με το
2018. Το 2018 ήταν αυξημένο κατά 4%
σε σχέση με το 2017, το οποίο με τη
σειρά του ήταν αυξημένο κατά 52% σε
σχέση με το 2016. Σε πραγματικούς
αριθμούς φέτος οι επισκέπτες του εμ-
πορικού κέντρου της Λεμεσού ανήλθαν
στις 30 χιλιάδες. Ο αριθμός μπορεί να
μην λέει πολλά, αν δεν συγκριθεί με τα
επίπεδα επισκεπτών που προσελκύει
στο mall οποιαδήποτε άλλη Παρασκευή
του χρόνου. Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία
πρόκειται για περίπου 9 χιλιάδες επι-
σκέπτες. Αξίζει επίσης να αναφερθεί
ότι οι Παρασκευές δεν είναι παραδοσιακά

οι πιο δυνατές μέρες για τα εμπορικά
κέντρα, συγκρινόμενες με το Σάββατο
και την Κυριακή ωστόσο φαίνεται ότι
η εμπορικότητα της Black Friday,  έχει
ξεπεράσει αυτά τα καταναλωτικά στε-
ρεότυπα. Φυσικά οι αριθμοί των επι-
σκεπτών δεν μεταφράζονται αυτόματα
και σε αριθμό αγορών, δείχνουν ωστόσο
την δυναμική που αναπτύσσει ο θεσμός.
Μέχρι στιγμής δεν υπάρχουν στοιχεία
για τον φετινό τζίρο της Black Friday.
Οι μετρήσεις επισκεψιμότητας στα εμ-
πορικά κέντρα προηγούμενων χρόνων
κάνουν λόγο για αύξηση 40% από το
2016 και 10,2 εκατομμύρια, σε σχέση
με τα 14 εκατομμύρια ευρώ της αξίας
των αγορών που έγιναν μέσω JCC την
Μαύρη Παρασκευή του 2017.

Οι εικόνες από την φετινή Black Friday στην Κύπρο ήταν οι αναμενόμενες. Περισσότεροι κατά 5% σε σχέση με το 2018 οι καταναλωτές που επισκέφθηκαν το
Mall της Λεμεσού, το οποίο αποτελεί βαρόμετρο για τις επιδόσεις του θεσμού κάθε χρόνο.
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Ο θεσμός του Black 
Friday ενισχύει την 
τάση των καταναλωτών
προς τα κλειστά εμπορι-
κά κέντρα τα οποία 
κάθε χρόνο τέτοια 
μέρα καταγράφουν 
νέα επίπεδα ρεκόρ.

Διπλάσιοι οι καταναλωτές 

Περισσότερο ψυχολογικά και κοινωνιολογικά τα αίτια που οι καταναλωτές έχουν αγκαλιάσει τον θε-
σμό του Black Friday, και όχι τόσο η εμπορική χρησιμότητα του θεσμού σύμφωνα με τον κοινωνιολόγο
Αντώνη Ράφτη. 
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Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Νέες εταιρείες κάλυψαν ήδη το
κενό της Thomas Cook, και κρατούν
σταθερές τις επιδόσεις της βρετα-
νικής αγοράς τόσο για το 2019 όσο
και για το 2020, αναφέρει ο υφυ-
πουργός Τουρισμού Σάββας Περ-
δίος. Στα ίδια επίπεδα θα παραμεί-
νουν συνολικά οι τουριστικές αφί-
ξεις, κάτι που αποτιμάται θετικά
εν μέσω σειράς αρνητικών συγκυ-
ριών. Έχοντας διασφαλίσει την
αύξηση του 20% από την Γερμανία,
το Υφυπουργείο στοχεύει στην
ανάπτυξη νέων αγορών και έχει
βλέψεις και για Αμερική. Εσωτερικά,
προετοιμάζεται για την νέα στρα-
τηγική για τον τουρισμό, την οποία
θα παρουσιάσει τον Γενάρη και
για τις νέες αρμοδιότητες που θα
φέρει η νέα νομοθεσία για τα
AirBnb και τα κέντρα αναψυχής,
οι οποίες ανοίγουν θέμα στελέχω-
σης του.
-Μόλις επιστρέψατε από την
τουριστική έκθεση του Λονδί-
νου. Τι νέα φέρνετε μαζί σας;

- Κατ΄αρχάς μας ικανοποίησε

το γεγονός ότι το κενό της Thomas
Cookθα έχει καλυφθεί για του χρό-
νου. Είδαμε ότι έδρασε άμεσα ηTUI,
όπως και η JET2 και η Easyjet και
βλέπουμε επίσης με ικανοποίηση
να αναπτύσσονται δύο νέοι παίκτες,
η Love Holidays και η Onthe Beach.
Πρόκειται για εταιρείες οι οποίες
δεν είναι παραδοσιακός τουριστικός
πράκτορας, ωστόσο έχουν συμβάλει
στο να καλυφθεί το κενό της Tho-
mas Cook.  Αξιολογώντας τα δεδο-
μένα από την βρετανική αγορά και
λαμβάνοντας υπόψη τον αστάθ-
μητο παράγοντα του Brexit, ανα-
μένουμε ότι το 2020 θα είμαστε
στα ίδια φετινά επίπεδα. Δεν ανα-
μένουμε δηλαδή αύξηση από την
Βρετανία, την οποία ωστόσο είχαμε
τα τελευταία χρόνια  έτσι ακόμα
και το να κρατήσουμε τα ίδια επί-
πεδα, το θεωρώ μεγάλη επιτυχία.
Δεν είναι εξάλλου το ευκολότερο
πράγμα να αναπτύξουμε περισσό-
τερο τις βασικές μας αγορές, ειδικά
από την στιγμή που υπάρχει αν-
ταγωνισμός από Τουρκία, Αίγυπτο
και Τυνησία. Αυτός είναι ο λόγος
που η στρατηγική μας επικεντρώ-
νεται σε πιο στοχευμένο κοινό, σε
άλλες εθνικότητες, διαφορετικές
αγορές και ηλικίες. Τα αποτελέ-
σματα θα ξεκινήσουν να φαίνονται
τον επόμενο χρόνο. 
- Κλείνουμε όμως με θετικό πρό-
σημο το 2019;

-Είτε θετικό είτε αρνητικό, θα
είναι πολύ κοντά στο 0%, με από-

κλιση συν/πλην 0,5%, κάτι που δεν
έχει ουσιαστική σημασία. Εμείς
αυτό που κρατούμε είναι ότι σε μια
πολύ δύσκολη χρονιά για τον του-
ρισμό μας, η Κύπρος κατάφερε να
διατηρήσει τα κεκτημένα που ήταν
ο στόχος της φετινής χρονιάς του
Υφυπουργείου. Εξάλλου περάσαμε
από μια αρνητική σειρά γεγονότων
με την χρεωκοπία των Cobalt, Air
Berlin, Germania, Thomas Cook,
το Brexit, την πτώση του ρουβλιού,
τα προβλήματα της γερμανικής
αγοράς γενικότερα, αλλά και το
άνοιγμα της Τουρκίας, της Τυνησίας
και της Αιγύπτου. Όταν προσμε-
τρήσεις όλα αυτά γίνεται αντιληπτό
το τρομερό επίτευγμα που πέτυχε
η Κύπρος ως τώρα. Ήδη η Hermes
μας ενημέρωσε ότι έχουμε αύξηση
σε διαθέσιμες αεροπορικές θέσεις
τον χειμώνα 300 χιλιάδες, κάτι που
σημαίνει ότι εδραιώνεται η Κύπρος
ως τουριστικός προορισμός και
ίσως ξεκίνησε γυρίζει ο τροχός γι΄
αυτό το στοίχημα που λέμε χειμε-
ρινός τουρισμός. 
-Για το 2020 ποιος είναι ο στόχος
του Υφυπουργείου;

-Λαμβάνοντας υπόψη ότι δεν
αναμένουμε αύξηση από τις βασι-
κές μας αγορές, Βρετανία και Ρωσία,
εγώ θεωρώ ότι και για του χρόνου
θα είναι πολύ καλό να είμαστε στα
ίδια φετινά επίπεδα, θα είναι επι-
τυχία. Αν και έχουμε ενδείξεις ότι
κάποιες καλές αγορές θα έχουν αύ-
ξηση του χρόνου. Όπως η Γερμανία

από την οποία αναμένουμε μια αύ-
ξηση του 20% με τις οκτώ εβδομα-
διαίες πτήσεις από την Condor
προς την Πάφο. Η Πάφος ως προ-
ορισμός μπορεί να προσελκύσει
τουρισμό και ολόχρονα άρα οι πτή-
σεις θα ισχύσουν μέχρι τέλος Νο-
εμβρίου του 2020 με πολύ ανοικτό
το ενδεχόμενο να τις συνεχίσουμε
από εκεί και πέρα. 
-Καλύπτουμε λοιπόν τον στόχο
μας για την γερμανική αγορά;

-Το σίγουρο είναι ότι υπερκα-
λύπτουμε το τι χάσαμε από την
Germania. Για μένα αυτό είναι πάρα
πολύ σημαντικό. Το ότι κατάφερε
η Κύπρος μέσα σε ένα χρόνο να
ξαναβάλει αυτές τις πτήσεις ήταν
σημαντικό διότι σημαίνει ότι δια-
τηρούμε το ενδιαφέρον της γερ-
μανικής αγοράς για την Κύπρο και
ότι θα μπορέσουμε να κτίσουμε
και για το 2021-2022. Να αναφέρω
επίσης ότι δύο πτήσεις θα έχει το
καλοκαίρι η TUI. Από την πλευρά
μας εμείς θα συνεχίσουμε τις προ-
σπάθειες μας με την Lufthansa και
την Eurowings, άρα εκτιμούμε ότι
θα έχουμε αύξηση στην γερμανική
αγορά.
-Από ποιες αγορές σημειώνονται
αυξήσεις;

-Πολύ καλά πάει η ουκρανική
αγορά, αφού έχουμε ήδη 30% αύ-
ξηση και θεωρείται ανερχόμενη
δύναμη. Το ίδιο καλά πάει η αγορά
του Ισραήλ, που ήδη έχει καταγρά-
ψει αύξηση 25% και φαίνεται ότι

η στόχευσή μας είναι σωστή προς
αυτή την αγορά. Φυσικά πρόκειται
για αυξήσεις που σε αριθμούς δεν
θα κάνουν ακόμα την διαφορά. Αυ-
τό που έχει πολύ μεγάλη σημασία
είναι να ξεκινήσει σιγά σιγά να
φαίνεται η ανάπτυξη νέων αγορών,
και να μειώνεται η εξάρτηση από
τις δύο βασικές αγορές.
-Άρα θα έρθει η στιγμή που δεν
θα εξαρτιόμαστε από Ρωσία και
Βρετανία.

- Σίγουρα όχι από το 2020, αλλά
έχει ξεκινήσει να φαίνεται η δουλειά
για απεξάρτηση από τις δύο αγορές.
Εγώ θεωρώ ότι σε πέντε χρόνια
και σε πορεία δεκαετίας, όταν θα
έχει ολοκληρωθεί το στρατηγικό
μας πλάνο θα μπορούμε να μιλούμε
για επιτυχή απεξάρτηση της Κύ-
πρου από αυτές τις αγορές.
-Βλέπουμε ότι τα δεδομένα για
τον τουρισμό μας είναι καλά.
Γιατί επιμένετε να κρατάτε μικρό
καλάθι;

- Διότι υπάρχουν αστάθμητοι
παράγοντες, όπως το Brexit. Δεν
μπορούμε επίσης να ελέγξουμε
πώς θα αντιδράσει η Τουρκία, η
Αίγυπτος ή η Ισπανία ή η Ελλάδα,
λόγω της Thomas Cook.  Εμείς κα-
λύψαμε το κενό μας από την Tho-
mas Cook. Αν όμως αυτοί δεν έχουν
καλύψει το κενό τους και θα χρει-
αστεί να ρίξουν τις τιμές τους, τότε
αυτό σημαίνει άλλο ένα παράγοντα
τον οποίο δεν μπορούμε να ελέγ-
ξουμε. Και είναι γι΄ αυτό που δεν

μπορούμε να εκφράσουμε εκτίμηση
με σιγουριά.
-Θα έχουμε άλλες εκπλήξειςανά-
λογες της Thomas Cook;

-Για να είμαι ειλικρινής αυτή
την στιγμή δεν ακούγεται στην
αγορά κάτι για νέες πτωχεύσεις.
Ξέρουμε όμως ότι υπάρχει μεγάλος
ανταγωνισμός στον τομέα των αε-
ρομεταφορών. Δεν είναι τυχαία
που έκλεισαν 15 αεροπορικές εται-
ρείες την τελευταία διετία στην
Ευρώπη, ίσως και λόγω της ραγδαί-
ας ανάπτυξης των εταιρειών χα-
μηλού κόστους. Δεν θα με εξέπλησ-
σε αν αυτός ο ανταγωνισμός απο-
δειχτεί ότι δυσκολεύει κι άλλες αε-
ροπορικές εταιρείες, χωρίς να υπάρ-
χουν ενδείξεις αυτή την στιγμή.
Υπάρχει όμως γενικά τάση στην
Ευρώπη για συγχώνευση αεροπο-
ρικών εταιρειών, έτσι θεωρώ ότι
τα επόμενα χρόνια θα μειωθεί ο
αριθμός τους.
-Πλέον ρωτάμε για αεροπορικές
το Υφυπουργείο σας. Υπάρχει
ενδεχόμενο μετάθεσης αρμο-
διοτήτων;

- Όχι δεν υπάρχει μετάθεση αρ-
μοδιοτήτων. Αυτό που υπάρχει
είναι η διυπουργική επιτροπή για
την ανάπτυξη τουριστικών πτή-
σεων προς την Κύπρο (Υπουργείο
Οικονομικών, Μεταφορών και Υφυ-
πουργείο Τουρισμού) της οποίας
ζητήσαμε και εγκρίθηκε, να είμαστε
οι συντονιστές της. Το ζητήσαμε
διότι είδαμε φέτος ότι το 50% των

επισκέψεων μας για προώθηση της
Κύπρου συμπεριλάμβαναν συναν-
τήσεις με αεροπορικές εταιρείες.
Αυτή η εξέλιξη δείχνει ομαδική
δουλειά στο θέμα των εταιρειών
και θέλουμε να την κάνουμε. 

Πιο κοντά η Αμερική
-Σε ποιες αγορές θέλουμε να επι-
κεντρωθούμε;

- Σε Ισραήλ, Γερμανία, Γαλλία,
Ολλανδία, Βέλγιο και Σκανδιναβικές
χώρες. Πέραν αυτών, η χώρα η
οποία είναι ώριμη και έτοιμη να
μας δεχτεί άμεσα είναι η Αμερική
μέσω του Ισραήλ. Οι επαφές μας
με το Ισραήλ σε πολιτικό επίπεδο
είναι σε προχωρημένο σημείο για
τα κοινά πακέτα. Το πιο σημαντικό
είναι ότι η αεροπορική εταιρεία
ElAl, επέδειξε τεράστιο ενδιαφέρον
για τα κοινά πακέτα τα οποία πε-
ριλαμβάνουν το Ισραήλ και για τις
περισσότερες πτήσεις μεταξύ Ισ-
ραήλ και Κύπρου τις οποίες θα βά-
λουν. Επίσης μας είπαν ότι προ-
σφέρουν πενήντα πτήσεις την
εβδομάδα από την Αμερική. Άρα
την συνδεσιμότητα που ψάχνουμε

προς την Αμερική προτίθενται να
μας την παρέχουν αυτοί. Έχουν
ήδη επαφές με τουριστικούς πρά-
κτορες στην Αμερική οπότε το προ-
σφέρουν και αυτό. 
-Τι θα κερδίσουν οι Ισραηλινοί
από αυτή την συνεργασία;

-Η οποιαδήποτε αεροπορική
εταιρεία έχει πρώτο γνώμονα το
κέρδος. Έτσι και η  ElAl βλέπει στο
πρόσωπο της Κύπρου, ένα σύμμαχο
σταθερό ο οποίος θα την βοηθήσει
μέσω των κοινών πακέτων να απε-
ξαρτηθεί από ενδεχόμενο σκαμ-
πανέβασμα της ισραηλίτικης αγο-
ράς.
-Με την αγορά της Κίνας τι γί-
νεται; Πώς θα αυξηθούν οι μη-
δαμινές τουριστικές ροές;

-Την Κίνα επίσης θα την δούμε
με τον ίδιο τρόπο που βλέπουμε την
Αμερική, απλά πρέπει να διαχωρί-
σουμε τις δύο αγορές ως εξής. Η
Αμερική επειδή είναι προηγμένη
χώρα, έχει περάσει ήδη από τα pri-
mary destinations, στα secondary
destinations και πλέον ανακαλύ-
πτουν τα niche destinations. Εδώ
έρχεται η Κύπρος. Η Κίνα βρίσκεται
ακόμα στο δεύτερο στάδιο που θα
ταξιδεύσουν πλέον στην Ελλάδα
και τα επόμενα χρόνια θα ξεκινήσουν
το κομμάτι του niche τουρισμού για
να έρθουν στην Κύπρο. Άρα είναι
πολύ μεγαλύτερη η προοπτική της
Αμερικής από την Κίνα και το μει-
ονέκτημα της Κίνας είναι ότι απαι-
τείται ακόμα η έκδοση βίζας.  

Στα φετινά επίπεδα ο τουρισμός του 2020
Επουλώθηκαν οι πληγές της Thomas Cook, το στοίχημα με την γερμανική αγορά, στο βάθος και η αμερικανική αγορά
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«Στην Ευρώπη υπάρχει
τάση για συγχώνευση
αεροπορικών εταιρειών
έτσι θεωρώ ότι 
τα επόμενα χρόνια 
θα μειωθεί αισθητά 
ο αριθμός τους».Πέντε εταιρείες κάλυψαν το κενό της Thomas Cook και η βρετανική αγορά θα παραμείνει φέτος σταθερή, αναφέρει ο υφυπουργός Τουρισμού Σάββας Περδίος.

-Πότε θα είστε έτοιμοι για να
παρουσιάσετε την στρατηγική;

-Θα παρουσιαστεί στις 14 Ια-
νουαρίου αν και ήδη πολλά πράγ-
ματα έχουν ανακοινωθεί διότι επι-
λέξαμε σταδιακά να ενημερώνουμε
τον κόσμο για τις δράσεις μας όσον
αφορά την στρατηγική.
-Με ποια σειρά προτεραιότητας
θα ξεκινήσετε τις δράσεις σας;

-Ο βασικός στόχος είναι οπωσ-
δήποτε η αλλαγή της εικόνας της
Κύπρου στο εξωτερικό ως προορι-
σμός και σε αυτό στοχεύει το μάρ-
κετινγκ μας. Το θέμα του branding
μας θα είναι έτοιμο τον Μάρτιο.
Κατά δεύτερο, θα επικεντρωθούμε
στο θέμα που είναι η συνδεσιμό-
τητα της χώρας με το εξωτερικό
και τρίτο στην αναβάθμιση του εγ-
χώριου τουριστικού προϊόντος,
όπως παραλίες, ναυαγοσώστες,
την πώληση αλκοόλ σε περίπτερα,
αέριο γέλιου, ηχορύπανσης. Όλα
αυτά είναι αναπόσπαστο κομμάτι

της στρατηγικής μας και πρέπει
να τα λύσουμε.
-Ποια περιοχή μας είναι η πιο
ευαίσθητη σε αυτά τα ζητήματα;

-Πρέπει να είμαστε προσεκτικοί.
Δεν φταίει η περιοχή, απλά τυγχάνει
να έχει τις πιο ωραίες παραλίες,
άρα προσελκύει τον περισσότερο
τουρισμό και Κύπριους τουρίστες
και αυτή η πολυκοσμία είναι αυτό
που κάνει την περιοχή ευαίσθητη
σε αυτά τα προβλήματα. Αναφέ-
ρομαι στην περιοχή της ελεύθερης
Αμμοχώστου. Αν άλλες περιοχές
δεν είναι επιρρεπείς σε αυτά τα

προβλήματα είναι διότι προσελ-
κύουν λιγότερο κόσμο και νεαρούς.
-Θα έχει λοιπόν ειδική μεταχεί-
ριση η συγκεκριμένη περιοχή;

-Όχι, ό, τι κάνουμε θα είναι για
όλη την Κύπρο.
-Υπάρχει προϋπολογισμός για
την στρατηγική;

-Δεν έχουμε λάβει κάτι παραπάνω
απ ό,τι παίρναμε άλλες χρονιές, ο
προϋπολογισμός για το 2020 είναι
ο ίδιος με τον φετινό. Τον πρώτο
χρόνο υλοποίησης της στρατηγικής,
δηλαδή το 2020, οι δράσεις μας είναι
άυλες. Το κόστος της εθνικής στρα-
τηγικής  από το 2021 και μετά θα
περάσει κάτω από τον εξονυχιστικό
έλεγχο της περιβαλλοντικής μελέτης
και της μελέτης φέρουσας ικανό-
τητας. Έτσι ο φορολογούμενος δεν
θα επηρεαστεί ακόμα κοστολογικά
από την εθνική στρατηγική.
- Οι νέες προτεραιότητες συνο-
δεύονται και με περισσότερες
ανάγκες σε προσωπικό;

-Η δεύτερη μελέτη με την οποία
θα ασχοληθούμε εντός του 2020
είναι η μελέτη στελέχωσης του
Υπουργείου. Έχοντας κάνει δομικές
αλλαγές εσωτερικά, και έχοντας χά-
σει 40 άτομα από το σχέδιο εθελού-
σιας αφυπηρέτησης, νιώθουμε ότι
υπάρχουν κάποιες ανάγκες επιπλέον
αλλά δεν μπορούμε να πάρουμε
εμείς την απόφαση. Έχουμε όμως
το δικαίωμα να αποπαγοποιήσουμε
14 νέες θέσεις και προαγωγές λει-
τουργών το οποίο και θα γίνει. Το
έχουμε ζητήσει ήδη αφού οι αρμο-
διότητες μας έχουν αυξηθεί. Τα με-
γάλα έργα των μαρίνων και του κα-
ζίνο είναι υπό την δική μας εποπτεία,
τα Airbnb, η επικείμενη νομοθεσία
για τα κέντρα αναψυχής. Σίγουρα
στο κομμάτι των επιθεωρητών θα
θέλουμε οπωσδήποτε στελέχωση,
αλλά αν δεν προηγηθεί μελέτη στε-
λέχωσης του Υφυπουργείου, δεν
μπορεί να γίνει τίποτα περισσότερο
από εμάς.

Παρουσιάζεται η νέα στρατηγική το 2020

������ 

Το κόστος της εθνικής
στρατηγικής  από το
2021 θα περάσει από
τον εξονυχιστικό έλεγ-
χο της περιβαλλοντικής
μελέτης και της μελέτης
φέρουσας ικανότητας.

������

Οι αυξημένες αρμοδιό-
τητες του Υφυπουργεί-
ου δικαιολογούν αποπα-
γοποίηση 14 θέσεων,
μέσα στο 2020.

Βασικός στόχος είναι οπωσδήποτε η αλλαγή της εικόνας της Κύπρου στο εξω-
τερικό ως προορισμός.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το έβδομο μεγαλύτερο τραπεζικό
κόστος έχουν οι τράπεζες στην Κύ-
προ σε σχέση με άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. Λαμβάνοντας δείγμα από
πέντε τράπεζες του νησιού με τους
περισσότερους υπαλλήλους, προ-
κύπτει πως το κόστος προς τα έσοδα
των κυπριακών τραπεζών ανέρχεται
στο 62,2%. Πρωταθλητής στο κόστος
προς τα έσοδα είναι οι γερμανικές
τράπεζες, με ποσοστό 81,8%, ακο-
λουθούν οι γαλλικές με 73,4%, ενώ
την τριάδα συμπληρώνουν οι τρά-
πεζες του Ηνωμένου Βασιλείου, με
κόστος στο 64,8%. Την τέταρτη θέση
καταλαμβάνουν οι ιταλικές τράπεζες
με κόστος 64,2%, στην πέμπτη θέση
βρίσκουμε τις αυστριακές με ποσο-
στό 62,8% και στην έκτη θέση είναι
οι ιρλανδικές με ποσοστό 62,7%. Τα
στοιχεία σύγκρισης προέρχονται
από το statista.com, το οποίο και
παρουσιάζει το κόστος των ευρω-
παϊκών τραπεζών σύμφωνα με τα
συγκεντρωτικά αποτελέσματα του
2018. Οι υπολογισμοί της «Κ» στη-
ρίζονται στα τελευταία διαθέσιμα
οικονομικά αποτελέσματα των: Τρά-
πεζα Κύπρου, Ελληνική Τράπεζα,
AlphaBank, Astrobank, Eurobank.
Οι συγκεκριμένες τράπεζες καλύ-
πτουν τη μεγαλύτερη πίτα της κυ-
πριακής αγοράς, συν τοις άλλοις
όμως έχουν τους περισσότερους

υπαλλήλους και καταστήματα που
επηρεάζουν αναπόφευκτα το κόστος
προς τα έσοδα. Ξεκινώντας με φθί-
νουσα σειρά, πρωταθλήτρια στο κό-
στος προς τα έσοδα είναι η Alpha
Bank Κύπρου, με κόστος προς έσοδα
στο 80% σύμφωνα με τα αποτελέ-
σματα του 2018. Τη δεύτερη χειρό-
τερη επίδοση έχει η Ελληνική Τρά-
πεζα, με τα αποτελέσματα του εξα-

μήνου του 2019 να δείχνουν ποσο-
στό στο 65%. Στην τρίτη θέση βρί-
σκουμε την Astrobank, που αν και
έριξε κατά πολύ το κόστος προς τα
έσοδα από το 2018, στο εξάμηνο
του 2019 ανέρχονται στο 63,5%. Το
πρώτο εξάμηνο του 2018 ανερχόταν
στο 74% το κόστος προς τα έσοδα
της Astrobank. Πολύ κοντά είναι
και η Τράπεζα Κύπρου, αφού στο
εννιάμηνο του 2019 παρουσίασε
δείκτη κόστους προς τα έσοδα στο
62%. Τέλος, η Eurobank Κύπρου,
αν και έχει σεβαστό αριθμό κατα-
στημάτων, όπως και υπαλλήλων,

παρουσίασε στο εξάμηνο του 2019
κόστος προς έσοδα στο χαμηλό 33%.
Είναι και η τράπεζα που «κατεβάζει»
το μέσο όρο.

Γιατί όμως επιλέχθηκαν αυτές οι
τράπεζες; Η Τράπεζα Κύπρου έχει
πάνω από 100 καταστήματα και μετά
το Σχέδιο Εθελούσιας Αποχώρησης
γύρω στους 3.500 υπαλλήλους. Η
Ελληνική έχει και αυτή λίγο πάνω
από 100 καταστήματα και 2.800
υπαλλήλους. Όσον αφορά για την
Alpha Bank Κύπρου, στοιχεία που
απορρέουν από το Σύνδεσμο Τρα-
πεζών παρουσιάζεται να έχει 22 κα-
ταστήματα και 682 υπαλλήλους και
η Eurobank Κύπρου να έχει 8 κατα-
στήματα και 376 υπαλλήλους. Η
Astrobank από την άλλη, παρουσιά-
ζεται να έχει 303 υπαλλήλους και 13
καταστήματα. Με την τελευταία εξέ-
λιξη όμως της απόκτησης της Εθνικής
Τράπεζας οι υπάλληλοι θα αυξηθούν
κατά 242, αλλά θα λάβει και 9 κατα-
στήματα.

Ποιες ακολουθούν
Οι ολλανδικές τράπεζες έχουν

κόστος προς έσοδα στο 59,5%, οι
πορτογαλικές στο 59% και οι δανικές
συμπληρώνουν την δεκάδα με πο-
σοστό στο 57,8%. Οι άλλες χώρες
ακολουθούν ως εξής: Ουγγαρία
(57,2%), Ελλάδα (53,9%), Φινλανδία
(53,1%), Ισπανία (52,4%), Πολωνία
(50,4%), Ρουμανία (49,9%), Τσεχία

(46,3%), Σουηδία (44,4%), Νορβηγία
(42,9%), Βέλγιο (38,1%).

Πάγια θέση της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, αλλά συγχρόνως
και θέση που εκφράστηκε κατά την
συνέντευξη του Προέδρου του Επο-
πτικού Συμβουλίου της ΕΚΤ, Antrea
Enria στην «Κ», στην Ευρώπη η κερ-
δοφορία του τραπεζικού τομέα εξα-
κολουθεί να είναι επίμονα χαμηλή
και η Κύπρος δεν αποτελεί εξαίρεση.
Είχε τονίσει πως οι κυπριακές τρά-
πεζες έχουν ήδη καταβάλει σημαν-
τικές προσπάθειες για να μειώσουν
το πλεονάζον προσωπικό και το μέ-
γεθος του δικτύου των υποκατα-
στημάτων τους, χρειάζονται όμως
και άλλες προσπάθειες προκειμένου

να επιλυθεί πλήρως το ζήτημα του
πλεονάζοντος δυναμικού. «Η αντι-
μετώπιση των πιέσεων στα περιθώ-
ρια κέρδους θα απαιτήσει τη συνεχή
μείωση του κόστους (μεταξύ άλλων,
μέσω της προσαρμογής των επιχει-
ρηματικών μοντέλων), την αναθε-
ώρηση των οργανωτικών δομών και
την ταχεία υιοθέτηση νέων τεχνο-
λογιών. Θα ήθελα να τονίσω ότι οι
πιο κερδοφόρες τράπεζες στην Ευ-
ρώπη έχουν δύο κοινά χαρακτηρι-
στικά: πρώτον, υψηλή αποδοτικό-
τητα ως προς το κόστος και δεύτερον,
εντατική χρήση της σύγχρονης τε-
χνολογίας. Αν και δεν υπάρχει μία
στρατηγική που να ταιριάζει σε όλες
τις περιπτώσεις, αυτά τα χαρακτη-

ριστικά υποδεικνύουν τους παρά-
γοντες που λειτουργούν ως κατα-
λύτες αλλαγής», είχε σημειώσει χα-
ρακτηριστικά. 

Αναφορικά με την ψηφιοποίησή
τους, είχε υπογραμμίσει πως η ψη-
φιοποίηση θα μπορούσε να συμβάλει
σημαντικά τόσο στην ενίσχυση της
αποδοτικότητας και, συνεπώς, της
κερδοφορίας των τραπεζών όσο και
στη μείωση του πλεονάζοντος δυ-
ναμικού. «Οι επενδύσεις σε πληρο-
φοριακά συστήματα και στην ψη-
φιοποίηση είναι αναγκαία για τη
βελτίωση των εσωτερικών διαδικα-
σιών και την παροχή ευνοϊκότερου
περιβάλλοντος αλληλεπίδρασης με
τους πελάτες», είχε καταλήξει.

Το έβδομο μεγαλύτερο 
κόστος στην Ε.Ε. έχουν 
οι κυπριακές τράπεζες
Στο 62,2% ο λόγος του κόστους προς τα έσοδα από 
Τρ. Κύπρου, Ελληνική, Alpha, Astobank και Eurobank

������

Πολύ κοστοβόρες 
αποδεικνύονται οι 
γερμανικές τράπεζες,
με το δείκτη να φτάνει
στο 81,8%.

Πάγια θέση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας είναι πως η κερδοφορία του τραπεζικού τομέα εξακολουθεί να είναι
επίμονα χαμηλή και η Κύπρος δεν αποτελεί εξαίρεση.
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Μηχανισμός ελέγχου
-
-

-

Τι περιλαμβάνει  
το εθνικό σχέδιο  
για την ενέργεια  
και το κλίμα —  
Το ποσοστό  
του λιγνίτη στην 
ηλεκτροπαραγωγή  
θα περιέλθει στο 0% 
το 2028.

Ανεβαίνει ο πήχυς για την πράσινη ενέργεια
Στόχος να φθάσει στο 35% η συμμετοχή των ΑΠΕ στην ενεργειακή παραγωγή της χώρας έως τα τέλη του 2030

Επιδοτήσεις -
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Δίκτυα επαναφόρτισης
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Κίνητρα για αγορά ηλεκτροκίνητων Ι.Χ.

Συνεχίζεται 
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Ξεπέρασαν  
τις 500.000  
οι ταξιδιώτες –  
Κερδίζουν έδαφος  
οι βραχυχρόνιες  
μισθώσεις,  
τύπου Airbnb. 

Ρεκόρ τουριστικών αφίξεων τον Οκτώβριο
στην Αθήνα, αλλά μείωση τιμών στα ξενοδοχεία

Στην εξαετία

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Στη διανομή 
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Στη διανομή μερίσματος
ύψους 65 εκατ. προχωρεί
ο Αερολιμένας Αθηνών
Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Υλοποιείται το σχέδιο 
δανειακής σύμβασης 
600 εκατ. για να 
χρηματοδοτηθεί η νέα 
επέκταση του ΔΑΑ.
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Τολμηρή 
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H πρωτοβουλία 

Προτείνουν αποδοχές 
από 10 έως 12,6 ευρώ 
την ώρα, όταν το βασι-
κό ωρομίσθιο ανέρχε-
ται σε 9,62 ευρώ. 

Αυξήσεις μισθών 
συστήνουν 
οι επενδυτικές 
του Λονδίνου
Εστειλαν επιστολή στους επικεφαλής 

των ισχυρότερων εταιρειών της Βρετανίας

Ανάμεσα 
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

Ποιες εταιρείες 
έλαβαν επιστολή
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Σκανδιναβικά ταμεία 
στράφηκαν σε 
περιουσιακά στοιχεία 
που δεν είναι εύκολο 
να ρευστοποιηθούν, 
όπως ακίνητα. 

Συνταξιοδοτικά
ταμεία σε κρίση
αναζητούν
θετικές αποδόσεις 
Εχουν περιοριστεί οι επενδυτικές τους

επιλογές εξαιτίας των αρνητικών επιτοκίων

Οι διαχειριστές

Τα αρνητικά -
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Το πράσινο φως
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Η βελτίωση 
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 BLOOMBERG

Ωθηση 
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Κίνδυνος για καταθέτες 

Νέα μέτρα στήριξης
εξετάζει η Ιαπωνία 

Πρόβλεψη για ανάπτυξη 0,7% στη Γερμανία το 2020 

Αυστηρές ποινές για κλοπή πνευματικής ιδιοκτησίας επιβάλλει το Πεκίνο 

Το ινστιτούτο Ifo  
εκτιμά πως πλησιάζει 
στο τέλος της  
η επιβράδυνση  
της γερμανικής  
οικονομίας.

Πρόκειται για κίνηση 
καλής θελήσεως προς 
τις ΗΠΑ, που πιέζουν 
για την προστασία 
της πνευματικής 
ιδιοκτησίας.

Αύξηση 

Η κινεζική
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Η Κίνα 
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Πρόταση για «κούρεμα»
σε ομολογιούχους
από τον όμιλο Tewoo

Πρόκειται για τη 
μεγαλύτερη κρατική 
κινεζική εταιρεία στο 
εμπόριο πρώτων υλών, 
που εμφανίζει ετήσιο 
τζίρο 66,6 δισ. δολ.

Επιπλέον  
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Η Βασιλεία ΙΙΙ
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BLOOMBERG, REUTERS

Tόσο -

-

RE
U
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RS

Αύξηση ελάχιστης κεφαλαιακής
επάρκειας για UBS, Credit Suisse 
Θα πρέπει να «βάλουν στην άκρη» 21,8 δισ. ευρώ μέσα στην επόμενη πενταετία

Οι τράπεζες της Ε.Ε. 
χρειάζεται να αυξή-
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Επιτέλους σύγχρονη αδειοδότηση
Είναι με ιδιαίτερη χαρά που διαβά-
σαμε πως αλλάζει άρδην το σκηνικό
του πλαισίου αδειοδότησης και ελέγ-
χου στον κατασκευαστικό κλάδο.
Ένα καθολικό αίτημα, επί σειρά
ετών, όλων των επαγγελματιών του
κλάδου, καθώς και όλων όσοι ασχο-
λούνται ευρύτερα με τον τομέα με
τελικό αποδέκτη τον αγοραστή και
επενδυτή.

Το μέχρι τώρα σύστημά μας προ-
σομοιάζει της κατάστασης του να
θέλεις να τρέξεις σε ράλλυ σύγχρο-
νου αγωνιστικού αυτοκινήτου κι
εσύ να συμμετέχεις με ένα Ford
Escort του 1970.  Ακόμη χειρότερα,
να θέλεις να τρέξεις το τελευταίο
λογισμικό των Windows τηςMicro-
soft με ένα κομπιούτερ Amiga του
1985.  Απλά δεν γίνεται.  Δεν μπορεί
να θέλεις να ανταγωνίζεσαι στο διε-
θνές real estate και να έχεις νομο-
θεσίες, κανονισμούς, υπουργικές
εντολές, διαδικασίες και δε συμμα-
ζεύεται τι, που για να αδειοδοτήσεις
την κατοικία σου ή έστω και μια πε-
ρίφραξη σε οικόπεδο να σου βγαίνει
το λάδι από την χαρτούρα, το πή-
γαινε – έλα και τον χρόνο που απαι-
τείται μέχρι να σου την εκδώσουν.

Για να μην επεκταθώ στα πιο
«σύνθετα» έργα  εκείνα που τρως
κάποια χρόνια να βγάλεις πολεοδο-
μική άδεια, μετά κάποια άλλα χρόνια
μέχρι να βγάλεις άδεια οικοδομής
και μέχρι να βγει η τελευταία, έχει
λήξει η πρώτη!  Και που στο μεταξύ
τρέχουν δάνεια, αγοραστές μένουν

χωρίς τίτλους επειδή η «τελική έγ-
κριση» είναι αδύνατο να εκδοθεί,
στο μεταξύ σε κατηγορούν όλοι στο
εξωτερικό, χρεοκοπείς σαν develo-
per, μετατρέπεσαι σε εγκλωβισμένο
αγοραστή, πας σε μη εξυπηρετού-
μενο στάτους, αλλά και να μην είσαι
εσύ μη εξυπηρετούμενου στάτους,
ο developer είναι και το έχει όλο
υποθηκευμένο 3-4 φορές οπόταν η
τράπεζα πάει να σου το βγάλει στο
σφυρί ούτως ή άλλως. Τι να συζη-
τάς;

Μέσα σε 30 χρόνια πρωταθλη-
τισμού του κυπριακού real estate
στην οικονομία και τι δεν είδαμε.
Τα πιο πάνω αποτελούν σταγόνες
στον ωκεανό μιας πραγματικότητας
που είδαμε που κατέληξε σήμερα.

Λέμε πολλές φορές πως ο υπερ-
δανεισμός έχει δημιουργήσει όλα
αυτά τα προβλήματα.  Αν το ψάξει
κανείς στην ολότητά του αλλά έστω
και δειγματοληπτικά, θα διαπιστώσει
πως το σύστημα αδειοδότησης ίσως
έχει δημιουργήσει περισσότερο
κακό σε όλο αυτό παρά οτιδήποτε
άλλο.  Σκεφτείτε μόνο το να είναι
δεδομένο για όλους τους συνδαιτυ-
μόνες πως για να κτίσεις το οτιδή-
ποτε χρειάζεσαι τουλάχιστον μια
περίοδο 18-24 μηνών να είσαι ΟΚ
με τις άδειες (πολεοδομική και άδεια
οικοδομής), ο νόμος και οι κανονισμοί
να είναι ξεκάθαροι πως απαγορεύεται
η έναρξη κατασκευαστικών εργα-
σιών, αν δεν έχεις εξασφαλισμένες
όλες τις άδειες, αλλά παράλληλα να

γνωρίζουν και όλοι πως ο έλεγχος
επί εδάφους είναι σχεδόν ανύπαρ-
κτος.

Σχεδιάζεις, υποβάλλεις σχέδια
για πολεοδομική άδεια και κάπου
εκεί στην αναμονή, πιεσμένος από
τον χρόνο καθώς τρέχουν οι τόκοι,
πιέζει η τράπεζα για πωλήσεις κλπ,
ξεκινάς να κτίζεις.  Δεν υπάρχει κα-
νένας να σε σταματήσει, στην πορεία
κάνεις και κάποιες αλλαγές επειδή
έχεις feedback από την αγορά και
λες, «ας το κάνω και παίρνω τροπο-
ποιητική καλυπτική άδεια στο τέ-
λος»…  Στον ένα χρόνο εκδίδεται
η πολεοδομική άδεια με τα αρχικά
σχέδια, επιτόπου όμως ήδη έκτισες
το 80% των αναθεωρημένων μη
αδειοδοτημένων σχεδίων. Υποβάλ-
λεις τα στατικά και άλλα σχέδια που
απαιτούνται για την άδεια οικοδομής
τα οποία όμως βασίζονται πάνω στα
σχέδια της αρχικής πολεοδομικής
άδειας έτσι ώστε να μπορεί να εκ-
δοθεί η άδεια οικοδομής, ενώ στο
εργοτάξιο κυκλοφορούν τροποποι-
ημένα κατασκευαστικά σχέδια που
δεν πέρασαν ακόμη από κανένα επί-
σημο έλεγχο και μέχρι να εκδοθεί
η άδεια οικοδομής, εσύ έχεις ήδη
κτίσει και πωλήσει το συγκρότημα.
Όταν στο τέλος εξασφάλισες τις
άδειες, καμία δεν ισχύει επειδή έκτι-
σες κάτι άλλο.  Σε αυτή την φάση
υποβάλλεις ξανά τροποποιημένα
σχέδια και αναμένεις ξανά.  Αν ανα-
καλυφθεί κάποιο πρόβλημα με τα
νέα σχέδια, τότε το πρόβλημα με-

γεθύνεται επειδή μπορεί να πάρει
κάποια χρόνια μέχρι να επιλυθεί –
αν επιλυθεί.  

Στο μεταξύ, δεν μπορεί να εκδοθεί
Πιστοποιητικό Τελικής Έγκρισης
που αποτελεί την «απόδειξη» ότι
έκτισες όπως προνοούσαν οι άδειες
και αποτελεί τη βάση εκκίνησης της
τοπογραφικής εργασίας (οριζόντιου
και κάθετου διαχωρισμού) έτσι ώστε
να εκδοθούν οι ξεχωριστοί τίτλοι
ιδιοκτησίας και να γίνουν οι μετα-
βιβάσεις στους νόμιμους δικαιού-
χους.

Και όλοι αναμένουν και αναμέ-
νουν και αναμένουν και έρχεται η
στιγμή που το Κτηματολόγιο έχει
δεκάδες χιλιάδες τίτλους ιδιοκτησίας
να εκδώσει, οι καθυστερήσεις στην
έκδοση τίτλων αποτελούν σοβαρή
παθογένεια στο να δημιουργούνται
μεταξύ πολλών άλλων μη εξυπηρε-
τούμενα δάνεια με αποτέλεσμα μια
γενετική δυσλειτουργία ενός πεπα-
λαιωμένου συστήματος πολεοδό-
μησης να καταλήγει σε τραπεζικό
και οικονομικό πρόβλημα μικροοι-
κονομικών και μακροοικονομικών
μεγεθών, αλλά συνάμα και κοινωνικό
και εθνικό ζήτημα.

Το νέο σύστημα πολεοδόμησης
στοχεύει στο να συντμηθεί ο χρόνος
αδειοδότησης σε βαθμό που να εκ-
δίδονται άδειες μέχρι και σε μια
μέρα.  Και αυτό μέσω της μεταφοράς
της ευθύνης στους ιδιώτες μελετητές.
Επιπλέον, αυτοί θα υπόκεινται σε
συνεχή έλεγχο είτε τυχαία ή άλλως

πως τόσο από άλλους ιδιώτες ελεγ-
κτές που θα είναι εξουσιοδοτημένοι
για κάτι τέτοιο, όσο και από τις Πο-
λεοδομικές Αρχές.  Το ωραίο με αυτό
το σύστημα, είναι πως όταν η ευθύνη
βαραίνει τους μελετητές και τους
ελεγκτές και επικρέμεται η άδεια
εξασκήσεως του επαγγέλματος τους
αλλά και η υστεροφημία τους, και
έργα θα σχεδιάζονται σωστά, αλλά
πιο σημαντικό, θα εκτελούνται σω-
στά.

Αντί δηλαδή να έχουμε ένα σύ-
στημα όπου (θεωρητικά) δίνεται τε-
ράστια σημασία σε τεχνικά θέματα
σχεδιασμού – που ο Θεός να τα κάνει
τέτοια – μέσα στα γραφεία των πο-
λεοδομικών αρχών και σχεδόν μηδέν
εποπτικό έλεγχο στα εργοτάξια, θα
μεταβούμε σε μια εντελώς διαφο-
ρετική κατάσταση όπου ο μελετητής
θα αυτοελέγχεται αλλά και θα ελέγ-
χεται από τρίτους, τόσο στα σχέδια
του όσο και στα εργοτάξια του.

Η σύντμηση του χρόνου αδει-
οδότησης και η αλλαγή του τρόπου
έκδοσης Πιστοποιητικών Τελικής
Έγκρισης θα επιφέρει και σύντμηση
του χρόνου έκδοσης Τίτλων Ιδιο-
κτησίας.  Αυτό με τη σειρά του θα
δημιουργήσει συνθήκες χαμηλότε-
ρου επενδυτικού ρίσκου στα ακίνητα
και πολλαπλασιαστή μεγεθών στην
οικονομία.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Το νέο σύστημα πολεοδόμησης στο-
χεύει στο να συντμηθεί ο χρόνος
αδειοδότησης σε βαθμό που να εκδί-
δονται άδειες μέχρι και σε μια μέρα.  
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Οταν η ευθύνη βαραίνει
τους μελετητές και τους
ελεγκτές και επικρέμε-
ται η άδεια εξασκήσεως
του επαγγέλματός τους
αλλά και η υστεροφημία
τους, και έργα θα σχε-
διάζονται σωστά, αλλά
πιο σημαντικό, θα εκτε-
λούνται σωστά.

Επιμένει στο δικό του κεραμίδι ο Ελληνας 
Αναθερμαίνεται η αγορά στεγαστικών δανείων – Ακίνητο παλαιό έως 150.000 αναζητούν τα νοικοκυριά – Σε ποιες περιοχές αγοράζουν

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Κατοικίες αξίας έως 150.000 ευρώ
και ποσοστό τραπεζικής χρηματο-
δότησης της τάξεως του 70%-80%
είναι ο «χρυσός κανόνας» με τον
οποίο «βαδίζει» εν έτει 2019 η ελ-
ληνική αγορά ακινήτων. Ωστόσο,
σε αντίθεση με τα προηγούμενα
χρόνια, το αγοραστικό ενδιαφέρον
είναι σαφώς αυξημένο, έστω κι αν
επί του παρόντος, ο διαθέσιμος προ-
ϋπολογισμός των ενδιαφερομένων
είναι σαφώς χαμηλότερος σε σχέση
με τα χρόνια που προηγήθηκαν της
οικονομικής κρίσης, όταν μεγάλο
μέρος της ζήτησης αφορούσε νε-
όδμητες κατασκευές κόστους της
τάξεως των 250.000-300.000 ευρώ.

Με βάση τα στοιχεία της IMS (In-
dividual Mortgage Solutions), εται-
ρεία η οποία δραστηριοποιείται στην
αγορά στεγαστικής πίστης, έχοντας
σημαντικό μερίδιο, κατά τη διάρκεια
του 2019, κατά μέσον όρο εκταμι-
εύονται 40-50 στεγαστικά δάνεια
μηνιαίως. 

Σύμφωνα με τον κ. Γιώργο Γκιόκα,
διευθυντή πωλήσεων και συνιδρυτή
της IMS, «το 2018 εξασφαλίζαμε εγ-
κρίσεις για περίπου 30-35 στεγαστικά
δάνεια μηνιαίως, ενώ το 2017 ακόμα
λιγότερα σχεδόν τα μισά απ’ ό,τι
σήμερα, επομένως είναι σαφές ότι
έχουν αυξηθεί οι αγοραστές ακινή-
των».

Αντίστοιχα, η μέση αξία των στε-
γαστικών δανείων που εκταμιεύονται
για την αγορά κατοικίας ανήλθε σε
σχεδόν 100.000 ευρώ, σημειώνοντας
αύξηση της τάξεως του 20% σε σχέ-
ση με το 2018, όταν η αντίστοιχη
αξία ανά δάνειο δεν ξεπερνούσε τις
80.000 ευρώ. Οσον αφορά τα προς
χρηματοδότηση ακίνητα, η μέση
αξία τους διαμορφώνεται φέτος σε
140.000 ευρώ, από 118.000 ευρώ το
2018.

Κατά τον κ. Γκιόκα, «η αγορά ακι-
νήτου είναι βαθιά ριζωμένη στην
ελληνική κουλτούρα, ακόμα και σή-
μερα. Αυτό όμως που έχει διαφορο-
ποιηθεί σε σχέση με τα προηγούμενα
χρόνια, είναι το γεγονός ότι οι ση-
μερινοί δανειολήπτες είναι συνει-
δητοποιημένοι και απαιτούν υψηλό
επίπεδο υπηρεσιών και σωστή ενη-
μέρωση». Αυτό, πάντως, που απο-

τελεί βεβαιότητα είναι ότι η ζήτηση
είναι αυξημένη σε σχέση με πριν
από 1-2 χρόνια. Ωστόσο, εκ των
πραγμάτων, οι οικονομικές δυνα-
τότητες των περισσότερων νοικο-
κυριών παραμένουν περιορισμένες
και σίγουρα καθιστούν πρακτικά
απαγορευτική την απόκτηση νεόδ-
μητου ακινήτου, καθώς σε μια τέτοια
περίπτωση το κόστος ξεπερνά εύ-
κολα τις 200.000 ευρώ, ανεξάρτητα
από την περιοχή. 

Δόση 450 ευρώ
Για να λάβει κανείς (άγαμος 30

ετών) ένα στεγαστικό δάνειο κυμαι-
νόμενου επιτοκίου, ύψους 100.000
ευρώ και διάρκειας 30 ετών (εφόσον
δεν έχει κάποιο άλλο δάνειο), χρει-
άζεται να διαθέτει ετήσιο καθαρό
εισόδημα της τάξεως των 15.000 ευ-
ρώ. Αν όμως διαθέτει παιδί/παιδιά,

το ελάχιστο απαιτούμενο ποσό αυ-
ξάνεται. Πάντως, συνηθέστερα, σε
ένα στεγαστικό δάνειο εμπλέκονται
τουλάχιστον δύο φυσικά πρόσωπα
σήμερα, είτε ζευγάρι, είτε τέκνο με
εγγυητή τον γονιό. Ενα τέτοιο δάνειο
απαιτεί περίπου 450 ευρώ μηνιαίας
δόσης για να εξυπηρετηθεί, ποσό
που είναι αρκετά χαμηλότερο από
το ενοίκιο, που θα πλήρωνε ο εν-
διαφερόμενος για ένα ακίνητο αν-
τίστοιχων προδιαγραφών και στην
ίδια περιοχή, μετά την πρόσφατη
εκτίναξη των ζητούμενων ενοικίων.

Ασφαλώς, αυξήσεις έχουν σημει-
ωθεί και στις τιμές πώλησης, με τον
κ. Γκιόκα να επισημαίνει ότι σε ορι-
σμένες περιοχές, ιδίως στα νότια
προάστια, όπου εντοπίζεται μεγάλο
μέρος της ζήτησης, οι αξίες έχουν
αυξηθεί έως 30%-35% σε σχέση με
πριν από δύο χρόνια. Με δεδομένο,
μάλιστα, ότι οι αξίες των περισσό-
τερων ακινήτων, π.χ. στη Γλυφάδα,
στο Ελληνικό, ή στη Βούλα κινούνται

εκτός του προϋπολογισμού των Ελ-
λήνων αγοραστών, οι περισσότεροι
στρέφονται σε όμορες περιοχές,
όπως για παράδειγμα σε Ηλιούπολη,
Αργυρούπολη, Αγιο Δημήτριο, Μο-
σχάτο και Ν. Φάληρο. «Επίσης, πα-
ρατηρούμε ότι όλο και μεγαλύτερο
μέρος της ζήτησης στρέφεται στα
βόρεια προάστια, όπως σε Πεύκη,
Μαρούσι, Χαλάνδρι, Ν. Ψυχικό και
Βριλήσσια, όπου με το ίδιο κόστος,
είναι εφικτή η απόκτηση κατοικιών
μεγαλύτερης επιφάνειας, σε σχέση
με τα νότια προάστια», αναφέρει ο
κ. Γκιόκας. Σε κάθε περίπτωση, τα
νότια και τα βόρεια προάστια εξα-
κολουθούν να αποτελούν τις περιο-
χές πρώτης προτίμησης για οικογέ-
νειες με παιδιά, που αναζητούν ακί-
νητα έως 100 τ.μ. και ηλικίας έως
20 ετών.

Ανάλογα όμως με την περιοχή,
το αγοραστικό ενδιαφέρον ενδέχεται
να στραφεί και σε νεόδμητες κατα-
σκευές. Για παράδειγμα, σε ορισμένα
προάστια της Αττικής Ριβιέρας, λόγω
υψηλής ζήτησης από το εξωτερικό,
ένα ακίνητο 10ετίας δεν έχει μεγάλη
απόκλιση σε κόστος σε σχέση με
ένα νεόδμητο, με αποτέλεσμα, κά-
ποιοι αγοραστές να προτιμούν ασφα-
λώς τη νέα κατοικία, ιδίως εφόσον
μπορούν να τη δεσμεύσουν από τα
αρχικά στάδια της κατασκευής, γε-
γονός που εξασφαλίζει και χαμηλό-
τερο κόστος. 

Στο κέντρο
Αναφορικά με το κέντρο της Αθή-

νας, ένα μέρος της ζήτησης προέρ-
χεται από ξένους επενδυτές, οι οποίοι
ούτως ή άλλως δεν δανειοδοτούνται
από εγχώριες τράπεζες, αλλά και
δεν αναζητούν κάποιον δανεισμό.
Ειδικότερα, τα ακίνητα που είναι
περισσότερο εμπορεύσιμα, είναι
κτίσματα άνω των 40 ετών, τα οποία
είναι συνήθως χαμηλής αξίας, με
αποτέλεσμα η πλειονότητα των συ-
ναλλαγών να γίνεται με μετρητά.
Εναλλακτικά, ενδιαφέρον μπορεί
να προκύψει και από Ελληνες, νεαρά
ζευγάρια ή εργένηδες, που όμως
αποφεύγουν τα ακίνητα που βρί-
σκονται κοντά σε τουριστικά αξιο-
θέατα και κινούνται σε γειτονικά
σημεία, π.χ. στον Νέο Κόσμο, αντί
για το Κουκάκι.

Η IMS λειτουργεί ως σύμβουλος
για τους ενδιαφερόμενους δανει-
ολήπτες, αναλαμβάνοντας όλες
τις σχετικές διαδικασίες, έχοντας
συνάψει συνεργασίες με τις με-
γαλύτερες τράπεζες της χώρας,
από τις οποίες και αμείβεται, εφό-
σον εγκριθεί το στεγαστικό δάνειο.
Μάλιστα, έχει κατορθώσει να κα-
τέχει σημαντικό μερίδιο της αγο-
ράς στεγαστικής πίστης, καθώς
μέσω αυτής εκταμιεύεται περίπου
το 10% της αξίας των στεγαστικών
δανείων πανελλαδικά.

Επιπλέον, σύμφωνα με τον κ.
Γκιόκα, «χάρη στη γνώση της πο-
λιτικής έγκρισης της κάθε τράπε-
ζας, το ποσοστό των αιτημάτων
που έχουν θετική κατάληξη ξε-

περνά το 93%. Μέσω της επεξερ-
γασίας του προφίλ του πελάτη βρί-
σκουμε την τράπεζα που ανταπο-
κρίνεται στις ανάγκες και στο προ-
φίλ του, αλλά και για την κάθε τρά-
πεζα γνωρίζουμε αντίστοιχα το
προφίλ των πελατών που αναζητά
και δύναται να χρηματοδοτήσει»,
σημειώνει χαρακτηριστικά.

Παράλληλα, η εταιρεία προ-
σφέρει και υπηρεσίες μετά την
πώληση, π.χ. σε περίπτωση που
ο πελάτης επιθυμεί να αλλάξει
τους όρους του δανείου του, ενώ
ανάλογα με την περίπτωση μπορεί
να προσφέρει και αποκλειστικά
τραπεζικά προϊόντα και εκπτώσεις
για ειδικές ομάδες δανειοληπτών
(π.χ. ένστολους), στο πλαίσιο ει-

δικών συνεργασιών με τις τράπε-
ζες.

Επίσης είναι σημαντικό το γε-
γονός ότι πολλοί ενδιαφερόμενοι
πρώτα ενημερώνονται για το δά-
νειο που μπορούν να εξασφαλί-
σουν, ώστε να έχουν σαφή εικόνα
και του προϋπολογισμού τους και
στη συνέχεια προχωρούν σε ανα-
ζήτηση και εύρεση του ακινήτου
τους. Σε αυτήν την περίπτωση βέ-
βαια συστήνεται να έχει γίνει μια
προεργασία, ώστε να έχει δοθεί
κάποια προέγκριση δανείου, προ-
κειμένου οι ενδιαφερόμενοι να
μπορέσουν να ενεργήσουν με τα-
χύτητα όταν εντοπίσουν το ακί-
νητο που καλύπτει τις ανάγκες
τους.

Σύμβουλοι για ενδιαφερόμενους δανειολήπτες

������

Κατά τη διάρκεια του
2019, κατά μέσον όρο
εκταμιεύονται 40-50
στεγαστικά δάνεια 
μηνιαίως. Η μέση αξία των στεγαστικών δανείων που εκταμιεύονται για την αγορά κατοικίας ανήλθε σε σχεδόν 100.000 ευρώ,

σημειώνοντας αύξηση της τάξεως του 20% σε σχέση με το 2018, όταν η αντίστοιχη αξία ανά δάνειο δεν ξεπερνούσε
τις 80.000 ευρώ.
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Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ

Με τον Λαυρέντη Μαχαιρίτσα -

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

– Αυτή η ανάγκη να γνωρίζετε και 
να αγαπάτε πράγματα σε διαφο-
ρετικές όχθες καθόρισε την ταυ-
τότητά σας;

-

-

-

-

-
-

– Το να μην ταυτίζεστε με κά-
ποιο στερεότυπο είναι και κάτι 
που πληρώσατε;

-
-

 – Από την Πάτρα της δεκαε-
τίας του ’80 που σας πέταξαν αυ-
γά σε μια συναυλία των «Φατμέ» 
όταν παίξατε το «Μετρίως μετρη-
μένος» μέχρι το 2015, που το τρα-
γούδι σας «Θα περάσει κι αυτό» 
θεωρήθηκε, ούτε λίγο ούτε πολύ, 
δούρειος ίππος του μνημονίου, 
τι άλλαξε;

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

Μόνο το χιπ χοπ λέει κάτι
– Το ελληνικό τραγούδι πού βα-
δίζει σήμερα;

-

-

-
-

-

– Χάσατε φίλους;
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

 – Πιστεύετε ότι έκλεισε ο κύ-

κλος της εχθρότητας και από τις 
δύο πλευρές;

-
-

 – Στο μαγαζί θα καπνίζετε;

-

– Οταν δεν τραγουδάτε, τι κάνετε;

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

Ελπίζω ότι «νικητές και νικημένοι» θα κερδίσουμε όλοι μαζί

Μου άρεσε να πηγαίνω
κόντρα στα στερεότυπα
Ο τραγουδοποιός Νίκος Πορτοκάλογλου μιλάει στην «Κ»

«Αν εμείς 

Ο Νίκος Πορτοκάλογλου
-

Συγχρονίστηκα 
με την εποχή μου 
στην έκρηξη του πανκ 
και του νιου γουέιβ 
με τους Clash και τους 
Talking Heads. Σίγουρα, 
δεν αντιμετώπιζα 
τη μουσική 
σαν ιδεολογικό εργαλείο.

Δεν μπορεί να μη μιλή-
σεις για τον αγώνα των 
καθημερινών ανθρώπων, 
που, για να έχουν μιαν 
αξιοπρεπή ζωή, κάνουν 
τη δουλειά τους καλά.
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Ατζέντα
1.12.19 -7.12.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

Ένα έργο -
-

-

-

-
-
-

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 

99384606.

Η ομάδα 
-
-
-

-

-

-

-
-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 77777745.

ΕΚΘΕΣΗ

«Applied Aesthetics» στην Alpha C.K. Art Gallery
Η Alpha 

-

-
-
-

-

Πληροφο-

ρίες τηλέφωνο 22 751325, www.ackgallery.com

MISE EN PLACE  | Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Αλλη χώρα

Λ
αδάδικα Θεσσαλονίκης 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Οι «νέοι κόσμοι 
που έρχονται»

Σ
το μακρύ 

ΘΕΑΤΡΟ

«Αγαπητή Ελένα» από το Θέατρο Σκάλα

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Carry me home»

ΟΜΙΛΙΑ

Πρωτοπόρες του 
κυπριακού θεάτρου
Η συνάντηση -

-

-

-
-
-

Πληροφορίες τηλέφωνα 99602428, 

96500767, https://project-season.org/

Στην πέμπτη -

-

-
-

-

- -

Πληροφορίες τηλέφωνο 22766117.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 

«Hypersurfacing»
στο NIMAC

Το NiMAC 
-

-
-

-
-

-
-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22 797400.

ΧΟΡΟΣ

Fountains of Mojitos στο Θέατρο Δέντρο

Ακούω -
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ταινία 

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

Τα άλλα 

-
-
-

–Υπάρχουν πολλές γυναίκες στην 
πατρίδας σας, όπως η ηρωίδα της 

ταινίας σας, Πετρούνια;
-
-

-
-
-

-

–Η γυναικεία ανεργία και η πα-
τριαρχεία, πώς επηρεάζει την κοι-
νωνία σας;

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

–Αντιμετωπίζεται;

-
-

–Στην ταινία σας είδα, εκτός από 
την Πετρούνια ακόμη τρεις χα-
ρακτήρες και μοιάζει με κοινω-
νιολογικό πείραμα η ταινία σας. 
Σκιαγραφήσατε την κοινωνία της 
Βόρειας Μακεδονίας;

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

–Ωστόσο, η οικογένεια της Πε-
τρούνια, όπως τη δείχνετε στην 
ταινία σας, δεν είναι η τυπική 
βαλκανική πατριαρχική οικογέ-
νεια.

-

-

-

-
-

-

–Υπονοείται στην ταινία σας και 
το ζήτημα του εθνικισμού…

-

-

–Είναι η Πετρούνια μία κατά τύ-
χη ηρωίδα;

-

Πώς θα φτιάξουμε 

Πετρούνια, θα μπορούσαμε να είμαστε όλοι 
Η Teona Mitevska, σκηνοθέτρια της νικήτριας ταινίας «Υπάρχει Θεός, το όνομά της είναι Πετρούνια» των Lux μιλάει στην «Κ»

Πολλοί δεν συμφωνούν 
με το κίνημα #MeToo, 
ίσως επειδή δεν είναι αρ-
κετά φιλοσοφικό, αλλά 
όλοι νομίζω ότι όλοι πρέ-
πει να συμφωνήσουμε 
ότι μάθαμε κάτι από αυ-
τό και αυτό είναι ότι όλοι 
μαζί είμαστε δυνατοί.
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Των ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ 
και ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Τι κοινό
-
-
-

-
-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

Το Netflix ξοδεύει κατά 
μέσον όρο 3 δισ. δολάρια 
τον χρόνο για πρόγραμ-
μα και παραγωγές προ-
κειμένου να προσελκύει 
συνδρομητές, ηθοποιούς 
και σκηνοθέτες.

Ο «πόλεμος στις πλατφόρμες» μόλις άρχισε
Πώς διαμορφώνεται ο χάρτης της νέας διαδικτυακής τηλεόρασης, ποιοι είναι οι βασικοί παίκτες, πώς θα επηρεαστεί το κοινό

Η πρώτη -

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Ο δεύτερος -

-
-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

Το κανάλι -
-

-
-

-

Το πρώτο -

-

-

-

-

-

Η πιο ισχυρή, -

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
 

Η τεχνολογική

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

Παραμένει
ο κυρίαρχος

Το μεγάλο
ποντάρισμα

Λίγα, αλλά
βαριά χαρτιά

Στροφή
στο μέλλον

Ποντάροντας
στη νοσταλγία

To πρώτο δείγμα
είναι θετικό

NETFLIX AMAZON PRIME ΗΒΟ ΜΑΧ CBS ALL ACCESS DISNEY+ APPLE TV+

Χρήσιμα 

Τι σημαίνει για τον θεατή
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FOLLOW WATCHLIKE FOLLOW

ΔΕΚΕMΒΡΙΟΣ 2019

Μουσική και χορός ξορκίζουν την ασκήμια
Ο Δημήτρης Φανής και μια επίλεκτη ομάδα μουσικών και χορευτών παρουσιάζουν την παράσταση «Το χαμόγελο της θλίψης»

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Δημήτρης -
-
-

-
-

-

-

-

-

–Δημήτρη, πώς συνταιριάζεις το 
ταγκό με το ρεμπέτικο;

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

–Το ταγκό μοιάζει να είναι κάτι 
το εκλεπτυσμένο, σε αντίθεση με 
τον τραχύ ήχο του ρεμπέτικου;

-
-

-

-

-

–«Το χαμόγελο της θλίψης», μοιά-
ζει τίτλος ποιητικής συλλογής, 
πώς τον εμπνεύστηκες;

-

-

–Στην παράσταση θα συνυπάρ-
ξουν δύο διαφορετικές ορχή-

στρες, για ακόμη μία φορά κυ-
βερνάς μεγάλα καράβια. Δεν σε 
φοβίζουν τέτοια ταξίδια;

-
-

–Γιατί νομίζεις ότι το ρεμπέτικο 
σήμερα γοητεύει ακόμα; 

-
-

-

-

-

-

–Συνεργάζεσαι και πάλι με νέους 
καλλιτέχνες, τι παίρνεις από αυ-
τές τις συνεργασίες;

-

-

-

-

-

Έλλειψη οράματος
–Είναι το κοινό σήμερα μουσικά 
διψασμένο ή αρκείται σε επανε-
κτελέσεις; 

-
-

-

-

-

–Τι νιώθεις ότι λείπει σήμερα από 
τη μουσική; Εγώ θα έλεγα η τόλ-
μη για νέα πράγματα.

-

-

-
-

–Το τελευταίο διάστημα ασχολεί-
σαι αρκετά με μουσικο-θεατρικές 
παραστάσεις, γιατί;

-

Στόχος σε κάθε περίπτω-
ση είναι παρουσιάζουμε 
παραστάσεις ολοκληρω-
μένες και καλαίσθη-
τες χωρίς εκπτώσεις και 
συμβιβασμούς. 

«Η μουσική -



Μ Α Τ Ι Ε Σ

Κυριακή 1 Δεκεμβρίου 20196 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Κ
υκλοφόρησε -

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

Η Μαριάννα Κόκοτα γεννήθηκε και 
ζει στην Αθήνα. Σπούδασε παιδα-
γωγικά στα Ιωάννινα και στο Λον-
δίνο. Εξειδικεύθηκε στα ανθρώπι-
να δικαιώματα και στις κοινωνικές 
διακρίσεις, καθώς και στο θεατρι-
κό παιχνίδι. «Τα δεδομένα μου» εί-
ναι η πρώτη της ποιητική συλλογή 
και κυκλοφόρησε από τις εκδόσεις 
Μελάνι. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Βο-
ηθάει τη συγγραφή, την προώθηση 
ενός συγγραφέα;

 
Τι θα βρει κανείς στα «Δεδομένα» 
σας;

 
Στο βιογραφικό σας αναφέρετε ότι 
υποστηρίζετε «την ωραία εκδοχή 
των ανθρώπων». Ποια είναι αυτή;

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΠΕΤΣΕΤΙΔΗΣ
Μακριά από το ποτάμι 
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 153

Η 
διηγηματογραφική 

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

Tης ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Η λογοτεχνία του τραύματος

Μουσικός θησαυρός

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Πατριαρχικά Μουσικά 
Αρχεία. Ζωντανές ηχο-
γραφήσεις (1956-1966)», 
ένα εξαιρετικό έργο 
15 ψηφιακών δίσκων.

Ενώ το γρηγοριανό 

SH
U

TT
ER
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O

CK

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗ ΜΑΡΙΑΝΝΑ ΚΟΚΟΤΑ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τα ονειρικά κορίτσια του κυρίου Αλμπέρτο Βάργκας

ΓΑΛΛΙΑ
H άνθηση -

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-
-

-

Ηταν -
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Για την Τζέσι Νόρμαν
Στη Μετροπόλιταν Οπερα

-
-
-

-

-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Φωτογραφίες του Ρίχτερ
Η συλλογή 

-

-
-

ΠΑΡΙΣΙ
Το πέρασμα στη νέα τέχνη
Αφιέρωμα -

-

-

-
-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Τα σχέδια της Vija Celmins
Στο εντυπωσιακό, 

-
-

-
-

-

-
-

ΝΤΑΚΑΡ
Τοιχογραφίες στη Σενεγάλη
Τρία αφρικανικά 

-
-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Αλμπέρτο Βάργκας 

Περιτριγυρισμένος από 
χορεύτριες και θεατρίνες, 
αισθανόταν τον παλμό 
της ζωής ολόγυρά του.
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Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Με τα «Είκοσι ένα 

 
– Η κόρη μου είναι τεσσάρων 
ετών. Σε τι κόσμο θα ζει σε λίγες 
δεκαετίες από σήμερα; Εάν έχει 
με κάποιο τρόπο αντιμετωπιστεί 
η κλιματική αλλαγή, θα έχει άρα-
γε ξεπεραστεί και η φιλελεύθερη 
δημοκρατία που τόσο υπονομεύ-
εται σήμερα; Τι κόσμος μπορεί να 
είναι αυτός; 

 – Τι εννοείτε λέγοντας ότι σή-
μερα υποφέρουμε όχι από την 
εκμετάλλευση αλλά από την πε-
ριθωριοποίηση; 

– Οι φιλελεύθεροι νιώθουν συ-
χνά ότι έχουν όλες τις σωστές 
απαντήσεις. Μήπως αυτό είναι 
ένα είδος ύβρεως; Με τον τρόπο 
που μια τέτοια αλαζονεία έχουν 
και οι μαρξιστές; 

 – Αποτελεί λύση στα προ-
βλήματά μας η επιστροφή στα 
έθνη-κράτη και σε πιο στέρεα 
θρησκευτικά πιστεύω; 

– Ποιο είναι το μέλλον της Με-
σογείου; 

Τεχνητή νοημοσύνη, όσοι μείνουν πίσω δεν θα καλύψουν το κενό

«Στο παρελθόν, 

«Καθώς 

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Η εποχή που θα χακάρουν τους ανθρώπους
Ο διάσημος Ισραηλινός στοχαστής και συγγραφέας Γιουβάλ-Νοά Χαράρι μιλάει στην «Κ» για το μέλλον που έρχεται

Το εξώφυλλο -
-

Ούτε ο εθνικισμός ούτε 
η θρησκεία προσφέρουν 
λύσεις στα μεγάλα προ-
βλήματα του 21ου αιώνα.

Καθώς οι υπολογιστές 
και τα ρομπότ θα βελτι-
ώνονται, μπορεί να ξεπε-
ράσουν τους ανθρώπους 
σε όλο και περισσότερα 
καθήκοντα και να εξω-
θήσουν εκατομμύρια 
εκτός αγοράς εργασίας.

Ορισμένα εξωτερικά συ-
στήματα μπορεί να σε ξέ-
ρουν καλύτερα απ’ ό,τι 
εσύ ξέρεις τον εαυτό σου.
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Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ
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-
-

-
-

-

-
-

-
-

-
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Νέα μουσική

-
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-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

Οπου ποπ μουσική και ο τόπος της
Ο Απόστολος Ζερβός μιλάει για την Akazoo, την ελληνική συνδρομητική πλατφόρμα μουσικής με παρουσία σε 25 χώρες

Η εφαρμογή -

Για να «εκπαιδευθεί» 
το Sonic AI στα ελληνι-
κά λαϊκά άσματα, άκου-
σε «Τα λιμάνια» από τον 
Τόλη Βοσκόπουλο 
και το «Νύχτα στάσου» 
της Λίτσας Διαμάντη.

«Δεν θεωρώ
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Ιστορία γάμου ����
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 

Από τους πιο ταλαντούχους -

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

Γλυκόπικρο μείγμα

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

El Camino: μια ταινία  
του «Breaking Bad» ��� 
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Για τους φανατικούς
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

Ο Ααρον Πολ

Αξιοπρεπές δωράκι για τους φανατικούς του «Breaking Bad»

Η βιομηχανία
των διαζυγίων
αποκαλύπτεται
Σκάρλετ Γιόχανσον και Ανταμ Ντράιβερ,

θύματα ενός επεισοδιακού χωρισμού

Σκάρλετ Γιόχανσον 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Η Αλέκα Κανελλίδου -
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Το ’70 στο Παρίσι
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Σήμερα οι στίχοι εξυμνούν
την καψούρα, όχι τον έρωτα

Τραγούδια που εξιδανίκευαν την αγάπη ακούγονται σαν παρατράγουδα

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ
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Σ

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Στις δεκαετίες 
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

 

«Σε εκμεταλλεύονται»
-
-

-

-

-

Το κοινό μας δεν αναζητούσε την παρεκτροπή, την έξαλλη εκτόνωση

Η καθημερινότητα 

-
-

-
 
-

 
-

-
-

 
-

-

-
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Το πιάνο, οι ταινίες
και ο χρόνος

Βρεθήκαμε 

-

-
-

-

Η συνάντηση

Γιώργος Χατζηνάσιος, συνθέτης – Αλέκα Κανελλίδου, ερμηνεύτρια

Στου «Michel», στη  
Φιλελλήνων  θυμάμαι  
είχαν έρθει Καραμανλής, 
Παπανδρέου, KGB,  
CIA, όλοι... 

«Εμείς 

Στο Ωδείο η δασκάλα με 
προειδοποίησε: «Αν παί-
ζεις τζαζ , θα σε διώξω». 
Τη θεωρούσαν αιρετι-
κή μουσική. Εβαζα τους 
δίσκους 45 στροφών να 
παίζουν στις 33 στροφές 
για να αντιγράφω τις νό-
τες στο πεντάγραμμο.

Το κοινό ανανεώνεται  
με το Διαδίκτυο, αλλά μη 
γελιόμαστε: μια καριέ-
ρα αναζωπυρώνεται όταν 
υπάρχει δισκογραφία. 



ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ  2019

ΕΙΔΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ

Διαχρονικές 
εταιρείες 

Στηρίζουν την κυπριακή οικονομία 

ΧΟΡΗΓΟΣ ΕΚΔΟΣΗΣ

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 8 
ΕΚΕMΒΡΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ 

MAZI
ΣΥΛΛΕΚΤΙΚΟ, 

ΙΣΤΟΡΙΚΟ 
ΛΕΥΚ�ΜΑ


